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Saatteeksi
Luettavanasi on ”Katsaus Työväen
Retkeilyliiton historiaan”, jonka kokoamisen
sain tehtääväkseni lokakuussa 2010 pidetyssä
liiton suunnitteluseminaarissa. Otin tehtävän
mielelläni vastaan, koska olen itsekin elänyt
aktiivisesti ja läheltä seuraten liiton 40-
vuotiseen taipaleeseen liittyvät vaiheet. Pidin
tärkeänä sitä, että etenkin liiton ensimmäisen
vuosikymmenen vaiheita kuvataan
autenttiseen, itse-elettyyn kokemukseen
perustuen. Uskon sen tuovan kuvaukseen
sellaista sisällöllistä syvyyttä, jonka
löytäminen pelkästään asiakirjoja ja
dokumentteja tutkimalla vaatisi erikoistumista
ja ammattimaista perehtymistä. Suomi ja
maailma oli 1970-luvulla yhteiskunnalliselta
hengeltään sekä työväenjärjestöissä että koko
yhteiskunnassa niin paljon nykyisestä

poikkeava, että uskon katsaukselle olevan
eduksi kirjoittajan omakohtaiset kokemukset
tunnesisältöineen kaikkineen.

Katsaus historiaan ei ole tietenkään sama asia
kuin historiikki – tästäkin on syytä olla
tietoinen. Historiikin tekeminen on
ajankohtaista kaiketi kymmenen vuoden
päästä, kun Työväen Retkeilyliitto täyttää 50
vuotta. Sen tekeminen liiteaineistoineen,
alkuperäisine valokuvineen ja
tutkimuslähtökohtineen olisi ollut katsauksen
kirjoittajalle annetussa ajassa liian vaativa,
ylivoimainen tehtävä. Uskon kuitenkin, että
katsauksesta jonka tosiasiat ovat kohdallaan,
on suuresti hyötyä myös vaativamman
tutkimuksen tekemisessä – kun sen aika tulee.

Katsausta tehdessäni olen skannaillut liiton
lehdistä niissä olleita valokuvia
liiteaineistoksi, elävöittämään ja
mieleenpalauttamaan menneitä tapahtumia.
Vanhoista lehdistä skannatut kuvat eivät
suurelta osalta ole kuitenkaan tasoltaan
sellaisia, että ne suoraan soveltuisivat
katsaukseen kopioitavaksi. Tuo
kuvakokoelma on kuitenkin jatkossa
katseltavissa hakukoneen kautta liiton
toimiston antamien ohjeiden mukaisesti.

Katsauksen kertomuksissa on mainittu  paljon
mieltä kiehtovia kohteita sekä kotimaasta että

ulkomailta. Loistavia, yksityiskohtia myöten
teksteihin sopivia kuvagellerioitakin löytyy.
Kuvien kopioiminen suoraan katsaukseen ei
ole sallittua ilman lupaa, mutta kirjoittamalla
hakukoneen osoiteriville kyseisen paikan
nimen sen alkuperäisessä muodossa voi käydä
katselemassa, miten runsaasti indeksoituja
kuvia ja muita tietoja kohteista löytyy.

Olen käyttänyt liiton julkaisuissa olleita
kertomuksia elävöittääkseni katsausta, yrittäen
tuoda tätä kautta retkeilyyn liittyvän
elämyksellisyyden  lukijan ulottuville. Lausun
tässä kiitokset kaikille tätä kautta katsauksen
tekoon osallistuneille – ja samalla
kunnioittaen niitä, jotka jo ovat poistuneet
joukostamme jättäen kuitenkin  muistijäljen
jälkipolville kertomustensa ja kirjoitustensa
muodossa. Erityisen arvonannon tässä
suhteessa ansaitsee työväen organisoidun
retkeilyhankkeen liikkeellelaittaja Erkki
Wiksten, joka uskomattomalla tarmolla ja
toimittajan kehittyneellä mielikuvituksella
loihti eteemme retkeilijän mielenmaiseman
kokemuksineen ja unelmineen.

Ilpo Rossi

On ympärilläin erämaa...
Katsaus Työväen Retkeilyliiton



3

40-vuotistaipaleeseen

Sisällysluettelo
TRL:n juuret

Saatteeksi 2

Työväen Retkeilyliiton perustamisen
yhteiskunnallista taustaa 4

1970-luvun yhteiskunnallisesta 

ilmapiiristä 8

Vaahteranlehtiyhdistys

HTR:n historiaa 9

Työväen Retkeilyliiton

 perustava kokous 16

TRL:n järjestöllinen ja taloudellinen

kehittäminen 18

Retkeilymerkkivaatimukset 22

Eräretkiohjaajakoulutus 25

Kysymys kunnianosoituksista 26

Retkeilypäiväperinne 27

TRL:n majatoiminta 32

1980-luku – retkielämysten 
vuosikymmen

Liiton julkaisut 40
Toiselle vuosikymmenelle 43
Liittoneuvostokokeilu 44
Piirijärjestökysymys 45
Willi Trojan 47
Kaunis Tatra – hurja Rysy 50
Suomi Päästä päähän 10 kertaa 52
Himalaja 54
Erilaistakin retkeilyhenkeä 57
Metsäpolulla 58
Kebnekaise 60
Appalakian polku 62
Lapista ja Lapin ihmisistä 64
Metsässä 65
Ensi kertaa kairassa 66
15 vuotta 69
Kiinteistötoimintaa 70
Kilimanjaron huipulle 71
Yrttiretkelle 74
Naapurinamme asuu karhu 75
Sarek 76

Retkeilyseuroja – retkeilijöitä
HTR:n vaellus 44 vuotta 79
Liiton jäsenseurat 1980 81
Kirje Kotkaan 82
Vipeltäjät – Erkki Anttila 85
Tammirantalaiset 86
Kuusankosken Retkeilijät 87
Nummelan Työväen Retkeilijät 89
Salsan supat 90
Tie 91

Lapset vaelluksella 92
† Erkki Wiksten 96
Ellen Granholm 96
Tauno Hellsten 98
Zeke 102
Lupikansion saatesanat 103

Työväen Retkeilyliitto NFI:n
jäsenenä

Mikä on TRL ja mikä NFI? 104
Jäsenenä NFI:ssä 106
Kansainvälisyys 109
Retkeilijä maailmanmatkaajana 110
Me ja he 111
Kuolan saamelaiset 112
Nuoret luonnonystävät 114
Jäsenmaksuvelat NFI:lle 115
Ero NFI:n täysjäsenyydestä? 117
NFI:n presidenttikokous 123
Uusia haasteita 125

Tästä eteenpäin
Liiton talous 126
Majatoiminta 127
Yhteistoimintasuhteet 128
TRL ympäristöjärjestönä 131
Liiton julkaisut 131
Liiton toiminta-ajatus 132

Liiteaineistoja
Retkeilypäiväluettelo 132
Hallitukset, toimikuntia 136
TRL:n työntekijöitä 139
Henkilöhakemisto 140



4

Työväen Retkeilyliiton neljä
vuosikymmentä 
- Elämyksellistä retkeilyä -  maltillista
matkailua – luontevaa lomailua

 

TRL:n juuret
 - Työväen Retkeilyliiton perustamisen

yhteiskunnallista taustaa

Työväen Retkeilyliiton synty oli vastaus
eräisiin 1970-luvun suomalaisen yhteiskunnan
keskeisiin sosiaalisiin,  poliittisiin ja
kansainvälisiinkin tarpeisiin. Ilman niiden
tiedostamista ei ole mahdollista ymmärtää
liiton nimeen, rakenteeseen ja taustavoimiin
liittyviä yhteyksiä. Kyllä sattumillakin on
osuutensa siihen, että sopivia
persoonallisuuksia löytyi kehittämään tätä
elinvoimaiseksi osoittautunutta järjestöllistä
ulottuvuutta. 

Erkki Wiksten , Helsingin Työväen
Retkeilijöiden ja Työväen Retkeilyliiton
ensimmäisten vuosien kantava voima oli
innokas ja vuosien saatossa elämyksiä ja
kokemuksia hankkinut eräretkeilijä ja
vaeltaja. Erkki Wiksten työskenteli 1950-
luvulta lähtien toimitustehtävissä
sosialidemokraattisissa sanomalehdissä ja
joutui tätä kautta elämään lähituntumassa
Suomen sodanjälkeisen yhteiskunnallisen
tilanteen, sen taloudelliset vaikeudet ja
yhteiskunnalliset haasteet – vallinneita
ristiriitoja unohtamatta.

Suomi valtiona  oli syntynyt kansallisen
heräämisen ja yhteiskunnallisen
vastakkainasettelun tuloksena. Tuossa
vastakkainasettelussa sosialidemokraattinen
työväenliike oli alusta saakka edustanut

yhteiskunnan kansanvaltaista kehittämistä.
Yleinen, yhtäläinen ja salainen vaalioikeus oli
saavutettu jo vuosisadan alun taisteluissa ja se
toteutui vuoden 1907 ”punaisen viivan”
vaaleissa.  Tuon ajan porvarillinen yhteiskunta
ei pitänyt mahdollisena kansanvaltaisiin
arvoihin rakentuvan yhteiskunnan syntymistä
sääty-yhteiskunnan ja tsaarivenäjän
valtiollisen holhouksenalaisuuden oloissa.
Saavutus nosti työväenliikkeen arvomaailman
kansalaisten tietoisuuteen ihanteellisena,
ihmisen oikeuksia toteuttavana
mahdollisuutena.

Yleinen ja yhtäläinen äänioikeus ei vielä
tsaari-Venäjän toistuvien sortotoimien oloissa
tarjonnut mahdollisuuksia itsenäiseen
valtiollisten olojen kehittämiseen. Venäjän
bolshevikkien valtaannousu loi edellytykset
Suomen itsenäistymiselle, mutta toi tullessaan
koko 1900-lukua sävyttäneen kahtiajaon
työväenliikkeen siihen saakka suurissa
kysymyksissä melko yhtenäisenä pysyneeseen
arvomaailmaan. Kansanvallan rinnalle nousi
heti kansalaissodan jälkeen perustetun
Suomen Kommunistisen Puolueen pyrkimys
toteuttaa nuoren Neuvostoliiton mallien
mukaan työväen hegemoniaan perustuva
proletariaatin diktatuuri ja kommunistisen
puolueen johtavaan asemaan perustuva
yhteiskunnallinen järjestelmä. Tämä jakoi
työväenliikkeen demokraattiseen sentralismiin
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ja demokraatiseen sosialismiin voimia
kokoaviin leireihin. Näin ei käynyt ainoastaan
Suomessa vaan maailmanlaajuisesti. Syntyi
Neuvostoliiton esimerkkiin ja suojeluun
perustunut kommunistinen järjestömaailma ja
demokraattiseen sosialismin varaan sitoutunut
kansanvaltaisia arvoja ja käytäntöjä
noudattava joukkojärjestöjen kokonaisuus.

Suomessa monet työväen joukkojärjestöt
olivat pysyneet kuitenkin ja kaikesta
huolimatta yhtenäisinä koko maailmansotien
välisen ajan, niiden joukossa vahva Työväen
Urheiluliitto. Samaan aikaan oikeistovoimat
radikalisoituivat, mikä johti perustetun
Kommunistisen Puolueen kieltämiseen.
Työväenyhdistyksissä ja työväentaloilla
toiminta oli kuitenkin kommunisteillekin
edelleen mahdollista. Ne muodostivat
tietynlaisen suojan porvarillisen Suomen
kiihkoisänmaallisia pyrkimyksiä vastaan.
Samaan aikaan Keski-Euroopassa  nämä
voimat saivat kohtalokkaalla tavalla yliotteen,
mikä johti  osaltaan rodulliseen ja poliittiseen
sortoon ja Saksan laajentumispyrkimysten
seurauksena toiseen maailmansotaan.
 
Suomessa tilannetta kärjisti porvarillisissa
piireissä syntynyt Suur-Suomen tavoittelu,
mikä Saksan ja Neuvostoliiton välisen
Ribbentrop-sopimuksen seurauksena osaltaan
johti ensin talvisotaan ja sitten  tuon

sopimuksen hajotessa Saksan rinnalla
taisteluun Neuvostoliittoa vastaan
jatkosodassa.

Hävityn sodan jälkeen ja Neuvostoliiton
valvontakomission edustaessa Suomessa
yksin Saksaa vastaan liittoutuneita myös
kommunistiset järjestöt saivat luvan
toimintaan ja järjestöjen perustamiseen.
Monet joukkojärjestöt, kuten Suomen
Ammattiliitojen Keskusjärjestö (SAK),
Työväen Sivistysliitto (TSL) ja Työväen
Urheiluliitto (TUL) säilyivät yhtenäisinä
kuitenkin tämän jälkeenkin, vaikka etenkin
urheiluliikkeeseen alkoi syntyä uusia
jännitteitä sosialidemokraattisen osan
hakiessa tietä urheilun osalta yhtenäiseen
valtakunnalliseen urheiluliittoon ja toisen osan
yhdessä kommunistien kanssa tavoitellessa
työväen urheiluliikkeelle suvereenia asemaa.

Tämä kysymys jakoi sosialidemokraatteja
siinä määrin, että se johti ristiritaiseen
käytäntöön osan sosialidemokraateista
liittoutuessa tärkeissä päätöksissä
kommunistien kanssa. Vaikka historiantutkijat
painottavatkin erilaisia seikkoja ristiriitojen
taustalla, tosiasiaksi jää se, että TUL hajosi
kansanvallan toteuttamista koskeviin
periaateristiriitoihin 1950-luvun lopulla.
Vähemmistöön jääneet sosialidemokraatit
perustivat uuden keskusjärjestön, Työväen

Urheiluseurojen Keskusliiton (TUK), jonka
keskeiset henkilöt olivat mukana myös
perustamassa Työväen Retkeilyliittoa.

Kuten Työväen Retkeilyliiton nimikin kertoo,
järjestö halusi samaistua työväenliikkeen
arvomaailmaan ja löytää jäsenistönsä
pääsääntöisesti työväestön ja
palkansaajaliikkeen keskuudesta. Työväen
urheiluliikkeessä painotus oli vahvasti
kilpaurheilussa, vaikka seurojen toimintaan
kuuluikin paljon liikuntaan ja kulttuuriin
liittyvää perinnettä. Siitä erinomaisena
esimerkkinä olivat  määrävuosin järjestetyt
TUL:n liittojuhlat voimistelu- ja
kulttuuritapahtumineen. Poliittiset linjaerot
yhtäällä kommunistien, ns. sos.dem.
opposition ja ja toisaalla
Sosialidemokraattisen Puolueen päälinjan
välillä loivat kuitenkin ylipääsemättömältä
näyttävän arvokuilun työväenliikkeen sisälle.
Kansanvaltaisten arvojen ja käytäntöjen
noudattaminen muodosti sen perustavaa laatua
olevan eron, joka vaikutti myös Työväen
Retkeilyliiton (TRL) suuntautumiseen
perustamisvaiheessa. Sana ”Työväen” liiton
nimessä kertoo, että järjestö pyrkii omien
toimintamuotojensa alueella
palkansaajaväestön keskuudessa
joukkoliikkeeksi.

Suomessa Raha-automaattiyhdistyksestä oli
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tullut tärkeä väline sosiaali- ja
terveysministeriölle kansanterveyden
edistämisessä ja kansalaisjärjestöjen
yhteiskunnallisessa tukemisessa. Tälle
yhdistykselle oli annettu monopoli raha-
automaattipelien järjestämiseen ja
”pajatsoista” alkoikin kertyä varoja
”kansanterveyden” edistämiseen, mikä tavoite
ilmoitettiin metallilaatassa pajatsojen
etupaneelissa. Maahan oli syntynyt jo mittava
joukko sosiaalialan järjestöjä, jotka STM oli
ottanut mukaan raha-automaattivarojen
jakoon ja tämän yhdistyksen elimiin
punnitsemaan kansanterveyden kannalta
tärkeitä toimintaulottuvuuksia. Suuret
urheilujärjestöt saivat tukensa
veikkausvoittovaroista, TUL ja sittemin myös
TUK muiden mukana.

Perustetun Työväen Retkeilyliiton ajatteluun
kuului lähtökohtaisesti myös yhteiskunnan
tuen piiriin pääseminen, ei kuitenkaan
kilpailijaksi varsinaisten
(kilpa)urheilujärjestöjen kanssa. Toiminnan
tuli saada kansainvälisten esimerkkien
mukaisesti kisailua ja elämyksiä, ei huippuun
viritettyä kilpailua korostava luonne.
Työväenliikkeen arvotausta puolestaan
vaikutti toiseen tärkeään lähestymistapaan,
josta Erkki Wiksten käytti hauskaa, kaikkien
ymmärtämää ”kohtuullisen kuppauksen”
nimitystä. Järjestö ei tulisi keskittymään

voitontavoitteluun vaikka ylijäämä viivan alla
järjestön vuosittaisessa tilinpäätöksessä olikin
terveen kehityksen merkki. 

Järjestön toiminnallinen kehitys tulisi olemaan
yhteydessä hyvinvointiyhteiskunnan
voimistuvaan, kansanterveyttä ja yleistä
hyvinvointia vahvistavaan rakenteelliseen
kehitykseen. Voimakas kansalaisjärjestöjen
kenttä nähtiin merkittävänä voimavarana
kansan yhteiskunnallisessa aktivoimisessa.
Juuri järjestöjen toiminnan yhteydessä oli
mahdollista päästä toimivaan yhteisöön, oppia
yhteistoiminnan kannalta tärkeitä sosiaalisia
taitoja, innostua ja aktivoitua yhteiseen
tekemiseen ja lopulta taitojen kasvaessa ottaa
vastuuta oman yhteisön, oman järjestön
toiminnasta  ja – kutsun käydessä – myös
laajemmalti koko yhteiskunnasta. Tämä
ryhmädynamiikkaan perustuva ajattelutapa oli
lähtöisin Ruotsin työväenliikkeestä ja sen
aikuiskasvatusjärjestö ABF.stä (Arbetarnas
Bildningsförbund). Suomen Työväen
Sivistysliitto TSL   teki omalla toiminnallaan
tätä arvoperustaa tunnetuksi. Kysymyksessä
oli demokraattinen ryhmätoiminnan malli,
vastapainona johtajakeskeiselle,
autoritääriselle, uniformuihin,
suoritusmerkkehin ja hierarkiseen
käskytysrakenteeseen perustuvalle
sodanjälkeiselle järjestökäytännölle. Syntyvä
Työväen Retkeilyliitto haki toimintalinjaansa

tässä toiminnallisesti erilaisia arvopainotuksia
sisältävässä ilmapiirissä.

Kuntoliikunta oli nousemassa 1960-luvulta
lähtien tärkeäksi uudeksi ulottuvuudeksi
liikunnan edistämiseksi kansan keskuudessa.
Erkki Wikstenillä, joka sekä työnsä,
perhesuhteidensa ja kielitaitonsa ansiosta
liikkui paljon Keski-Euroopassa, oli tiedossa
liikuntaan, ympäristökysymyksiin ja
kulttuuriin erikoistunut työväenliikkeen haara,
jolla oli jo pitkät, lähes sata vuotta kestäneet
perinteet Itävallassa, Saksassa ja muissakin
Keski-Euroopan maissa rautaesiripun
molemmin puolin. Tämä järjestö oli nimeltään
Naturfreunde, alunperin Itävallasta liikkeelle
lähtenyt, sosiaaliseen ja yhteiskunnalliseen
yhdenvertaisuuteen suuntautunut
kansalaisjärjestö. 

Tämä järjestö oli hyvin ankkuroitunut
keskieurooppalaiseen kulttuuriin moninaisine
toimintamuotoineen. Niistä tärkeimpiä oli
laaja majaverkosto, joka oli vuosien saatossa
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syntynyt luonnonystävien paikallisten
seurojen ponnistelujen tuloksena. Itävallan
Alpeilla  kaikui luonnonystävien sosiaaliseen
vastuullisuuteen kannustava ”Berg frei!”
(vuori vapaaksi)  ja sai myös vastakaikua
tavallisen kansan keskuudessa. Naturfreunden
innostava, kansan mahdollisuuksia
luontoyhteyteen kehittävä  toiminta-ajatus
levisi pian kaikkialle Keski-Eurooppaan. 

Kansainvälinen keskusjärjestö Naturfreunde
Internationale (NFI) perustettiin jo vuonna
1895. Työväen Retkeilyliiton
perustamisvaiheessa tällä internationaalilla oli
takanaan jo 75 toimintavuotta ja aika ajoin
äärimmäisen kovaa kamppailua
olemassaolostaan. Natsi-Saksan toimesta
Naturfreunde-järjestöt joutuivat
kovakouraisten painostustoimien, järjestöjen
lopettamisen, toimihenkilöiden ja jäsenten
mobbaamisen, pidättämisen, vangitsemisen,

keskitysleireille viemisen ja tuhoamisen
kohteeksi. NFI:n toimisto ja asiakirjat
jouduttiin 1930-luvulla salakuljettamaan
sveitsiläisen sosialidemokraattisen
kansanedustajavaltuuskunnan mukana junan
veturissa Itävallasta Sveitsiin, josta erilaisten
vaiheiden jälkeen tämä maailman vanhin
ympäristöinternationaali muutti vasta 1980-
luvun lopulla  takaisin Itävaltaan.

Suomessa ei kuitenkaan vielä ollut NFI:n
jäsenjärjestöä ja muista pohjoismaista
Tanskaan ja Ruotsiin tällaiset järjestöt oli
perustettu saksalaisten emigranttien toimesta.
”Sosiaalinen tilaus” oli kuitenkin Työväen
Retkeilyliiton synnylle olemassa.

Kansainvälisen järjestön jäseneksi
pääseminen edellytti kansanvaltaista järjestö-
ja hallintorakennetta, minkä lisäksi kustakin
maasta otettiin vain yksi järjestö
luonnnonystävien maailmanjärjestön
täysjäseneksi. Tarve TRL:n perustamiseen oli
syntynyt toisaalta tarpeesta luoda alustaa
kilpailusta vapaalle, kansanvaltaisia arvoja,
yhdenvertaisuutta ja yhteistoimintaa
korostavalle liikunnalle, vapaa-
aikatoiminnalle ja kulttuurille,  ja toisaalta
löytää näitä arvoja noudattava,
kansainvälisestikin tunnustettu
työväenliikkeen  järjestöllinen vaihtoehto
kiihkeään, kansanvallasta käytävään

kamppailuun. Riita työväenliikkeen suunnasta
oli hajottanut Sosialidemokraattisen puolueen,
sen hengessä toimivia nais-, nuoriso- ja
lapsijärjestöjä, ammattiyhdistysliikkeen ja
monia ammattiliittoja perusyhdistyksiä
myöten. Kysymys demokratiasta oli uutta
työväen joukkojärjestöä kokoonhaalivalle
Erkki Wikstenille yksi keskeisimpiä
arvokysymyksiä.

Työväen Retkeilyliiton perustamisessa
TUK:ta lähellä olevien voimien varaan oli
kysymys siis  poliittisesta arvovalinnasta, jolla
haluttiin varmistaa demokratiaan
sitoutuneiden voimien vastuunotto alkavan
järjestön toiminnasta. TUL:n yhteydessä
järjestöllistä vastuunottoa olisi jouduttu
jakamaan kommunistien ja heidän
arvomaailmansa kanssa, mikä ei periaatteena
sopinut kansanvaltaan sitoutuneiden
perustajajäsenten eikä myöskään
kansainvälisen järjestön toimintahenkeen.
Kansanvaltaisen järjestörakenteen ja jäsenten
osallistamisen tärkeä vaatimus toteutui
Työväen Retkeilyliitossa poliittiseen,
uskonnolliseen tai etniseen taustaan
katsomatta liiton jäsenseurojen jäsenyyden ja
noudatettavien kansanvaltaisten periaatteiden
kautta. Tämän ulottuvuuden näkyvänä
merkkinä on se, että pääosa TRL:n
jäsenyhdistyksistä on yleisiä retkeilyseuroja;
sanaa ”Työväen” ei niiden nimessä yleensä
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esiinny. 

Kansainvälinen keskusjärjestö oli suositellut
sanan ”Luonnonystävät” näkymistä
kansallisen järjestön nimessä. Suomessa
monet taustaltaan kristilliset järjestöt olivat
rekisteröineet tämän nimisiä järjestöjä ja
nimenä se oli siten jo jossakin määrin
leimaantunut. Tiedossa ei ole, kuinka paljon
liiton ja yhdistysten nimistä
perustamisvaiheessa keskustelua käytiin. Kun
retkeily katsottiin kuitenkin keskeiseksi
elämykselliseksi toimintamuodoksi ja nimelle
riitti tilaa yhdistysrekisterissäkin, muotoutui
Retkeilijät-sanasta suomalainen vastine
Luonnonystävät-käsitteelle.

1970-luvun yhteiskunnallisesta
ilmapiiristä
Vuosikymmenen lopulla maassa vallitsi
melkoinen lama. Onneksi SDP:n
puheenjohtaja Kalevi Sorsa oli pääministerinä
ja 1960-luvulta lähtien myös kommunistien
enemmistösiipi oli uskaltautunut hallitukseen.
Tämän hallituksen yritykset luoda
valtiojohtoista teollisuutta esimerkiksi
televisiotuotantoon menivät myttyyn kovan
kansainvälisen kilpailun vuoksi. Yhtenä
erikoisena saavutuksena mainittakoon, että
ammattiyhdistysliike suostui 1970-luvun
tulopoliittisessa ratkaisussa palkkojen laskuun
maan talouden pelastamiseksi. 

 Hyvinvointivaltion suuria uudistuksia -
lasten päivähoitolaki, peruskoulu-uudistus
ja  rahastoiva eläkejärjestelmä 

1960-luvun poliittinen ohjelmointi ja siihen
perustuva uusi hyvinvointia edistävä
lainsäädäntö alkoi tuottaa tuloksia. Laki
lasten päivähoidosta 19.1.1973/36 ja  asetus
lasten päivähoidosta 16.3.1973/239 olivat yksi
keskeisiä julkisen palvelurakenteen
parantamiseen tähtääviä uudistuksia. 

Peruskoulu-uudistus oli eräs
suomalaisen yhteiskunnan
merkittävimpiä reformeja koskaan.
Koulutus toimi avaimena laajempaan
tasa-arvotavoitteeseen. Myöhemmin
on voitu arvioida uudistuksen
kannattaneen myös taloudellisesti,
mutta erityisesti sosiaalisen
dynamiikan näkökulmasta.
Yhteiskunnalliset
kerrannaisvaikutukset ovat valtavia.
Uudistuksen arvo unohtui välillä
uusliberalistisen käänteen myötä,
mutta viime vuosien Pisa-menestys on
palauttanut peruskoulun kunnian ja
suunnannut valtaisan kansainvälisen
huomion suomalaiseen järjestelmään.

(Pentti Puoskari 19. maaliskuu 2008
Kalevi Sorsa -säätiön
alustuspuheenvuorossa) 

Kuntiin ja kuntainliittoihin palkattiin lisää
väkeä uusia tehtäviä hoitamaan. Tämä
merkitsi myös ammattiyhdistysliikkeen
jäsenmäärän kasvua julkisella sektorilla.

Vuosikymmenen alun myönteisin tapahtuma
saattoi olla ammattiyhdistysliikkeen uusi
yhdistyminen SAK:n puitteissa, kun
sosialidemokraattisen liikkeen sisällä päästiin
järjestölliseen ja kaiketi aatteelliseenkin
sovintoon. Ammattiyhdistysliikkeen
vasemmalla laidalla kahtiajakautuminen oli
syvenemässä Neuvostoliiton NKP:n tukiessa
voimakkaasti äärivasemmistolaista,
”taistolaisuudeksi” kutsuttua suuntausta
SKP:n enemmistön ottaessa puolestaan
askeleita parlamentarismin ja kansanvaltaisten
organisaatiorakenteiden suuntaan.
Vuosikymmenen alussa vuonna 1971  käytiin
ankara taistelu mm. Metallityöväen Liiton
suuntautumisesta, minkä kamppailun
sosialidemokraatit ulkoa tulevasta
painostuksesta huolimatta voittivat. Ilmapiiri
oli lientymässä mutta sillä oli edelleen
vaikutusta mm. siihen tapaan, jolla nousevaa
uutta Työväen Retkeilyliittoa rakennettiin.

Ammattiyhdistysliike oli SAK:n uuden
organisaation myötä hyvässä vauhdissa.
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Tulopoliittisia sopimuksia tehtiin niin, että
tasavallan presidenttikin oli jo mukana
junailemassa sopimuksia. Tuohon aikaan
sattuu rahastoivan eläkejärjestelmän
laajeneminen myös julkisen sektorin alueelle.
Suomen suuri työeläkerahastojärjestelmä on
yksi merkittävä tulos sopimisen ilmapiirin
vahvistumisesta 1970-luvun alun Suomessa.

Ammattiyhdistysliikkeessä nopeasti kasvava
jäsenjoukko tarvitsi ja halusi turvaa ja
konkreettisia toimia työelämän kehittämiseksi.
Kun maailman ammattiyhdistysliike oli
jakautunut kahtia MAL:iin, kansainvälisen
kommunistisen liikkeen johtamaan Maailman
Ammattiyhdistysliikkeeseen ja VAKL:iin,
sosialidemokraattisten periaatteiden  mukaan
johdettuun Vapaiden Ammattijärjestöjen
kansainväliseen liittoon, oli ero kahden
maailmanjärjestön valinnassa periaatteellisella
tasolla selvä. Rohkaisevat esimerkit
uudistustyöhön tulivat nimenomaan VAKL:n
suunnasta, meille pääasiassa pohjoismaista.
Kansainväliset lojaliteettiristiriidat jakoivat
kuitenkin edelleen ammattiyhdistysliikettä
kotimaassa. Naturfreunde Internationale NFI
oli suuntautunut koko ajan VAKL:n suuntaan,
mikä luonnollisestikin vaikutti Suomen TRL:n
johdon järjestölliseen suuntautumiseen ja
ratkaisuihin.

Työväen urheiluliike eheytyi jälleen 1970-
luvun lopussa. Eheytyminen tapahtui
TUL:oon ja TUK lakkautettiin. TUK:n seurat

erosivat myös erikoisliitoista ja jäivät
pelkästään TUL:n yhteyteen. Tässä vaiheessa
myös Työväen Retkeilyuliiton henkinen
napanuora Työväen Urheiluseurojen
Keskusliittoon TUK:hon luonnollisesti
katkesi.

Nobelin palkinnon saaja ja uudet
uhkakuvat

1970-luvun puolivälissä alkoi kantautua
maailmalta aivan uudenlaisia uhkakuvia.
Amerikkalainen Milton Friedman oli saanut
muutama vuosi aiemmin Nobelin taloustieteen
palkinnon uudesta huikaisevasta
talousopistaan, monetarismista. Tämä
talousoppi onkin sitten sävyttänyt myös
Työväen Retkeilyliiton tähänastista
olemassaoloa uhaten aika-ajoin koko järjestön
olemassaoloa.

Oltiin siis hyvissä - mutta vaativissa -
lähtöasemissa hyvinvointiyhteiskunnan
ajatuksen ja sisältöjen avaamiseksi  koko
Suomen kansalle perusturvan,
hyvinvointipalvelujen, osallistamisen ja
osallistumisen muodossa. 

Vaahteranlehtiyhdistys HTR:n
historiaa
Helsingin Työväen Retkeilijöiden nykyiseltä
sihteeriltä ja jo vuonna 1969 mukaan tulleelta

Eila Oraselta löytyi mielenkiintoinen
dokumentti, joka kertoo tämän uuden
yhdistyksen perustamisesta. Helsingin
Työväen Retkeilijöiden vauhdikas alkuunlähtö
on aivan olennaisella tavalla vaikuttanut koko
Työväen Retkeilyliiton syntyyn. Annetaanpa
Eilan kertoa miten kaikki sai alkunsa ja myös
siitä, miten HTR:n toiminta on edennyt::

HTR:n alkusanat

”HTR:n alku oli yhteensattumien
summaama, aate kohdallaan, 
kiinnostus ja halu tehdä jotain yhdessä
kuntonsa puolesta. Lainaan tässä
HTR:n varsinaisen isän Erkki
Wikstenin kirjoittamaa artikkelia.

MISTÄ MIKIN SAI  ALKUNSA?

Erkki Wiksten kirjoitti lehdessä 1991:

”Syksyllä 1967 tapasin Helsingin
Työväentalon nurkalla Matti
Suoniemen, johon olin tutustunut jo
pojankloppina ja joka oli nyt TUK:n
Helsingin piirisihteerinä, hankittuaan
sitä ennen roimat ja rauhoittavat
urheiluvammansa mäkihyppääjänä.
Jotakin taas nalkuttaaksemme
aloimme ihmetellä sitä, että miksi
ihmeessä meillä kaiken pitää olla
urheilua ja salonkitanssia tai
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shakinpeluuta. Tiesimme, että
muutamissa muissa maissa on työväen
omia retkeilyjärjestöjä, isojakin, mutta
meillä ei pienin pientäkään.
Päättelimme, että syy on siinä, ettei
kukaan ole perustanut meille
Työväenliikkeen retkeilyjärjestöä!
-Tarttiskohan meidän se tehdä?
Jätettiin uhoamatta ja aloitettiin
varovaisesti. Avuksi lähtivät mm.
Sirkka ja Aulis Joki, pitkälettinen Pirjo
Mikkonen ja eräät muut. Aluksi tehtiin
koe. Järjestettiin metsäretki ja
yllätyimme kun mukaan lähti 39
henkeä. Vaellettiin Espoon Solvallasta
Pirttimäkeen.

LÄHTIESSÄ OTIN MAASTA
RUSKAISEN VAAHTERANLEHDEN
JA SANOIN, ETTÄ JOS TÄSTÄ
SEURA SYNTYY, TÄSSÄ ON VALMIS
TUNNUS.
Ja se tunnus on sitten HELSINGIN
TYÖVÄEN RETKEILIJÄT ry:n
merkissä alusta pitäen ollut.

HTR perustettiin Helsingin
Työväentalossa 9.11.1967.
Perustajaisiin kutsuttiin ihmisiä näin
kuuluvalla kirjeellä, jossa tekstin
ympärillä oli vaahteranlehti:
”Arvoisa tämän kirjeen vastaanottaja,
joita on vähän ja nekin valittuja!
Ennen kuin luet tämän kirjeen,
peruuta kaikki torstai-illaksi sopimasi
menot. Sinut on nimittäin katsottu
sopivaksi sellaiseen valikoituun
seuraan, jolla on tarkoitus torstai-
iltana perustaa Työväenliikkeen piiriin
jotakin sellaista, jota aikaisemmin ei
ole ollut.

Torstaina 9.11.klo 18.30 HTY:n
uudenpuolen neuvotteluhuoneessa (jos
et tiedä, kysy poliisilta, tai talon
vahtimestarilta tai ravintolan
tarjoilijatkin tietävät mutta tule selvin

päin). Perustetaan TUK-lainen
retkeilyseura. Kun noudatat tätä
ainoata kutsua, historia mainitsee
Sinut vuosisatoja tästä eteenpäin tuon
seuran perustaja jäsenenä.
Yhden kivan kansalaispiirin
valtuuttamana Erkki Wiksten”

Kutsua noudatti 17 henkeä ja seura
perustettiin. Tapahtuman jälkeen
juotiin kahvit ja joku sanoi, että kun
näitä samanlaisia seuroja tulee useita
perustetaan Työväen Retkeilyliitto.
Sanojalle todettiin, että ottaa aikaa ja
tupakkaa, ennen kuin siinä pisteessä
ollaan. Piste oli melkein päivälleen
neljä vuotta. Liitto syntyi vuoden 1971
lopulla.

HTR:n perustajajäseniä ovat
olleet:Hilkka Korhonen, Eija
Jakowlev, Veikko Kuuru, Yrjö
Eloranta, Pirjo Mikkonen, Mauri
Viljanen, Matti Suoniemi, Pekka
Saarelainen, Keijo Näsi, Akseli Valta,
Alpo Salmela, Pauli Verho, Keijo
Lahtinen, Erkki Wiksten.
Perustajajäsenistä on vielä 2010
HTR:n jäseninä Anita Wiksten, Anne
Koppatz, Sirkka-Maija ja Aulis Joki.

Ensimmäiset retket ja ensimmäiset
tunnukset
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Sana Työväen päätettiin sisällyttää
nimeen, jottei jäisi kyselemistä ja
epäselvyyttä siitä, mikä kuppikunta se
tämä uusi seura olisi! Samaan aikaan
Matkailijayhdistyksellä, joka oli
ottanut sisäänsä Suomen Retkeilyliiton
ja Suomen Ladun, oli arvovaltakiista
siitä, kumpi oli oikeutettu käyttämään
ohjaajan oranssin väristä anorakkia.
Joukossamme oli useita kunnan
työntekijöitä, jotka lausuivat inhonsa
siitä, että joutuisivat pitämään vapaa-
aikanaankin oranssin väristä työpukua
kaupungin retkiä ohjatessaan joka oli
vaatimuksena Ulkoilu- ja
urheiluvirastolla.

 

 

Erkki Wiksten, Helsingin Työväen
Retkeilijäin ja 

Työväen Retkeilyliiton
liikkeellesaattaja (3.5. 1927- 9.9.1993)
(Kuva Eila Oranen, TRL:n toimiston seinällä

olleesta kuvasta)

Otimme omaksi väriksemme
sattumalta silloin esillä olleen, mutta
myöhemmin muotiväriksi tulleen
vihreän. Silloin ei vielä tiedetty, että
Itävallan veljesjärjestön Bruno
Kreisky joskus kutsuisi
työväenliikkeen retkeilyväkeä
työväenliikkeen vihreiksi keuhkoiksi.

Helsingin Työväen Retkeilijät lähti
liikkeelle kahden tunnuksen,
vaahteralehden ja vihreän anorakin
sekä 17 jäsenen innostuksen voimalla.

Oranssisesta anorakista ei silti päästy
eroon. Monet vuodet seuran
alkuaikoina järjestettiin Helsingin
kaupungin Ulkoiluviraston
toimeksiannosta ns. kaupungin retkiä,
jolloin Helsinkiläisiä kuljetettiin
busseilla retkimaastoon, ulkoiltiin ja
tultiin samoilla busseilla takaisin.
Retkillä piti olla seuran järjestämiä
oppaita ja niiden yllä kaupungin
kullekin retkelle luovuttama oranssin
värinen anorakki. Lisää
vastenmielisyyttä aiheutti etenkin
tyttöjen keskuudessa se, että
anorakkeja ei välillä pesty.

Ensimmäinen kaupunginretki, jonka
HTR järjesti, synnytti metsäpolun
Ollilan tilan ja Raittiusliiton
liittokodin välille. Sammalikkoon iski
moni jalka ja polku oli valmis. Väkeä
oli satoja. Muuan nainenkin
hameessaan, helmet kaulassa teki
taivalta, kunnes istahti huoahtamaan.
Aulis Joki kävi kysymään, että miten
sujuu. Nainen selitti, että hän on
liikapainostaan päästäkseen
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paastonnut kaksi viikkoa ja nyt
lähtenyt metsälenkille. Nainen arveli
paaston vieneen vähän voimia. Aulis
kouraisi eväslaukustaan kourallisen
palasokeria, työnsi ne naisen suuhun
ja kaatoi termospullosta kahvia
perään, lausuen samalla: ” Ennekuin
tämä on mennyt kurkusta alas, ette
astu askeltakaan!” Aulis sai naisen
hämilleen. Naisen lähdettyä liikkeelle
vauhti oli niin kova ettei tahtonut
perässä pysyä.
Tästä opimme että aliravittuna ei pidä
lenkille lähteä.

Noina kaupunginretkien vuosina
järjesti HTR yhdessä Sipoon
Samoilijain kanssa Korpivaelluksen
nimen saaneen vaelluksen halki
Sipoon korpien Herttoniemen tienoille.
Tämä retki järjestettiin monena
vuonna ja se oli aika rasittava.
Pituutta kertyi reitille ehkä kolmisen
peninkulmaa.
Kerran taas Korpivaelluksella eräällä
Sipoon poluilla Leena Seppälälle ja
Ekille sattui; joku osanottajista sanoi,
että vähänmatkaa jäljessä tulee
vanhanpuoleinen mies joka hidasti
oudosti vauhtiaan, olisikohan sillä
vaikeuksia. Eki meni katsomaan, mitä
sille vanhan puoleiselle miehelle

kuuluu, ehti muutaman polunmutkan
mennä, kun esiin marssi
seuratoverimme Hugo L Mäkinen. Eki
selitti miksi oli vastakarvaan mennyt,
Hugo L oli naurahtanut ettei tarvitse
enää etsiä, hän oli pidätellyt vähän
vauhtiaan päästäkseen polun oheen
hoitelemaan yksityisluontoista asiaa.

He kävelivät Leenan luo, Leena
tarjoili heille helteessä sulaneista
voileivistä osan. Siinä samassa säntäsi
paikalle reippaan näköinen mies
verryttelypuvussaan, iski kankkunsa
tantereeseen ja sähähti; ”- Saatana
tätä mun jalkaani!” ja samalla
tempaisi irti jalkansa niin että säären
tynkä tuli näkyviin. Se oli
säikyhdättävää, Leena jo kalpeni!
Mies sommitteli jalantynkäänsä jonkin
siteen, työnsi jalanproteesiin, nousi ja
lähti sanoen:- eiköhän sillä nyt perille
pääse.

Sipoossa ei tykätty, että sinne tuodaan
iso joukko kävelemään metsään. Eki
sai jopa tappouhkauksia asian
tiimoilta. Kerran kun Eki oli
angiinassa retken jälkeen, tuli äkäinen
puhelinsoitto Sipoosta, nainen oli
sanonut toivovansa pikaista
paranemista. Nainen halusi että Eki
olisi terve kun hän tulee ampumaan

haulikolla. Se oli Taasjärven
maisemissa. 

Sen jälkeen Eki alkoi selvittää
jokamiehen oikeuksia metsässä
kulkemiseen, eroja oli käytöksessä ja
sovellutuksissa. Ruotsinkieliset
maanomistajat olivat paljon tarkempia
maittensa kanssa kuin suomenkieliset.
Esimerkiksi kun Mäntsälässä oli
tarkoitus taivaltaa pihapiirin halki,
kysyimme isännältä luvan, vastaus oli;
”perin turhaa sit kyselette, siin sit on
maata käveltäväks mut älkäi pello
me..”

Ensimmäinen lapinretki 1969
Lainaus Ekin muistiosta:
Ensimmäinen lapinretki oli 1969
Pallaksen-Hetan maisemiin. Mukana
oli liuta lapsia ja oppaana kaitsijana
oli Eki, Lemmikki Aniluoto, Lauri
Vilppola. Se oli eräretki yli
tutuntureiden, yöpymiset olivat
tuntureiden kämpissä ja teltassa.
Hetasta veneellä Ounaksen puolelle,
Pyhäkeron kämppä, upouusi
Sioskurun kämppä, Tappurin kämppä
ja uusi Hannu-kurun kämppä jossa oli
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myös jo sauna, Lumikeron yli,
(Warkhanmukan ohi) Nammalakurun
kämppä. 

Sää oli ollut osittain sateinen, tuulinen
ja märkä. Vauhtia vipinää ja ääntä oli
ollut, lapsia oli ollut kahdeksan
mukana, Päivi, Maija ja Asko Verho,
Terhi ja Jukka Virtanen, Mika Räihä,
Pekka Maukkonen ja Michael Wiksten,
muutama vielä nytkin HTR:n jäseniä.
Kaikki olivat iältään kymmenen tai
alle. Samalla reissulla pitkäaikainen
jäsenemme Lemmikki Aniluoto oli
täyttänyt 50 vuotta, synttärilaulut oli
laulettu Orotuskeron rinteessä joka oli
vetoisuutensa ansiosta tosi kylmä
paikka.  ”Vaari” Lauri Vilpola oli
kertonut lapsille kummitusjuttuja
kämpillä ja Hannu-kurun saunassa.

Tosi tarina kertoo, kun oltiin tultu
tunturilla nykyisen Warkhanmukan
ohi, ylitetty Lumikero, jo Tappurissa
panimme lapset huilaamaan ison
muovin alle ja taas oltiin valmiita
jaksamaan eteenpäin, aika kuitenkin
riensi ja vastaan tuli yöpimeä ja ikävä
kyllä vielä ukonilma. Kaikilla lapsilla
ei ollut sadetakkia, mutta takittomilla
oli valkoisesta muovisäkistä tehty
sadevara, joka piti veden todella ja

vettä tuli. Teltat pystyyn ja painuimme
unisille. Aamulla herätessämme
olimme märkiä kuin uitetut koirat. 
Mutta kuinka kävikään? Virtasen
Jukka huusi, ”mennään kämppään”
Siinä kohdassa tunturirinnettä, johon
kartassa oli kirjoitettu ”suunitteilla
autiotupa”, olikin jo rakennettu
autiotupa jota nykyään kutsutaan
Nammalakurun kämpäksi. Silloin maja
oli Nammalkuru, vääntyy kuulemma
saamenkielen jänistä tarkoittavasta
sanasta Njoammel.

Nammalakurun kämppä (visitfinland.com )

Ruokailutapahtuma sujui aina saman
kaavan mukaan. Lapsilauma piti
kovaa meteliä, ettei Lemmikin lempeä
ääni kuulunut mihinkään. Eki antoi
virka-apua huutamalla kaikin voimin
”turpa kiinni” johon lapset
ihmeissään ” hei, mitä, mitä nyt”,
olivat muutaman sekunnin ällikällä
lyötyjä ja vaiti. Lemmikki käytti
tilaisuutta hyväkseen sanomalla ”nyt
lapset syömään!”.

Helsingin Työväen Retkeilijät ry
suunnitteli 1969 toimintaansa niin että
kuhunkin kaupungin osaan
perustetaan seuran jäsentenkerho ja

sille oma johtokuntansa sekä yksi
edustaja kustakin harrastealasta.
Samaan aikaan alkoi myös tiivis
ohjaaja koulutus jotka toimisivat eri
harrastusten ohjaajan tehtävissä.
Vuosikokouksessa katsottiin että
100 % korotus jäsenmäärässä olisi
näin ollen mahdollista. Jäsenmäärä
nousisi toiselle tuhannelle. 

Seuran pääharrastus olisi tietenkin
retkeily. Samana vuonna oli
suunnitelmissa myös vaelluksien
järjestäminen muillekin
paikkakunnille, esim Lahteen ja
Keravalle ja Haltille. Mikäli
suunnitelmat toteutuvat tulee etsiä
sopivia muotoja yhteisen
retkeilytoiminnan aikaansaamiseksi.

Kerhotoiminta oli myös jo kovassa
käytössä, oli perustettu jo monta
harrastekerhoa. Oli meneillään
ensiapukurssi jossa oli mukana yli 40
osallistujaa sekä suunnistuskurssi oli
myös tulossa, näin oli jo eväitä edessä
olevaan ohjaajakerhon alkuun. 

Yhteys jäsenistöön pidettiin
kiertokirjeiden välityksellä entiseen
tapaan. Seuran jäsenlehti Vaahteran-
lehti julkaistiin edelleen. Suomen
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Sosialidemokraatin
seurantoimintapalstoilla ilmoitettiin
tapahtumista.
Seuran olemassaolon pitäminen
yleisessä tietoisuudessa tapahtui
parhaiten osallistumisten kautta ja
esiintymällä HTR:läisenä. Seuramme
keskuudessa vallitseva kiva henki oli
osoittava muillekin, tulkoon HTR:stä
iso, olkoon se edelleen toveripiiri,
jossa toinen auttaa toistaan, olkoon
siinä edelleen hyvä henki ja tietäköön
koko maa, että Helsingin Työväen
Retkeilijät ry oli POP,  josta kannattaa
ottaa esimerkkiä esim perustamalla
samanlaisia seuroja muillekin
paikkakunnille. Kiertokirjeen
allekirjoituksena oli komeasti
”Kunnioittaen HTR:n johtokunta
1969”.

Toiminta 1971
 HTR keskittyi toimintavuotena jo
vakiintuneisiin käytäntöihin ylläpitäen
retkeilyä kaikissa muodoissa.
Johtokunnan tehtäväksi annettiin
yhdessä TUK:n kanssa ryhtyä
hankkeeseen tekemään
viikonloppuretki jonnekin esimerkiksi
Ilomantsin erämaihin. Kaupungin
retkiä hoidetaan sitä mukaa kun niitä
annetaan hoidettavaksi. Päätettiin,

että osallistutaan ainakin yhdelle
laturetkelle.
Päätettiin myös, johtokunta ryhtyy
suunnittelemaan uutta jäsenkirjaa,
joka samalla olisi eräänlainen
useampikielinen retkeilypassi.
Pidetään yhteyttä TUK:n muihin
retkeilyseuroihin, etsitään
yhteistyömahdollisuutta, pyritään
tukemaan uusien seurojen
perustamisessa,  joka johtaisi
mahdolliseen liiton perustamiseen.
Ohjaajakerhon hoidossa olivat
kaupungin retket. Ohjaajakerho jatkoi
ohjaajakoulutusta ja otti syksyllä
ohjelmaan TUK retkeilyohjaakurssin
suorittamisen, sekä laati normit jonka
mukaan voidaan ohjaajaksi hyväksyä
pätevyysperusteiden mukaisesti.

Lapinkerho Joauhku antoi ohjeita ja
apua yksittäisille matkaajille, auttoi
varusteiden hankinnassa sekä
matkojen järjestämisessä. HTR pyrki
alkavan vuoden aikana rikastumaan ja
menestymään, ottamalla jäsenekseen
jokaisen pyrkijän ja värväämään
mukaan itse teosta tavatun ulkoilijan
taikka retkeilijän. Eläkeläispiirejä
pyrittiin vetämään toimintaan mukaan.

Kaupungin ohjattuja retkiä tehtiin
useita. Olimme myös mukana Urheilu-
ja Ulkoiluviraston aloitteesta
järjestämässä kunto-
maaottelukilpailuja Tallinna- Helsinki
sekä Suomi-Ruotsi 1.5–30.9.1971.

Kuntomaaottelu suoritettiin kävellen
tai juosten Ruotsia vastaan.
Kuntomaaottelun
järjestelytoimikuntaa edustivat Erkki
Wiksten, Roland Wiik, Rauno Laakso,
Frans Saastamoinen ja Tauno Salama.
He kävivät pyytämässä Tasavallan
Presidentti Urho Kekkosta
kuntomaaottelun suojelijaksi. Hän
suostui mielihyvin ja palasi asiaan
myös myöhemmin maininnoissaan.
Helsinki vei voiton tässä kisassa,
samoin Tallinnaa vastaan.
Parhaimmillaan oli neljä linja-autoa
kuskaamassa retkeilijöitä maastoon.
Reitit kävimme ensin nauhoittamassa
oranssin värisellä nauhalla. Ohjaajia
oli 10–15, pari lähti vielä juuri ennen
ison määrän vyörymistä tarkistamaan,
ovatko merkit vielä paikalla, aina oli
jonkun käsi käynyt, merkit hävinneet.

Oli tärkeää että kukaan ei eksynyt
matkalle, vaikka kuljimmekin aika
paljon polkuja käyttäen, anorakit tai
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hihanuhat olivat merkkinä
järjestäjästä. Teimme retkiä
Hyvinkäälle, Sipooseen ja Vihtiin.

Ensiapulääkityksenä oli aina leipää,
sokeria ja mehua ja tietenkin
laastareita ym. Muutaman kerran
jouduimme tekemään takin hihasta
kantosidettä ja paaritkin ainakin
kerran.

Ryhdyttiin herättelemään
Vaahteranlehti-lehtemme henkiin joka
oli ollut vähänaikaa nukuksissa.
Hankimme lehdelle ilmoitushankkijan
joka hankkisi ilmoitus/mainos tuloja.
Hän onnistuikin siinä erinomaisesti,
ensimmäisessä lehdessä 1972 oli 60
yritysten mainosta.

Vaahteranlehti 1/1978 (Liisa Niskaselta)

TRL:n perustaminen
Kesäkuu 1972 Vaahteranlehti No 1,
kerrotaan Retkeilyliiton
perustamisesta:
TRL:n hallituksen jäsenet ovat kaikki
retkeilijöitä, useat olleet aikoinaan
HTR:n riveissä mutta vetävät nyt
omaa seuraa. Liiton puheenjohta
Erkki Wiksten, varapuheenjohtaja
Hyvinkään Retkeilijäin Jaakko
Manninen, sihteeri Espoon
Kuntoilijain Reijo Lintunen ja muina
jäseninä Nuuksion Tarpojien
puheenjohtajatar Raila Salomonsson,
Laajasalon Työväen Reippailijoiden

puheenjohtaja Erkki Sakki, Sipoon
Samoilijain puheenjohtaja Rainer
Blomster, Salpausselän Retkeilyseura
Lauri Vilpola, Tuusulan
Kairankävijöistä Kalervo Davidsson
ja Karhulan Retkeilijäin sihteeri Matti
Mänttäri.
Liiton toiminnanjohtajana on
varsinaisen virkansa ohella Toni
Bärlund, LTR:n nappulajengin
”goljatti”.

TRL ei perusta itselleen piirijärjestöjä, vaan
toimii piiritasolla TUK:n piirien
retkeilyjaoston puitteissa. Helsingissä ja
Uudellamaalla on tarkoitus toimia yhdessä,
kunhan Uusimaa on itselleen ehtinyt saada
retkeilyjaoston.
Tämä Vaahteranlehti toimii tästä lähtien
näiden kummankin piirien retkeilyseurojen
yhdyssiteenä ja ilmestyy neljästi vuodessa
tämänhetkisen tilaston mukaan noin 2000:n
trl-läisen retkeilijän käteen. Näissä kahdessa
piirissä toimivat seuraavat retkeilyn
erikoisseurat ja jaostot:

Helsingin Työväen Retkeilijät ry, Laajasalon
Reippailijat ry, Vuosaaren Kisan
retkeilyjaosto, Keisat ry, Helsingin Tarmon
retkeilyjaosto, Haukilahden retkeilijät ry,
Nuuksion Tarpojat ry, Sipoon Samoilijat-
Sibbos Strövare ry-rf, Keravan Retkeilijät,
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Hallakorven Retkeilijät ry, Hyvinkään
Retkeilijät ry, Espoon Urheilijain Retkeilijät,
Tuusulan Kairankävijät, Salpausselän
Retkeilyseura ja Porvoon Retkeilijät Borgå
Vandrare (Pore)
.
Syksyn tultua ryhdyttiin tositoimiin
ohjaajavoimien koulutukseen. Teoreettisen
opetuksen välineenä käytettiin TSL:n
kirjekurssia retkenohjaajille. Esitettiin
Retkeilyliitolle, että se määrittelisi
retkenohjaajan yleisvaatimukset, jotta
yhdenmukaiseen käytäntöön päästäisiin
muiden TRL:n retkiseurojen kanssa. 

Eila Oranen
Helsingin Työväen Retkeilijät 

---
Helsingin Työväen Retkeilijöiden perustavaan
kokouksen kutsuttiin siis ”harvoja ja valittuja”
henkilöitä, jotka olivat osoittautuneet
aatteellisesti lujiksi kansanvaltaisen
työvänliikkeen periaatteiden kannattajiksi.
Mukana oli luottoväkeä TUK:n
urheiluseuroista, Kuntoliikunnan
Keskusliitosta ja Suomen Ammattijärjestöstä
(SAJ). Näin sai alkunsa maineikas Helsingin
Työväen Retkeilijät, jonka tunnuksena
vaahteranehti on säilynyt sen spontaanista
maasta nappaamisesta saakka.

Työväen Retkeilyliiton perustava
kokous 15.12.1971 Helsingin
Urheilutalossa

Liiton perustamisaloitteen oli tehnyt Helsingin
Työväen Retkeilijät ry, jota edusti Erkki
Wiksten. Hän toimi perustamiskokouksen
puheenjohtajana. Sihteerinä toimi Martti
Heiskanen Espoon Urheilijoista.

Yhdistykset ja edustajat:  
HTR ry, Erkki Wiksten;  
Laajasalon Työväen Reippailijat ry, Erkki
Sakki;  
Nuuksion Tarpojat ry, Raila Salomonsson;  
Hyvinkään Retkeilijät, valtakirjalla Erkki
Wiksten; 
Sipoon Samoilijat, Rainer Blomster;  
Espoon Urheilijoiden Retkeilijät, Martti
Heiskanen;  
Espoonlahden Kuntoilijat ry, Reijo Lintunen
(useat muutkin seurat olivat ilmoittaneet
tulevansa toimintaan mukaan, mutta eivät
olleet lähettäneet kokoukseen edustajaa).

Keskustelussa todettiin, että maastamme
puuttuu retkeilyn valtakunnallinen järjestö ja
että erityisesti työväestön keskuudessa on
lisääntyvää retkeilyn harrastusta.
Retkeilytoiminnan kokonaisvaltaista
suunnittelua ja toteuttamista varten tarvitaan
erikoisjärjestö, valtakunnallinen retkeilyliitto,

joka nyt perustettiin.

Päätökset:
Puheenjohtajan esityksestä järjestön nimeksi
hyväksyttiin Työväen Retkeilyliitto, joka
käyttää nimestää epävirallista lyhennettä TRL.
Hyväksyttiin säännöt.
Päätettiin hakea jäseneksi Työväen
Urheiluseurojen Keskusliittoon (TUK).
Puheenjohtajaksi valittiin Erkki Wiksten.
Toimintasuunnitelman ja talousarvion laadinta
annettiin tehtäväksi liittohallitukselle.

Liittohallituksen vahvuudeksi päätettiin nyt
valittavaan hallitukseen 9 jäsentä:
Raila Salomonsson, Reijo Lintunen, Rainer
Blomster, Erkki Sakki, Matti Mänttäri, Lauri
Vilppola, Jaakko Mäkinen, Martti Timonen ja
Tuusulan Kairankävijöiden ilmoittama
edustaja.
Varsinaisiksi tilintarkastajiksi valittiin
Lemmikki Aniluoto ja Juhani Manninen.

Säännöt saatiin vahvistetuksi
Yhdistysrekisteritoimistossa 20.3.1972.
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Työväen Retkeilyliiton
perustamisasiakirja:
Perustavan kokouksen lisäksi hyväksyttiin
seuraavan vuoden ensimmäisessä hallituksen
kokouksessa perustamisasiakirja, jossa
päätettiin hallituksen toimihenkilöistä ja
tärkeimmistä edessä olevista asioista.

Työväen Retkeilyliiton hallituksen
kokous 1/1972  2.2.1972 
TUK:n keskustoimistossa.

Puheenjohtajan toimi Erkki Wiksten ja
sihteerinä Reijo Lintunen.
Läsnä olivat heidän lisäkseen
hallituksen jäsenet Rainer Blomster,
Jaakko Mäkinen, Erkki Sakki, Raila
Salomonsson, Lauri Vilppola ja
toiminnanjohtaja Toni Bärlund.

Päätöksiä:
Liiton toimistona tulee olemaan
TUK:n keskustoimisto, osoite
Brahenkatu 2, 00510 Helsinki.
Päätettiin pyytää TUK:n pääsihteeriä,
Toni Bärlundia TRL:n oto.
toiminnanjohtajaksi.

Hyväksyttiin perustavan kokouksen
henkilövalinnat: varapuheenjohtaja

Jaakko Mäkinen ja sihteeri Reijo
Lintunen.

Liittohallituksen nimenkirjoittajat:
puheenjohtaja, sihteeri, varapuh.joht.
ja oto.toiminnanjohtaja, aina kaksi
yhdessä.

Päätettiin hakea TUK:n jäseneksi
valtakunnallisena erikoisliittona.

Anotaan varoja Opetusministeriöltä
TUK:n kanssa yhteisymmärryksessä.

Perustetaan retkeilyseuroja;
Salpausselän Retkeilyseura, Keravan
Retkeilijät ja Valkeakosken
Kairankävijät suunnitelmissa
lähiaikoina perustaa.
Pyritään saamaan TUK:n
urheiluseuroihin retkeilyjaostot, jotka
liittyvät TRL:oon.

Harrastetaan yhteistoimintaa
sopivaksi katsottavin muodoin muiden
retkeilyjärjestöjen kanssa.
Ammattiyhdistysväen keskuuteen
pyritään saamaan yhteyksiä ay-väen
vetämiseksi joko ryhminä tai
järjestöinä toimintaan mukaan.

Luodaan kirjeenvaihtosuhde

Itävallassa toimivaan Naturfreunde-
järjestöön.
Tutkitaan mahdollisuudet
pohjoismaiseen kanssakäymiseen.

Yhteisiä toimintatapahtumia tänä
vuonna:
Hiihdetään korpireitti Sipoo–Helsinki
maaliskuussa, mikäli lumiolosuhteet
sen sallivat.
Vaelletaan reitti Sipoo–Helsinki
kesäkuun alussa ja heinäkuussa
tehdään viikonloppuretki Hyvinkään
Piiloon, jossa pidetään telttaleiri.
Syksyllä Pajulahdessa 15 lammen
lenkki.
Seurojen toivotaan toteuttavan TUK:n
viime syksynä ohjelmaansa ottaman
25 km:n vaelluksen.
Järjestetään lokakuun lopussa
päättyvä retkivalokuvauskilpailu.

Sekä perustavan kokouksen pöytäkirjasta
15.12. 1971 että perustamisasiakirjasta  2.2.
1972 voi panna merkille sen, että uusi liitto
halusi tukeutua vahvasti TUL:stä erotettujen
tai eronneiden urheiluseurojen ja näiden
tunnettujen edustajien varaan. Uuden liiton
oto-toiminnanjohtajaksi valittiin Työväen
Urheiluseurojen Keskusliiton (TUK:n)
pääsihteeri Toni Bärlund ja samalla liitto
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päätti hakea myös  TUK:n  jäsenyyttä. 

Vaikka mitään julistuksia suhteessa
yhteiskunnalliseen ilmapiiriin ei tehtykään –
lukuunottamatta lisääntymässä olevaa
retkeilyharrastusta työväestön keskuudessa –
poliittinen linjavalinta on selvästi
havaittavissa. Haluttiin samaistua
kansanvaltaisen työväenliikkeen järjestöihin,
joita sosialidemokratian pääsuuntauksen
katsottiin edustavan. Päätettiin myös hakea
varoja Opetusministeriöltä ”yhteistyössä
TUK:n kanssa”. Määrärahojen jako oli jo
tuolloin kiintiöity ja TRL:n avustus olisi tullut
otettavaksi TUK:n saamasta kiintiöstä.
Toiveita  retkeilyyn suuntautuvan oman potin
saamisesta kuitenkin eläteltiin. Perusteena
tähän oli perustetun liiton erilaisuus
retkeilyharrastuksen erikoisjärjestönä.
Viittauksen tästä antaa myös se, että päätettiin
”luoda kirjeenvaihtosuhde  Itävallassa
toimivaan Naturfreunde-järjestöön”. 

Liiton ensimmäiset seurat
TRL:n hallituksen ensimmäisessä
kokouksessa 14.3. 1973 luetellaan myös
Työväen Retkeilyliiton jäsenseurat (5 §,
ilmoitusasiat, kohta c): 

Helsingin Työväen Retkeilijät,
Hyvinkään Retkeilijät, Hallakorven
Retkeilijät, Haukilahden Retkeilijät,

Nuuksion Tarpojat, Keisat, Sipoon
Samoilijat-Sibbos Strövare,
Laajasalon Työväen Reippailijat,
Vuosaaren Kisan retkeilyjaosto,
Helsingin Tarmon Retkeilyjaosto,
Tuusulan Kairankävijät, Karhulan
Retkeilijät, Espoon Urheilijain
Retkeilijät, Porvoon Retkeilijät-Borgå
Vandrare, Salpausselän Retkeilyseura,
Retki-Mehiläiset, Jakomäen Kisan
retkeilyjaosto, Suunta-Veikkojen
retkeilyjaosto, Espoonlahden
Kuntoilijain retkeilyjaosto. Siis 19
seuraa, yhteinen jäsenmäärä oli
31.12. 1972 2.216.

TRL:n järjestöllinen ja
taloudellinen kehittäminen

 
Työväen Retkeilyliitto tukeutui
perustamisensa jälkeen vahvasti Työväen
Urheiluseurojen Keskusliittoon TUK:oon, sen
keskustoimistoon ja jo olemassaolevaan
järjestöorganisaatioon. Lähtökohtana oli
pyrkimys saada urheiluseurojen
retkeilyjaostot jäseniksi Työväen
Retkeilyliittoon. Jo alusta lähtien  oli
ajatuksena muodostaa kymmeniä

retkeilyseuroja kattava verkosto yksinomaan
Helsinkiin ja vastaavanlainen myös
Uudellemaalle Helsingin lähiympäristöön ja
radanvarren asutuskeskuksiin. Hallituksen
kokouksessa 24.9. 1973 todettiin 

”TRL:n piiriverkoston alkaneen sillä,
että TRL:n Helsingin aluejärjestö
perustettiin 3.9. 1973. Aluejärjestön
tarkoituksena on toimia kaikkien
alueella toimivien retkeilyseurojen
neuvottelevana yhdyssiteenä siten, että
kukin seura nimeää edustajan
aluejärjestöön. Todettiin perustetun
aluejärjestön toimialueen rajojen
ulottuvan Helsingin kaupungin rajojen
ulkopuolelle ja noudattavan suurin
piirtein TUK:n Helsingin piirin
rajoja”.

(TRL:n hallituksen kokouspöytäkirja 24.9.
1973, 10 §,  TRL:n organisaation
kehittäminen, kohta b)

TRL:n toimintajaostot

Hallituksen kokouksessa 23.9. 1973 nimettiin
alkavalle liitolle toimintajaostoja; hallitus
nimesi niihin perusmiehityksen, mutta totesi
päätöksessään että jaostoja on kaikilta osin
täydennettävä. Seuraavia jaostoja nimettiin:
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Kansainvälinen jaosto: Hugo L.
Mäkinen (puheenjohtaja, englanti),
Hannu Hämäläinen (matkailu), Anita
Wiksten (saksa), Paula Conturssi
(italia), Inga Bärlund (ruotsi),  Raija
Uhlbäck (heprea), Tapani Kovanen
(ranska) ja unkaria osaavan henkilön
mukaansaamista tutkitaan.

Retkipyöräilyjaosto: Lauri Lajunen
(pj.), HTPV, Järvenpään Pyöräilijät,
Virkkalan Tarmon pyöräilyjaosto ja
Espoon Velocyped nimeävät edustajan
jaostoon.

Suunnittelujaosto: Anja Vesterback,
Eila Halkosaari, Lauri Vilppola ja
Juhani Manninen.

Reittijaosto: Kalervo Davidsson (pj.),
Rainer Blomster, Martti Kerniö,
Birger Hyytiäinen, Erkki Sakki ja
Carl-Eric Virtanen.

Kulttuurijaosto: Tapani Kovanen (pj.),
U.A. Saarinen (valokuvaus), Akseli
Valta (luonnontiede) sekä musiikin,
kirjallisuuden ja kansantanssin
edustajat.

Talousjaosto: Kalevi Rajala, Juuso
Manninen ja Anja Vesterback.

 Hallituksen kokouksessa 14.9. 1974 nimettiin
lisää uusia jaostoja: Lapinjaosto, valistus- ja
opintojaosto sekä nuorisotoimikunta.

Syyskuussa 1976 päätettiin perustaa vielä
Alppijaosto Kapruninkävijöille.
Viimeksimainitusta tulikin  varsin toimiva
jaosto, jonka jäsenistä ja osallistujista useat
ovat aktiivisia vielä tätä historiallista katsausta
kirjoitettaessakin.

1970-luvun tavoitteita ja
toimintamuotoja
Hallituksen kokouksessa 26.11. 1975
määriteltiin toiminta- ja taloussuunnitelman
keskeiset painopisteet:

1. Jäsen- ja järjestötoiminnan
vahvistaminen

2. Retkeilytoiminta

3. Retkenohjaajien määrän lisääminen ja
laadun kehittäminen

4. Varkhanmukka valmiiksi ja
tehokkaaseen käyttöön

5. Kansainvälisen toiminnan ohjelmointi
resurssien sallimissa rajoissa

Liiton toiminta jäsen- ja järjestötoiminnan
vahvistamiseksi tukeutui vahvasti
TUK:laiseen urheiluliikkeeseen, sen
jäsenseuroihin ja näiden retkeilyjaostoihin.
Seuroja liittyikin lukuisasti TRL:n jäseneksi.
Näyttää kuitenkin käyneen niin että side
retkeilyliittoon ei muodostunut kovin
vahvaksi. Epäselvyyttä aiheutti mm. se,  millä
jäsenmäärällä retkeilyliitossa oltiin: jotkut
seurat halusivat olla koko jäsenmäärällään,
toiset vain retkeilyjaostonsa osuudella.
Jäsenmaksutulo jäi siten kohtalaisen
vähäiseksi. Vuodelta 1975 jäsenmaksuja
kertyi 540 markkaa, vaikka jäsenmäärä
seurojen ilmoitusten perusteella oli lähes
kolmetuhatta.

Liiton hallitus kokoontui harvakseltaan ja
22.6. 1976 hallitus päättikin siirtää uusien
seurojen hyväksymisen työvaliokunnalle ja
vain riidanalaisissa tapauksissa  tuoda
jäseneksihyväksymiset hallituksen
kokouksiin. Työvaliokunnan kokouksista ei
ole kuitenkaan säilynyt pöytäkirjoja, joten
mukaanotettujen seurojen luettelo jäi
vajavaiseksi. Hallituksen kokouksesta 4.2.
1977 löytyy merkintä seuraavien seurojen
tultua hyväksytyksi liiton jäsenyyteen:
Espoon Retkeilijät, Lauritsalan Kuntoilijat,
Kokkolan Kuntoliikunta, Keravan Toverit ja
Turun Seudun Retkeilijät.
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Jäsenmaksuasia

TRL:n jäsenmäärä sen ensimmäisinä viitenä
vuotena oli perustunut TUK:n TRL:oon
jäseneksi ilmoittautuneiden seurojen
kokonaisjäsenmäärään, koska itsenäisiä
retkeilyseuroja oli vielä vähänlaisesti. Tämä
asia nousi esiin 22.6. 1976 hallituksen
kokouksessa valmistauduttaessa Työväen
Retkeilyliiton toiseen liittokokoukseen. 

Jäsenyyteen päätettiin  tästäpitäen  ottaa

”TRL:n jäsenseuraksi perustettuja
seuroja, TUK:n ja Sos.-dem.
Raittiusliiton perusjärjestöjen
retkeilyjaostoja. Muiden järjestöjen
retkeilyjaostojen  jäsenyyksistä tekee
hallitus ensin periaatepäätöksen.”

Hallitus päätti ryhtyä valmistelemaan
liittokokoukselle esitystä, jonka mukaan liitto
ottaa käyttöön

”jäsenveron, jotta esim. retkeilyjaostot
saavat edustusperusteekseen liiton
kokouksissa ja mahd.    muissa
maksettuun jäsenmäärään perustuvan
mandaattiluvun. Nykyisen käytännön
vallitessa retkeilyjaoston jäsenmäärä
on sama kuin ao.koko seuran
jäsenmäärä. Tällä tavoin aikaa
myöten voi retkeilystä ulkona oleva
väki vaikuttaa liiton asioihin.”

Näissä TRL:n hallituksen päätöksissä on
nähtävissä 1970-luvun yhteiskunnan poliittiset
ristiriidat ja niiden heijastuminen
järjestöelämään. Pelättiin tietenkin myös
kilpaurheiluhenkisyyden pääsevän tätä kautta
uuden liiton toimintaan. Neuvottelut työväen
urheiluliikkeen eheyttämiseksi olivat
käynnissä, mikä lisäsi epävarmuutta nuoren
Työväen Retkeilyliiton tulevaisuudesta. 

Työväen Retkeilyliiton II varsinainen
liittokokous pidettiin Porissa 18.6. 1977
jolloin viikonvaiheessa pidettiin myös liiton
ensimmäiset viralliset  retkeilypäivät 17-19.6.
1977. Ensimmäisen kerran oli näissä
merkeissä kuitenkin kokoonnuttu jo Turussa
1976 TUK:n liittojuhlien yhteydessä.

Retkeilyn toimintakenttä oli urheiluliikkeen
yhteydessä painottumassa yhä enemmän
muotiin tulleeseen kuntoliikuntaan. Lähelle
Työväen Retkeilyliiton toimialaa oli jo vähän
ennen Työväen Retkeilyliiton perustamista
syntynyt kuntoliikuntaa edustava
erityisjärjestö Kuntoliikunnan Keskusliitto,
joka oli myös päässyt opetusministeriön
valtionavustusten piiriin. Se toimi myös
läheisessä yhteistyössä TUK:n kanssa,
vaikkakin sen organisaatio oli erilainen. Se
otti jäsenikseen muita samaan
järjestöperheeseen kuuluvia liittoja; TUK oli
yksi vahvimmista ja myös TRL hakeutui
Kuntoliikunnan Keskusliiton jäsenyyteen. 

Ensimmäinen ”Retkeilyn johtamisseminaari”
järjestettiin 6-7.10. 1973 yhdessä
Kuntoliikunnan Keskusliiton kanssa
Pajulahdessa. TUK ehdotti vuonna 1973
TRL:n puheenjohtajaa Erkki Wiksteniä
Kuntoliikunnan Keskusliiton
puheenjohtajaksikin, mutta tämä hanke ei
toteutunut. Taloudellisesti TRL oli
riippuvainen TUK:n tuesta ja vuonna 1973
TRL haki taloudellista tukea myös
Kuntoliikunnan Keskusliitolta; tällöin
kuitenkin TUK:n edustajat Kuntoliikunnan
Keskusliiton hallituksessa vastustivat tuen
antamista toiselle valtakunnalliselle
järjestölle, mikä loogisuudestaan huolimatta
enteili välien viilenemistä urheiluliikkeen
kanssa. Työväen Retkeilyliitto ja
Kuntoliikunnan Keskusliitto järjestivät
kuitenkin yhdessä retkenohjaajien kursseja
Pajulahden Urheiluopistolla. Kaksipäiväisen
kurssi ensimmäinen päivä kuunneltiin
luentoja, toisena päivänä eli sunnuntaina
tehtiin 15-lammen vaellus, johon myös
retkeilevä väki sai osallistua. Lokakuussa
1975 varsinaiselle retkenohjaajakurssille
osallistui 30 henkeä ja seuravana päivänä
järjestetylle vaellusretkelle kokonaista 640
osanottajaa!

Helsingin alueella ns. kaupunkiretket,
kaupungin urheilu- ja ulkoiluviraston
järjestämät tapahtumat vetivät hyvin väkeä
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kuten Eila Orasen kertomuksesta HTR:n
osalta käy hyvin selville. Tuusulan
Kairankävijät suunnittelivat liitolle
kaksitasoisen retkenohjaajien
koulutussuunnitelman ja retkenohjaajien
valtakirjoja myönnettiin hallituksen
kokouksissa. 

TRL järjesti valtakunnallisia vaellushiihtoja,
kaksipäiväinen Riihimäki-Helsinki
hiihtovaellus yhtenä merkittävimmistä.
Seurailtiin valtakunnallisten laturetkien
punaisella merkittyjä reittejä ja välillä
yövyttiin Järvenpään retkeilymajalla. Koko
matkan hiihtäneiden määrä jäi aika vähäiseksi,
mutta osan matkaa mukanaolleiden kanssa
osanottajamäärä nousi kolmeenkymmeneen.

Marraskuun 26. päivänä 1975 alkoi
Kuntoliikunnan Keskusliiton taru olla lopussa,
oli päätetty yhdistyä Työväen Kuntoliittoon
TKL:oon. Muissa esilletulevissa asioissa on
seuraavanlainen kohta:

”UKK-hiihto järjestetään TKL:n työväen
hiihtopäivän kanssa samanaikaisesti 29.2.
1976. Päätettiin kehottaa liiton jäsenseuroja
osallistumaan järjestelyihin näyttävästi.” 

Työväen urheiluliikkeen
uudelleenyhdistyminen alkoi siis
kuntoliikunnan puolelta. 

Järjestötoiminnan kannalta oli tärkeää, että
uusi liitto pääsisi valtionavustusten piiriin

muiden valtakunnallisesti merkittävien
järjestöjen tavoin. Avustusta oli haettu
vuosille 1972-74 opetusministeriöltä, mutta
joka kerta liitto sai kielteisen vastauksen
anomukseensa. Taloudellisesti toiminta nojasi
Työväen Urheiluseurojen Keskusliittoon, joka
antoi TRL:lle sekä materiaalista että henkistä
tukea. TUK:n toiminnanjohtaja Toni Bärlund
toimi TRL:n oto-toimisena
toiminnanjohtajana aina vuoden 1976
syyskuun alkuun saakka. Kokouksia pidettiin
TUK:n toimistossa, kunnes vuonna 1978
esityslistassa lukee, että hallituksen kokous
pidetään HTY:n viidennen kerroksen
huoneessa no 51 – siis aina vuoteen 2010
alkuun saakka TRL:n toimistona palvelleessa
kahden huoneen ja aulan muodostamassa
tilassa. Saman kokouksen 5 §:ssä kuultiin
puheenjohtaja Erkki Wikstenin selvitys
TUK:n ja TRL:n suhteista, jossa hän päätyi
seuraavaan päätöslauselmaehdotukseen:

”Työväen Retkeilyliitto eroaa Työväen
Urheiluseurojen Keskusliiton
jäsenyydestä heti ja korvaa
jäsenyytensä yhteistyösopimuksella
samalla tavoin kuin se solmii
yhteistyösopimukset muiden
työväenjärjestöjen kanssa.”

Ehdotuksesta syntyi vilkas keskustelu eikä sen
sisällöstä päästy yksimielisyyteen. Olavi

Manninen esitti seuraavansisältöisen
vastaehdotuksen:

”Hallitus merkitsee tiedoksi
työvaliokunnan laatiman asiakirjan,
valtuuttaa puheenjohtajan ja liiton
sihteerin keskustelemaan asiasta
TUK:n kanssa, jotta TUK:n kanta
asiassa tulisi tiedoksi, minkä jälkeen
hallitus on valmis tekemään asiassa
päätöksen.”

Asiasta äänestettiin ja äänin 6-3 TRL erosi
Työväen Urheiluseurojen Keskusliitosta
yhden hallituksen jäsenen äänestäessä tyhjää.

Pöytäkirjan liitteenä olevasta muistiosta käy
selville, että työväen urheiluliikkeen
yhdistymisestä käytiin neuvotteluja ja että
uusi TUL tuskin hyväksyisi seurojen  suoraa
jäsenyyttä toisessa valtakunnallisessa liitossa.
Liittokokouksessa käytyjen keskustelujen
perusteella ei haluttu lähteä mukaan yhtenä
osapuolena työväen urheiluliikkeen
eheytysneuvotteluihin, koska kokemukset
yhteistyöstä eivät olleet vastanneet Työväen
Retkeilyliiton odotuksia. Muistiossa todetaan
myös ”etteivät muutkaan NFI:n jäsenjärjestöt
ole urheiluliikkeen jäseniä, mutta silti ovat
urheilujärjestöjen kanssa läheisissä suhteissa,
niinkuin on TRL:llekin sopivaa.” 
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Retkeilymerkkivaatimukset
Hallituksessa käytiin koko 1970-luvun ajan
keskustelua sekä retkeilyn että retkenohjaajien
laatu- ja tasovaatimuksista. Se oli ilmeisesti
antanut puheenjohtajalle tehtäväksi laatia
alustavaa luetteloa retkeilijä-
merkkivaatimuksista. Hän oli aloittanut työn
II luokan retkeilijämerkkivaatimuksista ja
kokouksessaan 24.9. 1973 hallitus sitten
saikin eteensä seuraavanlaisia
suoritustasovaatimuksia:

TRL:n retkeilijämerkki II luokka

a) Suoritettava seuran kultainen
jäsenmerkki retkeilijämerkin III
luokan vaatimuksissa olevan
vaatimustaulukon mukaan.
Kultamerkin pistemäärä on 5000.

b) Suoritettava ensiapukurssi II

c) Suoritettava TRL:n seurojen
järjestämiä vaelluksia (vähintään 20
km) kymmenen. Myös ne polkuretket,
jotka jokin toinen järjestö
paikkakunnan väelle järjestää ja johon
seura on päättänyt osallistua,
hyväksytään. Osallistuttava kolmeen
laturetkeen (väh. 25 km). Tehtävä viisi
vähintään 3 yön eräretkeä Lapissa tai
vastaavissa olosuhteissa. Näiden on

oltava 100 km:n pituisia, yhden yli
200 km. Toimittava johtajana
vähintään kahdella eräretkellä.
Vietettävä yö rakovalkealla
talviaikaan. Käytävä Suomessa 20
tunturilla, Ruotsissa 5:llä, Norjassa
5:llä ja alpeilla 5:llä huipulla. Näistä
viiden on oltava yli 1000 m, kahden yli
1500 m ja yhden yli 2000 m. Oltava
erämaaolosuhteissa yhteensä 50
vuorokautta. Retkeiltävä kuudessa
maassa. Käytävä 50 autiotuvalla tai
kammilla.

d) Tunnettava tähtitaivaan 5
johtavaa kuviota. Tunnettava 5
tärkeintä kivilajia. Tunnettava 30
syötävää sientä. Tunnettava 10
suomalaismetsän puuta. Tunnettava
seuraavat kalat: tammukka, harjus,
rautu, hauki, ahven, siika, lahna,
särki, sulkava, säynävä. Tunnettava
Suomen käärmeet. Huuhdottava kultaa
ja saatava hippu. Tavattava kolme
seuraavista: edelweiss, enzian,
suopursu, hapro, väinönputki,
jääleinikki, polypodium vulgare,
ranunculus acer. Tiedettävä Suomen
yli 1000 m:n korkuisten tuntureiden
nimien suomenkielinen merkitys.

e) Oltava TRL:n jäsenseuran
jäsen 5 vuotta. Saatava täyteen yksi
tarrataulu. Osattava morsemerkit

valo- ja pillimerkkien antamiseksi.
Osallistuttava hyväksyttävästi
yösuunnistukseen. Osallistuttava
pyöräretkeen Helsinki-Oulu.

d) Käytävä Haltialla. Käytävä
Kevolla, Lemmenjoella,
Sevettijärvellä, Näkkälässä,
Äkäslompolossa, Unarissa, Sokostilla,
Naltiotuinturilla, Ropilla. Käytävä
Kurjolammella, Ukonjoella,
Pyhähäkissä, Helvetinkolussa,
Pajulahdessa, Piilossa. Kierrettävä
Karhunkierros.

III luokan merkin yhteydessä tehdyt
suoritukset voi sisällyttää II luokan
merkin suorituksiin.

Päätöksessä todetaan, että

”Todettiin puheenjohtajan laatineen
TRL:n retkeilijämerkille sen toisen
luokan vaatimukset. Vaatimukset
todettiin peräti koviksi, mutta
yksimielisesti voitiin pitää niitä merkin
hengen mukaisina.”

Merkkikysymys jäi liitossa kiihkeällä 1970-
luvulla jossakin määrin majatoiminnan
jalkoihin, mutta siitä ei kuitenkaan kokonaan
luovuttu. Retkeilijämerkkejä myönnettiin ja
ohjaajavaltuuksia annettiin. Liiton
hihamerkkien symboliikka erotteli jäseniä C-,
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B- ja A-luokkiin retkeilysuoritusten
vaatimusten mukaan. Tavoitteena kuitenkin
oli kokemusten, osaamisen ja tiedon
lisääminen retkeilystä, vaellus- ja
kiipeilykohteista, luonnontuntemuksesta ja
erämaaolosuhteissa pärjäämisestä.

Vuoden 1979 Työväen Retkeilylehdessä on
artikkeli ”Suorita Retkeilijämerkki!”. Siinä on
arvokasta tietoa liiton merkin symboliikasta ja
eri suoritustasojen vaatimusten
kohtuullistumisesta vuosikymmenen alun
koviin vaatimuksiin:

”Jokaisella järjestöllä on oma
merkkinsä, jota kankaisena tai
metallisena  kannetaan hihassa tai
rinnassa. Työväen Retkeilyliitollakin
on omansa. Se on vieressä oleva
kolmen kuusen tunnus. Merkissä on
tervehtivät kädet, jotka vuosisadan
vaihteessa ”perusti” eräs wieniläinen
opiskelija nimeltä Karl Renner. Hän
on sama mies, jonka koko maailma

tuntee myöhemmältä ajalta Itävallan
sosialidemokraattisena
liittokanslerina ja presidenttinä.
Yleensä kuvassa on kolme
alppiruusua. Poikkeuksen tekevät
Tanska, jonka liiton tunnuksena on
koivunurpuja ja Työväen Retkeilyliitto,
jolla on kolme korpikuusta, on järvi ja
vaaramaisemakin. Merkkiä kiertää
liiton nimi ja punos, jonka
reunakoristeen väri vaihtelee.

Merkkiä ei saa ostaa ilman muuta. Se
on suoritettava. Tarkoitus on, että
TRL:n merkkiä kantava tietää
retkeilystä yhtä ja toista.  Kun merkin
reunakoriste on pronssinvärinen, on
sen kantaja suorittanut
retkeilijämerkin C-luokan, kun se on
hopeinen, on suoritettu B-luokka ja
kun se on kultainen, on tavoitettu A-
luokka.

B-luokan merkkejä ei ole vielä
suoritettu, mutta pronssisen C-luokan
suorittajia on puolisen sataa.
Ottakaapa ja suorittakaa merkki.
Ensin on suoritettava C-luokka ja B-
luokan voi saada puoli vuotta
pronssimerkkiä kannettuaan. A-luokan
vaatimuksia valistusjaosto, joka merkit
myöntää, pohtii vielä.

• C-luokan vaatimukset: 1) Suoritettava

Työväen Sivistysliiton ja TRL:n
yhdessä laatima Retkeilijän
kirjekurssi. Se voidaan suorittaa
opintokerhona, jolloin kerho voi saada
toimintaansa pienen valtionavun. 2)
Suoritettava seuran 500 km:n
kuntomerkki kävellen ja hiihtäen
(pyöräily kelpaa, mutta sen osalta
matkan tulee olla 3 kertaa pitempi).
Tämän vaatimuksen suorittaja voi
saada HTR:n pronssisen
Vaahteranlehtimerkin, vaikkei olekaan
HTR:n jäsen. 3) Oltava TRL:n
jäsenseuran  jäsen 1 vuoden. 4)
Osallistuttava seuran retkitapahtumiin
vähintään 5 kertaa (seura määrittelee
tähän kelpaavat tapahtumat). 5)
Osallistuttava seuran kokouksiin
seuran määräämän määrän seuran
pyrintöihin ja tavoitteisiin
tutustumiseksi.

• B-luokan merkin vaatimukset: 1) Tulee
olla C-luokan merkin kantaja yli puoli
vuotta. 2) Suoritettava 2000 km:n
kuntomerkki B-luokan merkin
vaatimuksissa mainituin perustein, 3)
suoritettava ensiapukurssi, 4)
osoitettava kartan ja kompassin
hallinta (esim. eräretkellä), 5)
osoitettava uimataito 25 m:n uinnilla,
6) osoitettava etäisyyden arviointitaito
(esim. retkeilypäiväkilpailussssa)
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korkeintaan 20 %:n virheellä, 7)
oltava verenluovuttaja (ellei ole
terveydellistä tms. hyväksyttävää
estettä), 8) osallistuttava vähintään
kahteen TRL:n seuran järjestämään
vaellukseen (vähimmäismatka 20 km),
9) suoritettava yöpymisretki, jonka
vaellusmatka täysin varustautuneena
on vähintään 60 km.Vaihtoehtoisena
200 km:n pyöräretki varustautuneena
ja yöpyen teltassa. 10) Tutustuttava
vähintään viiteen saareen. Selostus
tutustumisesta merkkianomuksen
liitteeksi. 11) Erämaaoleskelua 120
tuntia siten, että
vähimmäiskertasuoritukseksi
hyväksytään vain oleskelu, joka on
kestänyt vähintään 24 tuntia. 12)
Retkeiltävä  vähintään kolmessa
läänissä. 13) Noustava jalan tai suksin
viidelle (5) yli 400 m merenpinnasta
olevalle tunturille tai vuorelle. 14)
Tutustuttava Lapin autiotupiin.
Käytävä autiotuvilla kahdella
mainitulla alueella: Utsjoki,
Käsivarsi, muu Enontekiö, Inari ja
Etelä-Lappi. 15) Osattava kalastaa.
Kalastettava todistettavasti kala-
ateria. 16) Otettava ja
henkilökohtaisesti valmistettava
mustavalkoinen retkeilyaiheinen
valokuva. 

17) Selitettävä, miten on nähnyt
luonnossa viisi seuraavista linnuista:
punarinta, telkkä, jokin pöllö,
kuusakannärhi, korppi, jokin tikka tai
palokärki, lapintiainen, piekana,
pitjuusi, jokin haukka. 18) Selitettävä,
miten on luonnossa tavannut viisi
seuraavista eläimistä: jänis, kettu,
karhu, lepakko, ahma, sopuli, hirvi,
villipeura, majava, kärppä, kyy,
tarhakäärme. 19) Selitettävä, miten on
tavannut luonnossa kolme seuraavista
hyönteisistä: tytönkorento,
kultakuoriainen, suruvaippa,
kaaliperhonen, Lapin torakka,
kiiltomato, iso sontiainen. 20)
Selitettäävä, miten on luonnossa
tavannut viisi seuraavista kasveista;
luhtalemmikki, kalliokielo, sielikko,
kallioimarre, ketunleipä, niittyleinikki,
edelweiss, enzian, alppiruusu, kielo,
kissankäpälä, lapinvuokko,
väinönputki, punaluppu, rentukka,
ryti, häpykannus, sätkin, tunturiorho,
koiranputki. Alppikiipeilyopiston
kurssilla voi korvata vaatimusten 9) ja
10) suorituksen.

• Retkeilijämerkin saa 15 mk:n
kappalehintaan liitosta.
Merkkisäännöissä sanotaan, että C-
merkin voi jakaa virallisessa

kuukausikokouksessa, mutta B-merkin
jakamiseksi on järjestettävä
juhlatilaisuus. 

• Merkin jakajista pidetään luetteloa
numerojärjestyksessä. Kulloisessakin
jaossa merkin saajat pannaan
aakkosjärjestykseen ja näin syntyvä
numerojärjestys liitetään liiton
merkinsaajaluetteloon. 

Liiton nykyinen ansiomerkkijärjestelmä on
sukua retkeilijämerkkivaatimuksille. Niiden
vaatimusten muistaminen ja toteuttaminen
kertoo viime vuosisadan loppupuolen
järjestökulttuurista, yksittäiselle jäsenelle ja
koko järjestötoiminnalle asetetuista
vaatimuksista. Merkkijärjestelmän
vaatimusten tunteminen ja tavoitteellinen
suorittaminen saattaisi vielä nykyäänkin tuoda
ryhtiä ja arvostavaa asennetta retkeilevän
elämään ja maailmankuvaan.
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Eräretkiohjaajakoulutus
TRL suhtautui alusta alkaen vakavasti ja
vastuullisesti eräretkikoulutukseen. Jo
ensimmäisten vuosien kokemukset olivat
osoittaneet, että kaikenlaista voi sattua
tavallisten, osin jo kaupunkilaistuneiden
osanottajien lähtiessä vaeltamaan. Tarvittiin
retkiohjaajakoulutusta  ja etenkin kun oltiin
lähdössä vaativiin erämaaolosuhteisiin.
Ehdotuksen ”TRL:n
eräretkiohjaajakoulutukseksi vv 1975...” oli
liiton hallituksen kokoukselle 8.1. 1975
laatinut Tuusulan Kairankävijät ja se kuului
seuraavasti:

1. Otetaan selville ja kortistoidaan liiton
ohjaajakelpoiset ohjaajavoimat,

2. Laaditaan, TRL:n suunnittelujaoston
ja lapinjaoston toimesta, suunnitelma,

eräretkillä tapahtuvaksi
koulutustoiminnaksi, ohjelma on
jatkoa ns. kirjekurssitoiminnalle.

3. Retkillä tapahtuva ohjaus: (talvi,
kesäkuu, heinä-elok. syksy)

- hyväksytyt ohjaajat suorittavat
retkellä tapahtuvaa ohjausta, retken
kaikki toiminnat huomioonottaen,
alkaen retken suunnittelusta,

- pienissä ryhmissä, 4-6 henkeä,
tapahtuu ohjaus henkilökohtaisesti ja
kädestä pitäen,

- suunnittelujaosto voi tällä tavoin
antaa ohjeita tai jopa määräyksen
jonkin varus- tms. esineen kokeilusta
ko. Retkellä,

- retkue velvoitetaan laatimaan seloste
retkestään, kokeilutuloksista ja
jokaiselle retkelle vastuullinen sihteeri
joka laatii selostuksen (myös
valokuvia) UU, Demari jne. lehtiin,

- retken eri vaiheissa kukin
koulutettava joutuu vastaamaan retken
vetämisestä, suunnistuksesta,
lääkintähuollosta, muonituksesta,
leiriytymisestä, luonnontuntemuksesta,
jne..

- ja iltanuotiolla käydään läpi plussat
ja miinukset,

4. Eki Wikstenin jatkokurssi, loppusilaus
ja mahdollinen koetilaisuus,
Ukonjoella (vastaisi Ladun
susivihkiäisiä tms.) 

- esim. lääkäri selostamassa lääkitystä
ja ensiapua.......

- poromies, suhtautumista
retkeilyyn.....

- pikku paloja luonnontutkimisesta,
kivet, sienet, kasvit jne..

5. Jos mahdollista, niin nämä ”johtajat”
talven aikana yhteiseen palaveriin,
jossa jaetaan ja annetaan yhteiset
suuntaviivat retkien ohjaamiseen, 

6. Tuusulan Kairankävijät on valmis
kolmen ”vetäjän”toimesta kesinä 75-
76 järjestämään yhteensä 5-6 retkeä
ja jokaiselle retkelle 2-3- omaa
ohjaajaa, sekä 2-3- naapurin ohjaajaa
mukaan oppimaan eräretkeilyn taitoja
ja tietoja.

Jorma Grönroos, Kalervo Davidson,
Olavi Rask

Hallitus totesi 8.1. 1975 tutustuneensa
kirjallisesti jaettuun Tuusulan Kairankävijäin
Eräretkeilijäin tekemään ehdotukseen TRL:n
eräretkiohjaajakoulutukseksi: 

”Päätettiin hyväksyä kohta kolme
välittömästä retkillä toteutettavaksi ja
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ehdottajien ilmoitus valmiudesta vetää
useita opintoretkiä otettiin kiitollisena
vastaan. Valistusjaostolle annettiin
tehtäväksi maaliskuun alkuun
mennessä perehtyä ao. ehdotukseen ja
sen toteuttamiseen sekä samalla
suorittaa valmisteluja TRL:n
merkkisääntöjen täsmentämiseksi,
jotka sen jälkeen tulevat
työvaliokunnan käsittelyyn.”

Kysymys kunnianosoituksista

12.5. 1978 hallituksen kokouksen
pöytäkirjassa on seuraava pykälä:

16 § Hallitus keskusteli
kunniajäsenyydestä, sekä liiton
toiminnallisesta palkitsemisesta.

Päätettiin Rafael Paasiolle
myönnettävästä
veteraanijäsenyydestä. Em.
jäsenyydestä kutsun hoitaa Turun
Seudun Retkeilijät. Päätettiin jakaa ns.
retkiemännän pannu Lahden
Retkeilijäin Vuokko Törmälle.

Pöytäkirjan liitteenä on puheenjohtaja Erkki
Wikstenin muistio nimeltään "Kysymys
kunnianosoituksista":

Rafael Paasio, jolla on hallussaan jo
ennen 1933 saatu NFI-rintamerkki ja
jota voidaan pitää Hitlerin aikaa
edeltäneen kauden yhteydenpitäjänä
suomalaisten ja NFI:n kesken, täyttää
tänä keväänä 75 vuotta. On esitetty
ajatus, että päivänsankarille
järjestettäisiin järjestömme ja
järjestöjemme taholta jokin erityinen
kunnianosoitus tuon varhaisen
retkeilyyn sekaantumisensa ansiosta.
Jos päädytään johonkin sellaiseen
kunnianosoitukseen, joka tulisi
kysymykseen käytäntönä
vastaisuudessa, on liiton hallituksen
tässä kokouksessa päätettävä
kunnianosoituskysymys
kokonaisuudessaan, mikäli se haluaa
Rafael Pasion jäävän myöhemmiksi
ajoiksi "rekistereihimme", mikä
kylläkin lienee aivan sopivaa ja liittoa
korostavaa.

Ehdotan päätettäväksi, että sekä liitto
että erikseen omasta puolestaan seurat
voivat kutsua:

- Kunniajäseniä halutessaan jakaa
erityistä tunnustusta

- Veteraanijäseniä tunnustuksesta

pitkästä toiminnasta sekä myöntää
vuosittain ansioplaketin

- kultaisena

- hopeisena

-pronssisena

ja pitää näistä luetteloa numeroituna
saamisjärjestyksessä. Lisäksi
vuosittain jaetaan kiitospalkintoina

- retkeilijäpalkinto vuorovuosin
yksittäiselle retkeilijälle ja vastaavasti
retkeilijäperheelle (1. palkinnon sai
1977 Kuopion Retkeilijäin Eeva
Holopainen). Palkintona on liiton
kunniakirja ja jokin tapaukseen sopiva
palkinto, kuten luonnosta otettu ja
levyllä varustettu vaeltajasauva, kuten
Eeva Holopaiselle.

- vuoden retkiemännän pannu, jonka
ehdotan tänä vuonna myönnettäväksi
Lahden Retkeilijäin Vuokko Törmälle.
Esitykseni saa kaikkien Vuokon
matkassa olleiden kannatuksen.

-  retkenohjaajan palkinto, joka on
pieni pytty ja kunniakirja. Näitä
jaettaisiin vuosittain kolme
yhdenkaltaista.

- järjestöt saavat punaisen seinäviirin
eri tasoisin retkeilijämerkein.
Pronssinen on jo Wienin kaupungilla,
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Kaprunin alppikiipeilyopistolla ja
Itävallan NFÖ:n Charles
Ölmüllerillä .

Näiden lisäksi anotaan vuosittain
Opetusministeriöltä Suomen Urheilun
ansioristejä ja -mitaleita niille, joilla
on mahdollisuus sellaisia saada.
Joissakin tapauksissa anotaan myös
muita kunniamerkkejä.

Kunnianosoituksista päättää liiton
hallituksen työvaliokunta paitsi
kunniajäsenyyksistä,
veteraanijäsenyyksistä, kultaisesta ja
hopeisesta ansioplaketista sekä valtion
kunniamerkeistä.

EWn

Nuoren Työväen Retkeilyliiton hallitus
käsitteli siis moneen kertaan retkeilyyn,
retkiohjaamiseen ja myös muuhun
ansioitumiseen liittyviä merkkejä ja niiden
ansaitsemisehtoja. Järjestelmä ei ollut 1980-
luvulle tultaessa täysin selkeä ja edellytti
liitolta sekä teknistä, taloudellista että
materiaalista valmiutta järjestelmän
edellyttämän päätöksenteon ajan tasalla
pitämiseksi, merkkien valmistamiseksi ja
eräin osin myös suoritusten tarkastamiseksi.
Vaatimukset olivat alkuvaiheessa niin kovia,
että vaati lähes elämänpituista, monipuolista

ja maantieteellisestikin kattavaa harrastamista
suoritusmerkkien vaatimustason
täyttämiseksi. Päätöksentekokaan
merkkijärjestelmiin liittyvistä suunnittelusta ja
hankinnoista ei vaikuta olleen erityisen
tarkkaa. Valmistelu tapahtui suurelta osin
hallituksen työvaliokunnassa, jaostoissa ja
toimikunnissa.

Monet näistä palkitsemis- ja ansiomerkeistä
ovat edelleenkin käytössä, vaikkakaan ei
kovin tarkkaan muuhun kuin koeteltuun
yhteisöllisyyteen, yhteistoimintaan,
aktiivisuuteen ja vastuunottoon kytkeytyneinä.
Kun militantit muodot ansio- ja
suoritustavoitteineen ovat ilmeisesti painuneet
taka-alalle, on ansio-, suoritus- tunnustus- ja
kiitospalkinnoilla oma paikkansa edelleenkin
liiton toiminnassa.

Retkeilypäiväperinne

TRL:n retkeilypäiväperinteen voidaan katsoa
alkaneen jo TRL:n osallistuessa TUK:n V
liittokisoihin 511.-13.6. 1976. Retkeilyliitto
oli mukana kisojen retkeilyohjelman

järjestelyissä sekä liiton toiminnan esittelyllä:
nuorten leirillä, retkeilynäyttelyllä,
polkupyöräretkellä sekä omalla leirillä.

Seuraavat retkeilypäivät pidettiin TRL:n
toisen liittokokouksen yhteydessä 17.-19.6.
1977 Porissa.

Huhtikuun 5. päivän 1979 hallituksen
kokouksessa päätettiin myös retkeilypäivien
järjestämisestä. Ne järjestettiinkin 18.-20.8.
Espoon Retkeilijäin, Nuuksion tarpojain sekä
Helsingin Työväen Retkeilijäin toimesta
Espoon Nuuksiossa. Työväen Retkeilylehden
no 3:n mukaan ohjelmassa oli luontopolku ja
tulosluettelossa – jossa ei mainita sijoituksia
vaan saatuja pisteitä – vilahtelevat monet vielä
nytkin mukana toiminnassa olevat nimet: Eila
Oranen, Pentti Oranen, Pertti Mikkelä, Hilkka
Laitinen, Vuokko Törmä jne. osanottajia oli
järjestäjäseurojen lisäksi ainakin Tuusulasta,
Hyvinkäältä ja Lahdesta.

Vuoden 1980 Retkeilypäivät pidettiin
Lahdessa  30.5. - 1.6. Pajulahden
Kangaslammella; järjestäjänä toimivat Lahden
Retkeilijät. Pöytäkirjoissa olleiden tietojen
mukaan Pajulahden Urheiluopisto olisi
antanut Kangaslammen leirintäpaikan TRL:n
retkeilijöiden käyttöön. Tässä asiassa on
muistitieto jo tainnut katketa? 



28

Vuoden 1981 Retkeilypäivät pidettiin
Hämeenlinnan Kipinäniemessä. Samoihin
aikoihin kaavailtiin myös uuden retkikohteen
hankkimista Etelä-Hämeen alueelta, mutta se
jäi siinä vaiheessa haaveeksi.

Kassu Haapanen kirjoitti Työväen
Retkeilylehteen 3/1979 kirjoituksen
Nuuksiossa pidetyiltä retkeilypäiviltä ja
kertoili tapahtumista seuraavaan tapaan:

Luontopolku
Kassu Haapanen

Puron virtaus!

Luontopolun tehtävissä kiinnittyi
huomio joillakin rasteilla tehtyihin
havaintoihin.
Nollille selvitäkseen oli väitettävä
puron virtaavan etelästä pohjoiseen
vaikka asia on tiedetty jo
Archimedeksen mukaan, että puro ja
joki virtaavat ainoastaan latvoiltaan
kohti suupuolta.
Ketunleivät!
Käenkaalia piti väittää ketunleiväksi –
oxalis acetosella. Kumpaakin on
viljelty Tuusulan hongikoissa niin
paljon, että niiden saama valohoito on

hävittänyt hehtaarikaupalla metsät.
Saatettiin huomata, että yhden ryhmän
eksyessä jälleen kaidalta tieltä ja
nähdessään jäniksen (rusakko=lepus
europeus), väitti juho-jänön istuneen
takamuksensa karvattiomaksi
soramonttujen v a l o -hoidossa
(Kassu viittaa tässä Tuusulan
sorakeisariin,  Kokoomuksen
kansanedustaja Valoon, ir).
Toinenkin jänis – suuremmasta päästä
Suomen maisemissa esiintyy (=Homo
turismus), tekee matkaa liputta ja
pyrkii piiloutumaan maksujen ja
suoritusten aikoina.
Rasti n:o 9 yhdeksän ongelmat!
Rastilla numero yhdeksän jouduttiin
Raskin kyselyjen kohteeksi. Onko
retkeilijä nähnyt kompassia? Tunteeko
retkeilijä kompassin? Onko
retkeilijällä kompassia?
Retkeilijä toiveikkaasti vastaa
viimeisimpään kompassin saamisen
ihanassa toivossa, että ”ei”. Tällöin
rastinvalvoja raski sanoa, että tuolla
kuusen takana on. Ja konsa
polullajuoksija kiirehti raskisti (vrt.
reipas) kuusen taa, hän huomasi, että
kompassi oli. Mutta puuhun sidottuna.
Ilmeisesti Homo turismuksen varalta.

Palkinnot, merkit mitalit
Iltanuotio
Iltatulilla jaettiin räiskäleitten lisäksi
yksi kultainen merkki ja kaksi
hopeamitalia. Ne kiinnitettiin saajien
vavahteleviin rintoihin.
Liiton sihteeri – äskeisellä Raskilla
itsensä tunnetuksi tehnyt rasti yritti
rintaankiinnitystä myös räiskäleellä.
Epäonnistui! Ei saanut kannatusta
väitteelleen vian olleen taikinassa.
Vastalause hylättiin.
Sirkka Joki sai hopeamitalin.
Hän ei voinut yltää kultaiseen, koska
ohjannut vain vähän yli 20 vuotta
nuorten kesäleirejä ja koska yleensä
naisille ei voida valtion taholta
kultaisia metalleja myöntää.
Tämän kirjoittajan, Kassun saamaa
mitalia taas himmentää se, että
kahdeksankymmenen % (=80
prosenttia) haitta-aste urheilemalla
hankittuna ei riitä kultamitalleihin.
Liiton puheenjohtajallakin oli ollut
epäonnekseen huonoa säkää. Hän ehti
TUK-nimisen henkilöliittymän
hautajaisiin niin myöhään, että
pronssit ja hopeat oli jo jaettu. Erkki
dabljuun oli ollut pakko ottaa
ainoastaan kultamerkki. Se
kiinnitettiin iltanuotiolla runsaaseen
alustaansa kaikkea turhaa
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vaatimattomuutta kaihtanein
luovutussanoin.
Raskin sauva!
Ukonjoella majavat olivat
valmistaneet kauniin  sauvadisainin.
Se luovutettiin sihteerille. Hän
vastaanottamassa puheessa väitti
sauvansa täysin ansainneensa. Siinä
oli vaatimattomuuden hehkua, jota
niin harvoin enää tapaa. Hänen
kertoessaan sauvansa mahdollisesta
matkakäytöstä, kirjoittaja kuuli jonkin
vaimon huokaavan miehelleen:
”Saisitpa sinäkin moisen sauvan,
heiluisipa meidänkin teltassa
edes yksi – seiväs meinaan.”

Yks helvete hyvä retkeilyleiri!
Kassu yhtyy täysin sen
harmaahapsisen (= 30 mm:n
pystytukka) lausahdukseen leiripäivien
toimeliaisuuden ylistykseksi:
”Saatans-namma kun
akat on tekenyt
hyve työtä täällä Metsäpirussa
– voi yks helvete!”
Kirjoittajan mielestä emännät olivat
tehneet toimensa niin hyvin, että niistä
voi hyvin myöntää jopa arvosanan:
kaks-helvete.

Kassu

Kansainvälinen toiminta liiton
alkutaipaleella

Työväen Retkeilyliiton kansainvälisistä

suhteista sanottiin jotakin aivan olennaista jo
liiton ensimmäisissä säännöissä, jotka
perustettava liitto  hyväksyi 15.12. 1971
pitämässään perustavassa kokouksessa:

”Liitto pyrkii edistämään ja
ylläpitämään kansainvälistä toimintaa
edustamallaan alalla.”

Liiton puheenjohtajalla Erkki Wikstenillä oli
kansainvälisiä kokemuksia ja toimintasuhteita
jo nuoruudestaan lähtien. Erkki puhui
sujuvasti saksaa ja hänen toinen
aviopuolisonsa Anita oli kotoisin Saksan
Königsbergistä, joka toisen maailmansodan
seurauksena jäi Neuvostoliiton tukikohdaksi
ja sai uuden nimen Kaliningrad. Oli vain
luonnollista, että erämaa- ja retkihenkinen
liiton puheenjohtaja loi yhteyksiä
luonnonystäviin ennenkaikkea
saksankielisessä Keski-Euroopassa. Kun 2.
helmikuuta 1972  pidetyssä  hallituksen
kokouksessa käsiteltiin kansainvälisiä
suhteita, muotoutui asiaa koskeva päätös
seuraavanlaiseksi:

”- Kuluvan vuoden aikana luodaan
kirjeenvaihtosuhde Itävallassa
toimivaan Die Naturfreundejärjestöön.
- Tutkitaan mahdollisuudet
Pohjoismaiseen kanssakäymiseen.
- Ajatus mahdollisista jäsenvaihdoista



30

tms. varoja vaativista
yhteistoiminnoista eivät tule
kysymykseen toistaiseksi.”

Syyskuun 24. päivänä 1973 hallitus otti
kansainvälisen toiminnan huomioon jo
toimintasuunnitelmissa, joissa todettiin
syksyn ohjelman kuuluvan mm.
”ulkomaalaisten yhteyksien vahvistamista”.
TRL:n organisaation kehittämistä koskevassa
kohdassa hallitus perusti koko joukon
jaostoja, niiden joukossa myös
kansainvälisen jaoston. Sen jäseniksi
valittiin Hugo L. Mäkinen (pj. englanti),
Hannu Hämäläinen (matkailu) Anita Wiksten
(saksa), Paula Conturssi (italia), Inga
Bärlund (ruotsi), Raija Uhlbäck (hebrea),
Tapani Kovanen (ranska) ja ”unkaria
osaavan henkilön mukaansaamista
tutkitaan”.

Kansainvälisten yhteyksien osalta katsottiin
tarpeelliseksi tarjota kansainvälisen
retkeilyjärjestön NFI:n välityksellä
jäsenjärjestöjen edustajille mahdollisuuksia
osallistua Suomessa esim. Karhunkierrokselle
ja hiihto- tai suunnistuskursseille (11 §).
Liiton esitteestä päätettäessä todettiin, että
”tällainen esite tulisi laatia myös
vieraskielisenä”.

Helmikuun 21. päivänä 1974 hallituksen

kokouksen ilmoitusasioissa (5 §)
 

a) Todettiin,  että kansainvälisen
Retkeilyjärjestön NFI-IAN
(Naturfreunde Internationale,
Internationale des amis de la nature)
hallintokomissio on liiton varsinaiselle
päättävälle kokoukselle yksimielisesti
esittänyt TRL:n hyväksymistä järjestön
jäseneksi.

Toukokuussa (28.5. 1974) pidetyssä
hallituksen kokouksessa päätettiin, että

”Puheenjohtaja ja toiminnanjohtaja
hoitavat edelleen NFI:n taholle
suuntautuvia kansainvälisiä suhteita.”

Liitto ei ollut saanut vieläkään vuonna 1974
Opetusministeriöltä valtionapua ja tästä syystä
liitto oli taloudellisesti TUK:n siipien
suojassa. Käytännössä yhteyksiä NFI:n ja sen
jäsenjärjestöjen suuntaan hoiti puheenjohtaja.
TRL:n kansainväliset suhteet rakentuivat sekä
kielitaidon että kontaktien osalta liiton
puheenjohtajan asiantuntemuksen ja
osaamisen varaan. Se näkyy 14. syyskuuta
1974 Pajulahdessa pidetyn hallituksen
kokouksen päytäkirjassa 

(8 § Ilmoitusasiat, kohta b):

Kuultiin professori Moravecin
saapuvan ensi kevätkaudella
ryhmänsä kanssa vieraaksi
Lappiin.

 
Liiton puheenjohtaja oli siis jo ensimmäisten
parin vuoden aikana saanut kontaktin
Itävallan Naturfreunden lähellä Salzburgia
sijaitsevaan Kaprunin alppikiipeilykouluun.
Näiden yhteyksien pohjalta oli syntynyt
alustava päätös lähettää ryhmä itävaltalaisia
luonnonystäviä tutustumaan Suomen Lappiin.
Matka toteutuikin, mutta ei Fritz Moravecin
johdolla, vaan matkan vetäjänä toimi Willy
Trojan, yksi Itävallan Luonnonystävien
kantavia voimia hänkin. Professori Moravec
oli tullut kuuluisaksi  yhtenä ensimmäisistä
kaikki yli 8000 metriä korkeiden Himalajan
huippujen saavuttaneista vuoristokiipeilijöistä.
 

Vuoden 1975 alusta Työväen Retkeilyliitto oli
jo täysivaltainen Naturfreunde Internationalen
jäsenjärjestö. Jo 8.1. 1975 hallituksen
kokouksen pöytäkirjassa on lyhyt maininta
talven toimintakalenterissa (11 §) siitä, että
prof. Moravec vierailee Suomessa 25.4.-4.5.
1975. Maaliskuussa pidetyssä kokouksessa
nimettiin erityinen ”Haltiatoimikunta”
valmistelemaan ”Kevään suurta Lapinretkeä”
25.4. - 4.5. 1975. Toimikuntaan valitiin Erkki
Wiksten, Toni Bärlund, Erkki Sakki ja Simo
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Mäkinen; ”retkiohjaajien matkat päätettiin
maksaa liiton varoista”. Päätös osoitti, että
liitossa suhtauduttiin ainakin suhteissa
Itävallan Naturfreundeen ja sen Kaprunissa
sijaitsevan Alppikiipeilykoulun johtajaan Fritz
Moraveciin mitä suurimmalla kunnioituksella.
 

Kesäkuun 10. päivänä pidetyssä hallituksen
kokouksessa voitiin kirjata pöytäkirjaan

 ”kansainvälisen yhteystoiminnan
NFI-järjestöön alkaneen merkittävällä
26 itävaltalaista ja 2 saksalaista
retkeilijää käsittävän itävaltalaisen
retkikunnan vierailulla. Retkikunnan
johtajana toimi Willi Trojan. Hallitus
päätti, että liiton varoista korvataan
retken lopputilitykseen jäävä pienehkö
alijäämä, jonka markkamääräinen
suuruus selviää vasta kaikkien
laskujen saavuttua”.

Heinäkuun lopulla 1975 pidetyssä hallituksen
kokouksesa kuultiin vielä bremeniläisen
ryhmän tulosta Suomeen ja varattiin 250,- mk
ryhmän retkiohjaajien kuluihin. Kuultiin myös
NFI:n kongressin järjestämisestä ja Erkki
Wikstenin mahdollisuuksista osallistua
kokoukseen (8 § Kokouksessa esille tulevat
asiat).

( Youtubevideo Kaprunin vuorikiipeilykoulun
on pelastamiseksi katsottavissa osoitteessa
 http://www.youtube.com/watch?
v=pm_KrFffjNg&NR=1
Videossa esiintyy Erkki Wikstenin mainitsema
TRL:n viirin saaja Karl Ölmüller.)

Vuoden 1976 22.6. pidetyn kokouksen muissa
esille tulevissa asioissa (14 §, kohta c) on
maininta

Todettiin, että NFIJ:n
nuorisoseminaari järjestetään
Helsingissä ja liiton kansainväliselle
jaostolle annettiin isännyyden
hoitaminen, joka isännyys ei saa
aiheuttaa liitolle kustannuksia.

Kuinka tästä NFIJ:n (Kansainväliset Nuoret
Luonnonystävät http://www.iynf.org/,)
selvittiin, siitä ei ole pöytäkirjoista eikä
muualtakaan löytynyt mainintaa. Nuoren
liiton kansainvälinen toimikunta joutui
vaikean luottamustehtävän eteen, kun liitto ei
yhtään pystynyt toimintaa tukemaan. Tuohon
aikaan silloisen EEC:n Nuorisorahasto
kuitenkin tuki eurooppalaisten kansainvälisten
järjestöjen seminaaritoimintaa ja nämä
seminaarit rahoitettiin ilmeisesti kokonaan
Nuorisorahaston toimesta.

Vielä saman vuoden marraskuussa (22.11.
1976) pidetyn hallituksen kokouksen

pöytäkirjassa (12 §) on pari mainintaa
kansainvälisestä toiminnasta:

c) NFI:n nuorisoseminaari Kiljavalla
6.-8.11., liiton edustajana Erkki
Wiksten.
d) NFI:n Jugend-järjestön
vuosittaisessa nuorisoseminaarissa
Strassbourgissa edustivat TRL:ää
Anita Lindholm, Anne Laitinen, Timo
Järvinen ja Pekka Halkosaari.

 
Tämän seminaarin rahoituksesta vastasi
Euroopan Neuvoston Nuorisokeskus, joka
myös piti yhteyksiä eurooppalaisiin
nuorisojärjestöihin ja jolla oli varoja haettujen
seminaarien tukemiseen.

Työväen Retkeilyliiton ja NFI:n
kansainväinen toiminta poikkeaa –
retkeilyjärjestön tehtävästä ja luonteesta
johtuen - muiden valtakunnallisten järjestöjen
kv-toiminnasta olennaisella tavalla: virallisten
järjestöjen välisten yhteyksien rinnalla jäsenet
hakevat henkilökohtaisia kokemuksia ja
toimintasuhteita muiden maiden jäsenten
kanssa. Yhteyksiä toteutetaan retkeilyn,
vaihtovierailujen ja kaikille avoimien
toimintatapahtumien muodossa. Tästä seuraa
se, että retkeilyjärjestön kansainväliset
yhteydet monipuolistuvat ja jokainen jäsen
omalta osaltaan ”edustaa” omaa maataan ja
jäsenjärjestöään maailmalla liikkuessaan ja
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retkeillessään. Yhteyksien hakeminen on
myös luonnollista,  koska luonnonystävillä
varsinkin Keski-Euroopassa on runsaasti
retkeilymajoja. Yhteinen järjestötausta
muodostaa myös sellaisen ystävyyden linkin,
jonka varaan voi rakentaa hakiessaan
majoitusmahdollisuuksia ja etsiessään
asiantuntevaa apua nähtävyyksien ja
elämysten tavoittamiseksi.

TRL:n majatoiminta
Majatoiminnan tarve tuli ilmaistuksi jo
Työväen Retkeilyliiton hallituksen
ensimmäisessä kokouksessa 2.2. 1972, kun
hallituksen kokouksessa kirjattiin pöytäkirjan
seuraavanlainen toteamus:

Laaditaan luettelo paikoista, joissa eri
puolilla Suomea voidaan yöpyä, pitää
kursseja tms. Isäntäväen kanssa neuvotellaan
hinnoista, jotka tiedotetaan jäsenille ja
laaditaan tunnus, jolla isäntäväki voi todeta,
ketä ollaan.
- Lapissa tällaisia paikkoja olisivat esim.
TUL:n Peera Enontekiöllä, Hetan maja
Hetassa,  Suomen Ladun Kiilopään

kurssikeskus jne. Kuusamoon ja Ilomantsiin
pyritään löytämään vastaavanlaiset
majapaikat.
- Etelässä olisivat näitä  tarkoituksia
palvelevia majapaikkoja Pajulahti ja
Kurjolampi (SRL).
- Toimipaikkojen lähimaastoon tehdään omia
vaellusreittejä.”

Ajatus  majaverkoston luomisesta Työväen
Retkeilyliiton tunnusten alle on siis mukana
liiton toiminta-ajatuksessa heti
liikkeellelähdöstä alkaen. Päätöksestä voi
panna merkille liiton puheenjohtajan Erkki
Wikstenin vankan lapintuntemuksen ja
viehtymyksen pohjoiseen. Puheenjohtaja  oli
innokas lapinkävijä ja erämaavaeltaja. Hän
kirjoitteli tuon tuostakin vaellustarinoita mm.
Suomen Sosialidemokraattiin, jossa hän toimi
toimittajana ja sittemmin toimitussihteerinä.
21.3. 1974 kokouksessa päätettiin harkita
”Lapinkävijä”-valiokunnan perustamista,
mikä kertoo siitä, että TRL:n hallituksessa oli
vanhaa ja edelleen kytevää ”lapinkuumetta”.

Varkhanmukan ostosmatkalla
 (Runo 1970-luvun puolivälistä)

 RETKIREITTI 

Suomineito on rakennettu ovelasti: on
kumpua, järveä ja kiinteätä muotoa -

Varkhanmukan työleiriltä 2005; majatoimikunnan pj.
Jaakko Korhonen kelokämpän edustalla

(Kuva: Ilpo Rossi)

 mutta kun pääset kaulakuoppaan asti,
alat ihmetellä - vainko tänne on
siunattu soista luontoa? 

 Se soinen luonto oli kyllä vaelluksen
väärti varsinkin kun Eki niin päätti,
eikä mikään muu maasto saa
suopursua kukkimaan, että sen
tuoksua on kämppä illallakin
tulvillaan 

Pienet joen ylitykset ovat leikkiä lasten
- mutta kun kävelet suota, sateella,
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ilta-aurinkoa vasten ja hypit mättäältä
mättäälle rinkka selässä, alkaa ajatus
kulkea kummasti kämpässä. 

Näin jatkui vaellus taas eräälle suolle,
miten päästäis tuonne toiselle puolle,
tuumi Birger, vapaana ja valppaana
otti askeleen ja päätti kokeilla. 

Vaan suossa oli mies kun Väinämöisen
laulamana, rinkka selässä ja
nenänvarsi kalpeana, ei silti mitään
hätää, Toni apuun säntää. 

 Saatiin mies kuiville ja istuttiin
mättäälle, koottiin ajatukset ja
pitkospuut ja niin taas oli hymyssä
suut. 

 Näin vaelsimme päivää monta, voi
tuota suota ja sadetta loputonta,
ajatteli jokainen mielissään ja asteli
silti yhä toivo silmissään. 

Näin luontoa kaunista ja ankaraa,
eläimiä ihan aidossa olossaan,
nautimme kaikista hetkistä, tämä
lienee TAAS paras kaikista retkistä. 

Me yövyimme kämpissä ja teltoissa ja
kaikki oli juhla-lomaa mutta joulun
tunne tuli Aatos Flinkin saunassa ja
haikea mieli taas raapii sydänalaa. 

  Anja Westerback 

”... Varkhanmukka.”
Työväen Retkeilyliiton hallituksen kokous
14.9.1974 Pajulahden Urheiluopistossa
käsitteli ensimmäistä kertaa virallisesti
retkeilytukikohdan perustamista Lappiin.
Kysymyksessä oli vakava asia, koska
Opetusministeriö oli kieltäytynyt tukemasta
Työväen Retkeilyliittoa. Rahaa ei ollut, mutta
ilmeisesti oli jonkinlaisia toiveita saada raha-
automaattivaroista tukea sekä toimintaan että
investointeihin. Kokouksen pöytäkirjassa
asiaa kuvataan seuraavasti:

Puheenjohtaja ja toiminnanjohtaja
esittelivät suorittamiansa tiedusteluja
retkeilytukikohdan saamiseksi Lappiin.
Todettiin, että Enontekiön kunnan
Ylikyrön kylässä Saajon tilan mailta
on maanviljelijä Eelis Saatiolta
ostettavissa yhden hehtaarin
suuruinen maa-alue Lumikeron
välittömässä tuntumassa.
Maa-alueen hinta on 20.000 mk.
Rahoitus on järjestettävissä lainan
muodossa Suomen Työväen
Säästöpankilta.
Käydyn keskustelun yhteydessä Sakari
Airola ehdotti Erkki Sakin ja Juhani
Mannisen kannattamana, että kyseinen
maa-alue ostetaan ja ryhdytään
toimenpiteisiin retkeilykeskuksen
perustamiseksi.

Päätettiin ostaa Eelis Saatiolta yhden
hehtaarin suuruinen maa-alue
Enontekiön kunnan Ylikyrön kylästä,
hakea STS:ltä 25.000 markan laina,
jonka henkilökohtaisesti valtuutetaan
takaamaan Sakari Airola, Toni
Bärlund, Juhani Manninen, Erkki
Sakki ja Erkki Wiksten ja koko
hallituksen velkasitoumus järjestetään
erillisellä asiakirjalla.
Retkeilykeskuksen rakennusohjelmaa
suunnittelemaan nimettiin
kämppätoimikunta ja siihen seur.
henkilöt: Erkki Sakki, Juhani
Manninen, Simo Mäkinen, Eila
Pekkarinen ja Meri Utrio.
Retkeilykeskuksesta käytetään nimeä
Varkhanmukka.

Toukokuun lopulla (28.5. 1974) pidetyssä
kokouksessa oli jouduttu toteamaan jo
kolmannen kerran että Opetusministeriön
urheilumäärärahoista ei Työväen
Retkeilyliitolle tukea saada. Katsetta
käännettiin nyt Raha-automaattiyhdistyksen
suuntaan, jossa osana uutta tulopoliittista
ajattelua oli ryhdytty satsaamaan
mm.lomajärjestön toimintaan ja
investointeihin. RAY-avustusten saamisen
ehtona oli paitsi vallitseva yhteiskunnallinen
ja poliittinen tilanne, myös se että tuli olla
hankkeita joihin voitaisiin avustuksia anoa.
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RAY:n toiminnanjohtajana oli tuohon aikaan
Sulo Hostila, joka oli myös TUK:n
ensimmäinen puheenjohtaja. 
 
Liikkeellelähtö tapahtui siis TRL:n hallituksen
jäsenten henkilökohtaisella riskinotolla;
keskusteluja lienee ainakin epävirallisesti
käyty mahdollisuudesta tulla RAY:n
avustusten saajien joukkoon.

Hallituksen kokouksessa 8.1. 1975 oli jo
esityslistassa  omana kohtanaan 

” 4 § Varkhanmukan
toimintasuunnitelma  :  
”Todettiin hallituksen tutustuneen
kirjallisesti jaettuun Varkhanmukan
hoitosuunnitelmaan (ei liitteenä)  .
Päätettiin vahvistaa edellisessä
kokouksessa tehty päätös siitä, että
STS:ltä otettu 25.000 mk lainan
henkilökohtaiset takuut jaetaan koko
hallituksen allekirjoittamalla
erillisellä velkasitoumusasiakirjalla.
Lisäksi päätettiin aloittaa kämpän
avainmarkkinat heti hintaan 50 mk /
avain. Avaimet numeroidaan
lunastusjärjestyksessä ja kokouksessa
ehättivät Juhani Manninen ja Erkki
Sakki lunastamaan avaimet numero 1
ja numero 2.

5 § Varkhanmukan rakentaminen
Keskusteltiiin ensimmäisen
peruskämpän rakentamisesta ja siihen
tarvittavista hirsistä joiden ostamiseen
annettiin valtuutus Erkki Sakille silloin
kun rahoitus on järjestyksessä.”

Samassa kokouksessa todettiin, että anomus,
joka käsitti Varkhanmukan rakentamisen sekä
liiton toimintarahoituksen vuodelle 1975, oli
jätetty Raha-automaattiyhdistykselle 29.11.
1974. 

Varkhanmukka suunnitelma
Varkhanmukan rakentamista käsiteltiin tämän
jälkeen joka kokouksessa; maaliskuussa 1975
kuultiin selvitys rahoituskysymyksestä ja
kämppätoimikunta oikeutettiin laatimaan
rakentamiseen tarvittavat poikkeuslupa- ja
rakennuslupahakemukset.
Kämppätoimikunnan toiminnasta aiheutuneet
kustannukset päätettiin maksaa. Juhani
Manninen lupasi laatia luettelon niistä
tarvikkeista, joita mahdollisesti voitaisiin
hakea lahjoituksina.

Jo kesäkuussa 10.6. 1975 saatiin kirjata
hallituksen kokouksessa tieto Raha-
automaattiyhdistyksen avustuksen saamisesta
TRL:lle. RAY oli myöntänyt 10.000 mk:n
toimintamäärärahan sekä 25.000,-

Varkhanmukan rakentamiseen. Varkhanmukan
toimintasuunnitelma päätettiin käydä
esittelemässä  henkilökohtaisesti
toiminnanjoihtaja Sulo Holstilalle. 

Marraskuun 26. 1975 kokouksen liitteenä
onkin sitten ”TRL/Varkhanmukka PM”, joka
on päivätty 29.10. 1975:

I Suunnittelu

1.1. Yleissuunnitelma
On olemassa Varkhanmukan
retkeilykeskuksen rakennus- ja
toimintasuunnitelma, jonka perusteella Raha-
automaattiyhdistykseltä on toimintaan haettu
varoja. Tässä rakennussuunnitelmassa
jakautuu rakennusaikataulu kolmeen
vaiheeseen. 1. rakennusvaihe on tarkoitettu
käsittämään vuoden 1975. Tämä
rakennusvaihe käsittää ryhmäretkien ja
eräretkien tukikohdaksi sopivan
rakennuskokonaisuuden sekä tarvittavien
huolto- ja varastokatoksien rakentamisen.
Majoituspaikkoja 20. 
2. rakennusvaihe ajoittuu vuosiksi 1976-1977,
jolloin toteutetaan lomaperhetoiminnan
tarpeiden mukaiset erillisrakennukset.
Majoituskapasiteetti lisääntyy tämän vaiheen
aikana 12-20 henkilöpaikkaa.
3. rakennusvaihe käsittää vuoden 1978



35

aikana rakennettavan majoitusrakennuksen,
jolloin turvataan n. 60 hengen
retkeilytukikohtatoiminta. Tällöin 1.
vaiheesen kuulunut kämppärakennus voidaan
muuttaa keskitetyksi huolto- ja yhteistilaksi.
1. vaiheen kustannuslaskelma on käsittänyt
tontin ostoon kuuluvat kulut 28.000 sekä
kämpän ja siihen kuuluvien apurakennuksien
kustannukset 41.500.
Suunnitelman mukaan on rakennusavustusta
ilmoitettu haettavan tontin hankintaan 10.000
sekä 1. vaiheen rakennusavustusta 38.000. 2.
vaiheen rakennustoimintaan on ilmoitettu
vuonna 1976 haettavan 16.500.

 1. vaiheen yksityiskohtainen 
suunnitelma

Yksityiskohtaisesta suunnitelmasta on laadittu
talkootyösuunnitelma, josta liite ohessa.

II Rahoitus
2.1. Avustukset
Raha-automaattiyhdistykseltä saatavien
avustuksien osalta olemme saaneet sen mitä
kohtuudella olemme voineet odottaa.
Sosiaali- ja terveysministeriö on myöntänyt
25.000 mk Varkhanmukan retkeilykeskuksen
maa-alueen hankintaan ja retkeilykeskuksen
rakentamiseen. Avustuksen käytön yleisistä
ohjeista liite ohessa. Erityisehdoksi ministeriö
on asettanut, että rakentamiseen saadaan
ryhtyä ja myönnettyä avustusta saadaan

aikaisintaan maksaa 1.11. 1975.
Myönnetyn avustuksen
uloshakemismenettelyyn voidaan ryhtyä
välittömästi. Myönnetystä avustuksesta on
käytetty 10.000 mk maa-alueen hankintaan
joka on lainana STS:ltäja 5000 mk rakentaja
Lauri Laaksolle rakennustarvikkeiden
hankkimista ja työn aloittamista varten, joka
summa on lainattu TUK:lta.
Omatoiminen rahoitus
Varkhanmukka avainta (”asiaa
tarkennettava” kynämerkintä muistiossa , ir.)
on myyty 16 kpl eli tuotto 800 mk
(Varkhanmukan avain on perhekohtainen,
käsinkirjoitettu lisäys muistiossa, ir).
Talkoilla tehdyn työn arvo tulisi määrätä ja se
merkitä Varkhanmukan kirjanpitoon kuluina,
jonka kuitenkin asianomaiset rakentajat ovat
lahjoittaneet rakennusrahastoon takaisin.
Lahjoitukset, joita tässä vaiheessa on
Renlundilta tullut 10 naulapakettia,
Ahlströmiltä saatava vuorivilla (Juuso
Manninen) määrä ja arvo. Lahjoitukset
tulisi kirjanpitoon viedä talkootyön lailla,
jotta ne näkyisivät omatoimisena
rahoituksena.

III Hallinta

3.1 Omistussuhteet
Omistukselliset asiakirjat kunnossa.
Lohkominen suorittamatta (edellytetään
rajakivien toimittamista). Kaupan

lainhuudatus suorittamatta. (käsinkirjoitettu
lisäys: Se riippuu lohkomisasiakirjoista, ir).
3.2 Rakennusoikeus
Rakennusoikeudelliset selvitykset (Eila
Pekkarinen)

IV Toteutus

4.1. Huoltotilat
Ensimmäinen huoltorakennus, käymälä, on
lopullisesti valmis ja paikoillaan. Jätteiden
käsittely on suunniteltu.
4.2. Liiteri
Tilapäisen kämppärakennuksen  osalta on
kunnossa lattia, seinät ja katto. Toteutettava
eristäminen, lämmitys ja rakenteiden
suojaaminen.
4.2.1. Kämppä
Kämpän urakoimisesta on tehty sopimus
Lauri Laakson kanssa.
Se käsittää kehikon rakentamisen sekä ovien
ja ikkunoiden kiinnityksen. Meidän
tehtävämme on osallistua seinien
pystyttämiseen silloin kun kämppä on valmis.
Kokonaisurakan hinta on 25.000 mk ja
suoritetaan maksuerittäin seuraavasti: 1.
sopimuksen allekirjoittamisen yhteydessä
5.000 mk (suoritettu) 
2. kun puolet hirsistä on veistetty 5000 mk.
3. kun hirsityö on tehty 5000 mk.



36

4.  kun hirret on pystytetty ja vesikatto valmis
5.000 mk.
5. kun urakka on suoritettu 5000 mk.
Sopimus edellyttää, että työ on aloitettava
marraskuun aikana 1975 ja hirsien on oltava
sovitussa muodossa rakennuspaikalla 31.5.
1976.
Muut kämpän rakennusvaiheet tulee
suunnitella suoritettavaksi ensi kesän aikana.

V Toimenpiteet

5.1.   1. rakennusvaihetta vastaavan
määrärahahakemuksen laatiminen
marraskuun loppuun mennessä tulee laatia
Raha-automaattiyhdistykselle.
Retkeilykeskuksen 2. rakennusvaiheen
rahoitusavustus. Alkuperäisessä
suunnitelmassa, joka oli laskettu vuoden 1974
hintojen mukaan, ja joka käsittää
perhekämppien rakentamisen vv. 1976-77, oli
rahoitustarpeeksi arvioitu 16.500 mk. Liiterin
muuttaminen ensimmäiseksi perhekämpäksi ja
sen rakentamiseen 20.000 mk määrärahan
hakeminen tuntuu mahdolliselta. Perusteluna
voidaan esittää , että perhekämppien
rakennusvaiheen ensimmäinen askel on
rakentaa hieman tilavampi kämppä ja
seuraavaksi vuodeksi jäävä askel on rakentaa
3 pienempää standardimökkiä. 
Liiterin piirustuksien ja kustannusarvion

laatiminen on hakuasiakirjoihin ainoa
tarvittava lisäys.
Liiterin piirustuksien perusteella on samalla
lähdettävä hakemaan erityislupaa sen
rakentamiselle rakennusluvista päättäviltä
kunnan ja läänin elimiltä.
5.2. Rahoitus
Varkhanmukka-avaimien tehokas myynti
retkeilijöiden jäsenkenttään tulisi järjestää.
Rahalahjoituslähteiden kartuttaminen ja
lahjoitusten pyytäminen tulisi järjestää.
Rakennustarvikkeiden kerjuuta eri yhtiöiltä
tulee tehostaa.
5.3 Myönnetyn raha-avustuksen maksuun
saattaminen
Marraskuun 1. päivän jälkeen on mahdollista
hakea ulos  myönnetyt 25.000 mk Raha-
automaattiyhdistykseltä. Se edellyttää
erityisten hakulomakkeiden täyttämistä.
Haettavaksi voidaan ottaa maa-alueen
hankintaan tarkoitettu avustus 10.000 mk,
sekä Laaksolle maksettu 5000 mk
rakentamisen aloittamisesta.
5.4. Liiterin kuntoon saattaminen
Eristeiden, sisäseinien ja lämmityksen
laittaminen sekä muut viimeistelytoimenpiteet.
Vuorivilla on tilattu Rovaniemelle, työkalut ja
muut tarvikikeet Helsinkiin ja Airola tuo
kaminan. Levyt, pellit, puutavara ja levyihin
tarvittavat naulat hankittava paikallisista
liikkeistä. Tarvikkeiden kuljettaminen on
ongelma.

5.5.  Muut toimenpiteet
(Muut toimenpiteet ovat muistion loppuun
käsinkirjoitettuja käytännön toimia:
valtuuksien antaminen kämppätoimikunnalle;
pääkämpän kattohuovan värin määrääminen
–  vihreä valittiin; Juuso (Juhani Manninen)
laatii rakennusaikataulun; lohkomisen
apumiehet; hankkeesta tiedottaminen;
tarvikeluettelo; käyttötarpeiden hankinta, A.
Westerback. Myös isännistöstä näytetään
keskustelleen: nimet Matti Kaakinen, Jaakko
Laajasto ja Kalervo Davidson on mainittu
tässä yhteydessä, ir) 

Varkhanmukka-hanke etenee 
Kesäkuun 22. päivän hallituksen kokouksessa
1976 käsiteltiin myös Varkhanmukka-
suunnitelmaa ja hankkeen taloudellista
etenemistä. Todettiin saadun RAY:ltä 25.000
markkaa, josta oli jo käytetty hirsitöiden
suorittamiseen 20.000 ja jäljellä olevan vielä
5000 markkaa. Samassa kokouksessa
päätettiin kuitenkin ottaa STS:stä lisälainaa
15.000 markkaa henkilökohtaisin takuin ja
hallituksen yhteisvastuulla. Samalla todettiin
RAY:n myöntäneen 25.000 markkaa
Varkhanmukkaprojektin jatkamiseen.
Pankkilainaa lyhenettäisiin sitä mukaa kun
raha-automattiavustusta saadaan haetuksi
maksatukseen. 
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Laajasalon Reippailijoiden Erkki Sakki oli
ottanut asiakseen johtaa Varkhanmukka-
projektin käytännön toteutusta. Hän totesikin
kokouksessa että lisää talkootyövoimaa
tarvittaisiin. Hallituksen jäsen Sakari Airola
lupasi toimittaa tunturimajan saunaan
kiukaan. Talkootyövoiman kokoaminen
jätettiin kämppätoimikunnan tehtäväksi.
 
Syyskuun 9. päivänä 1976 pidetyssä
hallituksen kokouksessa nämä asiat todettiin
uudelleen, mutta valmistakin oli jo saatu
aikaiseksi: päätettiin korottaa Varkhanmukan
molempien kämppien yhteenlaskettu
palovakuutus 100.000 markkaan. Päätettiin
myös varata pääkämppä kämppätoimikunnan
käyttöön 23.4.-1.5. 1977 väliseksi ajaksi,
jolloin pidettäisiin ”rakentajille ja
kutsuvieraille tarkoitetut vihkiäiset”. Tästä
tapahtumasta lähtien Varkhanmukka alkoi
palvella TRL:n jäsenistöä varsinaisessa
tarkoituksessaan, lapinkävijöiden, retkien ja
vaellusten tukikohtana.

Lainhuudatukset aiheuttivat jonkin
 verran byrokraattista paperisotaa, mikä jo
ilmeisesti enteili Varkhanmukan
laajennussuunnitelmien olevan  naapurien
kriittisen tarkastelun kohteena uusien
rakennuslupien ja hankkeen
kokonaistoteutuksen  osalta.

Vuonna 1977 RAY:ltä saatiin 35.000 markan
avustus Varkhanmukan retkeilykeskuksen II
vaiheen toteuttamiseen. Loppuvuodesta,
15.12.1976 hallitus jätti avustusanomuksen
pohjoismaiden neuvoston yhteydessä
toimivalle pohjoismaisen kulttuuriyhteistyön
sihteeristölle koskien työleirin järjestämistä
liiton Suomen Lapissa sijaitsevan
”tunturituvan” rakentamiseksi. Rahaa haettiin
kaikkiaan 76.925 Tanskan kruunua. Tätä
avustusta ei ilmeisesti saatu, koska sellaisesta
ei säilyneissä pöytäkirjoissa ole mainintaa.

Huhtikuussa 1978 pidetyssä hallituksen
kokouksessa kuultiin vastoinkäymisiä
ennakoiva uutinen. Lapin lääninhallitus oli
hylännyt liiton Varkhanmukkaa koskevan II
vaiheen rakennuslupa-anomuksen, johtuen
paikallisten naapurien tekemästä valituksesta.
Liiton tavoitteenahan oli rakentaa
Varkhanmukka toimintakapasiteetiltaan niin
suureksi, että voitaisiin majoittaa
bussilastillinen väkeä omiin tiloihin. Tähän
pääseminen olisi edellyttänyt Varkhanmukan
toisen rakennusvaiheen toteuttamista. Hallitus
joutuikin pohtimaan muita vaihtoehtoja
lähtien Enontekiön kunnan ja
Metsähallituksen vaikutusmahdollisuuksista
Varkhanmukan jatkorakentamiseksi.
Puheenjohtaja olikin jo käynyt alustavia
neuvotteluja maa-alan ostamiseksi Raattaman

Rihmakurusta Lauri Laakson mailta; oli
selvitetty rasituskysymyksiä ja alustavasti
hinnaksi oli sovittu 1,- mk/ m2 . Myös
Ketojärveltä olisi mahdollisuus saada maata
halvalla. Ketojärven paikan pinta-alaksi
kaavailtiin 2000 m2 .
Varkhanmukan käyttöavaimen hinta nostettiin
5.4. 1978 100 mk:aan. Alkuvaiheessa
noudatetusta huoltomaksusta luovuttiin ja
työvaliokunnan päätettäväksi tuli
majavuokramaksun määrittäminen vieraille
”jokaiselta kerralta erikseen”. Kaasu- ja
polttopuumaksua varten Hyvinkään
Retkeilijöiden Heikki Helminen  lupasi
valmistaa ”rahapadan”,  jonka Erkki Sakki
veisi 15.4. 1978 mennessään
Varkhanmukkaan.

Varkhanmukkasuunnitelman toisen vaiheen
tyssääminen valituksiin merkitsi siis
vaihtoehtoisen ratkaisun hahmottamista.
Liiton hallitus ei tässä aikaillut, vaan toimiin
lähdettiin jo samana keväänä. Toukuun 12.
päivänä 1978 pidetyssä hallituksen
kokouksessa olikin jo käsiteltävänä
konkreettisia ehdotuksia etenemisestä:

8 § Kuultiin puheenjohtaja Erkki
Wikstenin esitys Varkhanmukan
nykytilanteesta sekä ehdotus
rakennusprojektin
jatkotoimenpiteiksi.Esityksen hyväksyi



38

työvaliokunta 9.5. kokouksessaan. 

Liite 2 (Pöytäkirjan liitteenä on Erkki
Wikstenin tekemä yksityiskohtainen
selostus ja esitys rakennusprojektin
jatkotoimenpiteiksi., ir)
Kuultuaan esityksen hallitus keskusteli
asiasta. Todettiin, että liiton on
kiireellisesti ryhdyttävä toimenpiteisiin
rakennusprojektin jatkotoimenpiteiksi.
On tärkeää, että liitto ei vaaranna
Raha-automaattiyhdistyksen avustusta
vastaisuudessa. 
Käydyn keskustelun päätteeksi hallitus
päätti:
Hyväksytään puheenjohtajan laatima
ns. kolmikanta-rakennussuunnitelma
ja maanostosuunnitelma. Asiassa tulee
huomioida: 
a) Selvitetään Raha-automaatti-
yhdistyksen kanta asiassa.
Tiedustellaan ovatko siirrot
Varkhanmukasta muualle mahdollisia.
b)Tehdään Lauri Laakson kanssa
maakauppa Kittilän Rihmakurun
suulla sijaitsevasta maa-alasta
suurudeltaan 15.000 m2,
kauppasumma 15.000  mk, kunhan
Kittilän kunta myöntää Lauri
Laaksolle rakennusluvan. Tämän
jälkeen siirretään kaksi
Honkarakenteen majaa Rihmakurun

alueelle.
c) Varkhanmukkaan rakennetaan
suunniteltu erillissauna, puuvaja jonka
yhteyteen suksikatos sekä
kanoottisuoja, sekä anotaan nykyiselle
”Liiterille” rakennuslupa. Tämä
edellyttää neuvotteluja Enontekiön
kunnassa ja poikkeusluvan hakemista
ensi tilassa. Ellei poikkeuslupa-
hakemus mene läpi, valitetaan asiasta
ylöspäin.
d) Ostetaan Ketojärveltä puro-, joki-
tai järvenrantapalsta suuruudeltaan
2000 m2. Varmistetaan Enontekiön
rakennustoimistosta mm rouva
Kurulta rakennuslupa-asiat valmiiksi.
Tiedustellaan eri yhtiöiltä
valmismajaa maksuajalla, jolloin
Raha-automaattiyhdistyksen
tarkoitukseen myöntämä 3000 mk
käytetään käsirahaksi. 
e) Tiedustellaan Metsähallituksen
Perä-Pohjolan piirikonttorista
mahdollisia vuokramaita ns vara-
alueiksi.
f) Kiinteistökauppoja varten päätettiin
kutsua ylimääräinen liittokokous
koolle.
g) Päätettiin, että rakennusprojektit
jatkuisivat yhdessä kämppätoimi-
kunnan kanssa seuraavasti:
- Ketojärven rakentamista hoitaisi

Tuusulan Kairankävijät.
- Rihmakurun rakentamista hoitaisivat
Helsingin Työväen Retkeilijät, Espoon
Retkeilijät sekä Hyvinkään Retkeilijät.

9 § Talkooviikko Varkhanmukassa 12.-
18.6. 1978. Viikon lopulliset
toimenpiteet päätetään
työvaliokunnassa, kunhan alueen
rakentamisesta saadaan lopulliset
tiedot. Liitto järjestää talkooväelle
linja-autokuljetuksen. Järjestetään
polttopuun keruu alueen
yhteismetsästä. Yhteys otetaan
paikalliseen metsänvartijaan, jonka
kanssa sovitaan alue josta keruu
suoritetaan, metsänvartija suorittaa
määräarvioinnin.  Päätettiin, että
puuta kerätään 100 m3. Majalle
kuljetuksesta pyydetäänn
huolehtimaan Valde Kelottijärveä.

10 § Puheenjohtaja Erkki Wiksten ja
sihteeri Olavi Rask, sekä hallituksen
jäsen Alpo Kivimäki valtuutetaan
suorittamaan maanostokaupat sekä
kauppoihin liittyvät toimenpiteet sekä
neuvottelemaan rakennuslupa-
asioissa.

11 § Maakauppojen vahvistamiseen ja
kaupoista päättämiseen kutsutaan
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koolle TRL:n ylimääräinen
liittokokous. Kokouspaikaksi
tiedustellaan tiloja HTY:n talolta.
Päivämäärä ja kelloaika päätettiin
jättää avoimiksi.

12 § Päätettiin ottaa maanostoihin
tarvittava laina STS:stä.
Suuruudeltaan 20.000 markkaa.

Vuoden 1979 hallituksen kokouksen
pöytäkirjoja ei ole löytynyt, joten tapahtumien
kulku joudutaan päättelemään muista
asiakirjoista. Ilmi kuitenkin käy, että
Ketojärven määrä-alan osto ei syystä tai
toisesta onnistunut, mutta kämppätoimikunta
ja hallituksen työvaliokunta etsivät koko ajan
vaihtoehtoista ratkaisua. Niinpä joulukuussa
1979, 12. päivänä on Enontekiön
Vuontispirtillä allekirjoitettu seuraava
Käkkälöä koskeva esisopimus: 

Maanviljelijä Sulo Arvid Keskitalo ja
Työväen Retkeilyliitto ry sopivat
tänään kaupasta, joka kesään 1980
mennessä vahvistetaan lopullisella
kauppakirjalla, jonka mukaan

Työväen Retkeilyliitto ostaa  mv.
Keskitalolta 2000 neliömetrin tontin
Käkkälöjoelta niin, että diakoni Ilpo

Kuvan tontin rajasta alkaen tonttiin
kuuluu rantaa 50 metrin osuus ja
tontin syvyys joen pohjoispuolella on
40 m (Ilpo Kuvan tontista yläjuoksulle
päin).
Kaupan kautta Työväen Retkeilyliitto
saa manttaalin mukaisen
kalastusoikeuden yhteisiin kalavesiin.
Oikeutta yhteismetsään ei tämä
kauppa ostajalle anna.
Ostaja saa käyttää tontille vievää tietä
siten, että kukin autolla tulija maksaa
tienhoitokunnan määräämän
käyttömaksun, joka 1979 on 10 mk
kerralta.
Tontin kokonaiskauppahinta on 8000
mk, josta käsirahana maksetaan tätä
esisopimusta tehtäessä 1000 mk ja
7000 mk lopullista kauppasopimusta
tehtäessä.
Tässä sopimuksessa tarkoitettu
määräala ostetaan rasituksista
vapaana,
Sovitaan, että lopulliseen
kauppakirjaan ei sisälly muita kuin
edellä sanotut ehdot.

Vuontisjärvellä 7.12. 1979
TYÖVÄEN RETKEILYLIITTO ry

Sulo Arvid Keskitalo
maanviljelijä

Erkki Wiksten       Olavi Rask
puheenjohtaja sihteeri

Todistavat

Leena Seppälä Kyösti Miettinen
LUK, Helsinki opiskelija, Salla

Rihmakurun kesää 
(Kuva: Ilpo Rossi)

Yhteenvetona majatoiminnasta voidaan
todeta, että 1970-luvun viitenä viimeisenä
vuotena Työväen Retkeilyliitto onnistui Raha-
automaattiyhdistyksen tuella ja rohkeilla
hallituksen ponnistuksilla ostamaan Lapista
nykyisinkin käytössä olevan majakannan.
Siihen tuli lisäyksenä 1980-luvun lopulla
Lätäsenon varrella oleva Lätäskurkkio,  joka
on vaikeimmin tavoitettava ja siten erämaisin
työväen retkeilijöiden majapaikoista.
Hallituksen jäsenet ottivat lainatakauksin ja
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talkootöin vahvasti vastuuta
retkeilykeskushankkeen onnistumisesta.
Rakennuslupiin liittyvät naapurien valitukset
estivät Varkhanmukka-suunnitelman
toteutumisen  alkuperäisessä muodossaan,
mutta Rihmakurun ja Käkkälön ostot
täydensivät ja monipuolistivat kokonaisuutta.

Vuosikymmenen lopulla työväen
urheiluliikkeen eheytysneuvottelut toivat
tulosta, mikä johti TUK:n lakkauttamiseen ja
sen jäsenseurojen liittymiseen TUL:oon.
Vuoden 1978 alusta TRL oli muuttanut omaan
toimistoonsa Paasivuorenkatu 5 A 52 tiloihin,
joihin 1980-luvun alusta saatiin toinen huone
lisää. Vuokran HTY:lle maksoivat TRL ja
HTR – Helsingin Työväen Retkeilijät yhdessä
sen puolittaen. HTR sai toisen huoneen
nimikkohuoneekseen.

TUK:n toiminnan lakkauttamisen yhteydessä
TUK möi nimellisellä hinnalla Ilomantsissa
olevan Ukonjoen  metsäkämpän Työväen
Retkeilyliitolle ja tätä majaa ovat sittemmin
hoitaneet Karjalan Retkeilijät yhdessä TRL:n
kanssa.

Suunnitelmissa oli majojen hankkiminen
myös keskisestä ja Etelä-Suomesta, mutta
nämä hankkeet eivät omistamismielessä
tuottaneet toivottua tulosta, vaikka toimintaa
paikkojen katsastusmielessä olikin. Vuonna

1995 ostettiin Pyhännästä  erämainen
Lautakankaan tukikohta, josta jo muutaman
vuoden jälkeen jouduttiin kuitenkin
luopumaan.   Liiton jäsenseurat joko saivat,
vuokrasivat tai ostivat myös omia majoja
käyttöönsä, joten TRL muodosti jo 1970-
luvun lopulla pienen maltillisen matkailun
verkoston kansainvälisten luonnonystävien
hengessä.

1980-luku –
retkielämysten
vuosikymmen

1980-luvun avainkohtia
Liiton julkaisut

Suuret kertomukset alkavat
Liiton historian kannalta TRL:n julkaisut –
lehdet ennenkaikkea – muodostavat aivan
korvaamattoman tieto- ja elämyslähteen.
Historiallisen katsauksen tekeminen olisi
jäänyt monella tavalla aneemiseksi, jos se
olisi jouduttu rakentamaan pelkästään sen
varaan mitä pöytäkirjoissa on kirjoitettu.
Liitolla ei ole laajaa ja järjestettyä valokuva-
arkistoa, mutta säilyneiden liiton lehtien
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kertomusten kautta välittyy ainakin jossain
määrin se innostus, tunnelmat, elämykset ja
tarmokkuus, millä liiton alkuvuosien seurat ja
retkeilijät tähän asiaan paneutuivat. Tässä
katsauksessa olevat kertomukset  ja
kuvamateriaali ovat peräisin liiton
julkaisuista.

Vuonna 1979 alkoi ilmestyä liiton julkaisu
”Työväen Retkeilylehti”. Vuosikymmenen
puolivälissä ilmestyi ainakin vuonna 1976
Retkiluntti -niminen TRL:n lehti. Liiton
arkistoista sellaista ei löytynyt mutta Kuopion
Retkeilijöiden Liisa Niskasen vintiltä saatiin
yksi numero pelastettua historiankirjoitusta ja
arkistoja varten. Helsingin Työväen
Retkeilijöillä oli oma Vaahteranlehtensä ja se
näyttää aika-ajoin palvelleen myös  liiton
tarpeita tiedotuksessa.  Vaahteralehti jäi
HTR:n lehdeksi,  joka ilmestyi HTR:n
jäsenille 1990-luvulle saakka.  Lehti palveli
kuitenkin samalla kertaa myös TRL:n lehtenä
kertoen retkeilyn elämyksistä ja
ulottuvuuksista.

Oltaessa jäsenenä TUK:ssa TRL:n juttuja
julkaistiin myös Urheilu ja Ulkoilu
-lehdessä.
Liiton lehdet, Työväen Retkeilylehti (1979),
Retkeilysanomat 1980-luvun alkupuolella ja
Retkeilijä -lehti vuodesta 1986 avaavat siten
kokonaan uudella tavalla liiton aktiivista

toimintaa sekä kotimaassa että
kansainvälisesti. 1980-luvun alussa koottiin
myös leikekirjoja lähinnä työväenliikkeen
lehdissä julkaistuista, enimmäkseen Erkki
Wikstenin kirjoittamista artikkeleista. Jo
Työväen Retkeilysanomista vuodelta 1979
käy ilmi, että seurojen toimesta järjestettiin
lukuisia matkoja Itävaltaan, Tanskaan ja
Ruotsiin. Jotta oman lehden ja sen tuoman
uuden säväyksen merkitys kävisi selville, on
syytä lainata kertomuksia ja henkilökuvia
jotta pääsisimme kurkistamaan siihen
elämysmaailmaan, joita tuon ajan retkeilijät jo
kokivat. 

Hallituksen kokouksessa 16.9. 1980 käsiteltiin
liiton lehtikysymystä. Todettiin että
hallituksen jäsen Sakari Airola oli jo
rekisteröinyt nimiinsä ”Retkeilysanomat”
-nimisen julkaisun. Hallitus antoi
varapuheenjohtaja Erkki Sakin ja Sakari
Airolan tehtäväksi muotoilla sopimus, ”joka
esitetään valmiissa muodossaan hallitukselle”.
Tämä kokous kuitenkin jo päätti, että
uudistuvan lehden päätoimittajaksi tulee Erkki
Wiksten ja ja talouspäälliköksi Sakari Airola.
Tämä lehti palveli liiton tiedotustarpeita aina
vuoteen 1986, jolloin alkoi ilmestyä
”Retkeilijä” siinä muodossa, jossa liiton
jäsenet sen nykyäänkin saavat.

Retkeilysanomat liiton julkaisuna 1981-
1986

Vuonna 1981 aloitettiin siis tiedottamisessa
uusi linja, kun liitto hyväksyi pääasialliseksi
tiedotusvälineekseen TRL:n hallituksen
jäsenen Sakari Airolan nimissä toimivan
yhtiömuotoisen ”Retkeilysanomat” lehden. 
Retkeilysanomat aloitti toimintansa liiton pää-
äänenkannattajana vauhdikkaasti. Jo vuonna
1981 julkaistiin 8 numeroa ja sivumääräkin oli
16 ja kasvamaan päin; vuonna 1985 sivuja
Retkeilysanomissa oli parhaillaan 52. Liiton
keskeiset kirjoittajat, Erkki Wiksten, Hugo
Leander Mäkinen, Hilkka Laitinen, Olavi
Rask, Kalervo Davidsson ja Ritva Vastamäki
– muutamia mainitaksemme -  esiintyivät
säännöllisesti lehden palstoilla raportoiden
retkeilystä, eräretkistä, NFI:n kongresseista ja
meille suuntautuneista vierailuista,
alppikiipeilystä ja huikaisevista retkistä
Islantiin, Huippuvuorille, Himalajalle,
Kreikan Olympokselle tai eurooppalaisen
ihmisen alkusijoille Turkkiin. Samalla
lisääntyi ilmoittelu ja kaupallisesta majoitus-,
ravintola-, retkitarvike- ym. kertovat,
ilmoittelua tukevat jutut. 

Voitaneen sanoa, että ilmoitusten kautta
saadulla taloudellisella tuotolla oli merkitystä
ennenkaikkea lehden omistajayhtiölle, joka
ilmeisesti vain päällisin puolin raportoi
Retkeilysanomien taloudellisesta tilanteesta.

Retkeilysanomien toimintusneuvoston jäsen
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Hugo L. Mäkinen jätti 22.4. 1986 pidetylle
TRL:n hallituksen kokoukselle
seuraavansisältöisen esityksen, joka oli
tarkoitettu Porissa samana vuonna pidettävän
liittokokouksen käsiteltäväksi. 

Työväen Retkeilyliiton vuoden 1986
liittokokous 
Pori

Yhtenä liiton aktiivisena
retkeilyjäsenenä ja liiton lehden
Retkeilysanomien vakituisena
kirjoittajana ja toimitusneuvoston
jäsenenä huomioni on kiintynyt lehden
tämän vuoden 1. numerossa olleeseen
liiton aatteellisille tarkoitusperille
täysin vieraasen ilmoitteluun, johon
lehden päätoimittajalla tai
toimitusneuvostolla ei ole ollut
mahdollisuutta vaikuttaa. Tähän
tilanteeseen on aihetta saada nopeasti
muutos.

Kysymyksessä on törkeä olutmainos,
jossa vanha ryyppysakki kuvataan
matkalla jokailtaiseen
kapakkakäyntiinsä, tämä muka –
sitaateissa – retkeilytoimintana.

Retkeilyaate ja retkeilytoiminta
perustuvat aivan muihin tavoitteisiin

kuin oluen mainostamiseen ja ns.
pubikulttuurin tunnetuksitekemiseen.
Lehti ja sen edustama arvokas työ ei
ole näiden ulkoapäin sysättyjen
mainosmarkkojen vaivainen, siispä
tällaisiin ilmoituksiin ja muihin
samanluontoisiin mainoksiin ja
tekstipuhveihin on liittokokouksen
ehdottomalla päätöksellä otettava
jyrkästi torjuva kanta. Muuten liiton
aatteellinen toiminta ei ole enää
uskottavaa, vaan on päinvastoin
omansa vieroittamaan osan
jäsenistöämme pois yhteisen
työskentelyn piiristä.

Liittoomme kuuluu yli 20 entistä tai
nykyistä työväenlehtimiestä, minä
ehkä joukon vanhimpana. Olen
ilomielin ollut lehteä avustamassa
mm. sellaisella aineistolla, jota ei
varmasti ole ollut muualta saatavissa,
en siis halua menettää kosketustani

puhtaasti aatteellisella pohjalla
toimivan retkeilyäänenkannattajaan.

Helsingissä maaliskuulla 1986
Hugo L. Mäkinen

Pahennusta herättänyt olutmainos Retkeilysanomien
numeross 1/1986

Vuoden 1986 toimintakertomuksen mukaan
asia oli esillä liittokokouksessa ja tällöin
lehden päätoimittaja Erkki Wiksten antoi
kokoukselle seuraavasti kuuluvan selonteon:

”Painovapauslain mukaan lehden
päätoimittajaksi valittu henkilö
määrää lehden sisällöstä ja eräissä
tapauksissa hänen määräyksistään
poikkeamisesta on säädetty
vankeusrangaistus. Yhtä ehdottomasti
päätoimittaja vastaa myös lehden
sisällöstä ilmoitusmateriaalia myöten.
Retkeilysanomien kohdalla tilanne on
siten, että päätoimittaja ei pysty
määräämään lehden sisältöä ja näin
ollen vastaaminen siitä on niin
sanotusti koikkalaisen hommaa. Syitä
voi olla enemmän kuin tiedän. Yksi on
se, että lehti tehdään Turussa ja



43

päätoimittaja ei pääse lehden
kokoamista valvomaan, niinkuin
lehden teko jo pelkästään teknisesti
vaatisi. Tästä on seurannut, että
lehteen menee laveammin selvitystä
pizzoista ja grilleistä kuin retkiruoasta
ja autiotuvista.

En ole vakuuttunut siitä, että lehden
kokoamisessa mukana oleva
henkilökunta olisi retkeilystä ja
lehdenteosta järin perillä. Toinen on
ammattikysymys ja toinen harrastus,
jonka lehden lukijoista useimmat hyvin
tuntevat. Alun perin oli tavoitteena,
että teemme Retkeilysanomista niin
hyvän kuin mihin me pystymme. Jo
kauan sitten olen tästä tavoitteesta
luopunut. Osa liiton jäsenistä on sitä
mieltä, että että hyvä, kun saadaan
lehti, ei sillä niin paljon väliä ole, mitä
siinä on. Tämä ei ole kuitenkaan kovin
kunnianhimoinen tavoite, mutta sillä
ei olisi väliä, ellei lehti menisi myös
vieraitten käsiin. Meillä on nyt jo
myös kadehtijoita, jota mielellään
ottavat hampaisiinsa pikkuseikkoja,
joille voi hirnua. Entisiin tavoitteisiin
voidaan palata, mikäli lehden
toimittaja käy Turussa taittopäivänä
lehden teon valvomassa.

Mäkisen harmittelema olutmainonta
vaatii liiton kannanottoa. Se joko
katsotaan sallituksi liiton mainetta
ajatellen tai ei. Siitä liittokokouksen
asia on päätää, mikäli katsoo asian
olevan sitä suuruusluokkaa. Kun
aikanaan kävin yhteiskunnallista
Korkeakoulua, totesi sanomalehtiopin
lehtori, että rahalla pitää ilmoitus
saada vaikka päätoimittajan poskeen,
mutta käytännön työssä olen tavannut
tapauksia aika useinkin, että
ilmoitusta ei ole pantu lehteen, saati
poskeen.”

Tämän lausunnon saattamana Porin
liittokokous antoi valitun hallituksen
tehtäväksi katsella lehtikysymystä uudesta
näkökulmasta. Jo vuoden 1986 lopulla
ilmestyi ”Retkeilijä” -lehdestä kaksi numeroa.
Näin oli syntynyt suoraan liiton vastuulla
oleva tiedotuslehti, jonka rahoittaminen ei ole
perustunut missään vaiheessa ilmoitustuloihin
vaan lehti on kustannettu liiton omista
varoista. Lehden aatteelliseen linjaan sopiva
ilmoittelu ja mainonta on edelleenkin tarpeen,
merkittävää ja merkityksellistä, mutta  lehteen
ei mene  ”laveammin selvitystä pizzoista ja
grilleistä kuin retkiruoasta ja autiotuvista”. 

Toiselle vuosikymmenelle

Liiton perustajan ja puheenjohtajan Erkki
Wikstenin tavoitteena oli eräretkeilyn,
majatoiminnan ja kansainvälisten yhteyksien
ohella liiton organisaation nopea
voimistaminen. Liiton irtautuminen
kilpaurheilujärjestöistä ja keskittyminen
Naturfreunde Internationaalin pääteemoihin
oli jakanut suhtautumista Työväen
Retkeilyliittoon TUK:n ja sitten TUL:n
jäsenseuroissa. Monet jaostomuotoisesti tai
kuntoliikunnan merkeissä mukaan tulleet
seurat karisivat vähitellen pois. Uusia seuroja
pyrittiin aloittamaan henkilökohtaisten
kontaktien avulla, joita mm. puheenjohtajalla
oli toimittajatyönsä ansiosta runsain mitoin
ympäri maata.
Toukokuussa 1981 Erkki Wiksten kirjoitti
päätoimittajan palstalla otsikolla
”Kymmenvuotias” liiton järjestöllisestä tilasta
seuraavasti:

”Työväen Retkeilyliitto, joka
joulukuun alussa saavuttaa kymmenen
vuoden iän, pitää juhlatapahtumanaan
Hämeenlinnassa toukokuun lopulla
tapahtuvia retkeilypäiviään, jo
perinteiseksi muodostunutta
vuosikatselmustaan.

Merkkipäivänä saatetaan asettaa
vastattavaksi joitakin kysymyksiä. Itse
voimme asettaa pari ja itsekin niihin
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vastata. Mitä olemme saaneet toimeksi
kymmenenä ensimmäisenä
vuotenamme ja mitä aiomme tehdä
tästä eteenpäin?

Kymmenen vuotta järjestön
rakentamisessa ei ole pitkä
aika.Ensimmäiset vuodet kuluvat
siihen, kun tehdään alkua järjestölle ja
jolloin lähtökohta on joka taholla
nolla. Rahavarojen kohdalla on myös
näin. Jos kymmenen
toimintakertomuksen pinkassa
kerrotaan, että on saatu pystyyn
puolisensataa perusjärjestöä, yksi piiri
ja kaikkiaan kahdeksan tukikohtaa eri
puolille maata, oma lehti,
kansainväliset yhteydet, jäsenyys alan
internationaalissa jne., voi olla sitäkin
mieltä, että kokoon on kertynyt paljon.

 Liitto on ensimmäisen
kymmenvuotiskautensa aikana
toivottanut riveihinsä tervetulleiksi
kaikki, jotka ovat halunneet tulla ja
itse teosta, retkeilyn parista, tavatut on
yritetty värvätä. Ei ole paljon itsestä
puhuttu, ei ainakaan liioitellen ja on
pelattu niin sanotusti varman päälle.
On toimittu nuotiontekotekniikalla.
Ensin on tehty pieni tuli ja sitä on
sitten kiehisiä lisäämällä suurennettu

joissakin tapauksiossa kunnon roihuun
saakka. Näin on saatu syntymään
toiminta, jolla on mittasuhteensa,
mutta jonka tärkein merkitys on siinä,
että se on jatkuvaa. Ihmisille on
pystytty antamaan harrastus. Ei ole
jääty tempputasoon.

Eteenpäin mentäessä on käytettävissä
viime kesän liittokokouspäätökset.
Eräs niistä on kansainvälisten
yhteyksien laajentaminen. Tähän
saakka on yhteyttä pidetty  läntisen
naapurimaan pieneen liittoon,
itävaltalaisiin, joilla on ollut tarjota
valmis alppikoulu käyttäväksemme, ja
saksalaisiin, joita on ollut täällä
vierainamme, kuten ruotsalaisia ja
itävaltalaisiakin. Kiinnostus
maatamme kohtaan on suuri ja sitä
aletaan nyt hyödyntämään.

Kiitoksia kaikille tähänastisesta.
Pannaan rinkka pykälään ja lähdetään
seuraavalle taipaleelle.” 

Liittoneuvostokokeilu

Hämeenlinnan Retkeilijät tekivät vuoden jo
vuoden 1980 liittokokoukselle esityksen
liittoneuvoston perustamisesta. Asia
ajankohtaistui vuonna 1983, jolloin

liittoneuvoston perustamista ryhdyttiin
vakavasti pohtimaan. Hallitus muotoili asiasta
liittokokoukselle seuraavanlaisen esityksen:

”Viime liittokokouksessa hyväksytiin
alustavasti myöhemmin toteutettavaksi
Hämeenlinnan Retkeilijäin aloite
liiton organisaatiosta. Jaostojen ja
toimikuntien osalta se on jo toteutunut
ja piiriorganisaatio on syntymässä.
Oleellinen ja harkintaa vaativa kohta
esityksessä on liittoneuvosto ja
hallituksen jäsenluvun pienentäminen.

Hallitus katsoo, että ratkaisu on
löydettävissä kahdesta vaihtoehdosta,
joko ei perusteta liittoneuvostoa tai se
perustetaan ja tässä liittokokouksessa
se asetetaan kokeilumielessä sitä vielä
sääntömääräiseksi ottamatta. Saaduin
kokemuksin asia lopullisesti
ratkaistaisiin ensi liittokokouksessa ja
säännöt muutettaisiin sen mukaisesti.

Jos liittoneuvosto nyt perustetaan
toimimaan kokeilumielessä
seuraavaan liittokokoukseen saakka,
sille tulee tässä liittokokouksessa
valita puheenjohtaja ja
varapuheenjohtaja/ varapuheen-
johtajat sekä oma sihteerinsä.
Liittoneuvoston jäsenet tulisivat
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piireistä siten, että kukin piiri voisi
valita yhden edustajan kutakin
alkavaa 500 jäsentä kohti, ja näiden
lisäksi liittoneuvoston jäseniä olisivat
liiton hallituksen jäsenet. Siihen
saakka, kunnes piiri saataisiin
syntymään, yksi läänin yhteisesti
valitsema henkilö edustaisi tulevaa
piiriä. Piiri taas perustettaisiin heti,
kun lääniin olisi saatu viisi
jäsenseuraa.

Liittoneuvostossa olisi läsnäolo- ja
puheoikeus jaostojen ja toimikuntien
edustajilla sekä liiton toimihenkilöillä.

Liittoneuvosto kokoontuisi kahdesti
vuodessa. Vuoden lopulla se tekisi
suunnitelmat seuraavaa vuotta varten
samaan tapaan kuin seurasääntöjen
mukainen syyskokous, ja kevätkokous
vastaavasti tarkastaisi menneen
vuoden tilit ja toimintakertomukset.
Liittoneuvoston yhteydessä voitaisiin
pitää erikoiskokouksia, jos eri
harrastusalat kiinteytyisivät niin, että
niiden vuosikatselmus olisi
mahdollinen.

Liittoneuvoston kielteisiä puolia
olisivat kustannukset. Liitto käyttäisi
varoja suhteellisen paljon

demokratiaan, joka sen piirissä toimii
nykyisellään jo kohtalaisesti tai ellei
toimi, on nykyisellä koneistolla se
toteutettavissa nykyistä paremmin.
Sitä vastoin toiminnallinen voima,
johon varoja tarvittaisiin, liitosta
puuttuu tai sitä on ainakin sangen
vähän.

Myönteisä puolia liittoneuvostosta
olisi ns. kentän kuuleminen kahdesti
vuodessa ja asioiden saaminen
keskuspaikalta kentälle eli tiedon- ja
mielipiteiden välityksen tehostuminen,
mikä on sangen hyödyllistä. Toinen
liittoneuvoston kokouksista voitaisiin
pitää retkeilypäivien yhteydessä ja se
olisi omiaan lisäämään retkeilypäivien
merkitystä yhdessäolotilaisuutena.
Kun liittoneuvostossa olisi
piirikunnallinen edustus, saataisiin
edustajat maan kaikista osista koolle
kahdesti vuodessa. Toiminnallisesti se
saattaisi olla kannattava taloudellinen
uhraus. Myöhemmässä vaiheessa
liiton kasvaessa liittoneuvoston
merkitys kasvaisi.

Liiton hallituksen jäsenluvun
vähentäminen liittoneuvoston tultua
ehdotetaan ratkaistavaksi seuraavassa
liittokokouksessa. Nykyisen kokoisen

hallituksen kokousmenot eivät ole
kovin suuret, kun taas liittoneuvoston
kokouskulut ovat toista luokkaa ja
kasvavat liiton kasvaessa.”

Liittoneuvosto siis perustettiin
kokeilumielessä ja sen puheenjohtajaksi tili
Outi Rautio  HTR:stä,  varapuheenjohtajaksi
Allan Hirvonen  Kuusankosken Retkeilijöistä
ja sihteeriksi Oiva Grundström Vantaan
Työväen Retkeilijöistä. Liittoneuvoston
toiminnan sisällöstä ei ole paljon tietoa
säilynyt, mutta liiton hallituksen kokouksissa
käsiteltiin liittokokouskaudella kokousten
kuluihin liittyviä kysymyksiä.
Vuoden 1986 liittokokouksessa päätettiin
kokeilu lopettaa siten, että silloin  alkavalle
kaudelle vielä liittoneuvosto mahdollistettiin,
mutta sääntöihin ei tehty liittoneuvoston
rakenteellisesti mahdollistavaa muutosta.

Piirijärjestökysymys

Jo 1970-luvulla näytti siltä, että alueellinen
seurojen yhteistoiminta muodostuisi
merkittäväksi rakenteeksi liiton
organisaatiossa. Jo hyvin varhaisessa
vaiheessa 1970-luvun puolivälissä TRL:n
helsinkiläisillä seuroilla oli yhteistoimintaa,
joka sitten laajeni kaupungin rajojen yli
Vantaalle ja 1980-luvulle tultaessa
Uudenmaan piirijärjestötoiminnaksi.
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Vuoden 1986 toimintasuunnitelmassa,
järjestötoimintaa käsittelevässä kohdassa
nousee piirijärjestökysymys tarkasteluun
kokeiltavaksi otettavan liittoneuvoston
yhteydessä:

”Liittokokoukselle esitetään, että
vuoden 1986 puolivälistä kukin lääni
muodostaa oman piirin, joka valitsee
mm. edustajansa liittoneuvostoon ja
ryhtyy rakentamaan piirikunnallista
yhteistoimintaa seurojen kesken.
Seurojen määrää pyritään lisäämään
ja jäsenmäärää kohottamaan
keskittyen kuitenkin retkeilyä
harrastaviin ihmisiin.

Liiton toimintaorganisaatio saatetaan
nyt lopulliseen muotoonsa. Kukin
seura valitsee yhteyshenkilön kunkin
toimikunnan työalaa varten, mikäli
seuralla ei ole vastaavaa toimikuntaa
itsellään. Läpi koko koneiston
rakennetaan yhtäläinen jaostotoiminta
siten, että internationaalin erilaisia
harrastusaloja vastaava jaosto on
liitossa, piirissä ja seuroissa. Liiton
tasolla jaostot jo ovat, nyt siirrytään
piiritasoon ja seuroihin. Mikäli ei
seuroissa jotakuta toimintajaostoa
haluta perustaa, valittakoon asiaa
hoitamaan yhteshenkilö. Seuraavassa

vaiheessa kukin harrastusjaosto
kokoaa ympärilleen ryhmän,
valokuvaajaryhmän,
eräretkeilijäryhmän jne. ja ryhmät
voivat vaikkapa vuosittain järjestää
yhteistapahtumia piirikunnallisella ja
valtakunnallisella tasolla.”

Näyttää siltä, että tämä kunnianhimoinen
tavoite liiton järjestörakenteen saattamisesta
”lopulliseen muotoonsa” ei jaksanut elää
pitkään. Liiton ja seurojen varat ja voimat
eivät yksinkertaisesti yltäneet tähän
ihannerakenteen aikansaamiseen. Liiton
toimintakertomuksessa vuodelta 1986
kuvataan liiton järjestörakennetta
liittokokouspäätösten hengessä seuraavasti:

”Liiton henkilöjäsenmäärä nousi vuoden
aikana  tavanomaisen määrän jäseniä, joista
suoritettiin jäsenvero liitolle, oli vuoden 1986
alkaessa 1634 ja jäsenveroista vapaita alle
12-vuotiaita lapsijäseniä oli 83, niin että
liiton jäsenmäärä oli vuoden alkaessa 1720.
Vuonna 1986 maksettujen jäsenten määrä
nousi 101:llä eli yhteensä 1735 ja tämän
lisäksi lapsijäsenten määrä oli 91 niin että
liiton jäsemäärä oli 1826.

Liiton jäsenseurat 31.12. 1986 olivat:

UUSIMAA
Askolan Työväen Retkeilijät, Askola

Espoon Retkeilijät, Espoo
Hakaniemen Retkeilyseura, Helsinki
Helsingin Työväen Retkeilijät, Helsinki
Hyvinkään Retkeilijät, Hyvinkää
Järvenpään Retkeilijät, Järvenpää,
Karakallion Kuntoliikunta (ei yhteyttä
liittoon)
STS:n Kairankiertäjät, Helsinki
Kellokosken Retkeilijät, Tuusula
Kirkkonummi (järjestäytymätön retkiryhmä)
Laajasalon Työväen Reippailijat, Helsinki 
Nurmijärven Retkeilijät, Nurmijärvi
Nuuksion Tarpojat (ei toimi)
Mäntsälän Retkeilijät, Mäntsälä
Pihkakintut, Vantaa (ei toimi)
Porvoon seudun Työväen Retkeilijät, Porvoon
kaupunki ja mlk.
Ruotsinpyhtään Retkeilijät (järjestäytymätön
ryhmä)
Sipoon Samoilijat, Sipoo
Tuusulan Kairankävijät, Tuusula
Vantaan Työväen Retkeilijät, Vantaa
Vantaan seudun Vaeltajat, Helsinki-Vantaa

VARSINAIS-SUOMI
Luvialaissi Kulkijoit, Luvia
Porin Karhunkiertäjät, Pori
Turun seudun Retkeilijät, Turku

HÄME
Hämeenlinnan Retkeilijät, Hämeenlinna
Kitkan kiertäjät, Tampere
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Lahden Retkeilijät, Lahti
Pirkanmaan Työväen Retkeilijät, Nokia
Toijalan retkeily- ja luonnonsuojeluyhdistys,
Toijala
Salpausselän Samoojat, Nastola

KESKI-SUOMI
Jyväskylän Työväen Retkeilyseura, Jyväskylä

KYMI
Karhulan Retkeilijät, Karhula
Kuusankosken Retkeilijät, Kuusankoski
Kymen Meriretkeilijät, Kotka
Retkeilyseura Vipeltäjät, Kotka
Lauritsalan Kuntoliikunta (ei toimi)
Imatran Kuntoliikunta (ei toimi)

SAVO-KARJALA
Kuopion Retkeilijät, Kuopio
Mikkelin Kuntoliikunta (ei toimi)
Karjalan Retkeilijät, Joensuu
Lieksan Ukonjoen kävijät liittyneet Karjalan
Retkeilijöihin
Mikkelin Erätoverit, Mikkeli
Outokummun seudun Retkeilijät, Outokumpu

POHJANMAA
Kokkolan Kuntoliikunta, Kokkola (ei toimi)
Köntys, Seinäjoki (ei toimi)

LAPPI
Enontekiön Retkeilijät, Hetta

Rovaniemen Retkeilijät, Rovaniemi
Tornion Retkeilijät, Tornio

   
Luettelossa on siis 48 seuran nimeä,
joista 10 on joko järjestäytymättömiä
tai ei toimi siinä mielessä, että pitäisi
yhteyttä liittoon. Teoreettisia
mahdollisuuksia piirijärjestön
muodostamiseen oli tuohon aikaan
vähän yli puolenkymmentä. Mikäli
varoja ja voimia olisi ollut enemmän
käytössä, olisi tältäkin pohjalta voitu
rakentaa varsin elinvoimaista,
laajenevaa organisaatiota. Tuohon
aikaan se ei ollut vielä mahdollista,
joten liiton järjestöllinen kasvu on
saanut jäädä odottamaan tulevaa.
Voidaan siis sanoa, että 1980-luvun
puoliväliin mennessä liitto oli
saavuttanut nykyisen rakenteensa.
Jäsenmäärä on aika-ajoin noussut
3000:een, mutta varsinainen nousu
uudelle tasolle antaa vielä tätä
kirjoitettaessa odottaa itseään.

Ensimmäinen kertomuksistamme jo
sijoittuu vuoteen 1979 ja kertojana on
vuoden 1975 itävaltalaisretkikunnan
vetäjä Willi Trojan. Tämä tarina
käyköön avauksesta 1980-lukuun!

Willi Trojan
haatattelijana Aino Brummer Wien 
(Työväen Retkeilylehti no 4 1979)

Ulkomaalaisista ystävistämme meille
läheisin ja tutuin lienee itävaltalainen
Willi Trojan, joka aloitti tuttavuuden
tullessaan tänne muutama vuosi sitten
itävaltalaisen alppikiipeilijäryhmän
kanssa. Käytiin Haltialla, tapailtiin
Helsingissä ja tultiin tutuiksi.
Sittemmin Willi on tullut monessa
yhteydessä vieläkin paremmin tutuksi.
Nyt voi sanoa, että hän on kaikkien
mielessä, tyttöjemme sydämissä ja
liittomme tilinpidossa. Tämä on totta.
Willi oli ensimmäinen ulkomaalainen,
joka lahjoitti rahaerän Varkhanmukan
hyväksi. Siitä se tili liiton
kirjanpidossa, johon ulko- ja
kotimaiset lahjoitukset
Varkhanmukalle ja muille
majoillemme tehdään, sijoitetaan
tilille, jolle on annettu nimi Willi
Trojan rahasto. Wienissä asuvaa
ystäväämme Aino Brummeria on
pyydetty ”kuulustelemaan”, mikä mies
oikeastaan on  Willi Trojan.
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Seuraavassa Willi tekee siitä Ainon
välityksellä  selkoa .

”Olen vuorikiipeilijänä ns.
myöhäissytytys. Meidän piti
nuoruudessamme tehdä muita
tehtäviä. Niin kauan kun olimme
nuoria ja työttömiä, meillä oli
nuorisoliikkeemme. Sitten tuli aika
jolloin toimimme kielloista huolimatta
ja vietimme nuorina elämää osittain
vankilan risitikkojen takana, osittain
taas vapaudessa kielletyssä työssä
ammattiliiton ja sosialistisen liikkeen
hyväksi. 
Ei kestänyt kauan, kun vihreä-

valkoisen faschismin tilalle tuli ruskea
(Hitlerin aika). Olin joutunut
vähintään 12 kertaa poliisin huostaan,
kaksi kertaa Wöllersdorfiin
pidätetyksi, kaksi kertaa syytetyksi
maanpetoksesta. Vuosien 1934 ja 1938
välillä vietin yhteensä 22 kk
vankeudessa.Me emme ruskean
fascismin aikana enää voineet toimia.
Ruskea fascismi ei odottanut kauan,
vaan veti nuoret miehet sotaväkeen.
Minulle se merkitsi 8,5 menetettyä
vuotta. Voin vielä hieman ennen sodan
syttymistä solmia avioliiton
nuoruudenystäväni kanssa tunnettuani
hänet yhdeksän vuotta.
Olen hyvin iloinen siitä, että pysyin
hengissä koko sodan ajan. Tulin
venäläisestä sotavankeudesta takaisin
marraskuussa 1947, leiripaikasta,
johon vietäessä meitä oli 1500 miestä
9. elokuuta 1945, ja vain muutaman
kuukauden kuluttua enää vain 400
miestä oli ensimmäisen Venäjällä
vietetyn talven jälkeen jäänyt eloon.
Ensimmäiset sodanjälkeiset vuodet
olivat meille hyvin vaikeat. Kaksi lasta
meillä oli.  Meidän piti huolehtia
perheestä ja löytää uusi ammatti.
Minulla oli niitä, joskus olen laskenut,
kuudenteenkymmenenteen ikävuoteeni
mennessä yhteensä kaksitoista. Siispä

vuorikiipeilyyn ei jäänyt aikaa, kun
vielä ottaa huomioon, että meillä oli
syntymästä lähtien ruumiiltaan
vammainen poika, joka tietysti vaati
koko perheeltä erityistä huolenpitoa.”

Kuten sanottu, olen vuorikiipeilijänä
myöhäissytytys, vasta vaikeiden
leikkausten jälkeen, jotka minulle
jouduttiin suorittamaan noin 50
vuoden iässä. Tällöin monet pitivät
minua jo puolikuolleena, mutta Trojan
nousi taas jaloilleen. Hän vietti lomaa
työpaikkansa lomakodissa Itävallan
sydämessä. Ja siellä hän sai halun
lähteä vuoristoon. 

”Ja eräänä kauniina kevätpäivänä oli
järjestetty kiipeäminen Dachsteinille.
Tämä tosin ei täysin onnistunut, mutta
kuuluu vuorikiipeilijäurani suurimpiin
elämyksiin, kokeneen vuoristo-oppaan
kanssa, jonka vuosia myöhemmin
tapasin uudelleen eräällä
Steiermarkin  vuoristopelastajien
kurssilla johtajana. Kiipesimme siis
ihanissa olosuhteissa Dachsteinille,
muutamaa päivää myöhemmin sain
kuulla, että joku kuolemankandidaatti
oli tuolla ylhäällä, mutta oli kuitenkin
hengissä päässyt alas. Me kiipesimme
siis lumi- ja jääseinämiä kanalan
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tikkaita myöden ylös. Ylöspäin kaikki
sujuikin suhteellisen hyvin, mutta
kuinka päästä alas? Me tulimme
kuitenkin onnellisesti ja hyvin alas,
sen jälkeen kun hyvä vuoristo-oppaani
ja vuorihenkeni tuolla ylhäällä
varmasti oli lähettänyt taivaaseen
hyvin sydämellisen kiitosrukouksen.
Tulimme siis hyvin alas. Tämä oli
oikeastaan vuorikiipeilyurani alku.

Olin pannut päämääräkseni mennä
eläkkeelle niin aikaisin kuin
mahdollista, ja se tapahtui täytettyäni
60 vuotta. Olen oikein hyvin
valmentautunut vuoristoa varten. 

Olin jo ennen sotaa luonnonystävien
jäsen, mutta sodan tuoman
keskeytyksen jälkeen liityin nyt (1965)
uudelleen jäseneksi. Tutustuin Fritz
Moraveciin ja kävin kursseilla hänen
luonaan vuorikiipeilykoulussa.
Minulla oli jo tietty suunnitelma
eläkeaikaani varten. Ajattelin
eläkkeelle tultuani auttaa Fritz
Moravecia hänen vuorikoulussaan.
Uneksin antavani ohjeita
vuorikiipeilykoulussa, mutta että
joskus suorittaisin opettajan tutkinnon
vuorivaelluksessa, että voisin olla
toisia kasvattamassa, että voisin olla

toivottamassa suomalaiset ystävät
tervetulleiksi vuorikiipeilykouluun ja
seurata heitä heidän tiellään
vuoristoon, tästä kaikesta en osannut
edes uneksia, enkä myöskään siitä,
että suomalaisten ystävieni kanssa
juoksisin kestävyysjuoksun
vuoristotietä alaspäin
Ebmattenalmille, enkä tässä kilvassa
häviäisi. Tämä tuotti minulle iloa.

 Mitä ylempänä vuoristossa olen, sitä
terveemmäksi ja reippaammaksi
tunnen itseni, enkä haluaisi olla ilman
Mooserbodenia ja sen
vuorikiipeilykoulua kiipeilijäurallani.
Haluan muistuttaa siitä, että
varhaiseläkkeelle päästyäni yksi
minun kauneimmista ja suurimmista
elämyksistäni  ja samalla
henkilökohtaisen itseluottamuksen
koetin oli matkamme teidän luoksenne
Suomeen, jolloin olimme kolme
viikkoa matkalla Pohjois-Suomessa,
jossa opimme tuntemaan toveruutenne
ja urheilumielenne, jolloin minulla oli
mahdollisuus kiivetä Suomen
korkeimmalle vuorelle hyvin

dramaattisissa olosuhteissa. Tällöin
meidän ns. vuorikiipeilijätähtemme,
jotka olivat mukana, eivät huonoissa
olosuhteissa löytäneet huippua, mutta
että minulla oli onni päästä huipulle.
55 hiihtokilometriä meillä oli
takanamme. Oli ihanaa keskustella
teidän vanhimman valtiomiehenne,
herra presidentti Kekkosen kanssa.

Seuraava etappi vuorikiipeilyurallani
oli se, että löysin vanhempia ystäviä,
joilta voin ihmisenä ja ystävänä oppia
hyvin paljon. Niinpä olin Mont
Blancilla erään vuorikiipeilijän
kanssa, joka kuuluu meidän
vanhimpiin. Tutustuin Franz
Bergfrischiin, olin hänen kanssaan
Sveitsin Alpeilla, ja tällöin päätimme
tehdä matkan Nepaliin ja Intiaan.
Minua askarruttaa vuoristossa
vaanivien vaarojen probleemi, ja olen
hyvin kiitollinen siitä, että minulle on
annettu mahdollisuus toimia Alppien
turvallisuusneuvostossa. Minulla on
ilo toimia Fritz Moravecin kanssa.

Minulle oli suuri elämys, kun matkasin
viime vuonna kuukauden Israelissa.
Sain siellä yhteyksiä Luonnonystäviin
ja voin heidän kanssaan vaeltaa
Juudean erämaassa erikoisissa
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olosuhteissa, kolmen konepistoolin ja
useiden radiolähettimien kanssa,
olosuhteiden vaatimusten mukaan.
Olin Golanilla, ja minulla oli
mahdollisuus viikon aikana vaeltaa
Siinain erämaassa ja kiivetä
vuoristossa 2500 metrin korkeudessa
40-42°C, myös erikoinen nautinto.
Iltaisin leiriydyimme kamelien
ympäröiminä ja leivoimme beduiinien
kanssa leipää – tämä oli jo hyvin
erikoinen ilmapiiri.

Olen vasta jonkin kuukauden ollut
kotona Etelä-Amerikkaan
tekemältämme matkalta.
Tarkoituksemme oli kiivetä Acagualle.
Valitettavasti poliittiset olosuhteet
estivät suunnitelmamme. Juuri samaan
aikaan kun lensimme Itävallasta, tämä
alue jouduttiin sulkemaan
sotatoimenpiteiden takia, ja meidän
piti muuttaa suunnitelmiamme ja
matkustaa Boliviaan. Kiipesimme
Bolivian vuoristossa ja kävimme
tutustumassa inkojen asuinpaikkoihin
Perussa ja maailman suurimpiin
vesiputouksiin Iguatsussa ja voimme
lopuksi vielä viettää kolme päivää
Riossa. 

Haluaisin kertoa, kuinka suuresti olen

oppinut arvostamaan yhtä suomalaista
ominaisuutta, nimittäin juoksua. Olen
ihastunut juoksemiseen. Kuuden
kilometrin lenkki aamulla ei tuota
minulle minkäänlaisia vaikeuksia. Ja
jos saan kertoa salaisuuden:
kalenteripäivien mukaan voi kyllä
vanhentua, mutta siitä huolimatta
tuntea itsensä nuoremmaksi. Minulla
on onni tuntea itseni
parempikuntoiseksi kuin neljä-
viisikymmenvuotiaana.

Suomi on yhä edelleen
ohjelmistossani, ja vuonna 1980
ruska-aikaan haluaisin vierailla
Pallaksen majoissa.
Oikein sydämelliset terveiset teille,
rakkaat suomalaiset ystäväni!

Kaunis Tatra – hurja
Rysy

(Retkikertomus kesältä 1979 Työväen
Retkeilylehdessä 3/1979, Hilkka Laitinen)

Heinäkuussa teki TRL:n Alppijaoston
kiipeilyryhmä kahdeksan hengen ja yhden

pikkubussin voimalla retken Puolan
Zakopaneen. Ajoi läpi hyvinvoivan Ruotsin
ja Puolan vilja-aittojen, läpi noiden
silmänkantamattomien peltojen, joita
halkoivat pyökkien ja ja varjoisten
vaahterain reunustamat tiet. Ihaili Puolan
historiallisia nähtävyyksiä, erikoisesti
Krakovaa, johon jokainen olisi halunnut
tutustua uudelleen, ja toteutti retken
päätarkoituksen, kiipesi Rysylle, Puolan
katolle.

Itävallan alpit ovat kuuluisia mahtavuutensa ja
pilviä hipovien huippujensa vuoksi. Kebne-
vuoristo on kaunis arktisen karuutensa tähden
ja Jugoslavian Juliaaniset alpit lumoavat
jylhällä yksinäisyydellään.

Puolasta löydät vuoriston – Tatran. Joka
viehättää yksinkertaisella kauneudellaan. Sen
huiput eivät ole yli 2500 m:n, korkein - Rury -
ainoastaan 2499 m. Siellä ei ole pelottavia
jäätiköitä railoineen, ei ylitsepääsemättömiä
vuorijonoja eikä kivi- ja lumivyöryjä.

Tatra on inhimillinen. Siellä on pieniä,
sinisenvihreitä järviä korkeallakin yli 1500
m:n korkeudessa. Järviä kiertävät kivetyt
polut, jotka aivan kuin salaa alkavat kohota
pitkin vuorenrinteitä, yhä ylemmäs. Ennen
pitkää huomaat, että olet kivunnut lumirinteen
tai jyrkän seinämän yläpuolelle ja järvet ovat
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vain tummansinisiä lätäköitä alapuolellasi.

Solien kautta pääset seuraavaan laaksoon,
jossa onkin jälleen maja jälleen järven
rannalla. Siellä voit yöpyä tai odotella sopivaa
kiipeilyilmaa, sitä auringonpilkahdusta, joka
loppujen lopuksi jokaisessa vuoristossa on
melko harvinainen.

Verryttelyä
Lumipyryt, vesisateet, sumut ja tuulet olivat
meidänkin tuttujamme myös Tatralla. Siinä
suhteessa  ei Tatra poikkea muiden
vuoristojen olosuhteista.

Satoi kun tulimme keskellä yötä eräälle
Zakopanen leirintäalueista. Satoi, kun
läksimme ylös vuorille ja sade ropisi
vuoristomajan ikkunaan yöpyessämme
Morkie Oko -järven rannalla 1400 m:n
korkeudessa.

Ja sateeseen tyydyimme seuraavana aamuna,
kun lähdimme kohden seuraavaa majaa, joka
oli vuorijonon toisella puolella, ja josta
voisimme tehdä verryttelyretkiä läheisille
huipuille. Verryttelyretkiä sitten tehtiinkin –
tihkusateessa. Ja uinuttiin makeasti 1800 m:n
korkeudessa Piutziu Staw-majalla puolalais-
suomalaisen kuorsaajien kuoron viritellessä
äänijänteitään. Kuorsaaminen on
kansainvälistä, tuumin vedellessäni

makuupussin huppua korvilleni.

Seuraavana päivänä ei satanut vettä vaan
rakeita, kun hivuttauduimme varusteinemme
Spiglasova-solan ja Pzelecz-huipun (2300 m)
kautta lähelle Rysyä ja päätimme jäädä
majalle odottelemaan sään paranemista.

Rysyn päivä
Ja sää parani. Aamuaurinko paljasti
peloittavan valkoisen Rysyn ja sen
naapurihuiput. Ne olivat saaneet yöllä
katteekseen lunta ja piirtyivät nyt sinistä
taivasta vasten kutsuvina, houkuttelevina kuin
kangastus.

Vaan tulipa hyvä mieli, suut vääntyivät
hymyyn ja sormet osoittelivat tuota
kangastusta, vuorijonon korkeinta kohtaa:
siellä se on, Rysy, sinne pitää päästä.

Siitä vaan solmimaan alppikenkiä tiukkaan,
vetämään pipoa päähän, anorakkia,
villapaitaa, muonaa sekä ensiaputarvikkeita
reppuun. Ja matkaan.

Edessämme oli nousua 1100 metriä – ajassa
mitattuna täyden työpäivän verran. Vuorilla ei
mitata matkoja metreissä vaan tunneissa,
takaisin tulisimme auringonlaskun aikaan.
Niin, jos ei tulisi lumisadetta, sumua tai
ukkosta, joka pakottaisi kääntymään takaisin.

Kuumuus läkähdytti noustessamme 1600 m:n
korkeuteen järven rannalle, jossa istuivat
rajavartijat ja tunnollisesti merkitsivät
nimemme vahakantiseen vihkoon, olimme
tulleet rajavyöhykkeelle. Tulisimme
kiipeämään pitkin Puolan ja Tsekkoslovakian
rajaa huipulle.

2000 m:n korkeudessa ei enää helle haitannut,
olimme päässeet normaaleihin astelukemiin
10°C. Oli kääriydyttävä anorakkiin, vedettävä
hanskat käsiin ja pureuduttava kallion syrjään,
luottaen kengän pitävyyteen ja näppien
kestävyyteen.

Yöllä satanut lumi alkoi haitata, joillekin
kielekkeille ei uskaltanut jättäytyä pelkkien
käsien varaan, kengän alla tuntui liukkaalta ja
kiipeäminen kävi hitaasti, jalalle oli pakko
etsiä entistä varmempaa kielekettä.

Huipun ympärille kerääntyi aika ajoin pilviä
ja kiipeilytovereistani en erottanut kuin
harmaat hahmot yläpuolellani. 

Muutamia metrejä alapuolellani viittoili
Vatasen Kalevi iloisesti; hyvin menee, niinpä
kai, virnistelin takaisin.

2300 m:n korkeudessa alkoi väsyttää, nojasin
selkäni märkään kallioon ja katselin alaspäin,
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maisema oli jäänyt pilvien alapuolelle.
Navakka tuuli muodosti lumesta jääkukkia
kallion ulkonemiin. Harvinainen kukkaistarha,
mietin ja tartuin yläpuolellani olevaan
kielekkeeseen, johon oli kiinnitetty kettinki.
Siihen tarrautuen pääsin seuraavalle
kielekkeelle.

Huippu vilahti pilvien raosta, siellä seisoskeli
pieniä hahmoja, niitä huippuhulluja kuten
minäkin. Niitä, jotka ovat saaneet
kiipeilypistoksen. No niin – sinne hullujen
joukkoon vaan. Ja niin siinä kävi, että joka
kynsi kylmeni, kun tarrauduin jäisiin
ulkonemiin ja kallionhalkeamiin. Lunta oli
yhä enemmän mutta huippu yhä lähempänä.

Huipputasanne tuli yllätyksenä nostaessani
pääni kielekkeen yläpuolelle. Siellä
seisoskelivat nuo alppien urhot nojaten
rennosti rajapyykkiin suut virneessä.
Huippumerkkinä toimi ainoastaan tuo
rajapyykki, jonka toisella puolella avautui
Tsekkoslovakia, toisella puolen Puola.

Olimme onnellisia, viisi huippuhullua oli
päässyt Puolan katolle: Kalevi, Pertti, Jouko,
Markku ja Laitiska.

Vaan oli kansainvälinen tuo Rysy,
Tsekkoslovakian puolelta oli huipulle
kiivennyt tsekkejä ja saksalaisia, Puolan

puolelta puolalaisia ja tietysti - meitä
suomalaisia.

Kansainvälistä tuo huippuhulluus.

Rysyn huipulla
Jälkiverryttelyä
Kaikki juhlat loppuvat aikanaan ja Rysyltäkin
oli tultava alas.

Aurinko laski, kun tilailimme alhaalla majalla
olutta. Rysyn kunniaksi näet. ”Nie ma”, sanoi
tarjoilijatyttö tiskin takana. ”Ei ole, se on
loppu”, hän levitteli käsiään. No niin, juhlat
on siis juhlittu. Reput selkään ja alas yön
selässä Zakopaneen.

Vaan vielä kiipesimme vuorille päivän levon
jälkeen. Kaksi päivää kuljimme pitkin

Tsekkoslovakian rajaa huipulta huipulle ja
laaksosta laaksoon, nauttien Tatran antimista:
tuulesta, sateesta, sumusta, auringosta,
vuorikauriitten nopsasta kiidosta pitkin
vuorenrinnettä ja huippujen silhueteista
taivasta vasten.

Tervetuloa seuraavana kesänä mukaan. Silloin
on aie mennä Itävaltaan.

LAITISKA

Suomi Päästä päähän
kymmenen kertaa

(Retkeilijä no 2, marraskuu  1986)

Kävelkääpä se matka, mikä kertyy, kun
taivaltaa Suomen päästä päähän
kymmenen kertaa. Silloin osaatte panna
oikeaan arvoon sen urakan, jonka HTR:n
78-vuotias Hugi L. Mäkinen on tehnyt noin
viiden vuoden aikana. Hän aloitti 19.6.
1981 ja nyt syyskesällä 10 000 kilometriä
oli koossa. Se vaatii tarmoa ja – viidet
lenkkitossut.
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Hugo L. Mäkinen kävelemässä

HLM käveli noin 2000 km vuodessa. Hän siis
periaatteessa käveli vuodessa Suomen
yläpäähän ja takaisin. Käytänössä tämä
tapahtui siellä, missä HLM sattui kulloinkin
olemaan.  Mukana ovat olleet pitemmät
vaellukset mutta myös kauppamatkat ja
postissakäynnit. Hänellä on ollut vakioreittejä
Roihuvuoren maisemissa, jossa hän majaansa
pitää. Pitemmät näistä ovat ulottuneet
Vuosareen, jolloin pituutta on tullut 13-14 km,
Vanhankaupungin ympärikävely on tuonut
rekisteriin 16-17 km lisän. Ja onpa HLM
kävellyt kaksi kertaa Helsinki-maratonin
reitinkin, jottei kukaan lähtisi turhan lyhyistä

patikoista sanailemaan. Parhaat retket
tapahtuvat luonnossa. Lähiseuduilla näitä ovat
retket Herttoniemen ja Viikin maisemiin.

Hugo on reissumies. Hän on syntynyt
Amerikassa, mutta ”tuotu hyvissä ajoin pois”.
Hän on kulkenut maita ja mantereita ja
Alaskan tuntureita. Niin, hän on käynyt
Klondaikin kultamaillakin, matkustanut
maailman ympäri, ajanut junalla halki
Siperian Kiinaan, käynyt sisä-Aasiassa jne.
Kerran hän otti urakakseen eri tavoin päästä
kulkemaan Tonava päästä päähän.
Alkulähteillä Saksan Schwartzwaldissa oli
tolpparivi osoittamassa, että tästä se alkaa ja
loppupiste oli 2888 kilometrin päässä. Osan
tästä Hugo taittoi kävellen. Hän suosittelee
tätä reittiä kaikille. Siinä näkee seitsemän
maata kauniilta puolelta.

Hugo toteaa, että missään hänen
reissutapahtumissaan ei ole sattunut mitään.
Mittaa miehellä on 174 senttiä ja painoa 78 kg
ilman vaatteita. Rasitusvammoja ei ole
syntynyt eikä kulumia. Ehkä elopainon
kurssipitämisellä on tähän asiaan ollut
vaikutuksensa. Ainoa vaiva on ollut allergia.

Hugo ei välitä tupakasta, eikä ota viinaa.
Elämäntavat ovat kohtuullisen terveet, vaikka
elämäntyönä onkin ollut toimittajan kuluttava
ammatti.

HLM on tehnyt harrastuksestaan myös
rahaleikin. Aina joka kilometriltä, jonka hän
on kävellyt, hän on maksanut omalle tililleen
yhden markan. Tällä tavoin rahaa on kertynyt
niihin reissuihin, joista on ollut kustannuksia.
Ja joskus on törmätty kommelluksiinkin.
Kerran Hugolla ei ollut lanttiakaan irtonaista,
kun 7 kilometriä oli tullut valmiiksi. Hän
lainasi sen Hilkka-rouvaltaan. Ja Hilkka-
rouva, jota muutamat kutsuvat myös
Onervaksi, on huumorintajuinen
elämäntoveri.

Muutamia vuosia sitten, kun Hugo oli
maailmanympärimatkallaan, hän käveli laivan
kannella aamuisin ja iltaisin yhteensä 500 km
ja suoritti sillä tavoin HTR:n kultaisen
vaahteranlehden.

Ottakaapa esimerkkiä! Hugo Leander
Mäkisellä on menossa hyvää vauhtia jo toinen
10 000 km.

Ewn
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Himalaja
(Hilkka Laitinen Retkeilijässä no 2/1986)

HIMALAJAN POLUILLA – 370 KM
PATIKKAA NEPALISSA

Nepal on ylävuoristovaltio Himalajalla. Sen
alueella sijaitsevat maailman korkeimmat
huiput, niistä korkeimpana Mount Everest
(8848 m) aivan valtion pohjoisrajalla.

Maa on avannut rajansa matkailijoille,
myös retkeilijöille, jotka haluavat tutustua
lähemmin Nepalin luontoon ja sen myötä
maan asukkaisiin ja kulttuuriin. 

Espoon Retkeilijöiden kolmehenkinen
ryhmä vietti kuukauden tässä aurinkoisen
ystävällisessä, eksoottisessa, temppeleiden
ja rukousmyllyjen maassa.

Taivalsi kohti Annapurnan vuoriryhmää ja
saavutti 5416 m:n korkeuden Thorong La -
solassa.

Nepaliin pääsee vaivattomasti matkatoimiston
avulla. Lentäen Bangokiin ja sieltä
Katmanduun, Nepalin pääkaupunkiin.

 Matkaan kuluu 2 vuorokautta, koska
Bangokissa viivytään vuorokausi.
Katmandussa vietimme 2 päivää totutellen
ilmastoon ja hankkien tuntumaa maan
tavoille. Kaupunki sijaitsee 1312 metrin
korkeudessa.
”Sieltä hankimme kulkuluvat
ulkomaantoimistosta sekä ryhmälle kantajat,
nuoret nepalilaispojat, sherpat, jotka ovat
avuliaita ja mainioita oppaita.” Näin kertoo
Juha Vilenius matkan alkuvaiheista.

– Mitä jäi päällimmäisenä mieleen
Katmandusta?

”Pyhät lehmät, joita asukkaat kunnioittavasti
koskettivat, koskettaen samalla omaa
otsaansa. Tapa on pieni siunausseremonia,
joka kuuluu hindulaisen uskonnon
rituaaleihin. Yleensäkin uskonto on niin
näkyvä ja jokapäiväiseen elämään kuuluva
osa, että se tuntui kaikkein yllättävimmältä
suomalaisen mielestä.”

”Ravinnon jumalatar”
Annapurna on lähes 50 km pitkä
vuorimassiivi Katmandusta luoteeseen. Sen
korkein huippu on Annapurna 1  8078 m.
Nimi merkitsee suomeksi ”ravinnon
jumalatarta”.

Vuonna 1977-78 on alettu retkeilijöitä ohjata
reitille, jota kutsutaan Annapurnan
kierrokseksi. Katmandusta ajetaan hoippuvan

bussin kyydissä n. 100 km Dhumre nimiseen
kylään, josta varsinainen patikka alkaa.

”Me istuimme bussin katolla ja pidimme
lujasti kiinni. Allemme oli kasattu kaikki
varusteet, niiden päällä oli pehmeämpi istua.
Maisema avautuikin auton katolta upeasti”,
muistelee Juha Vilenius.

Miksi teillä piti olla kantajat, eikös
retkeilijä, varsinkin suomalainen
kanna varusteensa itse?

”Nepalin pääelinkeino on tällä hetkellä
turismi. Parhainta kehitysapua on ottaa
kantaja ja maksaa hänelle palkkaa, siten
työllistämme monta nepalilaista useaksi
viikoksi. Hyöty on molemminpuolinen.
Sitäpaitsi päivämatkat ovat maastoon nähden
pitkiä ja ilmasto lämmintä, alempana n. + 27º
C, laskien siitä ylemmäksi noustessa.  Säät
olivat kaiken aikaa hyvät, monsuunisateet
olivat ohi, ilma oli kirkas”, kertoo Juha.

Kun Annapurnan nimikin viittaa
ravintoon, niin riittikö sitä, mitä
söitte?

”Riisiä, sitä oli riittämiin. Riisiviljelmiä on
alle 2000 m:n korkeudessa runsaasti, ja se
onkin Nepalin viljellyin laji. Me pidimme
ruokapaussin kerran keskellä päivää ja illalla
uudestaan.
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Reitin varrella on majataloja, joita siellä
lodgeiksi kutsutaan, niistä saa ruokaa ja
juomaa. Majataloa pitää yksityinen perhe,
joka tekee ruoan. Usein kantajat häärivät
apuna, koska he eivät siedä olla jouten.
Lodgeissa myös yövytään, yläkerrassa on
laverit patjoineen, sinne kellahdetaan aikaisin,
koska pimeys tulee klo 18. Sen jälkeen ei ole
paljon tehtävää, nukkuminen on paras vapaa-
ajanviettomuoto. Aamulla noustaan jo kello
viisi, juodaan teetä, haukataan zabati-leipää,
pakataan päiväreppu ja lähdetään klo 6
jatkamaan matkaa. Aurinko on juuri silloin
noussut.”

Polut ovat valtateitä
Juha, mistä tiesitte olevanne oikealla
polulla?

”Kantajamme olivat myös oppaita.
Katmandusta on saatavissa myös ns.
trekkauskirjoja, joista voi tutkia reitin kulkua.
Jos sattuu, että lähdet väärälle polulle, opastaa
sinua paikallinen asukas, he seuraavat tarkoin
mihin ryhmä kulkee.Reitin varrella on
lukemattomia kyliä ja asukkaat ovat uteliaita
ja tutustumishaluisia. Mennessäsi kylän
kaivolle peseytymään, kokoontuu lauma
paikkakuntalaisia ympärillesi.”

Onko reitti millään tavalla viitoitettu?
”Ei ole. Reitti noudattelee yleisiä, vanhoja
kulkureittejä. Polut ovat kuin valtateitä, niitä
pitkin kulkevat seudun asukkaat, ovat kai

kulkeneet vuosituhansia. Sherpaoppaamme
tunsivat seudun hyvin, meillä ei ollut
ongelmia reitillä pysymisessä.

Kantajat olivat hyvin ystävällisiä. Jopa
liiallisuuteen saakka. Olimme kuulleet, että
Tuchepeakille oli menossa kiipeilijäryhmä.
Eräänä päivänä pysähdyimme kantajamme
osoitellessa lumirinteelle. ”Siellä menee 7
kiipeilijää, 7 pistettä on näkyvissä”, hän sanoi.
Tutkimme kiikarilla rinnettä, emme nähneet
mitään. Olimme uskovinamme, sillä tiesimme
Davan haluavan miellyttää meitä, hän halusi
antaa meille elämyksen. Olisihan kotona lisää
kerrottavaa.

Olen kuullut kerrottavan, että
sherpojen nimet noudattavat
viikonpäivien nimiä?

”Pitää paikkansa, he saavat usein nimen sen
mukaan minä viikonpäivänä ovat syntyneet.”

Rikastuivatko kantajat tästä lähes
kolmen viikon urakasta?

”Rikkaita on Nepalissa vain 5 % 16,5
miljoonan väestöstä. Muut ovat köyhiä, 110
dollaria vuodessa/henkilö on keskimääräinen
kansantulo. Kantajille maksoimme taksan
mukaan, 15 Smk/päivä/ryhmä. Lisäksi
maksoimme heidän ruokansa, majoituksensa
ja bussikyydin. 
Ennen retkeä maksetaan kantajille 50 Smk

”vaaterahaa” ja retken päättyessä saman
verran riksaa.”

Olen nähnyt kuvia joissa on
naiskantajia. Esimerkiksi Himalajan
korkeimpia huippujavalloitettaessa oli
retkikunnilla naiskantajia. Onko heitä myös
näillä vaelluksilla?
”On kyllä. Meillä ei ollut, mutta joukossa oli
kantajaksi liian nuori poika, joka oli puijannut
ikänsä pestautuessaan hommaan. Hyvin hän
kuitenkin pärjäsi, tuli juttuun siinä missä
vanhemmatkin.”

Aklimatisoitua – mitä se on?
”Se on totuttautumista vähähappiseen ilmaan.
Me nousimme kohti Thorong La -solaa, joka
on 5416 m korkealla.  Se oli reittimme
korkein kohta ja huipennus. Niinpä nousimme
ensin Manangiin 3500 m, jossa viivyimme 1
päivän. Thorong Lata kohti aloitimme nousta
klo 3 yöllä Pedi-nimisestä kylästä (4500 m).
Edellämme kulki sherpaopas, joka mumisi
rukoustaan pimeydessä. Kolme tuntia
kuljimme pimeydessä kuunnelleen maagista
muminaa, sitten alkoi aurinko nousta
punaisena vuorien takaa. Annapurnan huiput
loistivat kuin kulta taivaanrannan silhuetissa.
Olimme nyt vasta tulleet lumirajalle, lunta oli
vain noin kymmenen senttiä. Maisema
kimmelsi, hohti, aurinko hehkutti
pakkasilmaa. Mittari näytti – 10º C. Emme
viipyneet solassa pitkään, sillä joillain särki
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päätä. Kokoonnuimme rukouslippujen
alapuolelle ja otimme kuvia. Kantajamme
osoittivat  huippuja ja toistivat nimiä
Annapurna, Dhaulagiri... Olivatko ne niitä, vai
halusivatko he olla mieliksi meille? Koskaan
emme voineet olla siitä varmoja.
Loppupäivän käytimme laskeutumalla
Muktinahtiin 3798 metriin.”

Matkan paras anti?
Anne Laitinen kuvailee sitä näin:
”Maisemat, luonto, sen vaihtelevuus.
Trooppiselta vyöhykkeeltä noustaan mäntyjä
ja koivuja kasvavalle lauhkealle
vyöhykkeelle, sitten ylemmäs, jossa
kukoistavat alppiruusulajit, joiden koko
vaihtelee varvuista puihin saakka. Pysyvä
lumi leviää vasta yli 5000 m:n korkeudessa.
Hämmästyttävää oli siirtyminen nykyajasta
keskiaikaan. Ei radiota, ei televisiota, ei
sähköä. Sen sijaan rukousmyllyt pyörivät ja
rukousliput liehuivat. 

Rukousmyllyjä on pienistä, käsissä
kannettavista aina monen metrin korkuisiin
saakka. Yleistä on myös, että kylän aidoissa
on rivi rukousmyllyjä, joita pyöräyttämällä
rukous, mantra sinkoaa taivaalle.

Rukouslippuihin on kirjoitettu rukouksia,
lipun liehuessa tuulessa sinkoaa rukous
taivaaseen. Väestöstä suurin osa on
hindulaisia, buddhalaisia elää vuoristossa
vähemmistönä. Uskonto ei kuitenkaan aiheuta
riitoja väestön keskuudessa. Ihmiset ovat
iloisia, ystävällisiä, lapset vaikuttavat
hyvinvoivilta.

Hindu-uskontoon kuuluvat myös elävät
jumalat kuten hallitseva kuningas ja kuman-
jumala, nuori tyttö. Hänet valitaan muutaman
vuoden ikäisenä jumalaksi, jumalana hän voi
olla vain sukukypsyyteen saakka, sen jälkeen
hän voi alkaa viettää normaalia elämää, jos
pystyy.
Luonnon ja kulttuurin monet muodot, siinä
kiehtova yhdistelmä.”

Mitkä ovat miinuspuolen muistoja?
”Kaupunkien sotkuisuus ja iilimadot, jotka
tarrasivat nilkkaan alemmilla poluilla. Kun
sen nyhtäisi pois, jäi jalkaan haava, joka
juoksi vuolaasti verta.”

Rokotuksia ja ripulia
”Piikitys ennen matkalle lähtöä on niitä
ikävämpiä puolia. Malaria,
aivokalvontulehdus, jäykkäkouristus,
japanilainen aivokuume..., siinä muutamia

tauteja, joita vastaan tulee ottaa rokotus.
Ripulilta matkan aikana ja mahdollisesti sen
jälkeen ei säästy. Rahapula vaivaa myös
matkan jälkeen melko ankarana. Reissuun
kuluu vähintään 12000 Smk.
Mutta olihan se vähintään sen arvoinen!”

Teksti: Hilkka Laitinen
(Matkaa osallistuivat Anne Laitinen, Juha

Saarinen ja Juha Vilenius)

Erilaistakin
retkeilyhenkeä
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(Olavi Rask Retkeilijässä sarjassa ”Retkeilyn
rikkautta(6) 1/1987

Vuosia sitten meitä kokoontui pieni joukko
ihmisiä, - sekä miehiä että naispuolisia –
miettimään retkeilyn sisintä, eli mitä retkeilyn
henki pitää sisällään ja onko sitä olemassa.
Monipuolisen pohdinnan tuloksena syntyi
paperille kirjattuna seuraavat määritelmät
retkeilystä:

• ”Retkeily on lyhytaikaisesti, vähin
tarpein luonnon mukaisesti luonnossa
liikkumista ja oleskelua.”

• Retkeilyseurat ja miksei –
retkeilijänkin henki koostuu:
◦ Osallistuvasta jäsenyydestä – ei

pelkästä negatiivisesta
arvostelusta.

◦ Huumorista, silloinkin kun se
kohdistuu omaan itseensä.

◦ Toisen ihmisen mahdollisten
vaikeuksien ymmärtämisestä,
olivatpa ne laadultaan minkälaisia
tahansa.

◦ Avuliaisuudesta, monenlaisesta,
eri tilanteisiin sopivasta.

◦ Opastavasta neuvojen ja tietojen
sekä taitojen jaosta. Kukaan ei ole
kaikkitietävä ei retkeilijänä, eikä

muutenkaan.
◦ Iloisesta ja reippaasta

retkeilymielestä, siitäkin
huolimatta, etteivät kaikki retket
ole Sinun tai minun mieleisiä.

◦ Vakavoitumisesta, tarpeen
vaatiessa.

◦ Toverin mukaan vetämisestä. Älä
anna toverin eristäytyä – vaikka
yksinäisyys saattaakin joskus olla
retkeilijälle tarpeen.

◦ Koulutus- ja kokeilutoiminnasta –
älä pidä kynttilääsi vakan alla.

◦ Yhdessäolosta, yhteisistä
tilaisuuksista. Muistot menneiltä
ajoilta jne.

• Todettiin myös että hengetön joukko
on kuollut joukko.

Meistä retkeilijöiksi itseämme kutsuvista
jokainen etsii ”omaa minäänsä” retkillään ja
vaelluksillaan. Saattaa käydä niinkin, että
vuosien vaellukset valuvat ns. hiekkaan –
emme saata koskaan löytää retkeilytoiminnan
oikeaa henkeä, tai huomaamme sen liian
myöhään. Ehkä pahinta on se, että retkeilystä
on tullut vain  tapa ”tappaa” vapaa-aikaamme.
On selvää, että tämän päivän elämässä on
hyväksyttävä uudet – monesti oudoltakin
tuntuvat uudistukset ja ajatukset myös
retkeilytoiminnassa, muutenhan ei voi tulla
toimeen erilaisten  ihmisryhmien jne kanssa.

Ymmärtääkseni on kuitenkin riittävän suuri
joukko saman suunnan hassuja jotka ovat
samaa mieltä siitä, että luonto kuuluu
eittämättä oikeaan retkeilytoimintaan ja
perinteistä retkeilytoimintaa mm. eräretkeilyä
tulisi kaikin tavoin herättää uudelleen henkiin.

Varkhanmukasta (Kuva: Ilpo Rossi) 

Jos pitäisi eritellä tavallisen retkeilyn ja
perinteisen eräretkeilyn ero, niin ehkä se
selviää seuraavasta sanonnasta: Erämaan
hiljaisuus.

Niin, voitko Sinä kokea erämaan hiljaisuuden
autotien varressa, hotellimiljöössä, suuressa
retkiryhmässä, jossa kaikilla on sanottavaa,
mutta mukana vain harva kuuntelija.
Eräretkeily on siis Vanhenevan Vaeltajan
mielestä sellaista muita erämaassa liikkuvia
häiritsemätöntä puuhailua, vaeltamista tai
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samoilua kohteesta toiseen, tutkien ja mitä
erilaisimpia havaintoja tehden, niistä luonnon
tuhansista mielenkiintoisista asioista, jotka on
meille itse kullekin nähtäväksi ja kuultavaksi
omille reviireilleen asetettu.

Eräretkeily on myös, kuten ennen vanhaan,
”kontista” elämistä, telttaan, laavuun,
louteeseen tahi eräkämppään, vielä joissakin
paikoissa tulennoksellakin yöpyen, joskin
tästäkin tapahtumasta on saatettu tehdä vain
eräitten etuoikeutettujen tapahtuma.
Tämäntyyppinen retkeily on kestoltaan  usein
parista kolmesta vuorokaudesta jopa useisiin
viikkoihin, enkä ole juuri kuullut ”asialleen
vihkiytyneen” eräretkeilijän moittineen
retkensä lopputulosta – niinkuin
muuntyyppisessä retkeilytoiminnassa saattaa
tapahtua – ajan hengen mukaisesti.

On selvää, että yhden ihmisen iässä ei jokaista
kolkkaa maailman retkeilymaisemissa kukaan
pysty kulkemaan. Hyvä jos edes oman maan
retkireviirit jotenkin pystyy tutkailemaan.

Kuljetaan nuorena, silloin kun vielä jaksaa ja
ehtii. Vanhempana koittaa luonnollinen
”väsyjen aika” ja kiirustakin näyttää monella
vanhenevalla olla aivan hosuksi saakka.

Paras on valita  jossain vaiheessa
retkitoimintaansa jokin erikoistuminen –

varsinkin jos sielunmutkassa on tunne, ettei
ole mitään erikoista saanut aikaan. Tottahan se
on, ettei tässä maailmassa tavallista ihmistä,
normaalin retkitason kulkijaa juuri huomioida,
eihän näet riitä terve sielu terveessä ruumiissa.

Vuosi toisensa jälkeen erämaahan katoavaa
kulkijaa saatetaan katsoa oudoksuen ja supinat
selän takana sen kun voimistuvat. - Onkohan
tuo ukkoraasu seonnut lopullisesti, kun ei
anna arvoa rauhalliselle kotiololle, vaan hakee
vasiten rasituksia sekä askeettista elämää
korpikuusen katveista ja tunturien
ankaristakin olosuhteista.

Näin saatetaan ajatella – vaan retki-ihminen
toki tietää asian todellisuuden.
Retkeilytoiminnan todellinen anti onkin jäänyt
monelta huomaamatta. Luonto ja ihminen
yhdessä ja oikeat oivallukset oman elämänsä
tasapainottamiseksi ovat todellista rikkautta.

Tähän lopuksi vielä eräs suomalaisen
retkeilytoiminnan erityispiirre, ehkäpä hieman
huvittavakin sellainen. Olemmehan monesti
kokeneet sen, miten toisille jonkin kohteen
erinomaisuutta selvitellessä, jonkin alueen
retkireittiä ehdottaessa, tai vaikka
tyrkytellessämme jotakin erityispiirrettä
retkeilytoimintaan liittyvänä, saamme kuulla
esim. seuraavat lausumat, ”se ei minua tai
häntä kiinnosta, tai kyllä se alue on

huomattavasti hienompi, tuo tunturi
mielenkiintoisempi”... Niin mitenkäs tuon
alkukappaleen eräs kohta totesikaan:”Iloisesta
ja reippaasta retkeilymielestä – vaikkei”...jne.
Joten pannaan  taas vähän miettien näidenkin
asioiden tiimoilta.

Metsäpolulla

(Ritva Vastamäki Retkeilijässä 1/1986)

Retkeillä voi olla ilman mitään tarkoitusta,
lähteä vain kuuntelemaan ja katselemaan
metsän elämää. Otat selkään repun ja käteen
kartan ja kompassin. Voit mennä yksin,
perheinesi tai kerätä ryhmän. Vanha reitti voi
olla eri vuodenaikoina uusi.

Näin tehtiin mekin taannoin kauniina
kesäpäivänä, kotiseuturetki naapurikuntaan.
Ei marja- eikä sieniretki, vaan aivan tavallinen
kävelymatka. Katsellen ympäristöä, nauttien
rauhallisesta vapaudesta ja kiireettömyydestä.

Vanhaa kärrytietä lähdettiin kävelemään.
Edettiin niitylle, joka oli ollut joskus
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lainehtiva viljapelto. Nyt sarat olivat
ruohottuneet ja monenlaiset kukat kasvoivat
villeinä. Pikku eliöiden elämä oli
häiriintymätöntä.

Umpeutuneet sarkaojat kasvoivat pajupensaita
ja koivun vesakkoa. Näiden varjossa kasvoi
rehevänä mesimarjat. Hyttyset inisivät korvan
lehdellä, kun kyykistyi katsomaan mesimarjan
kukkivia varsia. Ei ollut vielä ehtinyt tehdä
marjoja, kun olivat varjossa.

Soiden kuivatuksiin oli tehty syvempi oja. Se
piti ylittää, mutta se ei ollut vaikeaa, kun
kuivan kesän vuoksi vesi oli vähissä.

Ojan toiselta puolelta löytyi polunpohja. Sitä
oli monet vuodet käytetty, tehden
marjamatkoja. Niin mekin käytimme sitä nyt
hyväksemme. Polku alkoi nousta loivaa
rinnettä ylöspäin, vihreän mustikkakentän
läpi. 

Suorakylkiset männyt seisoivat uhkeitten
kuusien yläpuolella rinteessä. Ylitettiin vanha
lettoutunut suo-oja. Jatkettiin matkaa tuuhean
kuusikon ohitse. Kuusikon jonka
aluskasvillisuus oli kuivien neulasten peitossa.
Valoton maa näytti elottomalta ja puiden
alimmat oksat olivat kuivuneet harmaiksi.

Harmaat kivet olivat peittyneet sammalilla

saaden eloisuutta ja petollisuutta. Matelijoiden
kotikoloja ne olivat oivia. Räkätti opetti
poikasiaan lentämään. Keskipäivän helteellä
eivät eläimetkään jaksaneet liikkua. Joten
jäimme paitsi eläinten maailman
ulottuvuuksista. Paitsi kärpäset ja hyttyset,
jotka olivat uteliaina parvina ympärillämme.

Mäntysaarekkeet olivat harvennettuja ja
siistittyjä. Ne olivat kuin luonnon helmassa
olevia autioita puistoja, joissa ei oltu kajottu
edes tuulenkaatoihin.

Ensimmäiset mustikat olivat kypsyneet. Vilun
sinisinä ne roikkuivat varsissaan, vaikka
aurinko koitti lämmittää niitä. Maku toi
mieleen uuden sadon kypsymisen ja kesän
taittumisen. Puolukat eivät houkutelleet
katseita, kun niiden kuivat röhkäleet näyttivät
happamilta.

Suot ympäröivät näitä saarekkeita.
Rahkasammalmättäät olivat kuivia.
Suonsilmäkkeet ovat painuneet
näkymättömiin.

Suopursun voimakas huumaava tuoksu antaa
selvän viestin suolla olosta. Juolukasta voi
havaita, miten kärsinyttä se on, kun se ei
suostu tuottamaan hedelmää. Uutta kasvainta
se vain versoaa.

Pitkälle suota ei tarvinnut kulkea, kun jo
huomasi ensimmäiset tupesta tulleet ja
punastuneet muuramet.

Repussa kannettuja eväitä syötiin ja
istuskeltiin pohtien, koska tehdään
uusintaretki.

Vielä oli katseltavaa. Tyhjäksi raivattu
hakkuualue ei silmää hivellyt. Kuivan pitkän
heinikon joukosta näkyi kiviä, isoja ja pieniä.
Istutettu männyn taimikko oli vioittunut
latvasta ja kuivunut.

Kovin lohduttavalta eivät näyttäneet kuusikon
reunasta kaatuneet kuusetkaan. Saattoi
mielikuvituksen tuotteena kuvitella sitä
rytinää, kun ne ovat kaatuneet.

Tällaista voi nähdä pienellä alueella, kun
viitsii lähteä retkelle. Luonto tarjoaa paljon,
kun vain osaa ottaa siitä irti. 
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Kebnekaise
Erkki Wikstenin kirjasesta Kungsleden 
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Singi, jossa nykyisin on useitakin majoja,
tarkoittaa Matti Sverdloffin (Suomen

kolttasaamelaisten pitkäaikainen johtaja,
toim.) mukaan jotakin sisällä olevaa. Mikä on
sisällä ja miten, siitä en ole kuullut selityksiä.
Kun Kebnelle lähtee taivaltamaan, on edessä
kaksi tunturilaaksoa. Oikeanpuoleinen vie
Kebnekaisen tunturiasemalle ja edelleen
Nikkaluoktaan. Vasemmanpuoleinen on se tie,
jonka kautta kivutaan Kebnekaiselle. Näiden
kulkuteiden välissä on Singitshokka-niminen
tuhti tunturi. Maisemaan liittyy vielä
Singitshokkan etelänpuolella teräväreunainen
ja jyrkkä Liddopakte, jonka Helvi Nuorgam-
Poutasuo arvelee tarkoittavan liittopahtaa. Sen
jatkeena on tunturi, jonka nimenä on
Savotjokka ja sen ja Singitshokkan välissä
olevaa tunturilaaksoa kutsutaan
Ladjovaggeksi, mikä suomeksi lienee
Rakolaakso.

Kebne tarkoittaa Helvi-Nuorgam-Poutasuon
mukaan sankoa tai ämpäriä. Vanha
saamelaistäti, jonka nimeä en kuullut, kertoi
kerran, että Kebne todella tarkoittaa sankoa,
mutta alun perin tämä nimi oli Rotkolaakson
puolella seisovalla Tuolbagornilla, joka on
vähän  tulivuorennäköinen kartiomainen
tunturi. Saamelaistäti käski katsoa, että eikö
vain olekin ämpärin näköinen.  Hän sanoi, että
tämä Tuolbagorni-nimi on annettu joskus
myöhemmin ja Kebnekaise on saanut sen
alkuperäisen nimen. Mitä  Tuolbagorni
tarkoittaa, siitä olen saanut selkoa vain

puoliksi. Tuolbah on pyöreä, mutta mitä gorni
tarkoittanee? Sörkan slangissa se merkitsee
keljua, ikävää, mutta sitä ei voine tässä asiassa
saada avuksi. Nimisotkua selittäessään
saamelaistäti selitti, että kaise, kaisi, kaisa ja
mitä kaikkia muita muotoja kartalta löytyykin,
tarkoittaa muiden yli näkyvää tunturilakea.
Kebnekaise on se alkuperäisen Kebnetunturin
takaa näkyvä kaisa ja siten Kebnen kaisa.
Mutta kun ehditte Kebnekaisen huipulle,
huomaatte siinäkin sangon muotoa.
Tuolbagorni on kuitenkin tyvestä lähtien
ämpärin muotoinen. Arvioikaa itse, kun siellä
käytte.

Me lähdimme Kebnen huipulle Singin tuvalta.
Siinä joutui ensin ylittämään jokiuoman, jolla
oli nimi Tjäktja. Ensin mentiin hyvän matkaa
laakeaa tasaista rinnettä, joka nousi loivasti
kuruun Kuoppertshokkan ja Singitshokkan
väliin. Kurun perällä näkyi tunturilakia, mutta
sitä  että yksi niistä oli Kebnekaisen huippu, ei
vielä siinä vaiheessa osannut oivaltaa. Sen
sijaan oivaltaa kuruun mentäessä, että
talviaika on paras tunturilla käyntiin.
Myöhemmin näet käväisin kerran kesäaikana
Kebnekaisella ja huomasin, että taival kulkee
ikävää kivipeltoa pitkin.

Kuru jakaantuu sitten kahtia. On käännyttävä
vasemmanpuoleiselle haaralle kohti rotkoa,
jossa rinne jyrkkenee. Tähän jätimme sukset
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pystyyn ja jatkoimme sauvoihin tukeutuen.
Sauvat ovat jyrkissä rinteissä oivalliset
apuvälineet. Alpeilla kulkijoilla sellaiset ovat
aina mukana – kesälläkin. Siellä on
ostettavissa sauvoja, jotka ovat eräänlaiset
kokoon saatavat teleskooppiseipäät. Ne
voidaan sopivasti sijoittaa  repun kylkeen, kun
niitä ei kävelyssä tarvitse. Meillä oli matkassa
tavalliset suomalaiset rottinkiporkat, joita
silloin vielä käytettiin. Oli vuosi 1971, tämän
kirjoittamisesta yli kaksi vuosikymmentä
taaksepäin.

Kebnekaiselle lähtiessä on hyvä muistaa, että
TRL:n toimistosta saa vuokrata jäärautoja ja
Kebnekaisen reitti on yksi niitä, joilla
jäärautoja tarvitaan. Kun lähdetään edellä
mainitusta rotkosta ylös, voi jääraudoista
sauvojen lisäksi olla ratkaiseva apu. On
nimittäin suoriuduttava mäestä, joka saattaa
kohtalokkaan luiskahduksen jälkeen muuttua
pitkäksi pyllymäeksi. Siinä housunpersuksen
kestävyys koetellaan ja toivotaan, että ketarat
kestävät sen äkkitörmäyksen, johon liuku
päättyy. Toinen tarkka kohta Kebnen rinteessä
on ylhäällä huippunypykälle noustessa. Se
saattaa olla kesälläkin niljakkaan liukas ja
luiskahtelu voi muodostua kohtalokkaaksi.

Ennen Kebnen huipulle tuloa rinne kaartuu
loivemmaksi ja jos näkyvyys on hyvä,
ilmantuu tunturin rinteessä eteen maja,

Toppstugan. Se on parin tuhannen metrin
korkeudessa ja lienee kuningaskunnan
korkeimmalla oleva yöpymispaikka. Kun 21
vuotta sitten olin Kebnen huipulla, seisoi
siellä vanha Toppstugan. Nyttemmin on
käytössä toinen, hienompi, ja vanha on
käytetty uuden rakennusaineeksi. Tältä
majalta on mukava suunnata huipulle, joka on
pieni kuplan muotoinen kohouma. Sen laki on
pieni, ehkä aarin kokoinen tasanne tunturin
korkeimmassa kohdassa ja usein kesälläkin
jäässä ja liukas. Vielä kerran: jääraudat ovat
hyväksi ja lisäksi sauvat vieläkin
hyvemmäksi.

Kebnen korkein on etelähuippu, jonka
vieressä Toppstugan on. Hyvällä ilmalla voi
tunturin harjaa jatkaa kohti pohjoishuippua,
joka kuuluu Ruotsin 13:een  kaksituhantiseen
sekin. En kuitenkaan kehoita ketään
lähtemään huipulta huipulle lumiharjaa pitkin.
Jos joku pitää varoittelua liioitteluna,
tähdennän, että lumilippaan joutuminen on
yksi vaara, toinen sään äkillinen muuttuminen
ja lisäksi voi eteen tulla muitakin ongelmia.
Eli: olkaa varovaisia ja varautukaa pahimman
varalta.

Kebnen huipputasanne on tuskin  aaria
suurempi kuten sanottu. Harja, jota pitkin voi
lähteä yrittämään pohjoishuipulle, on kapea.
Molemmin puolin syöksyy syvyyksiin

jäätikkö. Toinen kantaa Björlingin ja toinen
Rabotin nimeä. Väitetään, että Kebnekaiselle
kiipesi ensimmäisenä 1883 ranskalainen
Rabot ja toisena ruotsalainen Björling.
Jäätiköt ovat saaneet nimensä näiden mukaan
ja kolmantena huipulle päässyt Durling on
antanut nimensä sille reitille, jota pitkin tässä
olen suositellut Sinuakin Kebnelle yrittämään.
Kun Durlingin reittiä on vuorelle kiivennyt,
epäilee helposti, että nuo kolme miestä ovat
kiivenneet tunturin huipulle esim.
jäätikkörinnettä myöten, sillä Kebnelle
kiipeää kuka tahansa, jolla on riittävästä
halua, voimia, viitseliäisyyttä ja annos
rohkeuttakin.

Silloin 21 vuotta sitten Singin majalla oli
tunturivoutina vanha Norrlannin rykmentin
kapteeni evp. Bengt Kempe. Hän sanoi, että
Kebnelle nouseminen vaatii seitsemän tuntia,
mutta alas tulee puolessa tunnissa. Ehkä
nouseminen ottaa seitsemän tuntia, mutta
älkää edes yrittäkö alas puolessa tunnissa.
Rinteessä on kivennokkia, jotka saattavat
tehdä suksista nuotiopuita. Tunnin ja
enemmänkin voi alastuloon varata.

Erkki Wiksten
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Appalakian polku
(Hugo L. Mäkinen Retkeilysanomissa 2/1981)

Pariin kertaan olen tullut HTR:n torstai-
illoissa puhuneeksi unelmasta, josta en
millään pääse irti - Appalakian polusta. Mutta
mistä ottaa ne rahat, joita meno sinne ja  meno
siellä vaativat, jos vielä saisikin ajan ja -
hmm... - voimatkin riittämään. 
 
Asia on näin: Yhdysvalloissa, sen meihin päin
kääntyneessä osassa, kulkee neljäntoista
osavaltion läpi 3200 km:n pituinen viitoin
varustettu vaellusreitti, joka kuuluu maailman
omalaatuisimpiin ulkoiluanteihin.

Sitä tai sen osia on kävelty noin 60 vuotta,
toiset etelästi pohjoiseen, toiset pohjoisesta
etelään, kolmannet vain parikymmentä
kilometriä kerrallaan, neljännet vielä
kesälomakausinaan milloin sadan, milloin
viidensadan kilometrin osuuksia.

Täsmällinen luku ei ole tiedossani, liekö edes
amerikkalaisten, mutta monet tuhannet ovat jo
ehtineet vaeltaa tämän 3200 km päästä
päähän, on se sitten tapahtunut osasuorituksin
tai kertaheitolla. Hitaimmat ovat käyttäneet
siihen vuosia, nopeimmat vain 3-4 kuukautta.
Koko matkan kävelleitä 70-80 vuotiaita
isoäitejäkin on ehtinyt olla useita, ja
varhaisiän teinitkin kuuluvat tietysti

vakinaisiin vaeltajiin.

Nollatasosta kahteen kilometriin
The Appalakian Trail  (linkki   kuviin)   ulottuu
etelässä olevasta Georgiasta koilliseen
suuntaan Mainen valtion pohjoisosaan saakka.
Vuoresta se alkaa ja vuoreen se päättyy.
Suurimman osan matkasta polku noudattelee
vuorten ja mäkien rinteitä ja käväisee välillä
1500 – 2000 m:n korkuisten huippujenkin
laella. Alimmillaan polku on Hudson-joen
pinnan tasolla eli lähes nollapisteessä.

Ken asiasta on tarkemmin kiinnostunut, kartta
vain esille ja siitä sitten hakemaan seuraavia
vuoristoja: Alleghany Mountains, Blue Ridge
Mountains, Catskills, Adirondacks, Black
Mountains, White Mountains, Green
Mountains, Cumberlands ja Great Smokies.
Mitään alppeja nämä vuoristot eivät ole, vaan
vanhoja ja kuluneita niinkuin omammekin. Ne
ovat siis enimmäkseen pyöreälakisia ja
loivarinteisiä Lapin tuntereiden tapaan.

Mutta onpa jyrkkiäkin rinteitä – kontaten
noustavia ja istuallaan laskettavia - ja yhtenä
erikoisuutena on mm. Mount Washington
New Hampshiressä Yhdysvaltain
koillisosassa; se tunnetaan paikkana, jossa
tuulella on joskus nopeutta 400 km tunnissa.

Muutakin meteorologian piiriin kuuluvaa on

runsaasti. Etelän valtioissa saadaan pahimpina
hellepäivinä 40 – 45 astetta kosteata
kuumuutta, pohjoisosassa taas kovimpina
talvikuukausina saman verran pakkasasteita.
Toisaalta voivat pitkäaikaiset tai usein
toistuvat sateet olla matkamiehen riesana,
toisaalta on jälleen kausia. Jolloin vaeltaja on
vuoristossa läkähtymäisillään veden
puutteeseen. Kun päivämatkat vaihtelevat 10
km:sta jopa 50 km:iin, niin veden ja ruoan
kulutus on todella suuri.

Metsänhoitaja, kirjailija ja filosofi
Ajatuksen monilukuisten lyhyiden
retkeilypolkujen yhdistämisestä ja
viitoittamisesta sekä uusien merkitsemisestä,
niin että ne yhdessä muodostaisivat todella
pitkän, monen osavaltion läpi ulottuvan
vaellusreitin, esitti vuonna 1921 Benton
MacKaye -niminen metsänhoitaja, kirjailija ja
filosofi. Hän oli kotoisin Massachusettsin
valtiosta, josta monet muutkin arvokkaat ideat
ovat lähtöisin.

MacKayen aloite sai kannatusta; silti ehti
kulua lähes 20 vuotta ennen kuin koko 3200
km:n pituinen reitti oli selvästi viitoitettu ja
varustettu; sopivien välimatkojen päähän oli
näet pystytettävä vaikka kuinka vaatimaton
hirsikämppä, telttakatos, lautakoju tms.
suojaamaan retkeilijöitä pahimmilta
lämmönvaihteluilta, jumalanilmiöiltä ja
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Appalakian polun ah! niin uteliailta ja niin
arvaamattomilta karhuilta.

Näitä näet on. Pitkän taipaleen vaeltajat
ehtivät nähdä niitä kymmenittäin. Eräillä
väliasemilla ne ovat maanvaivana, koska ne
koluavat jätekasoja ja koska niitä pyritään
ruokkimaan kielloista huolimatta.

Yöpymiskämpillä on toinenkin tarkoitus.
Niissä pidetään kirjaa vaeltajista, jotka ovat
menossa 'ylös'  - yleisin kulkusuunta on
etelästä pohjoiseen kevään ja ja kesän
edistymisen myötä – tai tulossa    'alas'. Jos
käy ilmi, että joku on kadonnut tänne
vuoristoihin, etsinnät pystytään kohdistamaan
oikealle alueelle. Eräs pitkämatkalainen vaelsi
muutamia vuosia sitten yhdeksän päivän ajan
näkemättä yksinäisellä polulla ketään muita
ihmisiä. Tyhjääkin voi siellä siis olla. Ja
kuitenkin Appalakian polku kulkee koko ajan
muutaman peninkulman päässä Yhdysvaltain
tiheimmin asutuista osista,  Atlantin rannikon
suuntaisesta megapoliksesta.

Hugo L. Mäkinen  (mtv3.fi)

Päätepysäkki Mount Katahdin
Kaukana Mainen valtion pohjoisosassa
kohoaa Mount Katahdin 1615 metrin
korkeuteen. Se on kuin suunnaton
graniittisaari vihreän metsäulapan keskellä.
Huipulla on vain jäkälää ja sammalta, ja vielä

keskirinteilläkin kasvaa ainoastaan
vaivaispuita. Jääkausi on aikanaan
perusteellisesti myllertänyt Katahdin maaston.

Huipulta näkyy satoja järviä.
Silminkantamattoman laajojen
havupuumetsien varjossa on vuosikymmeniä
sitten työskennellyt myös suomalaisia
tukinkaatajia ja paperipuuntekijöitä.

Lainataanpa erästä kuvausta: 
”416 km:n taivalluksen jälkeen ollaan
New Hampshiressä Berlin -nimisen
paikkakunnan kohdalla. Polku
tunkeutuu suuriin metsiin, kiipeää
mäen tai vuoren laelle, ylittää puron
toisensa perään ja kaartaa pian
kepeästi erään pellon pientareita
pitkin. Väliin on maisema karua ja
kovaa, todellista retkeilijämieltä ja
-sisua kysyvää, väliin taas leppoisaa
ja hymyllevää. Joskus ollaan pilven
yläpuolella sumun ja usvan seassa,
joskus taas kuljetaan suuren joen tai
tien vartta.”  

The Appalachian Trail (Appalakian   reitti)   on
jo vuosia sitten saanut julkisen virallisen
tunnustuksen sekä liittovaltion että
osavaltioiden taholta. Polku on ja pysyy. Sitä
huolletaan vakinaisesti, sitä varten on
määrärahat, polunvartijat, kämpänkunnostajat

jne. Olisipa Suomella samanlainen, itärajaa
ylös ja länsirajaa alas! Helposti saataisiin
kokoon 3200 km!

Silti Appalakian polulla on vihollisensa.
Monta katkeraa taistelua on käyty
maakeinottelijoita vastaan, jotka tahtoisivat
vetää tontin tuonne, toisen tänne, tai
häikäilemättömiä metsätrusteja vastaan, jotka
koneineen yrittävät laajojen
metsävyöhykkeiden kimppuun.

Väliin on taistelu hävitty, polkua on jouduttu
siirtämään, mutta yhä enemmän on nyt niitä
amerikkalaisia, jotka tajuavat, että
Appalakiassa on jotakin ainutlaatuisen
viehättävää ja säilyttämisen arvoista.
Metsänkaatolupia ja maankaivuulisenssejä
tulee nyt entistä harvempaan.

HUGO L. MÄKINEN
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Lapista ja Lapin ihmisistä
(Retkeilijässä 1/1987)

Lapissa käydessä löytää nyt kioskeista
mustavalkoisia saamelaisaiheisia
postikortteja, joiden takana lukee ”sami
govat” (=saamen kuvat) ja tekijän nimi Aletta
Ranttila , Inari. Kuvien aiheet ovat vanhoista
valokuvista (linkkikuviin)  kuvasivulle . Kun
nykyisin kerätään myös postikortteja
(keräilijöillä on oma yhdistyskin), tarjoavat
Aletta Ranttilan kortit mukavan lisän
saamelaisia kuvaavaan korttisarjaan, joka ei
suuren suuri ole. 
Aletta Ranttila on nuori saamelaistyttö, joka
tekee taidetta päätoimisesti. Sukunimi on
lapinkävijölle tuttu ja tuttu on varmaan tytön
isäkin. Hän on Lemmenjoen alueen
metsänvartija Niilo Ranttila, toinen niistä
veljeksistä, jotka sotien jälkeen löysivät
uudelleen Morgamojalta Lemmenjoen kullan
ja sytyttivät sen kultakuumeen, jonka
tuloksena Lemmenjoen sivuojat möyrittiin
läpikotaisin. Alunperin Lemmenjoen kullan
löysi kertoman mukaan Antti Morottaja
-niminen saamelainen, joka asusteli
Lemmenjoen maisemissa Kaapin Jounin
(Gabrielin Jouni Aikio) naapurina. Löytö
tehtiin 1919, jolloin Lappiin levisi
espanjantautiepidemia ja se vei hautaan noin

200 paikkakuntalaista, se oli sen ajan
asujamiston määrään nähden suuri luku, niin
että  siinä Lemmenjoen kulta vähäksi aikaa
unohtui.

Kulta-Ranttiloiden, Niilon ja Uulan koti on
sen tien varrella, joka vie Inarinjokea ja
Norjan rajaa myötäillen Angelista
Karigasniemeen. Poikien isä oli perillä siitä,
että heidän maaperässään on kultaa. Hän
kaivelikin sitä Skietsimin tunturien alueelta.
Sieltä päin kultansa hankki myös
Njurgalahden Jomppas-veljeksistä vanhempi,
Aslak. Hän toi taloonsa Ranttilan Marin, sen
emännän, joka poikineen asuu Njurgalahden
postitalossa edelleeen. Aslak vaelsi jo pois
näiltä maallisilta kultamailta. Aslak oli niitä
saamelaisia, joilla oli kerrottavanaan paljon,
muiden muassa Karvaselän kummituksista.

Aatos Flinck, kullankaivaja ja HTR:n jäsen,
käänsi syyskuulla ränninsä talviasentoon ja
palasi Liisinsä kanssa Pohjois-Haagaan uutta
kultakesää odottelemaan. Aatos, joka
huomaamatta viime talvena täytti 70 vuotta,
kiersi maita ja maisemia etsien kauniita kiviä
ja uraania. Kerran hän ilmestyi Lemmenjoelle
ja sen jälkeen hän on joka vuosi ilmestynyt
aina vain uudelleen. Hänellä on nyt
Pellisenlaen reunaa virtaavalla Kotaojalla
majansa ja kun Liisi-rouvakin sinne kerran
osui, on hänet sittemmin aina nähty miehensä

kanssa täällä luonnon ja hiljaisuuden
paratiisissa. Kun Aatos oli tullut täysin
palvelleeksi veturinkuljettajaksi, hän pani pois
kellon, jonka sekuntiorja hän virkansa
puolesta oli vuodesta vuoteen ollut, ja
keskittyi kultaan ja korukiviin. 

Vanhat kullankaivajat ovat maallisen
matkansa päättäneet. Jäljellä on vanhimpana
Heikki Pihlajamäki  ja kakkosena on
”virkaiässä” Aatos Flinck. Muista vanhoista
on mukana vielä Antti Jomppanen, joka pitää
turisteille kullanhuuhdonta-asemaa
Jomppastenojalla ja kantaa siitä hyvästä
lempinimeä Lemmenjoen mannekiini.
Vanhoja tekijöitä on myös Kauko Tiihonen,
joka asuu vanhassa Humulaksi nimitetyssä
Kangasniemen veljesten rakentamassa
kammissa ja joka vetävän askelensa mukaan
on saanut lempinimen Haamumaileri. Hän on
keskittynyt korukiviin, joita kullankaivajien
jäljiltä on ojien ja äytsien rannoille jääneet
hiekkapenkat täynnä.

Aatos kertoo, että kullankaivuu on nyt niin
suosittua, että Lemmenjoen kulta-alueella
tuskin on neliömetriäkään valtaamatonta joen
tai puron rantaa. 6-7 kaivajaa työskentelee
kaivinkoneella, niin että kyllä kai kultaa
maasta nousee, kun siinä kannattaa
konevoimaakin käyttää.
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Aatos on iskenyt silmänsä tietoihin jostakin
erittäin rikkaasta esiintymästä jossakin
Sodankylässä. Hän sanoo, että alue ei liene
kovin suuri, mutta kun siinä kultaa on
tiheässä, se on toivepaikka. Itse hän katsoo
olevansa sen verran ikämies, ettei enää hanki
uutta valtausta. Hän pysyy Kotaojalla. Liisikin
taitaa nähdä siinä myös muuta kuin kullan,
mieluisan tavan elää luonnon keskellä.

Aletta Ranttila piirtää saamelaisuutta.
Pohjoinen kansamme on kaikki hiukan
taiteellista. Olisivatpahan vain tallella vielä ne
lähes 70 vuoden ikäiset hautaristit, jotka
pystytettiin Inarin hautausmaalle , kun maan
poveen kätkettiin espanjantautiin kuolleet
vainajat. Siinä oli veitsellä tehty jälkeä, jossa
tämän ajan ihmisellä olisi laittamista ja
katsomista.

Saamelaisten taidetta on menossa näyttelynä
Japaniin. Helvi Nuorgam-Poutasuo,
saamenkielen lehtori, Pohjoismaiden
saamelaisneuvoston varapuheenjohtaja ja
HTR:n jäsen, on Suomen edustajana
työryhmässä, joka suunnittelee näyttelyä.
Ruotsia edustaa Rose-Marie Huuva ja Norjaa
Aage Gaup. Napurimaiden edustajat ovat
taiteilijoita. Helvimme vahvimpana puolena
on monikielisyys.

Saamelaiset ovat mukana

maailmanjärjestössä, jossa jäseninä ovat ns.
alkuperäiskansat, ihmiset, jotka ovat perua
siitä kansasta, joka on ensimmäisenä
asuinalueellaan asunut. Saamelaiset ovat
Skandinavian pohjoisosassa juuri tällaisia. On
mahdollista, että he ovat maanosamme vanhin
vielä elävä kansa.

Paljon puhutun Altan eli Alattion kaupungin
luona niemekkeellä on tunturi, jolla on
suomenkielinen nimi Komsatunturi. Sen luota
löytyi ruoanjätekasoja, jotka on voitu ajoittaa
lähes 10.000 vuotta ennen meitä. Kun asiaa
lähdettiin tutkimaan, löytyi samanlaisia
asumisen jälkiä pitkin jäämeren rannikkoa,
mikä osoittaa, että täällä on ollut jäästä
vapaata rannikkoseutua, jolla on ollut
mahdollista asua. Myöhemmät tutkimukset
ovat jättäneet mahdollisuuden olettaa, että
saamelaiset ovat noiden muinaisten ihmisten
jälkeläisiä, jotka ovat vahvasti sekaantuneet
muihin asukkaisiin. He ovat meidän
alkuperäiskansamme ja me muut myöhemmin
tulleita.

Japanissa, jonne meidän alkuperäiskansamme
vie taidettaan näytteille, asuu toinen
alkuperäiskansa nimeltä ”ainut”. Heidän
asuinseutunsa on Japanin pohjoisosassa. He
ovat olleet syrjittyjä, niinkuin monet muutkin
alkuperäiskansat. Heillä ei ole enää omaa
kieltä ja kulttuuri on muiltakin osin siirtynyt

museoon. Helvimme, joka on ollut mukana
alkuperäiskansojen järjestön toiminnassa, on
tavannut ainuja ja nämä olivat esittäneet dioja
kulttuuriaan esittelevästä museosta.
Tavatessaan ainuja Helvi pani merkille
erikoisen asian. Miehet olivat kookkaita,
paljon kookkaampia kuin esim. japanilaiset
joiden keskuudessa he asuvat. He eivät olleet
mongoleja eivätkä ulkomuodoltaan
muistuttaneet taka-Aasian muita asukkaita.
Heillä ei ollut esim.  sikäläisten vinoksi
sanottuja silmiä. Helvi totesi, että ainut olivat
kuin suomalaisia, mutta tummia ja karvaisia.

Mitähän meidän tyttömme ajattelevat sen
tyyppisistä miehistä?

ERKKI WIKSTEN

Metsässä
Ninni 10 v.

Retkeilijä 1/1987)
Tuuli ulvoo,
puut suhisee.
Kukat loistaa,
perhot tanssii,
Karhu kompii, 
orava hyppii.
Linnut lentää,
näädät juoksee.
Aurinko paistaa,
keijut tanssii.
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Ensi kertaa kairassa

(Osa 1 kertomuksesta Retkeilijään 1/1987,
Kalervo Davidsson)

Elettiin vuotta 1962. Meitä oli kolme
kaverusta, Olli, Jorma ja minä, joiden
mielilukemista olivat Paulaharjun,
Järvisen, Kokon ym. eräkirjat. Sitten tuli
markkinoille -50 luvun lopussa Kemppisen
Lumikuru, jonka luimme peräjälkeen.
Kirja siivitti ajatuksemme Lapinmaille ja
sittemmin opaskirjana varusteiden ja
muonan hankinnassa.
Ei silloin ollut vielä kunnon karttoja, ei
rinkkoja, eikä vaellustelttoja, vaan kaikki
mitä oli, oli hyvin alkeellista. Niinpä
Kemppisen kirja oli ahkeraan tutkittavana
ja kevättalven aikaan
mielikuvituksessamme jo tallasimme
poropolkuja.

Ollin ehdotuksesta ruvettiin sitten
sovittelemaan lomiamme yhteen, jos vaikka
sattuisi onnistamaan reissuun lähtö.
Onnistihan se lopulta. Lainattiin yhtä ja toista
varusteiksi. Meillä oli iso kolmen hengen
soputeltta, satulareput saatiin jokainen
lainaksi. Huovat tulivat peitoksi, Jormalla oli
jo makuupussikin. 

Niinhän siinä sitten kävi, että heinäkuun
toisella puoliskolla löysimme itsemme juna-
ja bussimatkan jälkeen Ivalon tien varresta
Vuomaselän sahan luota, paikasta, josta lähtee
polku Kopusjärvelle. Meillä oli hyvin kirjava
varustus, puserot ja housut hyvin arkisia,
eriparisia. Jorma roikotti makuupussia
kädessään, minä ämpäriä. Ja se reppu sitten,
siihen oli tällätty vaikka mitä. Kilon köntti oli
jokaisella Pajuniemen palvilihaa, seitsemän

purkkia sika-nautasäilykettä, oli makkaraa ja
kaikkea muuta kauheeta, kuiva muona sitten
tietysti ja kilo karkeaa suolaa kalansaalista
varten. Varavaatteet olivat siellä muonan
joukossa hyvin tiiviisti, niin että jotenkuten
saatiin repun suu kiinni. Reppu painoi
lähtiessä vaatimattomasti 30 kg ja rapiat
päälle.

Hyttysarmada hyökkäsi heti kimppuumme
kun olimme jääneet autosta. ”Eiköhän sivellä
offia naamaan, niin saadaan kävellä rauhassa”,
tokaisi Olli. Oli pakko yhtyä ajatukseen, ja
vikkelästi jokainen löysi öljypullon ja siveli
voimakastuoksuista öljyä naamaansa.

”Tuntuvat vainuavan herkästi etelän miesten
veripalvelun”, sanoin vähän harmissani. ”On
niitä paljon ja syövät hyvin!”

Kopuksen polku johdatteli eteenpäin hienoa
mäntykangasta pitkin. Askel nousi alkuun
reippaasti, olimmehan intoa täynnä. Ei oltu
kuljettu kauankaan, kun metsikköön ilmestyi
aukko. Sieltä paistoi vastaan suuri
sahajauhokeko ja keon vieressä työskenteli
kovalla vauhdilla mies musta kuin tropiikin
yö. Silmänvalkuaiset vaan muljahteli, kun
matkan päästä ihmeteltiin mikä hän on
miehiään.

”Onkohan tuo suomalainen ollenkaan?”,
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ihmetteli Jorma.

Kohdalle päästyä sitten selvisi, mitä siinä
tapahtui. Mies puhui selvää suomea,
lapinmurretta, ja oli todella musta
hiilenpölystä. Hän hoiti silloin muodissa
olevaa hiilimiilua ja seuloi viistolla seulalla
valmista tavaraa säkitettäväksi, ja pöly kävi.
Välillä piti hyökätä sammuttamaan liekkiin
karanneen miilun nurkkaa sammuksiin, joten
kiirettä riitti. Mies tarinoi kanssamme siinä
tovin ja meille selvisi yksi senaikaisista
lappilaisten elinkeinoista.

Me jatkoimme matkaa.
”Kylläpäs täällä näkee mielenkiintoisia
hommia”, tokaisi Olli, muistellen vielä
miilumiehen kiireistä työntouhua.

Maasto alkoi nousta, metsä loppui ja alkoi
muuttua tunturikoivikoksi. Tunturien silhuetit
avautuivat juhlallisina eteemme, Nattaset,
Raututunturit ja Kopsuspäät. Tämä oli se
kohta Kopsuksen tiellä, joka sai ensi kertaa
mielemme hiljaiseksi ja sai myös tuntemaan
ihmisen pienuuden. Oli juhlallista. 

Näillä vaiheilla alkoi myös repun kantohihna,
kapea kun oli, jotenkin painaa hartioita ja
solisluun tienoota. Pidettiin ensimmäiset
kahvitulet.

”Nyt pitäisi keksiä jotakin fyllia tuonne repun
hihnan alle ettei mene solisluut poikki”, sanoi
Olli ja pisti tukon sammalta kantohihnan alle.
Näin me teimme sitten kaikki ja sammalia
rintapielet pullottaen jatkoimme matkaa.
Toimenpide osoittautui hyväksi keksinnöksi.

Polun varteen ilmestyi oja, jonka kartasta
katsoen tunnistimme Kopsusojaksi. Kirkasta
oli ojassa vesi.

”On sen näköinen oja kuin siinä olisi kultaa”,
sanoin kavereilleni. En tainnut kovin paljon
erehtyäkään, sillä myöhemmin samasta ojasta
löytyi kaivantoja, joissa  oli joku koettanut
onneaan.

Alkoi jo olla myöhä, valoisaa kuitenkin,
heinäkuuta kun elettiin. Olkapäätä pakotti ja
alkoi väsyttää, kellokin lähestyi puoltayötä.
Olavi teki näillä vaihein vaihteen muutoksen,
vauhti parani. Se parani niin täydelleen, että
me emme Jorman kanssa pysyneetkään enää
perässä. Mikäs mieheen nyt tuli,
ihmettelimme. Yritimme siinä mutistakin
jotain, mutta mies oli jo kuulomatkan toisella
puolella. Vasta kun saavuttiin Kopsusjärven
rantaan, oli retkiveikko siellä odottamassa.
Matka oli sen verran pitkä, että tietty
levottomuus siitä, että tullaanko perille
ollenkaan, sai Olavin suorittamaan
varmistuksen.

Siinä vähän aikaa ihailtiin öistä Kopsusjärveä
, keitettiin iltaset teet ja hetken kuluttua
todennäköisesti kuului kova kuorsaus
kämpästä. 18 kilometrin taivallus 30 kilon
rinkan kanssa iltaa vasten teki äkkiseltään
tehtävänsä.

Aamuisella herättiin pienoiseen kipuun
olkapäissä. Vaan se unohtui pian kun avattiin
ovi ja nähtiin Kopsusjärvi oikein päivän
koitteessa (linkki  kuviin). Vesi on täysin
kirkasta. Kahvivettä hakiessa, kun kalat vielä
järvessä hyppivät, aatteli ettei taida tämän
hienompaa paikkaa juuri olla. Mielellään olisi
paikalle jäänyt vaikkapa pariksi päiväksi,
mutta kun ei aikaa ole oikein enempää, piti
vähän haikein mielin ajatella matkan
jatkamista. Kun aamutoimet oli tehty ja saatu
murua rinnan alle, katseltiin vielä vähäsen
järven mitä hienointa uimarantaa.

Reput heitettiin ähkäisten selkään ja lähdettiin
painelemaan rantaa pitkin, tultiin eiliselle
Kopsusojalle, ylitettiin se ja tultiin lammelle,
jonka pohjoisrannalla on myös kämppä, vähän
vanhempi ”meidän” kämppäämme, mutta
näköjään vielä hyväkuntoinen. Näiltä vaiheilta
kun sihtaa kohden etelää, on edessä
suorastaan klassillinen näköala, monen
muunkin kuvaama, jossa etualan järvi ja lampi
koristavat pääkohdetta, Nattastuntureita.



68

Kynttiläkuuset lammen rannalla vielä
tehostavat tunnelmaa.

Varsin suoraviivainen polku nousi ylös
mäkihin, Kopsusselkään. Nousu oli sen verran
rankka, että piti välillä pysähtyä syömään
marjoja ja tappamaan hyttysiä. Taisin olla
eniten kiusaantunut noista kiusanhengistä,
suuhun kun ihan tuppasivat, että valitin varsin
kuuluvasti: ”Voi saamarin saamari,
kaikenlaisia elukoita se Luoja on luonut.”

”Ota huikka mäkäräpullosta”, neuvoi Jorma.

Polun piti kartan mukaan johtaa Suomujoelle,
suoraan Suomun Ruoktun kämpälle. Ei kauan
kestänytkään, kun jo alamäeksi muuttunut
polku tuli suoraan kämpän nurkalle. Kämpällä
oli paljon porukkaa, tamperelaisnuoria
kymmenkunta kappaletta. Jatkoimme matkaa
saman tien Suomun vartta alaspäin.
Vintilänoja oli seuraava paikka, jonka piti
maastosta löytyä, kun se kartalta löytyi
helposti. Vanhassa kartassa ei kuitenkaan ollut
kaikkia puroja mitä luonnossa, ja niin haettiin
Vintilänojan laskua Suomuun ison aikaa.
Löytyihän se vihdoin, kuljettiin samaista ojaa
latvoille saakka, jossa päivän päätteeksi
pystytettiin leiri.

”Minä sitten tarjoan repustani
päivällistarpeet”, sanoi Jarmo, ja reppua

avaten kiireesti etsi kaikkea mahdollista, mistä
tehdä ruokapuolta.

”Jaaha”, sanoimme me ja ihmettelimme
vähäsen kaverin auliutta tarjoamiseen. Jormaa
rupesi siinä kuitenkin naurattamaan, ja
samalla mekin ymmärsimme yskän. On toki
helpompaa kävellä keveämmällä repulla, ja
mikäs sen parempi konsti kuin tyhjentää
liikoja ruokia pois.

”Minä tarjoan sitte seuraavalla kerralla”,
sanoimme Ollin kanssa yhdestä suusta.

Hyvältä vaan maistuivat sen illan lihapullat ja
lätyt. Hyvältä maistuivat myös unoset terveen
väsymyksen jälkeen.

Ylös tunturiin kävi seuraavan aamun askeleet,
ja maisema komioitui. Nousu ei kuitenkaan
ollut kovin kova, vaan kun päästiin
pikkutunturin laelle, alkoikin taas jyrkkä lasku
Tuiskukuruun. Kurun pohjalla kulki joki,
kulki paikoin hyvinkin syvässä. Komiaa oli.
Myös pikkulinnut pitivät maisemasta, sillä
niitä oli paljon, varsinkin västäräkkejä.
Piekanapariskunnalla oli reviirinsä kurun
jylhemmällä osalla, ja naukuivat levottomalla
äänellä kun rauhaa häirittiin.

Tuiskujoen linkki   kuviin)   varrella oli
turvekammi, Immonkammi nimeltään.

Romantiikkakin kukki täällä erämaassa.
Immonkammissa tavattiin nimittäin
kuherruskuukauden tapaista viettävä pari.
Voiko enää somempaa puitetta löytyä
tällaiselle asialle kuin runollinen erämaa.

”Kas kun me emme aikanaan hoksanneet tulla
samalle asialle tänne”, virkoin lämmenneenä
nuorten onnesta.

”Jaa, silloin oli vielä niin huonot kartat, että
olisimme pian joutuneet venäläisten puolelle.
Voisimme tänä päivänä vaikuttaa
kalastajakolhoosissa jossakin
ostjakkikylässä.”

”Tai olisimme voineet astua vaikka miinaan
koko joukko”, lisäsi Jorma.
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15 vuotta

(Erkki Wiksten Retkeilysanomissa 1/1986)

Monet asiat lähtevät liikkeelle
päähänpälkähtämästä tai joutavasta
jutustelusta. 1967 syksyllä tapasin
Työväentalon kulmalla Matti Suoniemen, joka
oli siihen aikaan urheilupiirin sihteerinä.
Mietimme, miksikähän Suomessa ei ole
työväen retkeilytoimintaa. Entäpä jos
kokeiltaisiin panna sellaista pystyyn? Tehtiin
koeretki ja väkeä oli mukana
nelisenkymmentä henkeä. Otin maasta
vaahteranlehden ja sanoin, että jos tästä
hommasta syntyy retkeilyseura, sen symboli
on valmis. Ja sitten seura perustettiin ja päälle
juotiin kahvit. Joku sanoi siinä kahvipöydässä,
että kun seuroja tulee lisää, perustetaan
Työväen Retkeilyliitto. Toinen varoitteli, että
menee aikaa ja kuluu tupakkia, ennenkuin niin
pitkällä ollaan. Neljän vuoden kuluttua liitto
syntyi. Oli löytynyt HTR:ää vähän kauemmin
toiminut Tuusulan Kairankävijät ja perustettu
seuroja Hyvinkäälle, Laajasaloon, Sipooseen
ja mihin niitä olikaan syntynyt. Nämä
liittyivät yhteen.

Toiminta lähti alulle. Mentiin kerran
alppimatkallekin ja samalla käytiin
katsomassa, minkälaista touhua harrastavat ne
työväen retkeilyjärjestöt, jotka iät ja ajat ovat

toimineet Keski-Euroopassa ja joiden nimi on
Die Naturfreunde. Itävallan liiton pääsihteeri
Saftner sanoi, ennenkuin ehdittiin
esittääkään,että Suomessa ei ole
naturfreundejärjestöä, niin että etteköhän
rupeaisi. Sanottiin vastaukseksi, että vähän
niissä mietteissä oleme taloon tulleet. Ja siitä
lähtien olemme olleet NFI:n jäseniä,
nyttemmin meistä on tullut Skandinavian
suurin ja eiköhän TRL ole jäsenluvultaan
eisaksankielisten järjestöjen kärkipäässä.
Emme ole kuitenkaan koonneet väkeä yhteen
saadaksemme mahtavat jäsenluvut. Me
olemme vain koonneet samaan järjestöön
samaa asiaa, retkeilyä, harrastavat ihmiset,
jotka haluavat kuulua alan työväenjärjestöön.

Oma asiansa on meidän majamme, pikku
paratiisit Lapissa ja Karjalassa. Olemme
niiden kansa osa NFI:n laajaa majaverkkoa ja
kaikki ovat tunnustaneet, että meidän
majoillamme on jotakin, joka viehättää.
Majamme saattavat tarjota tilaa kritiikille.
Mikäpä tässä maailmassa sataprosenttista
olisi. Mutta meidän majamme ovat suurelta
osalta meidän omien käsien työtä. Me
huollamme ne itse talkooperiaatteella ja me
yövymme niissä vanhalla kohtuullisen
kuppaamisen periaatteella, jonka olemme
omaksuneet itse, mutta joka on ollut myös
NFI-järjestöjen periaate niiden 90 vuoden
ajan, jotka järjestö on yleensä ollut.

Eräänä asianosaisena asianani on kiittää 15
vuotta täyttävän liiton jäseniä monesta asiasta,
liiton rakennustyöstä, majojen rakentamisesta
ja huollosta, monesta kivasta retkestä ja
ennenkaikkea hyvästä yhteishengestä. Meistä
on sanottu, että olemme hyvähenkinen
työväenjärjestö. Se on aika paljon sanottu,
joten pitäkäämme kiinni siitä, että se säilyy. 

Näissä merkeissä tervetuloa liittokokoukseen,
jonka istumme Porissa huhtikuussa. Ja
kuukautta myöhemmin näemme toisemme
Ukonjoella.

ERKKI WIKSTEN
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Vuosikymmen kiinteistö-
kuvioissa !

Jaakko Korhonen, TRL:n
kiinteistötoimikunnan puheenjohtaja ja
vuosittaisten talkooryhmien  organisoija ja
vetäjä kertoo, mitä liiton majoilla on tehty
viimeisen kymmenen vuoden aikana.

Mykrän Ykän  aikana saatiin Jaakko
Korhosen puuceen lahjoitus Rihmakuruun.
Ykä hoiti kuljetuksen ja kasauksen. Kesällä
kävin tekemässä katon ja loppusilauksen.
Seuraavana kesänä liiterin tukeminen
Rihmakurussa.

_

Lehtosen Matin kaudella toteutettiin
Kelokämpän noston suunnittelu ja nosto.
Yllätyksenä tässä suurtehtävässä tuli se, että
rossipohja ei nousutkaan mukana.

Talkoot jatkuivat  syksyllä lattian
purkamisella ja rossipohjan tekemisellä.

Lisäksi Tiira sai uudet perustukset.
Halkovajakin sai tukemista ja nostoa. Uudet
laverit tehtiin  Keloon.

Talven aikana lahjoitin TRL:lle kaminan ja
asensin sen Kelo-kämpään. Keväällä purettiin
savupiippu ja toisen pään lattia. Keittiöpuoli
sai avaruutta ja nurkkaan laverit. Talkoolaiset
lähtivät, jäin yksin – ilman viikonlopun
ruokaa - selvittelemään sotkuja.Viikon verran
laittelin savupiippuja ja kattoa.

Jaakko Korhosen kausi

Vuonna 2004 pidettiin syksytalkoot, jolloin
tehtiin valmistelutyöt  pitkosten
rakentamiseksi Telajoen ylitse. Puiden kaatoa
ja lankkujen ajoa. Rihmaan patamökki.

Vuonna 2005 pidettiin tapahtumarikas
talkooviikko, jolloin yhtenä päätehtävänä oli
tukevan pitkospolkutien rakentaminen
telajoen ylitse. Tämän historiallisen
katsauksen kirjoittajalla oli tilaisuus osallistua
tuolle viikolle ja nähdä se monipuolinen
talkootyö jota viikon aikana toteutettiin.
Varkhanmukkaan tehtiin vaativan pitkospuu-
urakan lisäksi kaivo, komea pöytä kelopirttiin,
Tiiraan tuulikaappi, samoin Rihmakurun
pääkämppään. Pitkospuiden lisäksi raivattiin

tienpohja Suaskumpuun ja Korsulle. Saunan
lauteiden uusiminen aloitettiin samalla
viikolla. Kaikki majoitustilat puhdistettiin
perusteellisesti ja patjat tuuletettiin. Lisäksi
tuotiin  polttopuuksi pintoja Muoniosta
sahalta. Tuon viikon talkooporukka sai
kuvansa historiallisen katsauksen
kansilehdelle!

Vuonna 2006 Korsun saunan lattia ja lauteet
uusittiin . "Lätäksen" sauna ja ikkuna
korjattiin. Varkhanmukan saunanlauteet
saatiin myös kuntoon. Ohjelmassa oli lisäksi
Retkeilypäivien valmistelua ja luontopolun
tekoa. TRL sai samana vuonna minulta
lahjoituksena veneen Vuontisjärvelle.

Vuonna 2007 tehtiin Rihman  Jalaksen
veranta. Ohjelmassa oli lisäksi Varkhanmukan
saunapolku ja latupoolin latupohja talkoot.

Vuoden 2008 ohjelmassa oli Ukonjoki, jonne
keväällä rakennettiin saunanlattia ja
tarpeellinen imetyskaivo. Kesällä tehtiin
valutöitä ja kämpän rakenteiden tukeminen.
Samaan vuoteen sijoittui Rihmakurun saunan
nosto, pukuhuoneen teko  ja katon korjaus.
Kangasalan ahkerat naiset kävivät
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maalaamassa Käkkälön kämpän.

Kesällä 2009 oltiin edelleen Lapin lisäksi
myös Ilomantsissa; tehtiin Ukonjoen kämpän
savupiippujen holkitus ja hirsikehikko.
Varkhanmukassa puolestaan  suoritettiin
saunan takkatuvan alustan putsaus  ja lattian
teko. Verannan lahonneet osat korjattiin.
Käkkälössä käytiin korjaamassa liiteri.

Vuonna 2010 suoritettiin Ukonjoen vanhan
saunan nosto ja kehikon paikolleen laitto.
Varkhanmukan kiukaan vienti ja puiden
hankintaa.

Toivottavasti "tavaroitten lainaajilla ja
pummilla yöpyjillä" riittää nautinta oikeus
pitkään!

Jaakko Korhonen

Entinen "talkoopomo"

Ylläoleva pelkistetty  talkoopomon kuvaus
pitää sisällään suorastaan hurjan määrän
vaativaa työtä ja osaamista. Yksistään

vajonneiden kämppien nosto vaati lähes
kaikkien mukanaolijoiden tunkit jotta
hirsikertoja päästiin uusimaan. Korhosen
Jaska kokosi ympärilleen todellisia osaajia,
jotka aika eleettömästi tekivät liitolle todella
arvokasta korjaustyötä ja saivat liiton majat
tasolle,  joka mahdollistaa niiden
järjestelmällisen käytön. Kuten kirjoittajan
aika sarkastisista loppukommenteista käy
ilmi, majoilla vierailevien toimintatavoissa on
edelleenkin  korjaamisen varaa. Ihanteellista
olisi, jos aktiivisimpana käyttöaikana keväällä
ja kesällä majoilla olisi pysyvä isäntä
valvomassa retkeilijöiden ja majoittujien
toimintaa. 

Kilimanjaron huipulle
(Aino Honkanen, Retkeilijässä 2/1988)

Kun herätys tuli klo 24.00, olin varma
lähdöstäni kiipeämään kohti ilkeän ja kylmän
näköistä Kilimanjaron huippua. Syötyämme
leipää ja teetä läksimme klo 1.00 jonossa

taivaltamaan alussa loivasti nousevaa
hiekkarinnettä. Ilma oli kylmää, taivaalta
paistoi täysikuu, tunnelma oli aavemainen.
Jostain tuikki lyhdynvalo, meillä ei ollut
mitään valoja, lyhty ja patterilamput olivat
kyllä mukana.

Ajattelin kävellessäni, että täällä minä nyt
olen ottamassa mittaa itsestäni. Sanoin
itselleni, että onnea matkaan. Sitä tässä nyt
tarvitaan. Rinne jyrkkeni vähitellen
vasempaan. Siellä täällä näin kuun valossa
isoja kiven- ja laavanlohkareita ja erään ison
kivenlohkareen. Lipan alla söimme
eväitämme ja lepäsimme. Pääopas oli laittanut
voileivät ja vettä oli pullossa.

Alkutaipaleella tuli jo nousunsa keskeyttäneitä
vastaan. He olivat jakaneet voimansa väärin,
lähteneet liian kovasti. Hengitys ei ole
kulkenut. Heitä oli useita, enimmäkseen
nuorempaa väkeä.

Nousu ohuessa ilmassa pitää tapahtua
mahdollisimman hitaasti alusta alkaen.
Askeleet pitää olla rauhalliset ja tasaiset. Ei
saa olla epätasaista pomppimista, lepotaukoja
pitää olla jo kymmenen asekelen päästä ja
lepotauon ei tarvitse olla pitkä, muutama
huokaisu vain hengityksen tasoittamiseen.

Kun saa hyvän rytmin ja itseluottamusta
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riittää, eikä tule mitään sairautta matkalla, niin
voimat kyllä riittää ylös asti.

Noin 5400 m:n jälkeen maasto oli jonkun
verran upottavaa tuhkan tapaista hiekkaa.
Kuljimme sen osan ”siksakkia ”, melkein
tampaten. Näin miten oppaani veti jalkojaan
laahustaen ja minä tein samalla tavalla ja näin
nousu minusta ei ollut mitenkään vaikeaa, tein
kaiken samalla tavalla kuin näin oppaani
kuunvalossa tekevän. Joskus hän kääntyi ja
taputti minua olalle sanoen ”bole, bole” (=
hitaasti, hitaasti) tai ”jambo habarii” (=hei
mitä kuuluu), ja minä sanoin ”asandi mzuri”
(= kiitos hyvää).

Pahinta oli kyllä kylmyys, jolle ei voinut
mitään. Sormeni olivat kylmästä tunnottomat
usean tunnin ajan, vaikka minulla oli
hiihtosormikkaat ja niiden päällä tukevat
villalapaset. Pakkasta siellä oli kovasti, lisäksi
siellä kävi ihmeellinen jäätävä viima. Kuu
paistoi pilvettömältä taivaalta ja oli
jännittävän aavemaista hiippailla maan ja
taivaan välillä ja yllättyä mitenkä hyvin
jaksoin. Kai olin tarpeeksi vanha ja hyvät
haltiat kulkivat minun mukanani.

Nousu tuntui ikuisuudelta. Kuu kyllä valaisi,
mutta olo oli aavemaista, tähdet tulivat
ikäänkuin lähemmäksi, ohitimme muutaman
nousijan, jonka voimat näyttivät olevan aika

vähissä. Ei siinä tilanteessa voi paljon toista
auttaa. Jokaisen on itse päätettävä, koska
kääntyy takaisin.

Join vähän väliä vettä pieniä määriä. Yritin
pitää vesipulloa vaatteiden välissä lämpimänä,
koska kylmä juoma vatsalaukkuuhn
joutuessaan olisi vienyt energiaa liikaa ja
heikentänyt voimia.

Olin tuonut Suomesta hiihtosauvat, joista oli
sommat poistettu. Koin ne erittäin hyväksi
kiivetessä. Niiden varassa oli hyvä levätä ja
niillä sai tukevan otteen maahan. Sauvat
toimivat keuhkoilleni aivan kuin lisäpalkeina,
koska minulla ei ollut hengitysvaikeuksia.
Olen sitä mieltä kokemuksesta, että sauvoja
on oltava kaksi. Yhden sauvan kanssa vain
väsyy.

Kuutamossa loistava luminen huippu läheni
lähenemistään. Sen oli antauduttava
vaeltajalle.

Viimein luminen sorarinne loppui ja eteeni
ilmestyi kuun valossa erittäin jyrkkä seinämä,
jonka juurella oli lunta ja jäätikköä. Katsoin
kauhulla ylöspäin. Tuonneko minun on
mentävä. Oppaani pyysi minua hetkeksi
kivelle istumaan ja osoitti ylöspäin. Siellä on
Gillman's point, ehkä enää sadan metrin
päässä.

En malttanut istua hetkeäkään ja niin
lähdettiin kiipeämään lohkareita ylöspäin.
Kivillä oli jäätä ja lunta. Opas näytti jalallaan,
missä oli oikein liukasta ja vaarallisimmilla
kielekkeillä hän oli aina uloimmalla reunalla.
Joskus hän joutui minua kädestä vetämään,
jos en yltänyt jalallani jollekin kivelle. Näin jo
eräältä lohkareelta kraterin pohjan, joka kuun
valossa häämötti mahtavalta vihertävältä
jäätiköltä.

Klo 5.50 olin sitten Gillman's point'in
huippusalon juurella 5685 m:n korkeudessa.
Tunne oli häkellyttävä. Kaikki oli tapahtunut
niin äkkiä vaikka yölliseen vaellukseen oli
mennytkin viisi elämäni jännittävää tuntia.

Olo oli mahtava. Niin olivat maisematkin.
Kuu laski mailleen, oli hämärää, mutta
samalla alkoi sarastaa aamu, auroinko nousi
mahtavana punaisena pallona Afrikan ylle.
Tarkastelin lippusalkoa. Siinä monien maiden
lippujen joukossa oli myös pieni sinivalkoinen
Suomen lippu. Maisemat olivat mahtavat. Nyt
kun päivä rupesi valkenemaan, näkymät olivat
samanlaiset kuin lentokoneesta katsoen. Ero
oli vain siinä, että maisema ei liikkunut.
Alaspäin katsoen oli valtavaa kivikkoa ja
soraikkoa, lippusalosta vasempaan lähti
erittäin paksuluminen syvä polku Uhuru
peak'ille, joka on pari sataa metriä ylempänä
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kraaterin reunalla.

Ajattelin saksalaista tohtori Hans Mayeria,
joka joskus viime vuosisadan lopulla  etsi
ensimmäisenä sopivaa tietä Gillman's
point'ille ja löysi sen vaikeuksien kautta.
Hyvähän meidän on nyt kulkea kun reitti on
selvä.

Otin valokuvia nousevasta auringosta ja
ympäristöstä, mutta sormet olivat jäässä,
samoin tuntuivat myös kamerat olevan.
Samaan aikaan ylhäällä oli myös ranskalainen
retkikunta. Pyysin heidän opastaan ottamaan
kuvan oppaastani ja minusta lippusalon
juurella.

Läksin oppaani Thon kanssa tulemaan alas
noin 6.30 kylmän ajamana. Jäätikkö-kivikko-
osuus oli vaikeaa tulla alas, mutta
soraosuudella olikin jo joutuisempaa, kun ei
tarvinnut tampata, vaan sai kantapäillään tulla
luisua.

Syötyäni teetä ja leipää olin jo vajaan tunnin
kuluttua menossa kohti Horombon majaa,
jonne saavuimme klo 13.00. Olin kävellyt
yhteen menoon kellon ympäryksen. Olin
jokseenkin väsynyt.

Olimme yötä Horombon majalla. Ruoka oli
ymmärrettävästi jo heikentynyt ja hedelmät

loppuneet. Sain kyllä ylimääräisen
kananmunan. Veden laatu oli taas parempaa.
Yö meni hyvin ja läksimme jo klo 7.00 kohti
Mandaran majaa. Kuljimme melkein
puolijuoksua. Katsoin vielä takana olevia
Kilimanjaron huippuja ja rosoisia Mawenzin
rinteitä.

Söimme eväitämme Mandaran majalla noin
klo 11, lepäsimme vain puolisen tuntia ja
läksimme nopeaa marssia kohti
luonnonpuiston rajaa. Tällä osuudella minua
vaivasivat oireet hapottomasta vatsasta. Tee ja
liharuoka olivat vieneet kaikki hapot
vatsalaukusta. Olisi tehnyt kovasti mieli
piimää. Sademetsäosuudella alkoi ilma
viimeinkin lämmetä ja ajattelin vielä edessä
olevaa viikkoa Dar es Salaamissa, jossa saisin
auringossa lämmittää vanhoja luitani.

Saavuttuamme luonnonpuiston rajalle siellä
oli taas ”pois kirjoittautuminen”.

Luonnonpuiston rajalla sain myös pääopas
Godfreyltä muistoksi todistukset käynnistäni
Gillman's pointilla. Olimme pari yötä Kibo-
hotellissa, jossa Beter haki meidät Dar es
Salaamiin. Oli vielä viikko aikaa katsella
ympärilleen. Kävimme mm.
orjamarkkinapaikalla rannassa, joissa oli vielä
sen aikaisia rakennelmia.

Kävimme myös kansallismuseossa. Olimme
yhden päivän uimassa Kundutsi beatsilla.

Dar es Salaamissa näki miten jotkut olivat
rikkaita. Näytti että he hukkuvat kultaan ja
loistoon ja toiset taas kerjäsivät lanttia
katukiveyksellä istuen. Oli hellyttävää nähdä
kanaemo pienine untuvikkoineen
suurkaupungin katuvilinässä ja säälittävää
kuunnella hyljätyn kissanpennun huutoa
iltaisin.

Kaikilla näytti olevan kiire, niinkuin ainakin
kaupungissa. Onnellisimpia näyttivät olevan
maaseudun pienten savimajojen asukkaat,
lapset leikkimässä majan edessä ja äidit
kuokkimassa pientä peltotilkkua majan
ympärillä, isät ja pojat paimentamassa
karjaansa jossain savannin reunamalla.

Pian kolmeviikkoinen Tansaniassa olo päättyi.
Vielä viimeinen vilkaisu ilmasta kohti Dar es
Salaamin talojen ruosteisia peltikattoja ja
helteessä nuokkuvia palmujen latvoja.

Paluulento tapahtui Jemenin, Mogadishun,
Adenin ja Moskovan lentokenttien kautta.
Luminen Seutula otti huostaansa virkistyneen,
puoliksi palaneen ja onnellisen kulkijan.

Lopuksi voin vielä suositella lämpimästi
kiipeilyä Kilimanjarolle. Se on elämys, mutta



74

aikaa on varattava niin kiipeilyyn kuin
alastuloonkin.

Varustuksista voin kokemuksesta sanoa, että
retkialusta on oltava, koska majojen patjat

ovat kylmät ja kosteat. Tukevapohjaisilla
varrellisilla vaelluskengillä pärjää.Taukotakki
on välttämätön, samoin lämmin päähine ja
lämpimät käsineet. Tuulenpitävät
päällysvaatteet, aurinkolasit ja patterilamppu
on oltava, sadeviitta on kevyt kuljettaa ja sen
alla ei hikoa. Ja sitten ainakin minulle
rakkaaksi muodostuneet sauvat.

Kiipeilyn voi satuttaa täyden kuun aikaan ja
keskitalvelle, silloin kai siellä vähiten sataa.

Tansania kuuluu keltakuumevyöhykkeeseen,
joten otin keltakuumerokotuksen ym.
tarvittavat suositeltavat rokotteet, lisäksi söin
malariatablettikuurin.

Onnea seuraavalle retkikunnalle ja mottona
Bolo, Bole = hitaasti, hitaasti.

AINO HONKANEN

Yrttiretkelle
(Retkeilijä 2/1988)

Kun kuljet keväisellä retkipolulla,
houkuttavat sinua luonnon äänet, värit ja
tuoksut. Edessäsi helottaa auringon vihreä
niitty, maasta työntyvät esiin voimakkaat
uudet versot: voikukka, maitohorsma,
apila, vuohenjuuri, poimulehti, mansikka,

hanhikki, nokkonen... Polku johtaa metsän
halki. Siellä on koivu hiirenkorvalla, kuusi
työntää uusia kerkkiä.

Teepä yrttiretki. Ota mukaasi sienikoppa tai
kaksi. Toiseen voit kerätä teeaineksia ja
toiseen aineksia vaikkapa salaattiin. Yrttien
paras keruuaika on näin alkukesästä, maku ja
ravintosisältö on parhaimmillaan.
Keruuharrastus sopii koko perheelle
reippaaksi kuntoa ja luonnontuntemusta
lisääväksi harrastukseksi. Eipä tarvitse
terveyttä hakea apteekin hyllyltä, yrtit
sisältävät C-vitamiinia ja karoteenia. Älä
kuitenkaan kerää tuntemattomia kasveja, ja
pysy poissa teiden varsilta sekä
teollisuuskeskusten liepeiltä.
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Voikukka, nokkonen
Teetä talven varalle
Omiin kokemuksiin perustuen olen kerännyt
tuttuja teeaineksia. Ahomansikanlehtiä,
vadelmanlehtiä, joita voi kerätä myös
myöhemmin kesällä, koivunlehtiä pitkin
kesää, poimulehtiä, mustan viinimarjan lehtiä
ja leskenlehtiä. Mesiangervon lehdet ovat
parhaimmillaan keväällä, jolloin niiden
punertavat ruusukkeet työntyvät runsaina
maasta esiin. Olipa unohtua maitohorsma, jota
voi kerätä kesällä myös teeaineksiksi. Sen
verso varsineen on hyvää parsan tapaan
valmistettuna maustevoin kera. Versoja on
kerättävä keväällä juuri silloin kun ne ovat
tupsahtaneet maasta esiin.

Koska itselläni ei ole kuivuria, kuivattelen
teeainekset sisällä harson päällä, jonka olen
pingottanut nurkistaan vaikapa huonekaluihin.
Lehdet ovat kuivia, kun ne murenevat sormien
välissä. Kuivaus huoneenlämmössä kestää
useita päiviä.

Pistä kuivaneet teeainekset ilmatiiviisiin
lasipurkkeihin tai paperipusseihin, jos sinusta
tuntuu siltä etteivät ainekset ole aivan kuivia.
Säilytä valolta suojassa.

Kun sitten syyssateilla etsit rapisevat
teeainekset esiin, ripottelet teekannuun ja
kaadat kiehuvan kuuman veden niiden päälle,
annat hautua 10-20 min. , sekoitat joukkoon

hunajaa ja nautit, niin tuntuu kuin kielelläsi
keikkuisi kevät ja voit melkein kuulla kuinka
mustarastas istuu puun latvassa ja huiluttelee
keväistä sävelmää. Voimallinen on siis
yrttiteen vaikutus!

Villiä salaattia vaihteeksi ja mauksi
maustevoi koivunlehdistä
Näitä yrtijuttujahan lukevat vain naiset. Meillä
naisilla on usein aviomies tai poikaystävä,
joka kauhistelee kiinankaalinkin syömistä
saatikka sitten luonnonvaraisten yrttien: ”vain
kaniinit syövät voikukan lehtiä”.

Vaan emmepä lannistu. Seuraavan kerran kun
pannullasi tirisevät mehevät pihvit ja tuoksut
leijuvat armaan nenään, valmista myös
yrttimaustevoi pihvin mausteeksi.

Siihen tarvitaan voita, koivun hiirenkorvia,
hunajaa ja hieman katajanmarjoja.

Salaatinkin voit keväällä tehdä villiin tapaan.
Vaikapa sekoittamalla tavanomaisen
kiinankaalin tai lehtisalaatin joukkoon rapeita
voikukan ja tuoreita apilan lehtiä.

Kun sieltä keittiöstä vielä tuoksahtaa ihanien
nokkossämpylöiden aromit uroksen nenään,
niin eipä pahinkaan yrttien ja vihannesten
vihaaja voi olla pistämättä päätänsä keittiön
ovesta sisään ja ihastelematta jotta ”Mikäs

täällä näin hyvälle tuoksuu?”

Jotta aterialle vain. Ja kun vitamiineista
puhutaan niin eikös sana viittaa myös
vitaalisuuteen, joten yrttikedolle vain naiset ja
armas mukaan.

HILKKA LAITINEN

Luonnonyrtit 

Naapurinamme asuu
karhu

(Retkeilijä 2/1989)

Varhainen kevät herätteli nuoren karhun
pesästään Suaskurun seuduilla, Raattamassa.
Liekö nalle valinnut pesäpaikkansa nuoruuden
kokemattomuudella liian alavalta paikalta ja
turkin kastuessa sen piti lähteä kuivempaa
paikkaa etsimään, vaikka uni vielä kaiversi
silmissä. Sieltä se Jatuninkangasta
upproidessaan tuli kansallispuiston rajalle,
jossa oli vahva moottorikelkan jälki ja
lukemattomien turistien talloma hiihtolatu.
Siinäpä oli mukava otson taivaltaa, välillä
siinäkin tassu lipsahteli ja saattoipa joku
ärräpää murina ilmoille päästä.

Varkaanjärven kohdalla mesikämmen siirtyi
viisaasti puiston puolelle. Sieltä varmaan löysi
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sopivan kuusen, jonka juurelle köllähti
jatkamaan keskeytyneitä uniaan.

Kuopion Retkeilijät hiihtelivät edellisöisille
jäljille 16.5. Pahakurun kämpällä porojaan
kiikaroimassa ollut poromies vakuutteli
karhun säilyttävän henkensä vielä vapun
jälkeenkin. Karhuhan syö poron tai kaksi
syksyllä nälkäänsä, mutta ahma-rietas, sen
kohdalla ei armoa tunneta. Edellisenäkin
talvena oli tappanut monta kantavaa poroa ja
syönyt ainoastaan syntymättömän vasan.
Poromiehen silmät säkenöivät armotonta
vihaa tätä petoa kohtaan.

Toivotaan, että poromiesten puheet karhun
kohdalla pitävät paikkansa ja vielä monet
retkeilijät Varkhanmukan seudulla saavat
nähdä merkkejä suomalaisen metsän
kuninkaasta.

LIISA NISKANEN 

Sarek
Retkeilijä/4 -89 

Ruotsin suurtuntureilla napapiirin
pohjoispuolella sijaitsee vieri vieressä kolme
suurta kansallispuistoa: Padjelanta, Sarek ja
Stora Sjöfallet. Niiden yhteispinta-ala on 5232
km². Sarek ja Stora Sjöfallet on muodostettu
kansallispuistoksi jo vuonna 1909 ja

Padjelanta vuonna 1962. Ruotsin kuuluisa
retkireitti Kungsleden kulkee alueen
itälaidassa.

Puistoista suurin on Padjelanta (1984  km²),
tosin vain 14  km² suurempi kuin Sarek.
Saamelaisten antama nimi Padjelanta (=
ylempi maa) kuvaa hyvin alueen luonnetta. Se
on tunturiylänköä (900-1100 m)
pehmeämuotoisine tuntureineen ja suurine
järvineen. Tunturit kohoavat vain muutaman
sata metriä ympäristöään ylemmäksi. Korkein
huippu Jeknaffo on 1836 m.

Laajat ruohikot ja pajukot ovat porojen
oivallisia laidunmaita ja saamelaiset ovatkin
niitä perinteisesti hyödyntäneet. Kvikkjokkista
vie rakennettu retkireitti Tarradalenia pitkin
Tarraluoppaltuville ja edelleen Padjelantan
halki pohjoiseen Akkajauren rantaan tai
länteen Norjan Sulitjelmaan. Kivikkjokkista
pääsee myös suhteellisen edullisesti
helikopterilla Padjelantaan.

Stora Sjöfallet kansallispuistoon kuuluvat
tunturialueet Akkajauren ympärillä. Järvi
sinällään on suurimmaksi osaksi rajattu
puiston ulkopuolelle. Se on maastoltaan
vaihteleva. Akkajauren pinta on noin 430 m
merenpinnan yläpuolella ja alueen korkein
huippu Akan Stortoppen on 2015 m. Nimensä

puisto on saanut suuresta vesiputouksesta
(Stora Sjöfallet = suuri vesiputous) joka on
Akkajauren (430 m) ja Langasin (375 m)
välillä. Kungsleden kulkee alueen läpi.
Omalla autolla pääsee Suorvaan asti ja sieltä
on mahdollista jatkaa vene-, auto- tai
helikopterikyydillä edelleen.

Sarek on koskematon suurtunturialue, jossa on
korkeita vuorimaisia huippuja, jäätiköitä ja
tunturialueiden välillä syviä laaksoja ja
vuolaita virtoja. Sarekissa on satakunta
jäätikköä ja kahdeksan yli 2000 metrin
huippua. Se on tietöntä ja lähes polutonta
erämaata, siellä ei ole merkittyjä reittejä eikä
tuulensuojahyttejääkään. Kansallispuiston
säännöissä todetaankin: Sarek säilytetään
alueena, jossa ei tehdä mitään
tunturivaelluksia helpottamaan. Muutamia
siltoja lähinnä poronhoitoa ajatellen on
kuitenkin rakennettu. Maasto ja ilmasto on
kaikenkaikkiaan fyysisesti vaativaa. Ruotsin
kansallispuistoja hoitava viranomainen
Naturvårdsverket korostaakin tiedotteissaan,
että Sarek on koskemattomana
suurtunturierämaana omaa luokkaansa, mutta
siellä vaeltavien täytyy tulla toimeen omillaan
ja heillä täytyy olla tunturivaelluskokemusta
ennen Sarekiin lähtöä.

Siellä eteläreunassa me kävimme. Meitä oli
seitsemän aikuista ja 10-vuotias Varpu.
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Järvenpäästä lähdimme perjantaina 30.6. puoli
kuuden tienoissa ja Tornion kautta ajaen
olimme perillä Kvikkjokkissa aamulla
kahdeksan pintaan. Paluumatkalle lähdimme
Kvikkjokkista tiistaina 11.7. heti aamusta.
Bodenissa pysähdyimme pariksi tunniksi ja
Uumajassa ennätimme hamstrausostosten
jälkeen kello 19.00  lähtevään Vaasan
lauttaan. Kotona Järvenpäässä olimme viiden
tienoissa aamulla. Matkan teimme vuokratulla
pikkubussilla. Automatkalle kertynee hintaa
600-700 mk henkeä kohden.

Vaellusreitistämme olimme ennakkoon
suunnitelleet vain alkuosan. Tavoitteenamme
oli kulkea  Kvikjokkista saamelaisten
kesäkylään Pårekiin, sieltä Säkokin harjanteen
yli Njåtsvaggeen ja edelleen sen yläpäässä
sijaitsevien Njåtosjärvien tienoille.
Njåtosjärvien tienoille pääsimmekin neljännen
vaelluspäivän illaksi.

Tuona neljäntenä päivänä koimme, millaisia
hurjimuksia voivat olla ylhäältä jäätiköistä
virtaavat sameanvihreät joet, jotka kartalla
kuitenkin saattavat näyttää vähäisiltä
puropahasilta. Ensimmäisen hurjan joen
Palkatjåkkån  yli kahlasimme heti aamusta,
jolloin vesi joissa on yleensä matalimmillaan.
Toisen hurjan joen Luottojåkkan yli piti olla
silta, josta kipaista yli. Piti, mutta ei ollut. Jäät
olivat katkoneet vaijerit ja silta retkotti joen

vastapuolella. Noin kilometrin kuljimme
alaspäin, kunnes Luottojåkka oli
Njåtjosvaggin pohjalla haarautunut riittävän
moneksi haaraksi. Neljä tai viisi niitä oli,
jotka yksi kerrallaan kahlasimme, ja siitä
huolimatta pari haaraa oli vielä melko hurjaa.
Noita hurjia jokia kahlatessamme me
”hennot” naiset huomasimme, että isokokoiset
miehet ovat todella hyvää matkaseuraa. Siellä
kahlauksen jännityksessä taisi kiitoksen sana
unohtua, mutta meidän kaikkien ”hentojen ”
naisten puolesta: Esko ja Riku: lämpimät
kiitokset avusta.

Toisena hyvänä tukena ja turvana meillä
kaikilla oli puolitoistametrinen, punainen
vaellussauva, joka oli kevyt kantaa ja riittävän
vahva nojautua. Alunperin sauva oli
valmistettu työkalun lisävarreksi, sellaiseksi,
joita mm. maalarit käyttävät telan varren
jatkeena maalatessaan korkealle. Matti sen
rakennusmiehenä keksi. Me kaikki olimme
tyytyväisiä sauvaamme ja hyvillämme, että se
oli mukana. Sarekissa ei kasva sen
kaakkoisnurkkausta lukuunottamatta pajua
suurempaa puuta, joten sauva-asiat täytyy
miettiä etukäteen. Sarekin jyrkillä rinteillä ja
kahlauksissa sauvasta on ehdottomasti apua.

Silvalla oli pitkävartiset kalastussaappaat,
jotka toimivat sekä kahlausjalkineina että
sadehousuina. Varret vain ylös ja saat mennä

siitä mistä oli helpoin eikä tarvitse yrittää
epävarmaa kiveltä kivelle loikkimista. Samoja
saappaita on kuulemma myös vaelluskäyttöön
tehtyjä. Niissä on jatkovarsi ohuempaa ainetta
ja lesti parempi. Ei Silva
kalastussaappaitakaan huonoiksi moittinut,
päinvastoin. Matti puolestaan ei voi käyttää
saappaita lainkaan. Hän oli keksinyt
erinomaiset kahlausjalkineet: lahkeet ylös,
surffaajan töppöset jalkaan ja kahlaamaan.
Töppösten suut menevät tiiviisti jalan
ympärille ja isommissa kahlauksissa voi
sadehousujen lahkeet tunkea töppösen sisään,
eikä tule kylmä jaloille. Me muut luotimme
vanhaan konstiin: saappaat, sadehousut ja
ilmastointiteippi pitivät paikat kuivina.

Neljännen päivän iltaan mennessä retken
jatkokin oli valmiiksi suunniteltu: huomenna
teemme päiväretken Jeknavaggeen ja
Svenonius-jäätikölle, ylihuomenna teemme
päiväretken Lulep, Kaska ja Alep
Njåtjosjaurille ja sen jälkeen on neljä päivää
aikaa kulkea Tjuoltan yli Tjuoltavaggeen ja
edelleen Kvikkjokkiin. Mutta kun huominen
tuli, niin tuuli, tuuli niin vimmatusti, että
tunturiin ei ollut mitään asiaa. Saimme
lepopäivän.

Samana aamuna Anne satutti jalkansa, luisui
sateen kastelemaa rinnettä nilkka sivuttain
edellä pari metriä. Lepopäivän aikana jalkaa
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hoidettiin kylmillä kääreillä. Seuraavana
aamuna lähdimme koko porukka kohti
Tarradalenia ja sen yläpäässä sijaitsevia
Tarraluoppaltupia, koska siellä oli lähin
puhelin, jota saatoimme nyt tarvita. Annen
jalka ei ollut paljoakaan turvoksissa.
Laitoimme siihen kevyen teippauksen ja
sukkamaisen idealsiteen kaksinkertaisena. Se
kaikki mahtui saappaaseen. Sinä päivänä
kävelimme lähes 15 kilometriä ja seuraavana
vielä kymmenkunta kivikkoa, louhikkoa,
mättäikköä. Välillä kahlasimme pieniä jokia,
sitten lunta ja taas paljasta. Tarraluoppaltuvilta
Anne jatkoi helikopterilla Kvikkjokkiin, sieltä
postiautolla Jokkmokkiin ja muutaman päivän
päästä vielä taksilla Bodenin
keskussairaalaan. Jalassa oli iso murtuma.
Eräs suomalainen lääkäri arveli, että kylmä
kääre esti turvotuksen ja pehmeät kudokset
pysyivät ehjinä ja niinollen jalkaa ei särkenyt
ja Anne pystyi kävelemään kahden sauvan
avulla koko matkan. Tässä yhteydessä
voitaneen esittää Wikstenille toivomus:
vaeltajan ensiavusta kirjoitus lehteen ja
muistuttaa kaikkia vastaavanlaisissa
tapauksissa kolmesta koosta: kylmä, koho ja
kompressio eli vammautuneen kohdan
tukeminen elastisella siteellä ja kaikki koot
heti vahingon jälkeen. Me muistimme kaksi
ensimmäistä ja kolmas tuli lähtöaamuna
melkein tietämättämme.

Tarraluoppaltuvilta on Kvikkjokkiin noin 50
kilometriä ja Tarradalenissa kulkevaa
Padjelantaledeniä pitkin. Tarradalen on
suurimmalta osalta hyvin reheväkasvuinen
laakso ja heti kasvillisuuden yläpuolella
kohoavat lähes pystysuorat seinämät.
Kaunista se oli ja mahtavaa. Laaksossa kukat
olivat parhaimmillaan. Mutta kun
vaellusretkestä olet kolme päivää sidoksissa
polkuun, josta varmaankin kolmas- tai
neljäsosa on kahden kakkosnelosen levyistä
lankkupolkua, niin ainakin meidän enemmän
vaeltaneiden mielissä syntyi vakaa päätös: en
enää koskaan kulje Tarradalenin läpi. Jos
pääsen tänne joskus uudestaan, otan
Kvikkjokkista helikopterikyydin vaikkapa
Tarraluoppaltuville ja sieltä voi kulkea ,
minne vaeltajan mieli vain halajaa.

Kun Sarekiin lähtee, täytyy muistaa, että
olosuhteet ovat vaativat. Siellä on kesälläkin
kylmä, tuulee, myrskyää, sataa vettä ja lunta
ja välillä on armoton helle. Arviolta siellä
sataa tai on ainakin pilvistä kahtena päivänä
kolmesta. Meidän reissullamme yhtenä yönä
oli pakkasta, Säkokin harjannetta
ylittäessämme satoi lunta, tuuli oli lähes
jatkuvasti seuralaisena, helteisenäkin päivänä
ylhäältä kävi kolea viima ja illalla untuvatakit
ja villakerrastot olivat tarpeen. Vanhaa lunta
oli vielä runsaasti, metrien paksuisia
kerroksia, ja tunannessa metrissä järvet olivat

vielä osittain jäässä. Eli varusteiden täytyy
olla lujat ja lämpimät. Kansallispuistoja
hoitava Naturvårdverket toteaakin Sarek-
tiedotteessaan, että jos rinkkasi viikon
vaellukselle lähtiessäsi painaa alle 20 kg,
sinulta puuttuu jotain tärkeää.

Teltan täytyy kestää myrskyä. Meillä oli
mukana kolme Tena Mastersia. Tuuli ei saa
helposti otetta sen pyöreästä muodosta, ja
vaikka tukikaaret välillä notkuivat, sisällä oli
lämmintä ja tuuletonta. Keittimenä täytyy olla
kunnon myrskykeitin (meillä oli kaksi
Trangiaa) ja runsaasti tenua. Tuulessa
keittäminen vie runsaasti polttoainetta.
Polttoaineen lopuessa Sarekissa ei ole puuta
polttaa eikä tupia, joiden nestekaasua voisi
käyttää. Meillä oli litra tenua henkeä kohden
ja viimeiset tenut keitettiin puuroksi
Kvikkjokkissa. Tosin paistoimme parit letut ja
leirikakun matkalla. Padjelantan ja Stora
Sjöfalletin kansallispuistoissa sekä mm.
Kungsledenin varrella on maksullisia tupia ja
niissä nestekaasuliedet, mutta silloin täytyy
olla kurnuja (kruunu) taskun pohjalla.
Joillakin tuvilla myös myydään ruokaa. 

Suomenkielellä ei ole juuri opaskirjoja
saatavilla. Tämän vuoden keväällä on Suomen
Matkailuliitto julkaissut Ruotsin ja Norjan
retkireiteistä opaskirjan, jossa esitellään myös
tätä kolmen kansallispuiston aluetta. Sen
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sijaan ruotsinkielistä opaskirjallisuutta löytyy
Suomesta sekä kirjakaupoista että kirjastoista. 
---
Ruotsin maanmittauslaitos Landmäteriverket
julkaisee mittakaavassa 1:100 000
tunturikarttasarjaa (Fjällkartan), jonka lehti
BD10 kattaa koko Sarekin alueen ja laajoja
alueita  Padjelantan ja Stora Sjöfalletin
kansallispuistoista. Suomessa näitä
tunturikarttoja saa ostaa Maanmittauslaitoksen
karttakeskuksista ja suuremmista
kirjakaupoista.

RIITTA SAIRINEN Retkeilyseuroja –
retkeilijöitä

HTR:n vaellus 44
vuotta

Olemme olleet monessa mukana. Ekin
luomaa esikuvaa ainakin jossakin
asiassa noudattaen.
Aatetta noudatettu, torstai-illat
tärkeitä, HTR:n tilaisuudet ovat
kaikille avoimia, kaveria ei jätetä ja
ota ystäväsikin mukaan.
Rohkeasti käytämme sanaa Työväen,
joskus kyllä kieltämättä on tuntunut,
että se on ollut este!
Parhaimmillaan jäseniä on ollut
Työväen Retkeilyliiton perustamisen
jälkeen yli 200, tällä hetkellä vähän
alle 100. Veihän 1969 kuhunkin
kaupungin osaan perustettu jäsenkerho
omansa, Helsingin lähistöllä olevia
seuroja oli ja on edelleen
kymmenkunta, joista sitten syntyi
TRL. 70-luvulla oli jäsenseurojen
kanssa paljon yhteistä toimintaa ja
retkeilyä. HTR:ssä olimme hyvin usein
vahvasti mukana TRL:n asioissa, Ekin
ollessa TRL:n puheenjohtaja.
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TRL:n silloisessa Vaahteranlehdessä
vuonna 1975 Anja Westerbackin
kirjoittama artikkeli kertoo; 
Kesällä 1974 Helsingin Työväen
Retkeilijät ja Laajasalon Työväen
Reippailijoiden yhteinen retkiporukka
kävi ensin ostamassa Warkhanmukan
ja käveli Nunnasesta soitten yli
Lemmenjoelle ja täältä alkoi heti
perään toinen HTR:n eräretki
Lemmenjoen maastoon.” Asiasta on
myös runo olemassa! Kova juttu ja
niin kauaskantoinen niin kuin Eki
toivoi alkupuheessaan.

 Vuonna 1979 HTR vuokrasi
Sosialidemokraattiselta Raittiusliitolta
Kurjolammelta Stenbackan, joka oli
HTR:n, Espoon Retkeilijäin ja Vantaan
Työväen Retkeilijöiden käytössä. Eki
kirjoitti lehdessä ”Talo on niin suuri,
että sadan hengen sijoittaminen sinne
siivous ja kunnostustöiden jälkeen ei
vaatine vielä autiotupaperiaatteen
käyttöön ottoa.”
Se olikin meillä kovassa käytössä,
ainakin aluksi. Kasvatimme juureksia
ja kukkia, teimme paljon retkiä
ympäristöön, kunnostimme taloa ja
saunaa. Saunan takana olevassa ojassa
oli niin paljon vettä, sinne voi ihan

hyvin pulahtaa saunomisen aikana.
Yhdentoista vuoden jälkeen 1990
Stenbacka jäi historiaan. Raittiusliitto
teki nopean päätöksen muuttamalla
nimensä Elämäntapaliitoksi (Eloksi) ja
sanoi vuokrasopimuksen irti.

1993 HTR ja koko TRL:n
retkeilyporukka koki hiljentymisen ja
vauhdin hidastumisen, olihan meidän
suuri gurumme, perustajaisämme
lähtenyt pitkälle retkelleen. Niin kuin
hän ensimmäistä kokousta paikalle
kutsussaan ilmaisi ”historia mainitsee
Sinut vuosatoja eteenpäin, kun
noudatat tätä kutsua”. Historia on
muistanut hänet ja muistaa edelleen.
Hänen esikuvansa on tärkeä tämän
päivän kulkijalle, alkuun ei voi palata
mutta eilistä ei saa hukata.
Ekin ”lapinhulluus” ja HTR:n muutkin
toiminnat ovat alkaneet
vaatimattomuudesta, pienenkin
ihmisen ja tulo/elämistasoltaan
kulkijan tavoitettavissa olevan.
Nykyäänkin vielä esim. kun
matkaamme autolla Helsingistä
pohjoiseen, tyhjät ladot herättävät
kiinnostusta, ”siinä olisi HTR:lle
paikka”. Ekillä oli suhteita, taitoa ja
ilmiömäistä kaukokatseisuutta josta
saamme tänäpäivänä olla kiitollisia.

Tämä on haaste selviytymiselle
nykypäivän kovassa taloudellisessa
vaativassa yhteisössä.

Toimintasuunnitelmamme on jo monia
vuosia ollut vähän supistetussa
muodossa, kuitenkin pitäen sisällään
ne tärkeimmät retkeilyn, opintokerhot,
tiedotustoiminnan, kulttuuritapahtumat
sekä jäsenhankinnat ja seurannan.
Aktiivisuus ja kiinnostus seurassa
toimimiseen ovat vähentyneet,
ikäjakauma on huolestuttava, nuoret
puuttuvat.
Helsingin Työväen Retkeilijöiden
puheenjohtajina on toiminut Erkki
Wiksten, Hannu Auvinen, Arvi
Malaska ja Esko Nieminen. TRL:ssä
taloudenhoitajana toimi useita vuosia
Veikko Vuorio;  Pertti Oranen on ollut
TRL:n hallituksen jäsenenä noin
kymmenen vuotta. 

Eila Oranen 
(HTR:n jäsen vuodesta 1969)
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Liiton jäsenseurat 1980

Suurin piirtein vuosikymmenen välein on
pöytäkirjoihin, toimintakertomuksiin tai
Retkeilijä-lehteen kirjattu TRL:n senkertaisten
seurojen nimet ja lukumäärä. 

Vuoden 1980 liittokokoukseen kutsuttiin
mukaan seuraavat TRL:n jäsenseurat:

Helsingin Työväen Retkeilijät
Laajasalon Työväen Reippailijat
Hyvinkään Retkeilijät
Järvenpään Retkeilijät
Espoon Retkeilijät
Tuusulan Kairankävijät
Kellokosken Retkeilijät
Mäntsälän Retkeilijät*
Espoon Urheilijain Retkeilyjaosto
Sipoon Samoilijat
Nuuksion Tarpojat
Keravan Toverit
Karakallion Kuntoliikunta
Pihkakintut
Kuntokilta
Vuosaaren Kisa
Turun Seudun Retkeilijät
Porin Karhunkiertäjät
Turun Työväen Raittiusseura
Lahden Retkeilijät *

RKV:n Retkeilyjaosto
Riihimäen Veteraanit
Kitkankiertäjät, Tampere*
Karhulan Retkeilijät
Kuusankosken Retkeilijät*
Retkeilyseura Vipeltäjät, Kotka*
Mikkelin Kuntoilijat
Joensuun Kuntoliikunta
Kuopion Retkeiliujät
Kokkolan Kuntoliikunta
Seinäjoen Köntys
Rovaniemen Retkeilijät
Imatran Kuntoliikunta
Lauritsalan Kuntoliikunta
Vantaanseudun Vaeltajat* 
Vantaan Työväen Retkeilijät*
Hämeenlinnan Retkeilijät*
Joensuun Urheilijat
STS:n Kairankiertäjät*

Liiton kirjoissa oli siis yhteensä 39
seuraa; tähdellä merkityt 8 seuraa
hyväksyttiin jäseneksi 28.3. 1980
pidetyssä hallituksen kokouksessa.
Syyskuun lopulla 1980 pidetyssä
hallituksen kokouksessa kiinnitettiin
huomiota jäsenseurojen ilmoittaman
jäsenmäärän ja maksettujen
jäsenmaksujen väliseen erotukseen.
Monet urheiluseurojen retkeily- ja
kuntoliikuntajaostot eivät olleet
maksaneet jäsenmaksua lainkaan ja

jäsenseurojen joukossa oli monia jotka
eivät olleet pitäneet minkäänlaista
yhteyttä liittoon. Tuolloin päätettiin,
että jäsenseurojen edustajaperuste
määräytyy liittokokousta edeltävän
vuoden 31.12 jäsenmäärän perusteella
ja että jäsenmaksut ilmoitetusta
jäsenmäärästä tulee olla maksettu
liittokokoukseen mennessä. 

1980-luvulle tultaessa TUK oli
liittynyt takaisin Työväen
Urheiluliittoon ja jäsenseurat olivat
jaostoineen menneet liiton mukana
yhtyneeseen urheiluliittoon. Työväen
Retkeilyliitto oli eronnut TUK:stä
äänestyspäätöksellä. Perusteena erolle
oli työväen urheiluliikkeen
kilpailuhenkisyys ja suuntautuminen
huippu-urheiluun. Työväen
Retkeilyliitto halusi korostaa
kansainvälisen keskusjärjestönsä
NFI:n suuntautumisen mukaisia
periaatteita. Vuoden 1979 lokakuussa
ilmestynessä Työväen Retkeilylehden
3/1979 numeron pääkirjoituksessa
puheenjohtaja Erkki Wiksten toteaa:

”Viime kuukausina olemme
joutuneet tähdentämään, että
TRL ei ole urheilujärjestö, eikä
sitä pidä ajatella sen
korvikkeeksikaan. Pelkkä
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kuntojärjestökään liittomme ei
ole. Meidän harrastuksemme
on retkeily kaikissa
muodoissaan. Jos se joskus saa
kuntoliikunnan taikkapa
raskaan fyysisen suorituksen
piirteitä, mitäpä siitä. Retkeily
on laji, joka vaatii fysiikkaa,
mutta sen rinnalla
nimenomaan myös ajatusta ja
halua kokea.
Me kokoamme järjestömme
piiriin ihmisiä, jotka haluavat
retkeillä. Me emme urheile,
koska emme halua mennä
urheilun alueelle, me emme
politikoi, koska sitä varten on
omat järjestönsä ja me emme
halua ottaa näiden tehtäviä.
Me olemme retkeilijäin saman
harrastuksen ihmisten
yhteenliittymä.”

Pääkirjoituksen otsikko oli
”Yhteistyötä luomaan”. Työväen
Retkeilyliitto halusi toki yhteistyötä
urheilu- raittius ja
ammattiyhdistysliikkeen kanssa, mutta
sen tuli perustua
yhteistoimintasopimuksiin ja
järjestöjen erityisluonteen
huomioonottavaan työnjakoon. Tuossa

pääkirjoituksessa esitetty ajattelutapa
muodostui hallitsevaksi, sisäistetyksi
periaatteeksi Työväen Retkeilyliiton
toiminnassa. Politiikan pitäminen
järjestön ulkopuolella tulisi
suojelemaan liittoa sellaisilta repiviltä
ristiriidoilta, joista juuri 1980-luvulle
tultaessa oli vaivoin ja ponnistellen
päästy eroon. Retkeilyliiton oma
järjestörakenne ja velvoitteet mm.
kansainvälistä keskusjärjestöä kohtaan
edellyttivät henkilöjäsenyyteen
perustuvaa osallistumista seuratasolla
ja tilityksiin perustuvaa maksettujen
jäsenten määrää ja sen mukaista
edustusta liiton edustajakokouksissa. 
Tältä pohjalta  liiton toiminta on
jatkunut näihin päiviin saakka.
Kisailua korkeampia muotoja ei ole
kilpailumielessä nähty ja politiikka on
muodostunut lähes tabuksi. Voidaan
tietenkin kysyä, täyttyykö ja missä
muodossa liiton nimeen liittyvä
työväenliikkeen arvoperinne. Se että
liittoa ei ole kansallisella tasolla
tunnistettu aidoksi
ympäristöjärjestöksi saattaa olla yksi
valitun linjan seurauksista.

Yhteistyösuhteet ympäristö-, vapaa-
aika- ja kulttuuripolitiikasta vastaaviin
poliittisiin liikkeisiin ovat jääneet

yksittäisten aktiivisten toimijoiden
varaan. Liittona TRL ei kuitenkaan ole
sanoutunut irti siitä kokonais-
tehtävästä, joka sille Naturfreunde
Internationale NFI:n jäsenjärjestönä
tavallaan luonnostaan lankeaa.

Kirje Kotkaan 

Helsinki 22.10. 1978

Terve, kotkalaiset!

Terveiset Garmisch-Partenkirchenistä, jossa
yritin pitää muutaman päivän loman ja
pidinkin, vaikka satoi ja lopulta tuli lunta.
Mutta tulihan sekin nähtyä. Alkumatkasta olin
Dortmundissa meidän
retkeilyinternationaalimme NFI:n
kongressissa.
Matkan aikana oli tullut kortti, jossa sain
vastauksen kirjeeseeni ja tässä tulee nyt näitä
papereita. Ensinnäkin tässä on työjärjestys
perustavalle kokoukselle. Sitten on
sopimuskirjaa 3 kappaletta, joihin kaikkiin
tulee kirjoittaa perustajien omakätiset
nimikirjoituksensa ja ne paperit menevät
yhdistysrekisteriin. Samoin kuin rekisteri-
ilmoitus kolmena kappaleena. Katso niiden
täyttöohjetta lomakkeen takapuolesta.
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Yhdistysrekisteriin pitää panna sitten ote
perustamiskokouksen pöytäkirjasta ja siitä
tulee selvitä, että yhdistys on perustettu ja se,
ketkä on valittu mihinkin virkaan, yhdistyksen
nimi ym. tärkeät asiat. Useissa tapauksissa
olen pannut kolme oikeaksi todistettua
valokopiota koko pöytäkirjasta. Tähän
mennessä ei perustavissa kokouksissa ole
käsitelty valtiosalaisuuksia.

Salaisuuksista puheen ollen, tuli mieleeni se,
kun kesällä perustimme kotipitäjääni
Mäntsälään retkeilyseuraa. Siellä päätettiin,
ettei seurasta toistaiseksi puhuta mitään,
tehdään ensin jotakin joka näkyy. Näin lienee
parasta tehdä teidänkin tapauksessanne,
mikäli ette toisin päätä.  Mäntsäläläiset
halusivat ensin olla jotakin, ennenkuin
itsestään puhuvat. Minä olen sen jälkeen
omaksunut heidän ajatuksensa tykkänään
muista syistä. 

Työjärjestyksessä, tuossa perustavan
kokouksen työjärjestyksessä, on kohta jossa
päätetään jäsensuhteista eri yhteisöihin.
Toivon, että perustettava seura olisi vain
TRL:ään kuuluva seura. Kokemuksemme
jäsenyhteydestä tämän lisäksi
urheilujärjestöön eivät ole olleet aivan hyvät.
Kuuluminen kahteen tavallaan eri
toimintaideologiaa edustavaan  järjestöön on
sekoittava momentti. Juuri nyt, kun

urheiluihmiset ovat ns. eheytymisen takia
kiihtyneitä toinen toisiinsa, toisi tuo lisäyhteys
meidän piiriimme riidan, joka ei ole lähtöisin
meidän asioistamme, vaan on riitaa meille
vieraista asioista. Nyt kun urheiluväki
kamppailee siitä, kenen sielu menee minnekin,
näyttää siltä, että ne seurat, jotka jäivät
TUK:n jäseneksi sen elinvuosien loppusuoran
ajaksi, saavat nyt kimppuunsa Kaimo
Koposen kumppaneineen vaatimaan seuraa
TUL:n jäseneksi, suoraksi jäseneksi. TRL:n
hallitus teki päätöksen, että se korvaa suoran
jäsenyyden yhteistyösopimuksella
työväenurheilun kanssa. Tämä päätös on
tietenkin toteutettava. Viisasta on kuitenkin
antaa ajan vähän kulua, tukan kasvaa ja
ihmisten väsyä riitelyynsä. Eihän meillä
mitään työväenurheilua vastaan ole, mutta
päivänselvää ei liioin ole, että kaiken pitää
olla urheilua. Tapasin tuossa matkallani
Itävallan veljesjärjestön sihteerin Josef
Saftnerin ja hän oli sitä mieltä, että heillä
menee Askön (Arbeitsgemeinschaft für Sport
und Körperkultur in Österreich, toim.) kanssa
hyvin avoliitossa, mutta avioliittoa hänkin piti
pahana. Siis olemme itsellisiä ja hyvissä
suhteissa eri puolille. No niin, tämän asian
alkukohtaan palatakseni retkeilyseuranne
perustamisesta voi olla aluksi vaitikin, jotta
saa sitä kehitellä omassa rauhassaan. Kuten
kai viime kirjeessä totesin, ei meidän
käsityksemme mukaan seuran koko ratkaise,

laatu on tärkeämpi eli saman sortin hassut
yhteen ja koetamme pitää yllä sitä hyvää
henkeä, joka keskuudessamme on vallinnut.
Se siitä.

Teistä muutamat maksoivat jo tämän vuoden
jäsenveron. Panenpa tässä sitten samalla
tulemaan jäsenkortit ja vuosiliimakkeet tätä
vuotta varten. Ne vuosilipukkeet, joissa on V,
ovat täysjäsenten eli aikuisten liimakkeita, A
tarkoittaa eläkeläisiä ja K lapsia, jotka ovat
verovapaat liiton ja internationaalin
maksuista. Maksamastanne viitosesta per
jäsen maksamme internationaalin jäsenveron,
joka on tänä vuonna Sveitsin frangi per
nuppi, mutta johon NFI:n Dortmundin kokous
teki meille edullisen muutoksen. Se tarkoittaa,
että vähemmän kovan valuutan maat
maksavat vähemmän eli jäsenvero nousee
muilta ja meidän kohdallamme pysyy
entisellään. Ensi vuoden liimakkeet tulevat
vuoden lopulla.

Eiköhän tässä liene riittävästi näistä
perustamisasioista. Panen tähän mukaan
tällaisen TSL:n opintokerhopaperin. Meillä
on TRL:ssä retkeilijän kirjekurssi, jonka
suoritettuaan ja eräitä muita vaatimuksia
täytettyään jäsen voi lunastaa liiton
retkeilijämerkin pronssiluokan. Merkki on
mielestäni kaunis ja tarkoitus on, että ken sitä
kantaa, tietää retkeilyasioista ja liittomme
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puuhista yhtä ja toista. Hopealuokka on sitten
jo vaativampi. Sen vaatimukset ovat
parhaillaan käsiteltävänä. Huomasimme, että
muutamat rinnakkaisvaatimukset elikkä
vaihtoehdot ovat paikallaan.

Teille Varkhanmukan kävijöille on tietenkin
mielenkiintoinen se asia, että me ostimme
toisen maapalan. Se on Raattaman
eteläpuolella Rihmakurun suussa. Saimme
sinne rakennusluvankin kolmea kämppää ja
saunaa varten. Pystytämme sinne toisen niistä
kämpistä, jotka ovat Varkhanmukassa ja
joiden kassa jouduimme
rakennuslupabyrokratian kouriin, kuten
lienette kuulleet. Rihmakurun paikka on
merkillinen korkea suonsaari, jossa
juhannusvieraita tietenkin tervehtii
vahvistettu hyttyspilvi, mutta jossa
kevättalvesta on komeaa. Sen toisen
Varkhanmukassa olevan kämpän (sen
puolivalmiin) aiomme muuttaa erillissaunaksi
ja kelokämpän päässä oleva saunatila on
ajateltu keittiöksi. Muutamia muitakin
parannuksia kelokämppään, jolla näitä
rakennushommia opeteltiin, aiomme toteuttaa
pikkuhiljaa. Jos rahaa olisi, ostaisimme tontin
edustalla olevan suoalueen näköalan
saamiseksi omaksi, veden saamiseksi omalle
tontille ja rakennusoikeuden lisäämiseksi.
Niin että jos teillä siellä jollakin on
vaikeuksia paljojen rahojen kanssa, löytyy

tältä suunnalta asiaan apu.

No niin. Me tässä jonakin kertana, kun tässä
saamme muutamia paperisotia ensin selväksi,
menemme Raskin Ollin kanssa Miehikkälään
ja Virolahdelle seuraa perustamaan.
Soitamme  taikka muuten ilmoitamme
menostamme käydäksemme samalla
tapaamassa teitä kotkalaisia. Siihen
mennessä koetan koota yhteen jotakin
materiaalia, josta olisi seuran alkutouhuja ja
ohjelmaa ajatellen jotakin taikaa. Ostimme
HTR:n ja liiton kesken kimppaan vanhan
painokoneen, konttorioffsetin. Yksi kaveri
taistelee sen kanssa parhaillaan meidän
lehtemme Vaahteranlehden ensimmäistä
omatekoista numeroa. Kun esikoinen on
synnytetty, ryhdymme laittamaan lehteä
tiheään ja tarkoitus on, että kukin seura saa
nipun jäsenilleen jaettavaksi kutakin
numeroa. Asiaan kuuluu sitten, että jokainen
seura saa lähettää lehteen pantavaksi omaa
asiaansa. Mm. toimintakalenteri kunkin
seuran osalta olisi hyvä olla ja sitten
kaikenlaista muuta uutis- ja muuta juttua.
Myös kuvia koetamme saada. Katsotaan
kuitenkin ensin, miten tämän ensimmäisen
numeron kuvat onnistuvat.

Alkavan vuoden ohjelmasta mainitsisin, että
meillä on tarkoitus tehdä omalla bussilla
muutamia viikon keikkoja Varkhanmukkaan.

Retkeilypäivät pidetään kesällä Tuusulassa ja
alppijaostosta Hilkka Laitinen soitti juuri,
että he ovat päättäneet tehdä vuoristoreissun
ensi kesänä Puolan Zakopanen Karpaateille.
Puhetta on myös ollut siitä, että jokin porukka
lähtisi Kaprunin kiipeilyopistoon kurssille
ensi kesänä. Tapasin kongressissa Moravecin
ja tilailin jo alustavasti paikkoja. Fritz on
lähdössä Sikkimiin kesken kokouksen
katsomaan jotakin vuorta, joka hänen
käsityksensä mukaan on maailman kaunein.
Hän innostuu niin äkkiä kaikkeen, ja nyt hän
istui poissaolevana silmissään jo se
”maailman kaunein”. Itävallan Saftner puhui
siitä, että meidän pitäisi 1980 lastata 90
henkeä Itävaltaan ja he vastaavasti
samankokoisen joukon Suomeen. Sillä tavalla
saataisiin lentomatka heidän koneellaan noin
400 markan hintaiseksi per nuppi ja sehän
kyllä olisi halpaa. Ajatus on
mielikuvituksellinen, mutta niinhän ovat olleet
meidän touhumme kaikki. Eihän meillä ole
ollut kuin tyhjät kädet ja pieni joukko todella
hyviä ihmisiä. Siispä lähdemme kuka ties
katsomaan, miltä tuollaisen ajatuksen
toteuttaminen näyttäisi. Osa joukosta
pantaisiin kurssille Fritzin opistolle ja osa
kiipeilystä kiinnostuneita sen vieressä olevaan
NF-majaan. Muut sitten sijoitettaisiin Raxin
alpeille ja muualle. Niin että kyllä tämänkin
ajatuksen toteuttamiseksi mahdollisuuksia on
ja tietenkin paljon työtä, jota kyllä on aika
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lailla jo nyt. Mutta kun ihmiset ovat mukavia,
on heidän kanssaan kiva puuhata.

Tässäpä tätä taas. Hyvää alkua seurallenne.
Pankaa tietoa tulemaan sen nimestä ja
muusta, Ajatelkaa sitäkin, mikä olisi seuranne
symboli. Kotkan pää kai? Meidän Stefanille
on piirtänyt useimmille seuroille oman
merkin. Eiköhän se syntyisi teillekin, kunhan
aihe löytyy. Paitsi jos omastatakaa teillä on
sen sortin kynämiehiä  tai -naisia. Nimen
suhteen muuten olemme olleet sangen
yksipuisia. Aina on ajateltu pelkistettyä
nimeä, kuten tässä tapauksessa Kotkan
Retkeilijät (miksei myös Kotkan Työväen
Retkeilijät) ja sillä tavalla meillä on pitkä rivi
sen ja sen paikkakunnan Retkeilijöitä.
Rovaniemellä on Rovaniemen Reipas ja
Rovaniemnen Retkeilijät, toinen urheilu – ja
toinen retkeilyseura.

Paperi näyttää loppuvan. Terveisin 
Erkki Wiksten

Vipeltäjät

Vipeltäjien perustamisen aikoihin (v. 1978)
liiton toiminta oli vielä suhteellisen

”pienimuotoista”. Varkhanmukha oli ja siellä
pari kämppää. Liiteri oli ensimmäinen valmis
rakennus. Osallistuimme Varkhanmukhan
rakennustalkoisiin jo ennenkuin oikeastaan
edes tiesimme TRL:stä. Osallistuimme
toimintaan TUK:n kautta, jota kautta oli
hankittu pari avainta. Rihmakurun tontti oli
myös jo silloin hankittu.

Siihen aikaan ainakin minulla oli käsitys, että
TRL oli yhtä kuin Erkki Wiksten ja hänen
vastuullaan homma hyvin pitkälle olikin. Hän
johti liittoa rautaisella otteella, oli siis koko
toiminnan primus motor.

Eteenpäin mentiin. Jonkinlaista jäsenmaksua
perittiin, mutta aina minulle ei täysin
selvinnyt miten kaikki saatiin kustannettua.

Talkooinnostus oli siihen aikaan valtava ja
ainakin puheenjohtajalla – ilmeisesti myös
muillakin - oli mahdollisuudet hankkia
sponsoreita ja avusutuksia.

Minulle jäi käsitys että hän aukaisi aina välillä
omaakin rahapussiaan yhteiseksi hyväksi.
Yöpymismaksuista majoilla kun  kysyin, oli
alkuun vastaus: ”Ei maksa mitään”.

Siihen aikaan kyllä seurat ja yksityiset jäsenet
hankkivat kaikenlaista tavaraa ja maksoivat
korjauksia omasta pussistaan. Näin saatiin

paljon kunnostettua ja parannettua majoja.

Ukonjokikin oli silloin käytössä, tosin TUK:n
kautta. Vierailimme sielläkin jo ennenkuin se
oli virallisesti TRL:n. 

Majavuokratkin  astuivat nopeasti kuviin;
maksu oli alkuun – jos oikein muistan – 5,-
mk/yö/henkilö. Sillä saatiin tietysti liiton
taloutta helpotettua.

Käkkälöjoelta hankittiin maata ja maja, joka
oli tarkoitettu erityisesti kalastajille. Olihan
Käkkälöjoki siihen aikaan Suomen
kuudenneksi kalaisin joki.

Lätäsenon varrelta hankittiin jossain vaiheessa
tontti ja sinne maja. Se oli tarkoitettu
alunperin eräretkeilijöille ja myös kalastajille.
Lähellä on Kurkkion kosket ja autiomaja.

Rihmakuruun hommattiin sähköt 1989 tai
1990, jotta myös perheet joilla on pieniä
lapsia, viihtyisivät paremmin majoillamme.
Toimenpide osoittautui myöhemmin
onnistuneeksi, koska Rihmakurun seudusta
tuli myöhemmin kaava-aluetta, joten siitä tuli
”luksuspaikka”, joka kuului alueen
lomakeskuksen yhteyteen.

Ensin keskusteltiin Varkhanmukhan
sähköistämisestä, mutta päätettiin pitää se
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enemmän ”erämajana” ja näinollen päädyttiin
Rihmakuruun.

Keski-Suomesta hankittiin vuonna vuonna
1995 Lautakangas-niminen tila ja rakenukset.
Tämä hankinta osoittautui myöhemmin
virheeksi ja siitä luovuttiin tappioita kärsien.

Olipa liitolla jonkin aikaa 1990-luvun
alkupuolella vuokralla Paronen -niminen tila.
Siellä pidettiin ainakin yhdet retkeilypäivät.
Siitäkin paikasta kuitenkin aika pian
luovuttiin.

Vuonna 1984 saatiin Kymen
Meriretkeilijöiden puheenjohtajalta Usko
Teräväiseltä isohko vene, jolla sitten jonkin
verran purjehdittiin.

Johonkin aikaan suunniteltiin myös
piirijärjestöjen perustamista, johon alueen
seurat voisivat kuulua. Se idea ei kuitenkaan
oikein saanut tuulta alleen. Vuonna 1990
muutettiin seurojen sääntöjä niin, että 4 §:stä
poistettiin maininta ”Suomen kansalainen”
mahdollistaen näin myös muuhun
kansallisuuteen kuuluvan liittyminen seuraan.

Vuonna 1986 käytiin kiivasta keskustelua
liiton lehdestä. Pidetäänkö Sakari Airolan
Retkeilysanomia vai omaa Retkeilijä -lehteä.
Kisan voitti Retkeilijä. Alkuaikoinahan liiton

lehti oli ”Vaahteranlehti”, joka ilmestyi
säännöllisen epäsäännöllisesti.

Vuonna 1999 liiton talous oli erittäin tiukalla,
kun Raha-automaattiyhdistys oli lopettanut
yllättäen liiton avustuksen. Tällöin harkittiin
myös vakavasti eroa NFI:stä. Silloin
jouduttiin ottamaan 100.000 mk:n limiittilaina
ettei tarvinnut ruveta myymään majoja.

Erkki Anttila 
(Muisteloita historiallista katsausta varten)

Tammirantalaiset
(Retkeilijä 3/1988)

Järvenpään Retkeilijöillä oli ulkomaalaisia
vieraita ja minnekäs muuanne heidät vietiin
kuin omalle majalle Tammirantaan, vaikka se
ei vielä viimeistä piirtoa myöten valmis
olekaan. Silaukset on tarkoitus tehdä valmiiksi
vuoden loppuun mennessä seuran 15-
vuotispäiviin.

Pimeänä joulukuun iltana 1973 kokoontui
joukko nuoria Kalevi Rajalan johdolla
Järvenpään Retkeilymajassa ja syntyi seura
Järvenpään Retkeilijät. Nyt seura on 15-

vuotias, perustajat isiä ja äitejä ja Kalevi
Rajala, josta tuli seuran ensimmäinen
puheenjohtaja, on muuttunut hämeenlinna-
laiseksi. Hän luovutti seuran vetämisen Tauno
Mäkiselle ja tämä aikanaan nykyiselle
puheenjohta-jalle Esko Juhani Vainiolle.
Seura on Työväen Retkeilyliiton suurimpia ja
puuhakkaimpia.

Järvenpään Retkeilijöillä on tapana pitää joka
helmikuussa nuorten hiihtolomaleiri TRL:n
majoilla Lapissa, Varkhanmukassa ja
Rihmakurussa. Hiihtäjiä saattaa olla
paljonkin, mutta osalla on tapana suorittaa
eräretki lähituntureille Esko J. Vainion
johdolla.

”Siinä kyllä parta vähän huurtuu, kun
helmikuun loppuviikolla on vielä vähän
kylmä, mutta majat ovat tyhjillään, lunta on
paljon ja on todella hiljaista”, Esko sanoo.
”Hiljaisuus on mahtava, lunta on paljon
puiden oksilla. Kerrankin joku sanoi, että
olkaa kaikki ihan hiljaa, että kuulee, miten
hiljaista täällä on. Sellainen on etelän lapselle
elämys!”

Seuran väellä on tapana tehdä kerran vuodessa
myös kotitanhuvien erävaellus Paaran
polulla Tammelan ja Hyvinkään
välimaisemissa. Se joudutaan tekemään
kahdessa osassa, sillä reitin läpi vaeltaminen
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yhtä painoa ottaisi viikon päivät, mutta
käytettävissä on viikonloppu ja niitä tarvitaan
kaksi. Vaeltamisen aloittivat Kalevi Rajala ja
Hyvinkään Retkeilijäin Heikki Helminen  jo
monta vuotta sitten. Nyt reitti kuulemma
viitoitetaan.

Järvenpään Retkeilijäin Tammiranta on
Tuusulanjärven rannassa ja siinä on oivallinen
kanoottisatama. Seuran entinen puheenjohtaja
Tauno Mäkinen on liiton retkeilyjaoston
puheenjohtaja ja seurassa on toimekas
kanoottiryhmä. Seuralla on 20 kanoottia ja
seuralla on vuokrattavana kaksi kaksikkoa ja
yksi inkkarikanootti. Joka vuosi seura
järjestää Tuusulanjärven tapahtuman, johon
ovat muidenkin seurojen jäsenet tervetulleita.
Siinä erässä on pääasiana melonta. Esko J.
Vainio on TRL:n Uudenmaan piirin
puheenjohtaja ja piirin jokainen seura järjestää
vuosittain oman tapahtumansa. Tuusulan-
järven tapahtuma on  järvenpääläisten osuus.

Liiton eräretkijaostossa on seurasta Jarmo
Kekki  ja hän järjestää vuosittain eräretkiä
seuran jäsenille, mutta myös liiton
eräretkiryhmille. Tänä vuonna oltiin
Pöyrisjärven maisemissa kolmen eräryhmän
voimin. Näistä kaksi oli järvenpääläisiä
ryhmiä.

Tammiranta on vielä kesken viimeistelyn,
mutta siinä voi jo aivan hyvin toimia ja
samalla laitella paikkoja lopulliseen kuntoon.
Talo sijaitsee Tuusulanjärven rannassa vähän
matkan päässä Järvenpään kaupungin
taajamasta. Se on rakennettu alun perin 1937
ja sen omistaa Järvenpään kaupunki. Seura sai
sen vuokralle kaksi vuotta sitten ja se oli koko
paljon kohennuksen tarpeessa. Talon
naapurustossa on leirintäalue ja retkeilymaja.
Siitä pääsee vesille, laduille, patikkaretkille,

pyöräteille ja vaikka lentämään.

Seuran ohjelmassa ei lentäminen kylläkään
ole, mutta naapureitten on, niin että ei
vieraitten pidä hätkähtää, jos lähelle rantavettä
pysähtyy lentsikka. Se kuuluu Tuusulanjärven
elämään...

ewn

Kuusankosken Retkeilijät
Kuusankosken  Retkeilijäin tämän toisen
vaiheen toiminta alkoi 02.12-78 pidetyn
herätyskokouksen  innoittamana kypsyä ja
14.01-79 Kuusankosken urheilutalossa
pidetyssä kokouksessa päätettiin käynnistää
uudelleen  59 – 65 toimineen Kuusankosken
Retkeilijät ry.n toiminta uudelleeen.Valittiin
johtokunta ja toimihenkilöt, hyväksyttiin
ennalta laadittu toimintasuunnitelma.Kaiken
valmistelutyön tehnyt ja aloituskokouksen
puheenjohtajana toiminut Allan Hirvonen
valttiin yksimielisesti seuran
puheenjohtajaksi. Tätä tehtävää hän hoiti
vuoden -83 loppuun jolloin puheenjohtajana
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aloitti Tauno Hellsten jatkaen vuoden 1997
loppun, jolloin puheenjohtajaksi valittiin Arja
Hyyryläinen  ja hän hoitaa tehtävää edelleen.
Ns. herätyskokouksessa vierailivat ja loivat
uskoa TRL.n puheenjohtaja Erkki Wiksten ja
sihteeri Olavi  Rask.

Toiminta alkoi vilkkaana hyväksyttyjen
toimintamuotojen parissa, retket eri muodossa
ja eri kohteissa, lentopalloilu ja erilainen
retkeilyyn ja luontoon liittyvä koulutus.

Seuramerkki kankaisena hihamerkkinä
valmistui -79 seuran jäsenen taitelija  Reino
Seppälän suunnittelemana.
Seuran Standaari valmistui -84 seuran
varapuheenjohtajan  Martti Hyyrysen
suunnitelman pohjalta.

Seuran omien Lapinmatkojen, jotka alkoivat
1980,  majoitus oli kahtena ensimmäisenä
vuonna  Varkhanmukassa ja Aini Auttolla,
jatkossa on majoitus ollut Pääkkölän,
Laakson, Rauhalan tiloissa ja Rihmakurun
kämpillä. Rihma 3:een majoittunut hauska
joukko kirjoitti jopa muistelo runon;

JOULU ON KERRAN VUODESSA 
JUHANNUS ON JOKA KESÄ. 
KAIKKINA VUOROKAUDEN AIKOINA 
ON  RIHMAKURUSSA KÄENPESÄ. 
IHANA OLI VIIKKO VIETTÄÄ SIELLÄ  
HYVÄT TUOKSUT JA MUKIINMENEVÄT
NIELLÄ.

Kaikkien retkien kuljetukset on hoitanut
alussa Kossilan liikenne ja sulautumisen
jälkeen  Etelä Suomen linjaliikenne.
Retkien vetäjinä ovat toimineet useat henkilöt.
Mainittakoon muutamia heistä: Allan
Hirvonen, Martti Hyyrynen,Anja Salmio,
Seppo Peippo,  Erkki Utunen, Helena
Kattelus, Tauno Hellsten.
Retkeläisten muonituksesta ja maja-
isännyydestä  ovat aina vastaneet seuran omat
henkilöt;  heidän joukkonsa on suuri, mutta
ehkä kuitenkin on syytä mainita  Heikkilän
pariskunnan Sylvin ja Einon mittaamattoman
suuri panos retkien onnistumiseen.

Erilaisten toimintojen kirjo on runsas ja sen
myötä jäsenmääräkin kasvoi ja oli yhdeksän

kymmentäluvun alkupuoliskolla yli 1000,
joskin tästä se on nyt jonkinverran laskenut.

Retket koti-ja ulkomaille ovat suosittuja ja
vuosittain ohjelmassa olleita retkiä tehtiin
suurella joukolla, kotimaassa niin itä- kuin
länsi-Suomeen ja Lappiin.
Ulkomaaanmatkoja  on tehty 15.  eri maahan
ja eri kohteisiin: Espanjaan, Turkkiin,
Tunisiaan ja Jordaniaan,  muutamia
mainitakseni.

Vuonna -92 aloitimme Viroon suuntautuvat
pyöräretket, joita olemme  kahden vuoden
välein toteuttaneet Viron eri paikkakunnille ja
jopa Latviankin puolellekin. Nämä retket on
seuramme väelle suunnitellut ja oppainamme
toiminut Paatsien perhe  Vello, Annereet  ja
Kristi.
Lapin matkoja on toteutettu eri vuoden
aikoina, kevään hiihtoviikko, ruskaviikko ja
ensilumen hiihtoviikko, etupäässä länsi-Lapin
alueella.
Jäsentapahtumia on monenlaisia, samoin
erilaiset kurssit ovat olleet jäsenistön mieleen.
Olemme järjestäneet laulu- ja diailtoja,
kesäkauden avaustempauksia,ulkoilu- ja
pilkkipäiviä; talkootoiminta seurassamme on
ollut voimakasta ja sen turvin olemme voineet
pitää seuramme talouden tasapainossa.

Avustustoiminnasta voin mainita invalidien
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kesäkodin Kekäleniemen uudisrakennuksen
ten.
Koulutuksen saralta  on mainittava mm.
TRL.n retkeilijän kurssin suorittaminen
suurella joukolla, samoin suunnistus ja
ensiapukoulutus.
Seuran tiedotustoimintaa hoidettiin aluksi
omalla KuuRet  lehtisellä, nyt kuitenkin
Retkeilijän, paikallisten sanomalehtien ja
netin avulla.

Yhteistyötä on seuramme tehnyt monien eri
tahojen kanssa kotipaikkakunnallamme ja
myös valtakunnan tasolla eri  tapahtumien ja
projektien toteutuksessa. Paikallisen  yö-
pyöräilyn käynnistyksessä ja järjestämisessä
olimme vuosina -95–05; olemme  myös
vuosittain vuodesta -91 lähtien toteuttaneet
seurakunnan kanssa  retkeilijäin kirkkopyhän.
Valtakunnallisten TRL.n retkeilypäivien
järjestelyt olemme hoitaneet  kolme kertaa.
Seuramme jäseniä on toiminut myös
liittomme toimielimissä,  mm. liiton
hallituksessa Allan Hirvonen ja Tauno
Hellsten ( puheenjohtajana  12 vuotta },
kiinteistö- toimikunnassa  Erkki  Utunen.

Seuramme on vuodesta -06 alkaen ollut
mukana  Travel Agents projektissa, joka nyt
jatkuu  eri nimellä  EU.n projektirahoituksen
avulla.Nämä kansainväliset projektit ovat
tuoneet Suomeen kansainvälisiä retkiryhmiä

esim, Kreikasta, Portugalista, Tanskasta,
Kyprokselta ja Virosta. 
Meillä on ollut mahdollisuus retkeillä
Portugalissa, Puolassa, Slovakiassa, Kreikassa
ja Virossa.

Toiminta ei ole pelkästään matkailua vaan se
sisältää monimuotoista opiskelua,
kohdemaiden historiasta, elinkeinoista ja
kielestä. Opintoilloissa laaditaan myös
ohjelmaluonnoksia tuleville
ulkonmaalaisryhmille. Tämä matkailun
projektitoiminta tähtää  ekologiseen ja
edulliseen ryhmämatkailuun, joka on
suunnattu ikäihmisille eli 55 plus iäisille.

Toteutetut retket, tapahtumat ja matkat
jatkuvat. Tässä oli pintaraapaisu 30 vuoden
aikana olleesta toiminnasta. Monen mielessä
on hauskoja muistoja.  Tässä lopuksi
ensilumen hiihtoretkeläisen  lähettämän
joulutervehdyksen puhutteleva  runo.
  
HAAVEENI  TOIVEENI  TUNTURI  KUULI
LAULUISTA  KAUNEIN  ON  RINTEIDEN   TUULI
HIIHTÄJÄN  ONNI  ON  LUISTAVA  LATU,  
SITÄ  EI  KORVAA  KAUPUNGIN  KATU.
MUISTOT  KAUNIIT  MIELEEN  JÄIVÄT,
JOULUKUUN  KIRPEÄT  PAKKASPÄIVÄT. 

Tauno   Hellsten
Kuusankosken  Retkeilijät  ry.

Nummelan Työväen
Retkeilijät

Nummelan Työväen Retkeilijät ry perustettiin
1988 ( Nyt Vihdin Retkeilijät ry) ja mukana
olivat myös Veikko ja Toini Helle. Nimet ovat
perustamisasiakirjassa. Veikon toivomuksesta
järjestettiin 3 tapahtumaa kotiseuturetki
Nummelan asemalta Punaisen lähteen ahteelle
eli Veikon kotikatu, toinen oli kotiseuturetki
Kalkkimäkeen ja kolmas, josta tuli pitkäksi
aikaa perinne eli kotiseuturetki Vihdin
kirkonkylän  vanhalta kunnantalolta
Lapikkaannummeen, jossa Kansalaissodassa
ammuttiin punaisia vankeja. 
Pikaoikeudenkäynti käytiin kunnantalossa ja
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vangit kävelivät kyseisen matkan
ammuttavaksi. Veikko ja Toini kävelivät sen
joitakin kertoja toukokuun 19 päivänä, jolloin
tämä on tapahtunut. 

 Seuran aloitteesta silloinen jäsenemme Nils
Blom esitti Vihti- seuralle muistomerkin
pystyttämistä Lapikkaannummelle. Näin myös
tapahtui ja seuramme oli talkoissa
raivaamassa paikkaa ja tietysti patsaan
paljastuksessa. Olemme vuosia käyneet juuri
siihen aikaan viemässä kukat muistomerkille
ja loppuvuosina myös Veikon ja Toinin
haudalle.

Mirja-Liisa Neuvonen
Vihdin Retkeilijät

Salsan supat
(Retkeilijä 2/1988)

Salpausselän Samoojat on TRL:n uusimpia
jäsenseuroja. Toimintaa on aloiteltu pienen
ryhmän sisällä. Jäseninä on tovereita koko
joukko. Vuoden 1988 aikana on toiminta-
suunnitelmassa liki joka kuukaudelle aina eri
vetäjän toteuttama tapahtuma. Kiireisten

miesten työnjako ehkä saa toiminnan toisille
mieluisaksi.

”Salsa” täyttää Salpausselällä päijät-
hämäläisessä maisemassa monien yhdistysten
puristuksessa yhden toimintasupan.

Ensimmäinen Salpausselkä on hallitseva
maisemarakenne alueellaan. Itä-
länsisuuntaisena se kulkee 1-2 kilometrin
levyisenä läpi Lahden. Sen korkeus on n. 150
m ja korkeusero pohjoispuolen järviin ja
eteläiseen tasankoon on sama 70 m.
Tapanilassa nähdään harjun kyljessä
Voldiameren aaltojen kaivamat mahtavat
maastoportaat.

Salpauselkä jakaa  maaston kahteen
vyöhykkeeseen, pohjoinen
pienimittakaavainen järvi- ja eteläinen
tasainen rannikko-Suomi. Kolmas
maisemavyöhyke on Salpausselkä itse. Selkä
on Lahden kohdalla länsiosiltaan laaja
metsäinen harjukangas haarautuen itäänpäin
kapeiksi harjanteiksi. Pohjoispuolisella
alueella on ympäristöään korkeammalle
kohoavia paljaaksi hierrettyjä avokallioita.
Etelässä on jokilaaksojen ja peltojen
maisemaa.

Mannerjäätikön jälkiä ovat alueelle tyypilliset
supat. Jäätikön reunasta lohjenneet suuret

lohkareet hautautuivat harjuihin muodostaen
sulaessaan syvän kuopan, s.o. suppa.

Piirros supan syntymisestä jutun yhteydessä Retkeilijä-
lehdessä 

Lähiympäristön luonto on omaleimaista ja
lehdoissa tavataan harvinaisia kasveja kuten
alppivuokko ja vuorijalava. Harjujen
lakialueilla kasvavat edelleen myös
kangasvuokot, toki rakentamisen kovassa
paineessa.

Lahden alue on ollut asutusta jo kivikaudella.
Se on ehkä ajoittunut jääkauden päättymiseen,
jolloin nykyistä Porvoon-jokea asutus nousi
Salpausselän rinteille. Valtakunnan osana
Päijät-Hämettä voidaan pitää Kaakkois-
Suomena,  johon Kymen läänin ohella kuuluu
Mikkelin lääni.

Kaakkois-Suomen aluerakenteen historiaa on
tutkinut dos.  Arvo Peltonen julkaisussaan
”Kaakkois-Suomi – muuttuva rajamaa”.
Aiemman pääkaupunkinsa Viipurin perillisiä
on tutkimuksen mukaan ehkä liikaakin, kun
sopivaa valtakeskusta tällä valtakunnan osalla
ei ole. Perintö levisi eri osiin maata pysyen
kuitenkin pääosin Kaakkois-Suomessa.
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Tutkimus osoittaa, että valtakunnan osa on
edelleen olemassa.

Lahti on valtakunnan alueen eräs monista
keskuksista, jonka perintö oli huomattava
myös urheilun ja liikunnan alueella. Viipurin
Reipas ja Viipurin Työväen Naisvoimistelijat,
Kisasiskoina nykyään, ovat edelleen vireitä ja
elinvoimaisia. Viipurilaisten retkeily-
harrastuksesta ei tämän kirjoittajalla ole
muuta käsitystä kuin, että Talikkalan
Tovereitten alkuhistoriassa v. 1904 ja seuran
naistoiminnassa myöhemmin retket silloiseen
tapaan kuuluivat toiminnan runkoon.

Salpauselän Samoojat voisivat harkita myös
erään historiallisen perinteen vaalimista. 
Pajulahden urheiluopiston maisemissa on 70-
luvulla ollut retkeilijöille järjestetty 15-
lammen vaellus. Vaellukselle osallistui suuret
retkeilijäjoukot. Retken pituus ja maaston
vaativuus aiheutti järjestäjille sellaisia
vaatimuksia, että tapahtuma on jäänyt. Vähän
lyhyemmällä reitillä ja vaativia osia välttäen
tämän syvien suppien vaellus voisi olla
”Salsan” ja TRL:n yhteisaloite.

TONI SIGURD

Tie

(Retkeilijä 1/1991)
Aika ajoin saamme lehdistä seurata
tapahtumasarjaa, jossa jotkut tahtovat väen
vängällä tuhota kaistaleen kauneinta Suomea,
tai rakentaa jotakin kansallis-  tai
luonnonpuistoksi säädetylle alueelle. Kun
luonnonsuojelijat ovat käyneet tätä
vastustamaan, kahlehtineet itsensä
työkoneisiin, on paikalle tullut poliiseja
irrottamaan kahleet ja kantamaan kahlehditut
pois. Viimeksi tämä on nähty Jerisjärven
pohjoisrantaa kulkemaan suunnitellun tien
rakennustyömaalla. Osa tiestä kulkisi
kansallispuiston kautta vanhan polun linjaa.
Asiasta on puhuttu sen verran, että se on
kaikille tuttu.

Herää muutamia kysymyksiä. Jos jokin alue
säädetään kansallis- tai luonnonpuistoksi, niin
eikö asia ole sillä selvä? Miksi sinne pitää
väkitukon tavoin ruveta tekemään teitä taikka
esimerkiksi kaikkien matkailubisneksen
tekijäin rakastamaa laskettelumäkeä
hisseineen ja vaatia työlle poikkeuslupia?
Kovin monia erivapauksia eivät puistot aikaa
myöten tarvitse, ennenkuin niistä ei ole
mitään jäljellä. Niiden tärväämistä on syytä
vastustaa. Ympäristöministeriön ilmoitus

ryhtymisestä tiukentamaan ja selkeyttämään
kansallispuistojen rauhoitusmääräyksiä
kerrotun kaltaisten ristiriitojen  välttämiseksi
on paikallaan. Toivottavasti ministeriön ajatus
toteutuu, sillä useat koetuista tapahtumista,
tämä Jerisjärven tapaus erityisesti, antavat
aiheen epäillä, että sählääjät ministeritasoa
myöten ovat olleet asialla.

Samaten lienee ennen pitkää pakko pohtia,
olisiko yhteiskunnassamme mahdollista
vaikuttaa hyvien asioiden puolesta ja
kaikenlaisia itsekkäitä jukuripäitä vastaan
muulla tavalla kuin kahlitsemalla itsensä
työkoneisiin ja antamalla poliisin kantaa
itsensä pois taikka kerrassaan aikaansaamalla
tappelunnujakka poliisin kanssa.

Tapahtumalle syntyy piirileikin luonne ja
taustalla oleva hyvä asia ei saa taakseen
kaikkia niitä ryhmiä, jotka sitä muuten
kannattavat. Hyvän asian ajaminen ja
puolustaminen tulisi voida hoitaa arvokkaalla
tavalla. Ketjut, kytkennät, isäntien kiroilut,
ihmisten raahaamiset ja muut näihin
näytelmiin kuuluvat kohtaukset eivät ole
yleisesti hyväksyttyjä yhteiskunnan asioiden
oikeita hoitamistapoja.

ewn 
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Lapset vaelluksella
(Retkeilijä 2-3 1991)

Tunturissa kulkiessa näkee kovin harvoin
pieniä tai edes vähän toisella kymmenellä
olevia lapsia, vaikka heidän isiään ja äitejään
siellä kulkee. Vai kulkeeko, vai jääkö
retkiharrastus varsinkin äideiltä lasten
syntymään ja pienten lasten hoito-ongelmiin.
Monet retkikärpäsen puremat äidit ja isät
kuitenkin varmaan joskus pohtivat, että olisi
mukava ottaa lapsetkin mukaan vaellukselle.
Mutta jaksavatko ne lapset siellä pitkiä
päivämatkoja, kitisevät vain. Ja onhan se
mukava välillä jättää lapset mummolaan ja
lähteä itse rauhoittumaan luontoon, eroon työn
ja kodin kiireestä ja pääseehän sitä
vauhdikkaammin kauemmaksi uusille vielä
käymättömille seuduille ilman lapsia. Siinä
taitavat olla tärkeimmät syyt siihen, ettei
lapsia juurikaan näe tunturissa. Hyviä syitä ne
ovatkin. Mutta joskus olisi varmaan juuri
oikea ratkaisu lähteä koko perhe yhdessä
vaellusretkelle. Tässä kirjoituksessa kerrotaan
äidin ja tyttären yhteisistä vaelluksista ja
kokemuksista ja se osoittakoon, ettei
pientenkään lasten kanssa vaeltaminen niin
kauhean hankalaa ole ja että lastenkin kanssa
pääsee pitkälle ja näkee ja kokee monenlaista.

Kaikki alkoi siitä, kun äiti ja 3-vuotias Varpu
pääsivät syyslomalle Saariselän
retkeilykeskukseen. Siellä käveltiin
päiväretkiä, kivettiin nimipäivämunkeille
Iisakkipäälle, käytiin Kaunispäällä ja Mauri-
myrskyn jälkeen Rumakurun kämpällä asti
eväiden syönnissä. Koko päivä siinä
Rumakurun reissussa meni, mutta olihan
matkaakin yhteensä 14 -15 km eli ihan
mukava vaelluksen päivätaival. Varpu
osoittautui sen viikon kävelyretkillä nimensä
veroiseksi; varvuthan ne tunturissakin
sitkeimmin ja korkeimmalla kasvavat. Sen
syysloman jälkeen heitä ei enää mikään
pidellyt. Koko talven äiti luki retkikirjoja ja
suunnitteli seuraavaksi syksyksi vaellusta
Raututunturien maisemiin.

Se vaellus tehtiin elo-syyskuun vaihteessa,
kun Varpu oli 4 vuotta ja 8 kuukautta vanha
tai nuori. Retkellä oli Varpu ja äiti ja kaksi
muuta ensikertalaista aikuista.  Viikon mittaan
kierrettiin reitti Kiilopää-Taajostupa-
Porttikoski-Lupukkapää-Padagova-
Lankojärvi-Rautulampi-Kiilopää. Muutamat
vastaantulijat katsoivat ihmeissään pientä
reppuselkäistä vaeltajaa. Siellä repussa
kulkivat pienen vaeltajan omat vaatteet,
unilelu ja iltasatukirja. Retki sujui mukavasti,
päivätaipaleet olivat sopivan lyhyet niin että
Varpukin jaksoi. Ainoaksi ongelmaksi Varpu
ja äiti kokivat sen, että toiset aikuiset olisivat

halunneet edetä rinkkojensa alla
vauhdikkaammin ja pidempiä taipaleita
tauotta kuin Varpu.

Jotta kävelytahti ja taukojen jaksotus saatiin
oman mielen mukaiseksi, Varpu ja äiti
kulkivat seuraavana kesänä heti lumien
sulattua kaksistaan Raja-Joosepista
Kuikkapään ja Lupukan kautta Laanilaan.
Retkeen varattiin aikaa vajaat pari viikkoa, 11
päivää tunturissa loppujen lopuksi kaksin
kuljettiin. Alkumatkan ainoat vastaantulijat
kysyivät: tuleekos teidän isä perässäpäin?
Hämmästys oli melkoinen, kun kävi ilmi että
siinä se oli perhe kokonaisuudessaan matkalla
kohti seikkailuja. Siinä vaiheessa kyllä äitiä se
seikkailu vähän pelotti ja mietitytti koko
homma. Ensimmäisenä iltana Alemman
Kiertämäjärven rannalla päiväkirjaan tulivat
seuraavat lauseet: ”Alempi Kiertämäjärvi on
edessä ja päivän urakka takana. Mieliala on
hieman sekava ja vähän pelottaa ja arveluttaa,
jaksanko ja osaanko toimia oikein. Valmistelut
on tehty, katsotaan, mitä tuleman pitää.
Innostus ja ilo alkuun pääsystä eivät ole niin
päällä kuin olin kuvitellut. Taitaa olla pitkästä
aikaa ensimmäinen kerta, kun ennätän
pysähtyä miettimään, minne olen Varpua
viemässä.” Mutta kun kaunis aurinkoinen
aamu herätti ja joutsen järvellä toivotti
tervetulleeksi tunturimaahan, pelot ja
epäilykset hälvenivät.
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Vajaata viikkoa myöhemmin Sileänselän
rintellä tunnelmat olivat aivan toisenlaiset:
”Tähän asti minulla on ollut jatkuvasti
mielessä jännitys retken onnistumisesta, mutta
nyt tuntuu rennommalta. Tämä ilta on ollut
rauhallinen ja tyyni paitsi sään puolesta, niin
erikoisesti tunnelmaltaan. Leiriydyimme
verkkaan, söimme. Varpu oli iloisella mielellä,
teki omat keittonsa ja juoksenteli
tyytyväisenä. Tunnelmaa lisäsi vielä kiiruna,
joka tepasteli äsken leiriimme.” Viimeisenä
iltana Rumakurun vanhassa kämpässä oli jo
loppuyhteenvedon aika: ”Vaellus on ollut
onnistunut. On oltu auringonpaahteessa,
tuulessa, räkässä, sateessa, ukkosessa ja
raekuurossa.. Lumisade ja pakkanen vain
puuttuvat. Varpu on pakannut telttaa, kävellyt
mukavasti, kiivennyt innoissaan kivikoissa ja
kahlannut pikku purot. Retki on hänen
mielestään ollut muuten mukava, mutta
kävely ei ole aina hauskaa. Olihan se sellainen
voimien koetus, jaksettiin kantaa ja
uskallettiin nukkua siinä, kun väsytti.” Sillä
vaelluksella on aivan erityinen kullan- ja
sadunhohde heidän mielissään.

Onkos muuten kellekään aikuiselle tapahtunut
niin, että Lapin suuri noita olisi taikonut
taskuun retkinamuja niinkuin Varpulle
Paratiisikurussa? Varpulla oli postiautomatkan
jäljiltä taskussa pieni tyhjä karamelliaski ja
mieli teki lisää. Muorrakkavaaran kämpällä

hän keksi, että minä piirrän paperille tänne
askiin malliksi karamellien kuvia, niin
osaisikohan se Lapin noita taikoa niitä lisää.
Päätettiin kokeilla, malli askiin ja aski
taskuun. Seuraavana iltana, kun Paratiisikurun
rinteellä ihailtiin yötöntä yötä, muistui taiat
taas mieleen. Ja uskokaa tai älkää Lapin suuri
noita, liekö ollut Sompion Akmeeli vai joku
toinen, oli taikonut Varpun taskun askiin
retkinamuja. Ei mitä tahansa tehdastekoisia,
vaan ihan oikeita retkimakeita; kyllähän ne
Lapin noidat retkeilijöiden tarpeet tietävät.

Sitten kun oli jo vuosi koulua ja muutama
retki takanapäin Haltimuori kutsui Varpun
jäseneksi kokeneitten tunturivaeltajien, Haltin
valloittajien kerhoo. Siellä Haltin retkellä
Varpu ja äiti kulkivat 11 päivää, kiipesivät
haltille ja Kovvddoskaisille, näkivät naaleja,
tuhatmäärin poroja ja maailman kauneimpia
kukkia. Yliperän kivikot meinasivat välillä
olla raskasta rinkkaa kantavalle äidille liikaa,
mutta Varpu kiiruhti kivikoissa loikkien,
vaikka olikin jo oma rinkka selässä. Olihan
päämääränä korkein paikka, mihin Suomessa
voi kiivetä.Viimeiset metrit Haltin
rajapyykille Varpu juoksi. Hän oli kirjan
mukaan 22540. pyykillä kävijä ja varmasti
sieltä nuorimmasta päästä. Se oli tärkeä ja
juhlallinen hetki 7-vuotiaan Varpun elämässä.
Pitsusjärven kämpälle kun illalla palasimme,
ennennäkemättömät ventovieraat ihmiset

ihmettelivät: ”Ai, te olette  jo ennättäneet
tänne asti.” Oli huhu kiertänyt
tunturimaassakin, että siellä jossain on yksi
hupsu äiti tyttärensä kanssa retkellä.

Pitsusjärven kämppä (perholordi.fi)
Kaikkiaan vaellusretkiä, kesäisiä ja talvisia,
kaksin ja ryhmissä, Saariselällä, Ivalojoen
kultamailla, Ilomantsissa, Ounastuntureilla,
Sarekissa ja Enontekiöllä, on jo vuosien
mittaan kertynyt niin, että Varpu saattoi
kesällä 1990 Huippuvuorilla 11-vuotiaana
juhlia kymmenettä pitkää vaellustaan.
Työväen Retkeilyliitto katsoi aiheelliseksi
palkita Varpun retkeilyuran ”Vuoden
retkeilijä” -nimityksellä vuonna 1990.

Retkistä Varpulla ja äidillä on paljon lämpimiä
muistoja, he ovat oppineet paljon ja kokeneet
paljon ja retket ovat onnistuneet kaikin puolin
hyvin. Ne ovat onnistuneet niin hyvin, että
sellaisia retkiä toivoisi muittenkin lasten
kokevan äitiensä ja isiensä kanssa. Sen vuoksi
seuraavassa on kirjattu äidin ajatuksia lasten
kanssa vaeltamisesta.

Varusteina lapsilla täytyy olla vastaavanlaiset
kamppeet kuin aikuisilla, yhtä lämmintä ja
yhtä tuulen- ja sateenpitävää. Jos itse
lämmittelee untuvatakissa, ei lapsen saa antaa
palella vanhassa, pieneksi jääneessä
toppapusakassa. Tässä asiassa tasa-arvon pitää
olla ehdoton. Pienet lapset, jotka kotona
nukkuvat unilelu kainalossa, nukkuvat
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retkelläkin parhaiten unilelu kainalossa. Pieni
unilelu mahtuu aina mukaan, repussa on
varmasti tarpeettomampaakin poisjätettävää.
Onko muuten kukaan sattunut näkemään
Aaslakkapäällä pientä ruskeaa varsaa? Se jäi
sinne juhannuksena päiväunille. Pienet lapset
ja vähän isommatkin pitävät yhteisistä
lukuhetkistä. Satukirja on ollut Varpun repun
vakiovarusteena kaikilla retkillä. Selma
Lagerlöfin Peukaloisen retkistä riitti sopivasti
tarinaa vaelluksen jokaiselle päivälle ja vähän
varttuneemman Varpun ja äidin yhteisenä
retkitarinana kulki J.R.R. Tolkienin Taru
sormusten herrasta kolmen vuoden ajan.

Ruokien suhteen lapset eivät vaadi sen
kummempia kuin aikuisetkaan. Kun yhdessä
suunnitellaan ruokalista, jossa huomioidaan
kaikkien mieltymyksiä, niin kaikille maistuu.
Herkkuja on hyvä olla vähän reilummin.
Niistä saa nopeasti lisäenergiaa, ja kun en mä
viitti kävellä -hetki tulee, ne lisäävät vauhtia
huomattavasti, jos tiedetään että vähän ajan
päästä tunturilla pidetään herkkuhetki.
Iltanuotiolla on kaikkien hauska paistaa
tikkupullaa tai räiskäleitä. Ensimmäisillä
retkillä äiti kuljetti kaikki leivät ja särpimet
valmiina siivuina, koska ei ollut mikään
mestari puukon käsittelyssä ja kaksin
kulkiessa oli parempi jo ennalta välttää
puukon aiheuttamat haavat.

Pienten lasten kantotaakka ei saa olla iso,
mutta jotain kuitenkin. Eihän sitä olla oikealla
retkellä, jos ei ole reppua selässä. Varpu on
aina kantanut omat vaatteensa, unilelunsa ja
kirjansa. Kun 7-vuotiaalle hankittiin oma
pikkurinkka, niin sinne mahtui jo muutama
leipäpakettikin. Näin hänelläkin taakan paino
väheni matkan loppua kohden. Tai jos totta
puhutaan, niin matkan loppua kohden leipien
paino korvautui kivillä. Sitä mukaa kun
vaeltaja kasvaa taakan painokin kasvaa. Mutta
kasvaville lapsille ei koskaan saa sälyttää
samanlaisia painoja kuin aikuisille, vaikka he
olisivatkin kooltaan jo ohiajaneet. Aikuisten
hartioilla se sitten vaatiikin päättäväisyyttä.
Sillä hyvin äkkiä rinkan paino alkumatkasta
on yli 30 kiloa.

Reitin suunnittelu ja matkan jaksotus lienevät
vaelluksen onnistumisen kannalta tärkeimmät
seikat. Ohjelmassa täytyy olla paljon
muutakin kuin vain kävelyä kämpältä
kämpälle tai asennolta toiselle.
Päivämatkoiksi riittää hyvin kymmenen
kilometriä, joskus vähän enemmän, joskus
vähemmän. Silloin matkan varrella ennättää
pitämään ruokataukoa, lepotaukoa ja muuta
taukoa, ennättää tutkimaan luontoa ja poiketa
polulta nähtävyyksiä katselemaan. Jos jonakin
päivänä tahti ja matka on kireämpi, niin
toisena höllätään. Se oli oikein mukava päivä,
kun Varpu ja äiti lähtivät aamulla

Tiyhtelmäpään takaa yhdestä kurusta,
kiipesivät vähän ylöspäin, rakentelivat aikansa
lumilaikuilla maahislumiukkoja, ottivat
kattilaan ja pannuun purosta vettä, kipusivat
ylös Tiyhtelmäpäälle, oleilivat siellä, ihailivat
Saariselän mahtimaisemia, ruokailivat,
parsivat housunpersuksia ja vasta illansuussa
laskeutuivat Muorrakkavaaran kämpälle.
Aikuisilla pitää olla myös sen verran joustoa,
että retkiohjelmaa voidaan muuttaa, löysätä ja
kiristää, tai vaikka kokonaan keskeyttää sen
mukaan, miten lapset jaksavat. Kokeneelle
kaikki alueet nähneelle vaeltajalle saattaa
tosin olla kova paikka lähteä Raututuntureita
kiertämään, Pallas-Hettaa tai muita lähialueita
kulkemaan lasten kanssa, mutta kyllä se
kannattaa. Varpu ja äiti olivat siinä suhteessa
hyvässä asemassa, että kaikki oli molemmille
yhtä uutta.

Kävelemisen pitää tapahtua lasten
kävelytahdissa, ei niin että aikuinen huitelee
edellä ja aika ajoin hoputtaa  takaa tuleville
lisää vauhtia. Sellaisesta retkestä ei nauti
kukaan. Kun Varpu ja äiti aloittelivat Varpu
kulki yleensä edellä tai he kävelivät käsi
kädessä. Tuon tuostakin he kyykistyivät
ihastelemaan kaunista kukkaa tai pysähtyivät
kuulostelemaan linnun laulua ja puron solinaa
tai pysähtyivät muuten vain, kun tuli sopiva
istuinkivi tai kiikku vastaan. Tunturissa on
aika paljon kauniita kukkia, mukavia
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istuinkiviä, solisevia puroja ja puukiikkuja.
Aina he ennättivät tutkia luonnonihmeitä ja
kertoilla juuri siihen seutuun liittyvät tarinat ja
siitä huolimatta he ennättivät illaksi asennolle
nukkumaan. Omassa tahdissa kulkeminen oli
Varpulle ja äidille vaellusten suuri nautinto ja
sen vuoksi he eivät vaellusuransa alkuvuosina
lähteneetkään aikuisten perässä raahustamaan.

Varpulla ja äidillä oli kaksin kulkiessaan
telttana kevyt, helposti pystytettävä
tunneliteltta ja lähes alusta lähtien Varpu otti
huolekseen teltan pystytyksen ja purkamisen.
Sinä aikana äiti ennätti hoitamaan muita
valmisteluja. Samanlaisia tärkeitä tehtäviä
löytyy varmaan jokaisen perheporukan
kaikille jäsenille. Yhtä tärkeää oli alkuaikoina
Varpun hiekka-neulasvellin keitto toisella
kattilalla samanaikaisesti, kun äiti keitti
toisella retkivelliä. Maantiekurun lammen
rannalla löytyy muuten oikein hyvää,
pehmeää ja kauniin ruskeaa vellihiekkaa. Sitä
kannettiin pussillinen Lupukan rinteelle
päivävelliksi.

Kukat, linnut, kivet, poronsarvet, tarinat,
laulut, kiehiset ja nuotiot ovat tuoneet
mielenkiintoa ja hauskuuttakin Varpun ja
äidin retkiin. Kaikkien kukkien, lintujen, mitä
ne näkevät, täytyy saada kirjasta nimi. Niille
voi vähän jutella ja vaikkapa laulunkin laulaa.
Varpun mielestä oli hauska tarina, kun Haltin

kivikoissa hypähteli ja toisteli nimeään tylli ja
äiti kertoi: ”Varmaankin joskus joku
kulkumies on kauniin linnun nähdessään
ääneen ihmetellyt, mikähän lintu se siinä
hyppelee, ja lintu on vastannut että tylli. No
mies siihen, ai tylli sinä olet. Ja siitä lähtien
sen kauniin  valko-musta-harmaankirjavan
linnun nimi on ollut tylli.”

Kaikenlaiset tarinat ja sadut ovat aina
kiehtoneet Varpun mieltä. Lapinkirjoista
Varpu ja äiti ovat lukeneet paljon
mielenkiintoisia tarinoita Lapin suurista
noidista, taikarummuista ja loveen
lankeamisista, maahisista ja heidän
maanalaisista asumuksistaan, sinirinnasta,
sopulista ja kasvien kiipeämisestä tunturille ja
paljon muuta. Eikä sovi unohtaa surullisen
ihanaa Pikku-Malla-neidon ja uljaan
nuorukaisen Saanan rakkaustarinaa. Kirjoista
he ovat löytäneet myös paljon
mielenkiintoista historiallista tietoa
saamelaisista, Lapin suomalaisasutuksesta,
kullankaivuusta, eränkäynnistä ja monesta
muusta. Tarinoita ja tapahtumia Varpu ja äiti
ovat sitten muistelleet tunturissa oikeilla
tapahtumapaikoilla kulkiessaan. Siten
matkakin joutuu huomaamatta, eikä
kävelykään tunnu tylsältä.

Samanlainen matkanteon ilahduttaja heille on
ollut laulu. Kun matka Haltilta takaisin

Pitsusjärvelle tuntui liian pitkältä ja väsytti,
niin laulaen se matka sujui huomaamatta.
Välillä oli hauska riimitellä uusia värssyjä
vaelluksesta vanhoihin säveliin. Kun
Suasjärvellä helmikuun aurinko painui
tunturin taakse ja viimeiset säteet punasivat
hangen, oli aivan pakko laulaa: ”Aurinko kun
päätti retken, siskoistaan jäi jälkeen hetken
päivänsäde viimeinen...”. Ennenkuin laulu
loppui, viimeisetkin päivänsäteet hävisivät
tunturin taakse.

Sellaisia ovat Varpun ja äidin retket olleet; ne
ovat olleet ihania, kuin yhtä juhlaa ja raskaita
voimain koetuksia ne ovat olleet. Ne ovat
antaneet rauhallisen yhdessäolon,
yhdessätekemisen ja yhdessäpärjäämisen
nautinnon, mitä harvoin arkisen työn ja
touhun keskellä ennättää kokemaan.
Luonnossa heidän on ollut hyvä olla yhdessä.
Toivottavasti kaikki lapset ja vanhemmat
voisivat nauttia siten yhdessäolosta.

RIITTA SAIRINEN
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† Toimittaja,
järjestöjohtaja Erkki

Wiksten

Suomen Sosialidemokraatissa
elämäntyönsä tehnyt toimittaja,
retkeilijä ja järjestöjohtaja Erkki
Uolevi Wiksten kuoli äkillisesti 9.
syyskuuta 1993 Helsingissä. Hän oli
syntynyt 5. maaliskuuta 1927
Mäntsälässä.
Niin lehtityössä kuin
järjestötoiminnassa Erkki Wiksteniä
kiinnostivat erityisesti elämäkerrat ja
historia. Hän oli uuttera muistitiedon
kokoaja ja historiikkien kirjoittaja.
Päätyönsä ohella hän mm. julkaisi
sosialidemokraattisen lehdistön ja
kotiseutunsa vaiheita ja toimitti useita
vuosia Työväen Kalenteria.

Lehtialalle Erkki Wiksten tuli vuonna
1946. Ensimmäinen työpaikka oli
silloinen Maakansa. Suomen
Sosialidemokraatin toimitukseen hän
tuli 1948 ja kuului lehden
toimituskuntaan tomittajana,

toimitussihteerinä ja
toimituspäällikkönä lähes
yhtäjaksoisesti vuoteen 1986 asti.

Joitakin vuosia hän  1950-luvulla
toimitti Rautatieläinen -lehteä ja oli
Jyväskylässä ilmestyneen Työn Voiman
päätoimittaja.

Sosialidemokraattinen järjestökenttä
nuorisoliikkeestä ay-toimintaan ja
puolueosastosta kunnalliselämään on
ollut Erkki Wikstenin arkea ja pyhää.
Luottamustoimia puheenjohtajan
virkaan asti on ollut mm.
Sosialidemokraattisessa
Lehtimiesliitossa. Kunnallisasioita
hän hoiti Helsingin kaupungin
nuorisotyölautakunnassa.

Erkki Wikstenin aatteellisen työn
näkyvin tulos kehittyikin vapaa-ajan
harrastusten ympärille. Kiinnostus
retkeilyyn ja alppikiipeilyyn antoi
antoi sysäyksen ensin Helsingin
Työväen Retkeilijöiden ja sitten
Työväen Retkeilyliiton perustamiseen
1960-70 lukujen taitteessa.

Nyt jo useita seuroja ja tuhansia
jäseniä käsittävä, oman
retkeilymajaverkoston rakentanut ja

omaa ”Retkeilijä” -lehteä julkaiseva
järjestö on Erkki Wikstenin elämäntyö.

Erkki ja Anita Wikstenin perheen
kansainvälisyyden ja kielitaidon
ansiosta retkeilyjärjestöllä on jo myös
vakiintuneet yhteydet muualle
Eurooppaan. Wiksten toimi useita
vuosia retkeilijöiden kansainvälisen
Naturfreunde-järjestön presidiumissa
Suomen edustajana.

Ellen Granholm
Työväen Retkeilyliiton kesäkuun 1992 lopulla
pitämä liittokokous vaihtoi liiton
puheenjohtajaa. Liiton perustamisesta lähtien
puheenjohtajana ollut Erkki Wiksten halusi
nyt jättää vastuuta uudelle
retkeilijäsukupolvelle. Kokouksesta teki
historiallisen se, että edellisellä
liittokokouskaudella varapuheenjohtajina
toimineet Ellen Granholm Tapiolan Maa- ja
Meriretkeilijöistä ja Tauno Hellsten
Kuusankosken Retkeilijöistä saivat
puheenjohtajan vaalissa yhtä paljon ääniä.
Eroavan puheenjohtajan Erkki Wikstenin
vetämällä arvalla puheenjohtajaksi tuli
valittua Ellen Granholm.

Retkeilijä-lehdessä olleen haasttatelun
mukaan halusi uusi puheenjohtaja kiinnittää



97

huomiota jälkikasvun turvaamiseen liiton
seuroissa. Yhtenä sopivana muotona hän
ehdotti perhetoimintaa lasten ja vanhempien
yhteisten leirien muodossa. Vuoden viimeisen
Retkeilijän pääkirjoituksessa Ellen Granholm
kirjoittaa:

”Kulunut vuosi on koetellut meitä
suomalaisia kovin ottein. Vaikka
työttömyys, lomautukset,
sosiaaliturvan heikennykset, talouden
kiristyminen ja epävarmuus
tulevaisuudesta eivät suoranaisesti
koskettaisikaan meitä, kaikilla on
kuitenkin lähipiirissään ihmisiä, joille
ne ovat todellisuutta.

Meidän osamme on auttaa, olla
ihminen ja toveri toisillemme.
Retkeilijälle on toinen retkeilijä
ystävä. Se on rikkautta, mitä ei voida
panna verolle. Nautitaan siitä.

Kun Wienin työläiset liki sata vuotta
sitten , ammattiyhdistystoiminnan
ollessa kiellettyä lähtivät
Wienerwaldin metsiin kävelemään ja
puhelemaan polttavista pulmistaan,
syntyi Naturfreunde-liike. Me olemme
siinä osallisina omalla tavallamme.
Meillä on Työväen Retkeilyliitto ja
jäsenseurat käytettävissämme.
Annetaan oma panoksemme

retkeilijöiden hyväksi.

Hyvää joulua ja hyvää uutta vuotta
kaikille retkeilijöille! 

Lehtemme mennessä painoon saimme
hätkähdyttävän uutisen STS-pankin
joutumisesta KOP:n haltuun ja pankin
satojen työntekijöiden irtisanomisesta.
Tieto on järkyttävä ja Työväen
Retkeilyliitolle lisäksi sen vuoksi, että
irtisanomiset uhkaavat jäsenseuran
STS:n Kairankiertäjien koko
jäsenkuntaa. Elämme aikaa, jolloin
neljäsataatuhatta ihmistä on saanut
kokea, miten kipeä työpaikan yllättävä
menetys on. STS:n väen kohdalla
ankaruutta lisää se, että tieto
työpaikan menettämisestä ajoittuu
juuri joulun alle.
Mitä kaikkea joudumme vielä
näkemään?”

Juuri vuonna 1992 silloinen pankkikriisi oli
pahimmillaan. Neuvostoliitto oli romahtanut
ja Suomelle tärkeä, tavaravaihtoon perustunut
idänkauppa oli dramaattisella tavalla
vähentänyt maan ulkomaankauppaa.
Valuuttavelan ottaminen oli käynyt
mahdolliseksi ja maassa näytettiin uskovan
että kiinteistökaupalla voidaan tehdä helppoa
rahaa. Korot olivat nykyiseen tasoon
verrattuna pilvissä, jopa 17-18%. Pankit

kiristivät luottojen ehtoja ja kun taloudellisen
laman myötä jouduttiin myös
devalvaatiokierteeseen, seurasi koko maata
koetteleva ankara konkurssiaalto, kiinteistöjen
joutuminen aluksi pankkien ja sitten
saneerausyhtiön haltuun.

Näissä oloissa ei muutenkaan vähävaraisen
liiton johtaminen ollut helppoa. Vuoden 1993
puolella kävi uudelle hallitukselle selväksi,
että liitolla oli jäsenmaksurästejä
kansainväliselle keskusjärjestölle NFI:lle.
Niitä jouduttaisiin maksamaan vuosina 1993-
1996 normaalin vuosijäsenmaksun päälle.
Tämä tiesi äärimmäisen tarkkaa taloudenpitoa
ja säästäväisyyttä liiton toiminnassa.
Syksylä 1993 yllätti liiton sen aikaisemman
puheenjohtajan Erkki Wikstenin yllättävä
poismeno. Vikun panos liiton lehden
sisältöjen tuottamisessa oli ollut aivan
keskeistä. Kannettiin huolta Retkeilijä-lehden
kohtalosta. Ellen Granholm kirjoitti vuoden
1993 neäjännessä numerossa tästä seuraavasti:

”Jotkut ovat olleet huolissaan, miten
liiton ja sen lehden käy Erkin
kuoleman jälkeen. Olen vastannut, että
liiton käy sillä lailla kuin me
haluamme ja annamme käydä.
Sellaista ihmistä ei ole, joka yksin
pitää liiton ja liki viisikymmentä
jäsenseuraa toiminnassa ja
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elinvoimaisena, ellei jäsenistö ja
valitut luottamushenkilöt toimi
yhteisten tavoitteiden hyväksi. Niin
kauan kuin me asetamme toiminnalle
tavoitteita ja teemme työtä niiden
puolesta, meillä ei ole hätää...
Retkeilijä-lehti on tästä alkaen Hilun,
Hilkka Laitisen vastuulla. Meidän
vastuullamme on avustaa häntä ja
tiedotustoimikuntaa, niin että tieto
kulkee kuten pitääkin. Jatketaan
juttujen kirjoittamista. Runojakin voi
julkaista. Kämppiemme tarinakirjoja
lukiessa tulee usein mieleen, että olisi
todella mielenkiintoista saada lukea
tuonkin joskus pitkiä erävaelluksia
tekevän  ajatuksia retkillään. Viikko
Lapin hiljaisuudessa voi antaa
arvaamattoman henkisen latauksen.”

Ellen Granholmin puheenjohtajakaudelle
sattui myös kansainvälisen keskusjärjestön
NFI:n 100-vuotisjuhlallisuudet Wienissä.
Liiton johdolla järjestettiin seikkailurikas
bussimatka Wieniin matkanjohtajanaan liiton
puheenjohtaja Ellen Granholm. Mukaan
otettiin Eestistä Spordiklubi ”Automatkad”
-järjestön kokoama virolainen
osanottajaryhmä, Tältä osin Ellen jatkoi jo
alkanutta yhteydenpitoa Viroon tarkoituksella
vahvistaa tämän uudelleen henkiinheränneen
itsenäisen valtion yhteyksiä retkeilijäin
kansainvälisen yhteisön suuntaan.

Bussimatkalaisten lisäksi Wieniin matkusti
lentäen pieni joukko työelämässä olevia, joille
bussimatka olisi ajallisesti ollut liian
pitkäkestoinen. Ellen teki paljon intensiivistä
työtä tämän matkan eteen ja sitä voitaneen
pitää yhtenä hänen puheenjohtajakaudelleen
sattuneena kohokohtana.

Ellen Granholmin johtama TRL:n hallitus otti
vakavaksi tehtäväkseen liiton taloudellisen
tilanteen tasapainottamisen ja liiton ja
yhdistysten mallisäännönn uusimisen ajan
vaatimuksia vastaavaksi. Maininta
jäsenjärjestöjen muodostamasta piirijärjestöstä
poistettiin liiton säännöistä. Piiritason
organisaation rakentaminen päättyi tähän
kokoukseen ja samoin kävi myös
epävirallisena elimenä kaksi
liittokokouskautta toimineelle
liittoneuvostolle.

Toukokuussa 1995 pidetyssä
liittokokouksessa Ellen Granholm ei enää
asettunut ehdolle liiton puheenjohtajaksi.
Hänen seuraajakseen valittiin edellisessä
liittokokouksessa vaalin arvalla hävinnyt
Kuusankosken Retkeilijäin Tauno Hellsten.

Ellen Granholm on jatkanut aktiivista
toimintaa Tapiolan Maa- ja Meriretkeilijöissä
ja työ jatkuu. Yhteydenpito Brasilian
suomalaisyhteisöön Penedossa ja

toimintajaoston ja pienen luonnonystävien
majan  perustaminen siellä asuvan TRL:n
jäsenen Hilkka Wikmanin johdolla on yksi
hänen puheenjohtajakautensa jälkeisistä
mielenkiinnon kohteista. Seura on luonut
toimivia yhteyksiä myös Norjan Pykeijassa
elävään ja vaikuttavaan suomalaisyhteisöön
auttaen näitä luomaan omaa retkeilyseuraa ja
sille mm. kotisivuja.

Tauno Hellsten
Kun Tauno Hellsten Kuusankosken
Retkeilijöistä valittiin TRL:n
liittokokouksessa 1995 liiton
puheenjohtajaksi, hänellä oli jo paljon
paikallisia ansioita. Kuusankosken Retkeilijät
olivat kasvaneet TRL:n suurimmaksi seuraksi,
jolla oli paljon toimintaa kotikaupungissaan.
Vuosittain seura teki hiihto- ja vaellusmatkoja
liiton majoille Lappiin, retkeiltiin ulkomailla
ja harjoitettiin aktiivista toimintaa koti-
paikkakunnalla.

Tauno oli kasvattanut järjestöllistä ja
yhteiskunnallista kokemustaan paikallis-
politiikassa, mikä merkitsi vahvan ja
kansanvaltaisen kymenlaaksolaisen otteen
esiintuloa nyt valtakunnallisella tasolla,
Taunon tavassa johtaa TRL:n hallituksen työtä
ja koko liiton toimintaa. Ehdoton
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tasavertaisuus, kyky kuunnella
mukanaolijoiden mielipiteitä ja taito joustaa
vaikeissakin tilanteissa, nämä ominaisuudet
nousivat Tauno Hellstenin
puheenjohtajakauden merkittäviksi tekijöiksi.
Jo vuosia kestänyt mukanaolo liiton
hallituksessa oli luonut hyvän pohjan
ymmärtää liiton toiminnallisia ja hallinnollisia
erityispiirteitä.

Liitto oli edelleen vakavien taloudellisten
haasteiden edessä. Erityisenä painolastina
puheenjohtajakauden alkaessa olivat liiton
jäsenmaksurästit NFI:lle vuosikymmenen
alkupuolelta. Niitä ei oltu sopimuksista
huolimatta voitu juurikaan lyhentää. Siitä
huolimatta, että Tauno itse ei puutteelliseen
kielitaitoonsa vedoten katsonut voivansa
osallistua NFI:n presidenttikonferensseihin,
hän osoitti kuitenkin vastuullista ja avaraa
katsantoa TRL:n  kansainvälistä yhteyttä ja
sen kuntoonsaattamista kohtaan. Yhteydenpito
oli tiivistä: mm. kun liitto vietti kesällä 1996
25-vuotissyntymäpäiviä Nuuksiossa
pidettyjen retkeilypäivien yhteydessä, mukana
oli NFI:n ensimmäinen varapuheenjohtaja
Bruno Lampasiak Berliinistä. 

NFI:n ja sen uuden pääsihteerin Manfred
Pilsin kanssa saatiin sitten sovittua heti
Taunon kauden alkuvaiheessa loppuvuodesta
1995 NFI:n presidenttikonferenssin

pitämisestä Suomessa, mikä toteutuikin
vuonna 1997 kesäkuun alussa. Tässä
yhteydessä TRL pääsi hyödyntämään paitsi
hyviä kotimaisia yhteistyösuhteitaan myös
sitä, että suoritettujen devalvaatioiden ansiosta
Suomesta oli tullut vähäksi aikaa suhteellisen
edullinen vierailumaa NFI:n muille
jäsenmaille. Presidenttikonferenssin
kustannuksiin saadut alennukset ja edut liitto
käytti  jäsenmaksurästiensä lyhentämiseen.
Vuoden 1997 lopussa oltiin yllättävässä
tilanteessa: liiton jäsenmaksuvelat
kansainväliselle keskusjärjestölle olivat tulleet
täysin maksetuiksi ja ensimmäistä kertaa
liiton historiassa voitiin tässä suhteessa
hengähtää vähän vapautuneemmin.

Seuraavaa taloudellista aikapommia
valmisteltiin jo kuitenkin samaan aikaan
TRL:n keskeisessä rahoittajayhteisössä, Raha-
automaattiyhdistyksessä. Siellä katsottiin, että
retkeily ja matkailu eivät ole sellaista
kansanterveyttä edistävää toimintaa, jota
RAY:n pitäisi erityisesti tukea. Takana oli
myös voimistuva matkailuyrittäjien kaarti,
joka ei katsonut hyvällä sitä,  että retkeilyä,
lomatoimintaa ja matkailua tuettiin Sosiaali-
ja Terveysministeriön raha-automaattivarojen
käyttöä koskevilla päätöksillä. Ensimmäistä
kertaa nousi tätä kautta esiin kysymys valtion
tukien vapaata kilpailua vääristävistä
tukitoimista. Taustalla olivat Euroopan

Unionin vapaata kilpailua koskevat direktiivit
ja ohjeistukset.  Suomihan  oli Taunon kauden
alkaessa kansanäänestyksellä päättänyt liittyä
jäseneksi EU:iin ja yhteisön lainsäädäntö
alkoi entistä tiukemmin koskettaa myös
kansallista päätöksentekoa. Liiton perustelut
järjestöjen aktiiviseen   kansalaisuuteen ja
vastuunkantoon tähtäävästä kasvatuksellisesta
tehtävästä eivät olleet samalla tavalla
priorisoituja kuin vapaan, tulokseen ja
voitontavoitteluun  tähtäävät kilpailun
periaatteet. Raha-automaattiyhdistyksen
linjanvedosta tässä  yhteydessä voidaan
todeta, että  ensimmäistä kertaa taloudellisen
kilpailun periaatteet nousivat demokratiaan ja
hyvinvointiin tähtäävien toimintaperiaatteiden
edelle. Vuosikymmentä myöhemmin noiden
vapaan kilpailun periaatteiden noudattaminen
alkoi jo yhä selvemmin uhata koko Euroopan
Unionin toiminta- ja kilpailukykyä globaalilla
tasolla – paradoksaalista sinänsä.

Raha-automaattiyhdistyksen avustukset liiton
toimintaan alkoivat supistua jo vuodesta 1996.
Vuonna 1999 TRL jäi kokonaan ilman
yhteiskunnan taloudellista tukea, mikä
tietenkin rampautti vakavasti liiton toimintaa,
mm. liiton majojen korjausta ja ylläpitoa.
Yhteiskunta ei näyttänyt ollenkaan
ymmärtävän -  kaikesta moniarvoisuudestaan
huolimatta – liiton omaksumaa ja
yhdistyslainsäädännönkin edellyttämää
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”kohtuullisen kuppauksen” periaatetta, siis
toimintaa jossa ei tavoitella taloudellista
voittoa tai ylijäämää enempää kuin mitä
toiminnan ylläpitäminen ja paikkojen
kunnossapito edellyttää. TRL kuitenkin pitää
sisällään erään kansanvaltaiselle
työväenliikkeelle ominaislaatuisen piirteen: se
taistelee kaikkein kovimmin silloin,  kun se on
joutunut selkä seinää vasten.
Alkoi epätoivoiselta tuntuva, kuumeinen
vaihtoehtoisen ratkaisun etsiminen. Olisiko
mahdollista päästä mukaan Opetusministeriön
kautta Veikkausvoittovaroista avustusta
saavien järjestöjen joukkoon? Sieltähän
tuettiin mm. Suomen Latua, kotimaista
kansanliikuntaa liikuntaa kehittävää
porvarillista järjestöä. 

Kun siis tiedossa oli että avustusta vuodelle
1999 ei RAY:sta ole saatavissa, otettiin
alustavasti yhteyttä Opetusministeriön
neuvottelevaan virkamieheen Timo
Haukilahteen sen seikan selvittämiseksi,
olisiko TRL:lla periaatteellista mahdollisuutta
hakea ja saada avustusta liikuntatoimintaan
Opetusministeriön Veikkaus OY:n
voittovaroista. Haukilahden mukaan mitään
periaatteellista estettä tuen hakemiseen ei
ollut, sitä olisi vain hänelle kerrotuin perustein
haettava. Tuen saaminen ja määrä jäisi
riippuvaiseksi Valtion Urheiluneuvoston ja
Opetusministeriön päätöksistä. Niinpä

marraskuun lopulla 1998 Opetusministeriölle
lähti seuraavansisältöinen kirje:

Opetusministeriölle

Asia Työväen Retkeilyliitto ry:n
avustaminen Veikkaus Oy:n
voittovaroista

Työväen Retkeilyliitto on sääntöjensä
mukaan retkeilyä ja liikuntaa
kehittävä kansalaisjärjestö. Se kuuluu
jäsenenä kansainväliseen NFI -
Naturfreunde Internationale
järjestöön, sen yhteydessä toimivaan
IITF - Institut für Integrative
Tourismus und Freizeit maltillista,
ympäristöä säästävään kansainvälisen
yhteisöön, minkä lisäksi TRL:n
yhteydessä toimii ”Nuoret
Luonnonystävät” nuorisoyhteisö, joka
on mukana  IYNF - International
Young Nature Friends internationaalin
toiminnassa.

Työväen Retkeilyliitto on saanut
vaatimattoman avustuksen vuosittain
RAY:n tuotosta, sen
kansanmatkailumomentilta. Muista
tältä momentilta avustusta saaneista
järjestöistä (SRM ja Suomen

Matkailuliitto) TRL - Työväen
Retkeilyliitto ry poikkeaa
ennenkaikkea siinä, että sen toiminta
perustuu jäsenjärjestöissä (45)
mukana olevien elävien ihmisten
toimintaan,  ei niinkään hotelli- tai
matkailubusineksen  pyörittämiseen.
Lähinnä vertailukelpoinen järjestö
TRL:lle olisi Suomen Latu, joka saa
avustuksensa Veikkaus Oy:n tuotosta.
RAY on sensijaan kokonaan
lopettamassa ”kansanmatkailun”
tukemisen. TRL - Työväen
Retkeilyliitto ry jäisi siten
toimintoineen omien voimiensa
varaan.

TRL - Työväen Retkeilyliitto ry
harjoittaa yhdessä perinteikkään
kansainvälisen taustayhteisönsä
kanssa ainutlaatuista ja omaperäistä
toimintaa, joka ansaitsisi tulla tuetuksi
myös yhteiskunnan toimesta. Liiton
toiminnan merkitys korostuu aikana,
jolloin työelämä on valtavassa
murroksessa. Viitaten muuhun
oheisaineistoon esitämme, että
Opetusministeriössä tuettaisiin TRL -
Työväen Retkeilyliitto ry:n
yhteiskunnan tuen tapahtuvaksi
Veikkaus Oy:n kautta.
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Opetusministeriölle lähetetty kirje
perusteluineen tuotti tulosta. Liitto
hyväksyttiin mukaan avustuksen saajaksi
Veikkaus Oy:n voittovaroista. Avustusmäärät
ovat kuitenkin olleet niin pieniä, ettei
esimerkiksi päätoimisen toimistonhoitajan
palkkausta ole voitu ajatella, muusta
toiminnan laajentamisesta puhumattakaan.

Vuoden sinnittely ilman yhteiskunnan tukea
johti liiton tietenkin ankaralle säästökuurille,
jolloin ”jokainen kivi jouduttiin kääntämään”,
kuten sanonta kuuluu. Liiton majojen käyttö
vaati huoltonsa, samoin liiton toimiston
ylläpito vuokrineen ja osapäiväaikaisine
hoitajineen. Mistä siis säästettäisiin? Ei
kaiketi ole ihme, että huomio kääntyi taas
kerran kansainväliselle yhteisölle
maksettaviin jäsenmaksuihin, jotka alkoivat
parin hengähdysvuoden jälkeen uudelleen
laahata maksamattomana riippana liiton
taloudessa. 

Vuoden 2001 aikana  alkoi liiton hallituksessa
kypsyä ajatus irtautumisesta NFI:n
täysjäsenyydestä ja sen korvaamisesta
yhteisöjäsenyydellä Työväen Urheiluliitossa
TUL:ssa. Tämä työväen perinteikäs
urheiluliitto oli tukenut Valtion
Urheiluneusvostossa TRL:n pääsyä mukaan
Veikkaus OY:n tuotosta avustusta saavien

järjestöjen joukkoon. TUL:n  edustajilla oli jo
perinteestä kasvava kohtalaisen merkittävä
vähemmistöasema Valtion Urheilu-
neuvostossa, jonka sanalla oli painoarvoa
Opetusministeriön Urheilu- ja
liikuntamäärärahoja jaettaessa. Työväen
Urheiluliitto oli siis ollut valmis tukemaan
TRL:n avusutusanomusta. TRL:ssä oli ehkä
tästäkin syystä kiinnostusta hakeutua entistä
tiiviinpään  järjestölliseen yhteistoimintaan
TUL:n kanssa, vaikka mitään muodollista
vaatimusta tästä ei esitettykään. Tällaista
yhteistoimintasopimusta vastaan TRL:llä ei
ollut tietenkään mitään; 1970-luvun lopulla
kilpaurheiluorganisaatiosta tapahtuneen
irtautumisen yhteydessä oli nimenomaan
ehdotettu sopimuspohjaista yhteistoimintaa,
mikä ei silloin ajan järjestöllisistä ja
yhteiskunnallisista syistä johtuen
ajankohtaistunut.

Vuoden 2001 liittokokouksessa Kangasalla
hyväksyttiin hallituksen esitys TRL:n
liittymisestä yhteisöjäseneksi TUL:oon.
Tämän jälkeen käytiin myös joidenkin
hallituksen jäsenten toimesta neuvotteluja
siitä, millä tavalla TRL:n aktivoituminen
nivellettäisaiin TUL:n jaostojen toimintaan.
Mitään erillistä yhteistoimintasopimusta ei
kuitenkaan tehty. Tällä tavalla pohjustettiin
ajatusta TRL:n irtoamiseksi NFI:n
täysjäsenyydestä ja tämän kansainvälisen

suhteen korvaamista TUL:n kansainvälisten
suhteiden kautta. Vuoden 4/2001 Retkeilijässä
puheenjohtaja kirjoitti asiasta seuraavasti:

”Työväen Retkeilyliitto on vuonna
2001 aktiivisen retkeilytoiminnan
ohessa pitänyt liittokokouksen, jossa
tehtiin yksimielinen historiallinen
päätös yhteisöjäsenyyden
hyväksymisestä TUL:n kanssa.
Tulevan vuoden aikana tulemme
aloittamaan suunnitelmallisen
yhteistyön laadittavan ohjelman
pohjalta.” 

Yhteistoimintasopimusta seurasi TRL:n
hallituksen yksimielinen esitys vuonna 1992
pidettävälle ylimääräiselle liittokokoukselle.
Ehdotuksen mukaan TRL pyrkisi muuttamaan
NFI:n täysjäsenyyden ns. kumppanuus-
jäsenyydeksi. Tällä tavoin säästyttäisiin
täysjäsenen jäsenmaksuilta ja samalla
menetettäisiin se esikoisasema, joka suodaan
vain yhdelle omaa maataan edustavalle
järjestölle internationaalissa.

TRL:n kansainvälistä toiminta koskevassa
kohdassa on erikseen kuvattu, miten sittenkin
päädyttiin säilyttämään täysjäsenyys NFI:ssä,
tosin velvoituksella selvittää asiaa seuraavaan
liittokokoukseen mennessä lopullista päätöstä
varten. Tällä kertaa tueksi tuli jälleen
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palkansaajayhteisö, nimittäin SAK visioineen
tämän keskusjärjestön, TRL:n ja NFI:n
yhteistyöpohjan kehittämisestä ja
laajentamisesta. 

 

Zeke
(Retkeilijässä 1/1987)

Elämäntapapyöräilijä Birger Zeke
Käcklund on pyörineen ollut jälleen
vauhdissa. Kuluneen pyöräilykauden
aikanan hän ehti ajaa kahdeksan eri
pituista retkeä, joissa useimmissa hän oli
mukana vetäjänä tai järjestäjänä.
Pyöräilykaudesta täytyy tietysti todeta, että
meillä useimmilla kausi rajoittuu sulan
maan aikaan, kun taas Käcklund ajelee
säistä piittaamatta ympäri vuoden.

Kauden avaus pyöräiltiin kauniissa
kevätkuulaassa säässä 22:n pyöräilijän
joukolla Laajasalon ja Santahaminan
maisemissa. Varsin mielenkiintoisen ja
perusteellisen esityksen Santahaminan
historiasta antoi retken osanottajille
komendantti Lainio.

Huhtikuun 24:ntenä päivänä oli vuorossa
sunnuntairetki Vantaan Kuusijärvelle, jonne

on varsin miellyttävä ajella aina Helsingin
keskustasta asti kunhan tietää oikeat
pyöräilijälle sopivat turvalliset reitit.

Kahden salskean nuoren miehen kanssa lähti
Zeke kesäkuun alussa pyöräilemään varsin
vaativan 132 km:n Pirkan ajon. Tapahtuma on
Suomen kuntopyörätapahtumista
osanottajamääriltään selvästi suurin. Tänä
vuonna mukana oli n. 2500 pyöräilijää.

Osanottajana ja yhden ryhmän vetäjänä Zeke
oli mukana ainutlaatuisella kahdeksan päivän
mittaisella kuntoliikuntajärjestöjen
pyöräretkellä ”Suomi pyöräilee Saimaan
ympäri”, joka ajettiin heinäkuun
ensimmäisellä viikolla. Osanottajia oli hieman
yli sata, enempää ei voitu ottaa. Retki oli
kerrassaan hieno kokemus kaikille
osanottajille, myös niinkin kokeneelle
pyöräilijälle kuin Zeke.

Elokuun alussa pyöräili pieni, mutta
iskukykyinen joukko viikonloppuretken
Pohjan kunnan kauniisiin ruukkimaisemiin.
Sää suosi retkeilijöitä, ja mielialaa nostivat
todella kauniit maisemat. Suositeltava kohde
pääkaupunkiseutulaisille.

Paitsi joukossa, on pyöräily mielenkiintoista
myös yksin. Elämäntapapyöräilijänkin
hermoja koeteltiin kuitenkin kesän

karmeimmassa myrskysäässä
kesälomamatkalla Kuopiosta Raaheen. Mutta
toisaalta – vastuksethan vain kasvattavat
kuulua suomalaista sisua.

Elokuun puolivälissä veti Zeke Helsingin
Polkupyöräilijöille retken kotikonnuillaan
Laajasalossa. Tämäkin retki jouduttiin
ajamaan kaatosateessa, mutta nautiskellen
pyöräilyn todelliset ystävät retkestä selvisivät.

Syksyn kohokohtana voidaan pitää perinteistä
Laajasalon – Santahaminan kulttuuriretkeä,
joka saatiin tänä vuonna  pyöräillä mitä
mahtavimmassa syysauringossa. Eteläinen
luonto ruskaloistossaan esiintyi
parhaimmillaan. Monille  paikkakuntalaisille
avautui jälleen aivan uusia ulottuvuuksia niin
Laajasalosta kuin Santahaminasta. Pyöräilyä
parempaa tapaa tutustua omiin kotimaisemiin
on tuskin olemassa.

Zeken pyöräilykausi jatkuu siis aina vuoden
loppuun ja edelleen talvenkin tultua. Vuoden
1986 tavoite 9000 km meni rikki jopa 35 km
ylittäen. Täyttyi samalla 18 vuoden
pyöräilyuran yhteisrajana 90.000 km ja kun
vuoden 1987 tavoitteena on 10.000 km, on
odotettavissa täyteen 100.000 sen jälkeen kun
mies pyörän osti. Se tapahtui kun mies
hermostui työmatkan ottaessa yleisellä
kulkuneuvolla puolitoista tuntia ja ylikin.
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Pyöräillen matka sujui Myllypurosta
Länsisatamaan puolessa tunnissa.

Ewn

Lupikansion saatesanat
Reino Särkijärvi

Seitsemäntoista entistä Tapanilan
nuorisoliittolaista perusti keskuudessaan
yhtymän jota kutsuivat lupiksi, kovalla p:llä
ilman k:ota. Sen keskuudessa syntyi ajatus
perustaa rekisteröity yhdistys, jotta voitaisiin
hoitaa paremmin ja laillisemmin rahavaroja,
koska tarkoitus oli retkeillä vähän  muuallakin
kuin aivan kotikulmilla. Ensimmäisenä idean
toi esille Kalevi Nieminen ja hän oli hankkeen
innokas eteenpäinviejä. Hanke muuttui
aikanaan todellisuudeksi ja perustettiin
Työväen Retkeilyliiton alainen seura
Vantaanseudun Vaeltajat ry. Seura eli
elämäänsä 27 vuotta, kun se vuonna 2006
lopetettiin, pääasiassa jäsenistön ikääntymisen
vuoksi. Elämänsä aikana se oli varmasti
antanut monelle jäsenelleen muistettavia
kokemuksia ja elämyksiä. Siitä sain ajatuksen
koota hieman vuosien varrella olleita
tapahtumia yhteen jäsenistön muisteltavaksi ja
parhaassa tapauksessa elää näitä menneitä
uudelleen.

70-luvun loppupuolella heräsi Lupin
keskuudessa ajatus lähteä katsomaan Lapin
ruskaa, mutta joukko oli vähän liian pieni ja
vähävarainen, joten ajatus johti retkeilyseuran
perustamiseen. Ajatuksemme
eteenpäinviemiseksi puuhasi kaikkein eniten
Kalevi Nieminen. Niinpä kokoonnuimme
maaliskuun 21 päivänä 1979 Särkijärvien
luokse seuran parustavaan tilaisuuteen. Sinne
oli kutsuttu alustajaksi retkeilyliiton
puheenjohtaja Erkki Wiksten. Alustuksen
pohjalta käytiin vilkas keskustelu, minkä
tuloksena oli seuran perustaminen. Nimekseen
se sai yksimielisesti Vantaanseudun Vaeltajat
ja se vietiin yhdistysrekisteriin 21.3. 1979.
Perustavassa kokouksessa oli Lupin 14
jäsentä. Tilaisuudessa oli puheenjohtajana
Olavi Hurri ja sihteerinä Kerttu Schmidt.

Seuran toimiunnan aikana ovat
puheenjohtajina toimineet Kalevi Nieminen
1979-1983, Ritva Virtanen 1983-1986, Reino
Särkijärvi 1986-1991 ja Jaakko Kuusela
vuodesta 1991 seuran lopettamiseen asti eli
vuoteen 2006.
Sihteerinä ovat olleetr Olavi Hurri, Raili
Humalisto, Sirkku Sevander, Pirjo Härkönen

ja Hilkka Luuk. Rahastonhoitajana Anna-Liisa
Nieminen ja Sirkka Mäkeläinen.
Parhaimmillaan oli jäsenmäärä 57 henkilöä ja
vuosia oli haamujäsen, runoilija Tötterman
mukana maksaen jäsenmaksua säännöllisesti,
epäsäännöllisestä osallistumisestaan
huolimatta. Retkeilyn lisäksi seura on
muistanut jäseniään yhteiskunnallisista
töistään hankkimalla Anna-Liisa Niemiselle
Työväen Retkeilyliiton pronssisen
ansiomerkin pitkäaikaisesta työstään
rahastonhoitajana ja Suomen Valkoisen
Ruusun ritarikunnan I luokan mitalin
kultaristein huhtikuussa 1991 Kerttu
Schmidtille ansioista perheen äitinä. Mitali
luovutettiin äitienpäiväjuhlassa
Finlandiatalossa toukokuussa 1991.

Kotimaan vaelluksien lisäksi seura on tehnyt
vuosien varrella useita ulkomaanmatkoja,
joista mainittakoon 1982 matka Riikaan, 1986
matka Amsterdamiin, 1989 matka Espanjaan,
1990 matka Budapestiin, 1992 Norjan matka,
194 Viron matka, 1996 matka Varsovaan ja
1998 matka Prahaan. Matkojen vetäjinä ovat
toimineet Olavi Hurri, Erkki Tammi ja Jaakko
Kuusela. Suurempia kotimaanmatkoja ovat
olleet 1981 Savonlinnaan, 1984 Kustaviin,
1988 Punkaharjulle, 1988 Pajulahteen, 1991
Huhmariin,  1993 Konttaiseen ja 1994
Saarenmaalle.
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Työväen Retkeilyliitto
NFI:n jäsenenä

Mikä on TRL ja mikä NFI?
Liisa Niskanen Kuopion
Retkeilijöistä lähetti historiallisen
katsauksen tueksi marraskuussa 2010
Erkki Wikstenin  kuvauksen TRL:n
perustamisvaiheista ja uuden liiton
yhteyksistä NFI:hin, kansainvälisiin
luonnonystäviin. Muistio on vuoden
1990 paikkeilta. Annetaanpa siis Erkin
kertoa:

”  Mikä on TRL ja mikä NFI       

Työväen Retkeilyliitto perustettiin
loppuvuodesta 1971 ja sen
taustajärjestö Luonnonystävien
kansainvälinen liitto – Naturfreunde
International – sai alkunsa Itävallassa
maaliskuussa 1895. TRL on NFI:n
nuorimpia jäsenjärjestöjä, mutta
nuorempia on (kirjoittamisen aikaan,
toim.huom.) puolen kymmentä.
Suuruusjärjestyksessä jäsenmäärän
mukaan laskien TRL on listan
keskivaiheilla.

TRL:n alku

Työväen Retkeilyliitto sai alkunsa
1967, kun perustettiin Helsingin
Työväen Retkeilijät ja tämä kutsui
1971 Työväen Retkeilyliiton
perustavan kokouksen koolle.
Perustavassa kokouksessa toimi Erkki
Sakki Laajasalon Työväen
Reippailijain edustajana, Raila
Salomonsson Nuuksion Tarpojain,
Rainer Blomster Sipoon Samoilijain,
Martti Heiskanen Espoon Urheilijain
Retkeilijäin, Reijo Lintunen
Espoonlahden kuntoilijain ja Erkki
Wiksten, joka oli kokouksen
puheenjohtaja, edusti Helsingin
Työväen Retkeilijöitä ja valtakirjalla
myös Hyvinkään Retkeilijöitä.
Perustamispäivä oli 15.12. 1971.

Liitto oli alkuvuodet TUK:n
jäsenliitto, mutta liityttyään NFI:hin
ja siten kokonaan toiseen
internationaaliin (TUL ja TUK
kuuluivat CSIT:hen) TRL erosi
urheilusta ja keskittyi siihen
kansainväliseen toimintaan, mitä NFI
harjoittaa. Näin TRL sai uuden
organisaation, sen joka toimii NFI:n
toimintapiirissä.

NFI:hin vuonna 1974 liittymisen
jäljiltä TRL:ssä on harrastustilaa
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enemmällekin kuin alunperin
ajateltiin. Kun Työväen Esperantoliitto
liittyi Suomen Esperantoliittoon, tuli
TRL:stä Suomen ainoa työväen
esperantojärjestö, koska NFI:n
ohjelmassa tuo järjestelmäkieli
edelleen on. Tultiin myös
alppikiipeilyjärjestöksi, vaikkei sitä
alunperin ajateltu, ja alppiharrastusta
liitossamme todella myös on.
Ympäristönsuojelukin tuli NFI:n
kautta ohjelmaamme, joskaan emme
ole sillä polulla paljon rientäneet.
Ympäristönsuojeluhan on joka
järjestön puheenaihe.
Harrastusaloista enemmän
tuonnempana.

NFI sai alkunsa Wienin Berggassella
(Vuorikujalla) pidetystä perustavasta
kokouksesta. Perustettiin vapaa-
aikajärjestö, vaikkei työmiehillä noina
aikoina sanottavaa vapaa-aikaa
ollutkaan. Juopottelu oli ongelma.
Muutamat perustajat pitivät
yhdistyksen perustamista tarpeellisena
vapaa-aikatoiminnan aikaan-
saamiseksi. Sirppiseppä Alois
Rohrauer oli vihainen, kun hän,
vuorilta pääkaupunkiin töihin tullut
mies, ei päässyt vähänä vapaa-
aikanaan vaeltamaan. Kaikkialla oli
kieltotauluja ja ilmoitus, että

kysymyksessä on yksityisalue.
Sirppiseppä halusi järjestön, joka
avaisi tien vuorille. Siltä jäljeltä on
NFI-järjestön jo kuuluisaksi tullut
tervehdys ”Berg frei!” Hän myös
valituksi tulleena uuden järjestön
presidenttinä keksi perustettavan
yhdistyksen tunnuksen, tervehtivät
kädet. Hän piti tärkeänä, että työmies
pääsee reissaamaan ”yli vuorten ja
rajojen” samoin kuin herrakin ja siksi
oli otettava käyttöön helpohko
järjestelmäkieli, uusi esperanto-kieli,
koska työmies ei ole enää työmies, kun
hän osaa useampia vieraita kieliä.

Yhdistyksestä tuli pian suosittu ja se
sai pian veljesyhdistyksiä kautta
laajan Itävalta-Unkarin
keisarikunnan. Kymmenen vuotta
ensimmäisen yhdistyksen
perustamisesta Itävallassa
ensimmäinen yhdistys syntyi läntisen
naapurin Müncheniin ja Sveitsin
Luzerniin ja näin syntyi
kansainvälinen veljespiiri, joka sai
nimen Maailmanyhdistys. Ja
maailmanyhdistys sai jäsenseuroja
moniin maihin. Suomen
työväenliikkeelläkin oli yhteyksiä
Naturfreunde-liikkeeseen, mutta meille
ei jäsenjärjestöä siinä vaiheessa
syntynyt. Pian Saksan ja Itävallan

fascistiset liikkeet tekivät lopun
työväenjärjestöistä ja niiden mukana
sammuivat NF-yhdistykset Itävallasta
ja Saksasta, sitten myös Romaniasta,
Unkarista, Tshekkoslovakiasta,
Hollannista ja Belgiasta. 

Mutta itse liike jäi eloon.
Internationaali siirtyi Wienistä
maanpakoon Zürichiin, jossa se oli
1988 saakka. Maanpakoon
siirtymisajatuksia oli useita. Oli
sellainenkin, että alppikiipeilijät vievät
internationaalin tavarat yli vuorten
repuissaan. Kokeiltiin
yksinkertaisempaa tapaa ja se
onnistui. Sveitsistä tuli joukko
sosialidemokraattisia kansanedustajia
Wieniin tutustumaan. Jokaisella oli
mukanaan tyhjä matkalaukku ja kun
palattiin, olivat matkalaukut täynnä
internationaalin arkistoa ym.

Toisen maailmansodan päätyttyä
jälleenrakennettiin ne liitot, jotka
natsismi oli tuhonnut ja NF-talot,
jotka natsit olivat ottaneet Hitler-
Jugendinsa haltuun, saatiin takaisin,
korjattiin ja otettiin käyttöön.
Ensimmäisessä sodanjälkeisessä
kongressissa Maailmanyhdistys sai
nimen Naturfreunde International.
Vähitellen tuli uusia jäsenliittojakin.
Ruotsiin perustettiin liitto, samoin
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Tanskaan ja sitten myös Suomeen.
Viimeksimainittu on nyt Skandinavian
suurin.

Viimeaikojen mullistukset ovat tuoneet
NFI:hin Unkarin ja DDR:n järjestöt.”

(Erkki Wiksten 1990-luvun alussa)

Jäsenenä NFI:ssä

Kansainvälisen ulottuvuuden hoitaminen
esimerkillisellä tavalla oli muodostuva NFI:n
nuorelle jäsenjärjestölle TRL:lle vaikeaksi
haasteeksi. Nopea nousu jäsenjärjestöjen
keskikastiin merkitsi luonnollisesti
vastaavantasoisia jäsenmaksuja ja tässä
muodossa vastuunottoa internationaalin
taloudesta. Vaikka jäseniä - muodollisesti - oli
paljon, jäsenmaksut laahasivat jo kotimaassa
jäljessä: seuroilta ei tilityksiä jäsenmaksuista
tullut ollenkaan samassa suhteessa kuin mitä
seurojen tai niiden retkeilyjaostojen

jäsenmäärä olisi edellyttänyt.

TRL:n 29.9.1980 pidetyssä hallituksen
kokouksessa (12 §) puheenjohtaja ilmoitti,
että liiton jäsenvero internationaalille on
kahdelta vuodelta rästissä. Siis jäsenmaksut
vuodelta 1978 ja 1979 olivat maksamatta.
Syitä rästin syntymiseen voidaan hakea
usealtakin taholta. Liitto oli päässyt alkuun
avustusten saannissa Raha-
automaattiyhdistykseltä ja kohteena oli oman
retkeilykeskuksen rakentaminen Enontekiöön
ja Kittilään suorastaan unelmapaikalle
Pallastunturien itäpuolelle. Varkhanmukan,
Rihmakurun ja Käkkälön ostopäätökset,
maanostoon ja rakentamiseen liittyvät
panostukset olivat vieneet liiton voimavarat
täysin eikä muuhun yksinkertaisesti liiennyt
varoja. 

RAY:n tuen muodossa retkeilykeskuksen
rakentamiseen saatuja varoja ei tietenkään
voitu käyttää kansainvälisen toiminnan –
varsinkaan jäsenverojen – hoitamiseen.
Kansainvälinen keskusjärjestö sai siis odottaa
saataviaan.

Toinen syy liittyy liiton järjestölliseen
tilanteeseen 1970-luvun lopulla. TRL:n
isäntäorganisaatio Työväen Urheiluseurojen
Keskusliitto TUK kävi koko 1970-luvun
loppupuolen yhdistymisneuvotteluja vanhan

Työväen Urheiluliiton  TUL:n kanssa, mistä
seurasi että myös taloudellinen tuki TUK:n
suunnalta oli loppunut. Urheiluseurojen
jaostoina toimineet retkeily-yhteisöt eivät
olleet oikeastaan ollenkaan maksaneet
jäsenmaksujaan TRL:lle ja liittyivät nyt
pääseurojen mukana TUL:oon. TRL
puolestaan halusi täysin itsenäistyä ja
hakeutua eroon kilpaurheilusta ja tästä aika
epämääräiseksi jääneestä jäsensuhteesta
urheiluseuroihin. Sen jatkaminen olisi ollut
urheilun yhdistymisen jälkeen ainakin
puheenjohtaja Erkki Wikstenin mielestä
ilmeisesti aika arveluttavaakin, mikä käy ilmi
hänen esimerkiksi kotkalaisille lähettämästään
perustamiskirjeestä. Rahaa ei yksinkertaisesti
ollut. Kansainvälisessä keskusjärjestössä
tähän satunnaiseen rahapulaan oli kyllä totuttu
muidenkin kansallisten järjestöjen kohdalla,
mutta tämä jälkijättöisyys jäsenmaksujen
maksamisessa luonnollisesti häiritsi vakavasti
internationaalin toimintaa. 

Kolmaskin piirre ilmestyi mukaan TRL:n ja
internationaalin suhteisiin 1980-luvulla, josta
aika-ajoin käytiin kriittistä NFI-keskustelua
TRL:n hallituksen piirissä ja joka johti
vakavaan kriisiin NFI:n jäsensuhteessa
vuosituhannen vaihteen aikoihin. Kysymys
koski NFI:n tarjoamia palveluja
jäsenjärjestöilleen ja Keski-Euroopan
ulkopuolelta tulevien jäsenjärjestöjen asemaa
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internationaalin elimissä.

Vuoden 1985 toimintasuunnitelmassa, joka oli
käsittelyssä TRL:n hallituksessa 15.10. 1984,
kuvataan kansainvälisen toiminnan osuutta
seuraavasti:

Kansainvälisessä toiminnassa
tähdätään ensisijaisesti
skandinaaviseen yhteistyöhön
tavoitteena saksankielisen
järjestöryhmän rinnalle rakentaa
skandinaviankielinen ryhmä. Kun
NFI:n kongressissa 1984 ilmeni, että
TRL on Skandinavian johtava järjestö
ja naapurit haluavat siihen nojata, on
TRL:n asetettava pitkän tähtäimen
tavoite, se johon kansainvälisessä
topiminnassa pohjoisessa tähdätään.
Tavoite olisi se, että pyritään
tukemaan jo olevia Ruotsin ja Tanskan
järjestöjä siinä, että ne kasvaisivat ja
voimistuisivat erityisesti retkeilyllisesti
ja Norjaan pannaan alulle uusi liitto.
Pitemmällä tähtäyksellä tavoitellaan
liittoa Islantiin ja Kanadan
suomalaisten keskuuteen, joka jo on
ollutkin puheen alaisena. Harkittava
olisi myös autonomisten alueiden,
Ahvenanmaan ja Färsaarien omien
järjestöjen luomista. Tavoite olisi
suomea ja skandinaaviskaa puhuvien

retkeilyllinen yhteistoiminta-alue
samalla tavalla kuin nyt on Keski-
Euroopassa saksankielinen keskus
suurine jäsenmäärineen.

Veljesjärjestöjen edustajille koetetaan
tarjota mahdollisuus majojen käyttöön
siten, ettei se häiritse oman väen
majoilla oloa. Erityisesti suositaan
niitä keskieurooppalaisia ryhmiä,
jotka ovat kaltaisiamme
vaeltajaryhmiä. Mikäli osoittautuu
mielekkääksi, ryhdytään toteuttamaan
ajatusta kummikaupungeista
läheisempien suhteiden
aikaansaamiseksi. Vuosittain
ulkomaalaisia veljesjärjestöjä
pyydetään lähettämään jäseniään
retkeilypäivillemme ja mahdollisesti
muihin toimintatapahtumiimme.
Vuosittain tehdään matka
veljesjärjestön vieraaksi ainakin
Ruotsiin.

Tätä uutta katsantoa kansainvälisen toiminnan
suuntaamiseen voitaneen pitää jonkinlaisena
yhteenvetona niistä kokemuksista, joita
kansainvälisestä toiminnasta NFI:n puitteissa
oli siihen mennessä saatu. Keskusteluissa
tuonaikaisten NFI:n hallituksen jäsenten (mm.
Bruno Lampasiak, NFI:n varapresidentti,
Saksan Liittotasavalta) kanssa on käynyt ilmi,
että  TRL oli jokseenkin tyytymätön siihen

rooliin, jonka se oli nopeasta ja voimakkaasta
järjestöllisestä nousustaan huolimatta NFI:n
keskeisillä paikoilla saanut. Viimekädessä
saksankielisen ja ylipäätään keskisen
Euroopan maat olivat taipuvaisia jakamaan
keskeiset hallinnon paikat keskenään, eikä
pohjois-Euroopan pienillä järjestöillä, jotka
olivat TRL:ää lukuunottamatta muotoutuneet
natsi-Saksan komentoa pakoon lähteneistä
luonnonystävistä, ollut niilläkään
sanottavampaa roolia kansainvälisessä
yhteisössä. Vuoden 1985 toiminta-
suunnitelman suuntautumistapaa voidaan
pitää yrityksenä löytää pohjaa vahvemmille
pohjoismaisille retkeilyalan järjestöille ja jos
se onnistuisi, saada sitä kautta
kokonaisuudessaan merkittävämpi asema
kansainvälisessä yhteisössä. Kuten tiedossa
on, eivät TRL:n taloudelliset eivätkä
henkilöresurssitkaan näin pitkälle yltäneet.
Tärkeänä yhteistoimintavisioita kuvaavana
dokumenttina tämä ajatuksenkulku kannattaa
kuitenkin kirjata muistiin.

Perinteen mukaan NFI piti yhteyttä
kansallisiin järjestöihin joka kolmas vuosi
pidettävien kongressien muodossa, mutta
muuta muodollista kosketuspintaa ei ollut
käytettävissä. NFI:n keskeiset toimielimet,
hallitus, hallituksen presidentistä,
varapresidenteistä ja pääsihteeristä
muodostuva työvaliokunta, NFI:n
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talotoimikunta ja muut toimintajaostot
koottiin siis keskieurooppalaisten
jäsenjärjestöjen edustajista. Paikoista käytiin
kaikissa kongresseissa kulissientakaista kisaa,
johon pienillä emigranttijärjestöillä tai melko
kaukana sijaitsevan Suomen edustajilla ei
ollut sijaa. Kisailun lisäksi ulkorenkaaseen
jäämisen syynä olivat korkeat
osallistumiskustannukset pitkien matkojen
takaa, ehkä myös internationaalin
ympäristöpolitiikasta tuttu kriittinen
suhtautuminen lentomatkustamiseen ja
pyrkimys toiminnan yhteydessä
hiilidioksiidipäästöjä tuottavien
rakenneratkaisujen välttämiseen. Kun lisäksi
toimintamuodot keskittyivät palvelemaan
keskisen Euroopan järjestöjen toimintaa,
aiheellisesti kysyttiin: mitä hyötyä meille on
tästä internationaalista? Internationaalin
kautta saatu innostava sysäys mm.
vuoristokiipeilyyn ja oman maan rajojen
ulkopuolelle suuntautuvaan retkeilyyn ei
tuottanut kuitenkaan sellaisia muotoja, joissa
olisi päästy mukaan internationaalin
sisäpiiriin.

Tämä piirre aiheutti turhautumista, ei
ainoastaan kriittisesti asioita kyselevässä
jäsenistössä vaan myös sen NFI:n suuntaan
liitoa edustavassa Erkki Wikstenissä. Kiihkeä
perustamisvaiheen innostus laimeni 1990-
luvulle tultaessa, vaikka liitto yrittikin

vaikeissa olosuhteissa suoriutua
kansainvälisistä jäsenmaksuvelvoitteistaan.
Silläkin seikalla oli merkitystä, että Suomessa
oli totuttu melko alhaisiin jäsenten
vuosijäsenmaksuihin. Kansainvälisen
järjestön jäsenvero edellytti liittoveron
nostamista kotimaassa, mikä puolestaan loi
paineita jäsenmaksun nostoon seuroissa. Näin
pitkän edustuksellisen ketjun ja siitä saatavien
hyötyjen ymmärtäminen oli vaikeaa paitsi
seuroissa toimiville jäsenille, myös TRL:n
hallinnossa toimiville.

Liekö TRL:n kriittisellä suhtautumisella ollut
merkitystä NFI:n toimintaan ja rakenteisiin,
sillä 1990-luvun taitteessa luotiin uusi
toiminnallinen rakenne NFI:n työhön.
Ruvettiin pitämään vuosittain ns.
presidenttikonferensseja, joissa muutaman
kokouspäivän aikana tarkasteltiin laajasti ja
perusteellisesti NFI:n toimintaa,
internationaalin taloutta ja  NFI:n rinnalla
toimivien Nuorten Luonnonystävien (IYNF)
maailmanjärjestön tilaa. Raportoitiin
kansallisten kansallisten järjestöjen tilanteesta
ja kuin kokous pidettiin vuorottelu-
periaatteella eri maissa, tutustuttiin myös
paikallisiin nähtävyyksiin ja NFI:n kannalta
mielenkiintoisiin kysymyksiin. Erityisen
tärkeäksi presidenttikonferenssit muodostuivat
siksikin, että ns. rautaesiripun takana vuosia
eläneet järjestöt saivat puolen vuosisadan

tauon jälkeen mahdollisuuden osallistua
internationaalin kokouksiin ja työhön.
Lähtökohdat olivat vaikeat; ei ollut
puhettakaan että näiltä järjestöiltä olisi peritty
vastaavansuuruista, jäsenmäärään perustuvaa
jäsenmaksua. Puolen vuosisadan
molemminpuolinen yhteyksien katkeaminen
oli luonut myös kulttuurieroja, joiden
umpeenkurominen edellytti myös
presidenttikonferenssin tapaan järjestettyä
valmistelutyötä ja tutustumista.

Näyttää siltä että täydelliseen tasapainoon ei
jäsenmaksujen maksamisessa päästy koko
1980-luvulla. Vuosituhannen viimeisen
vuosikymmenen alkaessa jäsenmaksurästejä
oli kolmelta-neljältä vuodelta, mikä nousi
TRL:ssä keskusteluun satunnaisen NFI:n
tapahtuneen yhteydenoton merkeissä. 

1989 oli perustettu Helsinkiin uusi
perhetoimintapohjainen seura Helsingin
Luonnonystävät, jonka puheenjohtajan
perhekohtaisten Itävalta-yhteyksien
yhteydessä tapahtuneessa ”esittäytymisessä”
NFI:ssä TRL:n aika isoiksi kasvaneet
jäsenmaksurästit nousivat keskusteluun.
Vallinneesta tilanteesta ei näyttänyt olevan
tarkkaa tietoa edes TRL:n hallituksen
jäsenillä. Silloinen NFI:n saksalainen
pääsihteeri ehdotti suorasukaisesti erityistä
maksuohjelmaa rästien maksamiseksi. Tämän
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ehdotuksen Helsingin Luonnonystävien
puheenjohtaja toi sitten keskusteluun TRL:n
hallitukseen.
 
Ymmärrettävää oli että asiasta virisi vilkas ja
jännitteinen keskustelu. Erkki Wiksten ei ollut
enää tässä vaiheessa liiton puheenjohtaja,
joten hän ei ollut suoranaisesti käsittelemässä
maksuohjelmaa. Käydyssä keskustelussa
päädyttiin ratkaisuun, jonka mukaan liiton on
vaikeissakin olosuhteissa kannettava
vastuunsa myös kansainvälistä yhteisöä
kohtaan. Oli ryhdyttävä kehittämään edelleen
yhteistoimintaa NFI:n kanssa ja yritettävä
löytää siitä elementtejä jotka samalla
vahvistaisivat Työväen Retkeilyliiton asemaa.
Seuraavassa tarkastelemme vähän tarkemmin
näitä piirteitä. Mutta annetaanpa Erkki
Wikstenin kertoa meille näkemyksensä
kansainvälisyydesttä 1980-luvun
loppupuolelta:

Kansainvälisyys

(Retkeilijä 1/1988 pääkirjoitus)
NFI teki viime vuonna Brightonissa pidetyssä
kongressissa päätöksen, että internationaaliin
pääsevät eräänlaisina B-jäseninä mukaan
myös niiden maiden järjestöt, jotka ovat

toisenlaisia kuin tähänastiset NFI:n jäsenliitot.
Tällaisia ovat mm. sosialististen maiden
järjestöt. Näistä erityisesti Unkarin liitto, joka
on säilyttänyt vanhan nimensäkin, on haluttu
saada internationaalin jäsenpiiriin. 

NFI:hän syntyi 1895 suuressa Itävalta-
Unkarissa, joka ensimmäisen maailmansodan
jälkeen pirstoutui itsenäisiksi valtioiksi ja
näistä osa toisen maailmansodan
jälkiselvittelyssä jäi niin sanottuun itäblokkiin
ja meikäläiset liitot järjestöllisesti muuttuivat
tai lakkasivat kokonaan. Nyt itäryhmän maista
on tiettävästi Puolasta  pyrkimässä
vuoristokiipeilijäjärjestö NFI:hin ja Unkarin
toivotaan myös pääsevän jäseneksi. Uusia
jäsenmaita on ilmestymässä muualtakin.
Tulossa on espanjalainen ja irlantilainen
järjestö ja mustan maanosan ensimmäisenä
Tansania.

Mikä on meidän Työväen Retkeilyliiton
asema tuossa pyhäin yhteydessä? Mehän
olemme jäsenmäärän mukaisessa
suuruusjärjestyksessä internationaalin
jäsenjärjestöistä keskisuuri. Toinen puoli on
meitä suurempia ja toinen puoli pienempiä.
Suuret järjestöt sijaitsevat Keski-Euroopassa,
jossa rajan yli ajaen muutamassa hetkessä
pääsee yhteispuuhiin naapurijärjestön kanssa
ja voi helposti osallistua yhteisiin rientoihin.
Meidät erottaa tästä kaikesta vesi ja pitkä

matka tekee jäsentemme kanssakäymisen
muiden kanssa kalliiksi ja vähiä lomapäiviä
tuhlaavaksi. Lähinaapuriemme veljesjärjestöt
taas ovat pieniä  ja niiden ihmisistä ei ole
meidän harrastuksiimme. Meidän on
löydettävä oma tiemme kansainväliseen
yhteistyöhön NFI:n keskuudessa. Onhan
meidän saatava kansainvälisistä yhteyksistä
jokin hyötykin jäsenverojemme vastikkeeksi. 

On luonnollista, että kansainvälisten
järjestöjen piirissä pyritään luomaan
ihmissuhteita, hankitaan tietoa asioista ja
oloista rajan takana, tullaan tutuiksi
kansainvälisesti, avarrutaan ja aletaan yhä
paremmin ymmärtää toistemme asioita. Tähän
avautuu tilaisuus myös NFI:n piirissä ja
monilla onkin tätä tietä saatuja kansainvälisiä
ystävyyssuhteita. Mutta selvää rahassa
laskettavaakin hyötyä on saatavilla ja
käytettäessä tilaisuutta hyväksi toteutetaan
veljesjärjestön tavoitteita.

Ajatellaanpa, että rautatieläinen, joka saa
vuosittain vapaalippuja ainakin Euroopan
rautateille, suunnittelee ulkomaanmatkaa. Hän
on TRL:n jäsen ja hän päättää majoittua NFI:n
jäsenliittojen majoissa, joita on parisen tuhatta
eri puolilla maailmaa. Mahdotonta ei ole, että
hän yöpyy pelkästään meidän majoillamme,
joiden hinnat noudattavat samaa kohtuullisen
kuppaamisen periaatetta kuin omatkin
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erämajamme Lapissa ja Karjalassa. Matkan
suunnittelija huomaa, etä hänen matkansa
tulee maksamaan hämmästyttävän vähän. Kun
hotelliyöpymisistä saa maksaa kerralta satoja
markkoja, joutuu meidän majoillamme
maksamaan vain meidän rahassamme
laskettuna kymppejä. Yöpymispaikka ei
tietenkään ole hotellitasoa, mutta jos matkalle
lähtijä ei osaa nukkua muualla kuin
hotellihuoneessa, on laskettava matkan hinta
sen mukaan. Aikanaan kun
internationaalimme sai alkunsa ja ruvettiin
rakentamaan ”naturfreundehauseja”, lähdettiin
siitä, että työläinen, jolla ei ole suuria rahoja,
pystyy reissaamaan ja näkemään maailmaa
samalla tavalla kuin äveriäs kanssaihmisensä.
Syntyi majaverkko, joka on halpa, mutta jossa
on oma romanttisuus, sellainen, että sen kokee
vasta kun näkee.

Alhainen hintataso on johtanut muutamat talot
vaikeuksiin. Ei ole sanottu, etteikö jouduttaisi
myymään esim. Meranin taloa, joka sijaitsee
Italian Tyrolin pohattojen turistipesässä.
Muutamat Hollannin liiton majojen pitäjät
ovat joutuneet ottamaan laskimen taskustaan
ja aprikoimaan taloutta. Jos mekin osaltamme
käytäisimme enemmän veljesjärjestöjemme
majoja siinä määrin kuin se meille on
mahdollista, olisi meidänkin rikkamme
rokassa antamassa pennejä hyvään
tarkoitukseen.

Lomareissu NFI:n jäsenjärjestöjen majalta
majalle on erikoisuus, vaihtoehto, niinkuin
nykyisin on tapana sanoa. Se on halpa
vaihtoehto, joka tarjoaa uudenlaisen maailman
ja siinä samalla tulee ystäviä, samalla tavalla
ajattelevia ja samaan järjestöryhmään
kuuluvia.

ERKKI WIKSTEN

Retkeilijä
maailmanmatkaajana

Työväen Retkeilyliitto – retkeilyluonteestaan
johtuen – on koko olemassaolonsa ajan
poikennut olennaisella tavalla monista muista
järjestöistä kansainvälisessä toiminnassaan.
Kansainvälinen osallistuminen ei ole
ainoastaan edustuksellista, järjestön johtoon
keskittyvää, vaan tarkoituksena on tarjota
jäsenistölle ja jäsenseuroille suoria, välittömiä
mahdollisuuksia kansainväliseen
yhteydenottoon, retkeilyyn ja matkailuun.
Aloite liikkeellelähdöstä on joukkojen, siis
jäsenten tasolla. Kansainvälisen yhteisön
tehtävänä on luoda tähän yhteydenpitoon
rakenteellisia mahdollisuuksia. 

Suomi sijaitsee aikamoisten etäisyyksien
päässä Euroopankin keskuksista saati sitten
yhteydenpidosta ja retkistä oman maanosan
ulkopuolelle. 1980-luvun matka- ja
vaelluskertomukset osoittavat, että liikkeelle
lähdettiin ennakkoluulottomasti ja
omatoimisesti. Matkat Aasiaan, Afrikkaan,
Islantiin, Grönlantiin ja Huippuvuorille -  ja
liiton lehteen kirjoitetut matkakertomukset
osoittavat, että retkeilijät olivat löytäneet
liitosta yhdistävän tekijän, joka tarjosi
kaukokaipuuta ja elämyksiä hakevalle
jäsenelle sekä tukea että toiminnallisen
alustan raportointiin ja kokemustenvaihtoon.
1970-luvun lopun matkat Itävaltaan ja Fritz
Moravecin alppikiipeilykouluun näyttävät
muodostuneen pysyväksi innoituksen
lähteeksi lähes kaikille noille matkoille
osallistuneista. Itävallan alppien jylhä kauneus
ja alppikylien vuosisatainen kulttuuri jättää
vaikuttavan muistijäljen, joka ohjaa
palaamaan yhä uudelleen maahan, jossa
kansainvälisten luonnonystävien  historia
1800-luvun jälkipuoliskolla alkaa.

Maltillisen matkailun mahdollisuudet
Työväen Retkeilyliitto on kansainvälisten
esikuviensa mukaisesti valinnut
lähtökohdakseen maltillisen matkailun ja
retkeilyn. Kansainväisessä yhteisössä tämä
merkitsi etäisyyden ottamista tavanomaiseen
turismiin, joka ei täyttänyt ympäristön-
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suojelun eikä kulttuurisen antinsa puolesta
luonnonystävien vaatimuksia.

Me ja he
(Retkeilijä/2 1989)

Nyt on alkamassa se liittokokousten väli,
jolloin liitto täyttää 20 vuotta. Liitosta on
tulossa aikuinen ja sen on aika katsoa, että se
pääsee irti nuoruuden pahoista vaivoista.

Liitto on muutamilla aloilla saanut aikaan
ehkä enemmän kuin monet muut järjestöt
kahdessa vuosikymmenessä, semminkin jos
arvion mitaksi otetaan taloudelliset
voimavarat. Rahaa ei ole ollut paljon, mutta
muu voimavara, jota liiton jäsenten
keskuudessa löytyy enemmän kuin
nykyaikana yleensä, on vienyt meidät siihen,
missä ollaan. Niinkuin elämässä yleensä, yksi
asia on edistynyt joutuisammin ja siinä on
päästy pitemmälle ja toinen edennyt
hitaammin taikka kokonaan jäänyt
paikoilleen. Nyt kun liitto on tullut aikuiseksi,
on koetettava saada toteutumaan ne unelmat,
joihin on kohdistettu toiveita, mutta tuloksia
ei ole saatu. Voimat on saatava kokoon
tulosten saavuttamiseksi, ja työhön ne
ihmisemme, joilla on intoa, voimaa ja
mahdollisuus viedä asioita eteenpäin.

***

Viime aikojen pääpuheenaiheita on ollut
kysymys siitä, miten monta pakolaista meille
Suomeen voi taikka tulee ottaa. On puhuttu
asiasta yhdeltä puolelta, mutta toiselta ei.
Moni ei ole suutaan avannut siitä, miten
meidän tulee arkisessa kanssakäymisessämme
suhtautua tänne otettuihin pakolaisiin, olipa
näitä sata taikka kaksi. Valitettavasti asia on
niin, etä kun joku kanssaihmisistämme
hiukankin puheensa taikka ulkonäkönsä
puolesta poikkeaa meistä itsestämme, niin että
voi arvata hänet ulkomaalaiseksi taikkapa
kerrassaan pakolaiseksi, on pölkkypää kuin
pölkkypää oitis nimittelemässä tätä
turvenuijaksi taikka mutakuonoksi. Tällainen
tekee tänne pakosta joutuneen elämän
sietämättömäksi ja voi aikanaan synnyttää
kaunoja. Kukaan ei omasta synnyinmaastaan
ja kasvuympäristöstään lähde noin vain ja jos
pakosta on lähdettävä, kipeä kaipuu takaisin
kalvaa ehkä lopun iän. Tähän katkeruuteen
tuo pahan lisän lähimmäisten nurja
suhtautuminen, jonka taustalla enimmäkseen
on vain laaja tyhmyys. Meidän olisi siis
kohennettava käyttäytymistapojamme ja
vihjattava toisillekin siitä tarpeen vaatiessa.
Jos emme pysty estämään sitä, että ihmisen on
lähdettävä vieraille maille vieraitten ihmisten
armoille. Koettakaamme osoittaa olevamme
sivistyskansan jäseniä, jotka yrittävät auttaa
pakolaista ottamalla tämän luokseen ja
suhtautumalla häneen kuin vieraaseen taikka

omaan väkeen. Kuinka vain.
Ja miksi tämä piti sanoa juuri tässä lehdessä?
Siksi, että meidän keskuuteemme saattaa
ilmaantua omassa maassamme asuvia ihmisiä,
jotka eivät ole vähääkään suomalaisten
näköisiä, mutta jotka haluavat olla
kanssamme, koska he asuvat
keskuudessamme. Ottakaapa kunnia-
asiaksenne pitää heistä huoli ja suhtautua
heihin siten, että ne mielellään tulevat
toistekin meidän joukkoomme.

Oikein hyvä, jos tämä tuli sanotuksi aiheetta!

***
Meillä joillakin on ollut unelma, että saamme
tänne vieraaksemme naapureita, jotka puhuvat
kanssamme enemmän tai vähemmän samaa
kieltä, mutta jotka eivät ennen ole päässeet
luoksemme. Nyt on aika muuttunut ja asiat
ovat toisin. Jos onnistumme yrityksissämme,
on juhannuksen jälkeen pidettävällä
perheleirillä mukana virolaisia, nyt ensin
suomea puhuvia virolaisia, myöhemmin ehkä
suomea osaamattomia, joiden kanssa on
hauska tapailla asioita selväksi ja ehkä oppia
puhumaan heidän kieltäänkin. Ja sitten on
mahdollista retkeillä heidän maassaan, joka
läheisyydestään huolimatta on meille ennen
näkemätön.

Mitähän ajattelisitte retkeily-yhteistoiminnasta
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suomensukuisten kesken. Meitähän on
maailmalla avaralla Kanadasta Australiaan,
Pohjois-Norjasta Inkerinmaalle, Karjalaan ja
kauemmaksikin. Meillä NFI:ssä on Keski-
Euroopassa saksaa puhuvat, näiden vierellä
ranskaa puhuivat ja meillä olisivat
suomensukuisia kieliä puhuvat. Tuntuu
jotenkin huvittavalta, mutta jonakin päivänä
se on totta. Toivomme sitä.

ERKKI WIKSTEN

Kuolan saamelaiset

Vuonna 1997 presidenttikonferenssin
yhteydessä NFI:n puheenjohtaja Herbert
Brückner kertoi saksalaisesta Lappland-
Initiative (Lappi-aloite) ryhmästä. Hänen
mukaansa ryhmällä on yhteyksiä Kuolan
saamelaisiin ja se etsii yhteistyökumppania
Suomesta ”jonkin projektin” toteuttamiseksi.
Tieto ei ollut kovin kattavaa, mutta
yhteyshenkilön, Günter Böttcherin
puhelinnumero saatiin. Lupasin olla avuksi,
jos ryhmän hankkeet tavalla tai toisella
koskettaisivat TRL:n ja NFI:n toiminta-
ajatusta.
Yhteys saatiinkin aikaiseksi ja ensimmäinen
tapaaminen sattui sopivasti Helsinkiin, jossa
Günter ja Margret Böttcher olivat erään
tuttavaperheen luona kyläilemässä. Molemmat
bremeniläiset olivat jo yli kaksikymmentä

vuotta retkeilleet Suomessa ja viettivät loma-
aikojaan usein Lapissa, tukikohtanaan Inarin
Eivihjärvi. Eräällä matkallaan vuonna 1995 he
sattumalta näkivät erikoisiin saamelaisasuihin
pukeutuneita naisia Inarissa ja saamelais-
kulttuurin harrastajina heidän mielenkiintonsa
heräsi tätä vähän Suomen saamelaisista
asuiltaan poikkeavaa ryhmää kohtaan.

Kävi ilmi että kysymyksessä oli joukko
Kuolan saamelaisia naisia, heidän joukossaan
myös Nina Afanasjeva, Kuolan saamelaisten
liiton puheenjohtaja. 

Tästä tapaamisesta alkoi kanssakäyminen,
joka johti Lappland-Initiative yhdistyksen
perustamiseen ja tiiviiseen yhteistyöhön
tämän yhdistyksen ja Kuolan saamelaisten
kanssa. Kuolan saamelaiset, jotka vielä sata
vuotta sitten hallitsivat melkein yksin laajaa
Kuolan niemimaata porosaamelaisina ja
merisaamelaisina, olivat jääneet pieneksi
vähemmistöksi omalla elinalueellaan.
Neuvostoliitossa toteutettu kollektivisointi oli
johtanut saamelaiset valtion tiloille,
sovhooseihin, jotka Neuvostoliiton
romahdettua vuorostaan lopettivat
toimintansa. Vuosikymmenten aikana oli
Murmanskin merisataman ja
mineraalilöytöjen ansiosta Kuolasta tullut
taloudellisesti ja sotilaallisesti tärkeä osa
Neuvostoliittoa. Väestömäärä oli lisääntynyt

huimasti, niin että Kuolan saamelaiset
muodostivat mitättömän pienen vähemmistön
koko väestöstä. Samalla saamelaisten
elinkeino ja kulttuurinen perusta oli ajettu
perikadon partaalle.

Neuvostoliiton hajottua myös yleiset elämisen
ehdot laajalla Venäjänmaalla romahtivat.
Talous joka muutenkaan ei ollut tuonut
pohjoisiin oloihin yleistä, kaikille ulottuvaa
hyvinvointia, muodostui saamelaiselle
alkuperäiskansalle elinkeinon perustan
kadottua taisteluksi hengissä pysymisestä.
Bremeniläiselle aloiteryhmälle kävi hyvin
pian selväksi että oli aloitettava
humanitäärinen kampanja Kuolan
saamelaisten pelastamiseksi. Kysymys oli
samalla Euroopan ainoan alkuperäiskansan
yhden osan, Kuolan saamelaisten tilanteen
tunnetuksi tekemisestä  Venäjän rajojen
ulkopuolella.

Työväen Retkeilyliitolle kohdistettu
avunpyyntö kiteytyi muutamassa kuukaudessa
toiveeksi ja pyynnöksi yrittää avustaa
Lappland-Initiative-Bremenin johdolla
lanseerattua humanitääristä kampanjaa. Ensi
vaiheessa oli kysymys elintarvikkeista, joista
Neuvostoliiton romahdettua oli monen vuoden
ajan huutava pula. Saamelaiset elivät Kuolan
niemimaalla nälkäkuoleman partaalla.
Pienikin apu tuossa tilanteessa auttaisi
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pahimman yli ja toisi toivoa siitä että heitä ei
ole kokonaan unohdettu. Voitaisiinko
Suomesta toimittaa avustuksia rajan yli
Murmanskiin ja sieltä edelleen jakaa niitä eri
puolilla niemimaata eläville, suuressa hädässä
eläville saamelaisille?

Avustusolosuhteet Venäjällä 1990-luvun
puolivälissä olivat monella tavalla sekavat.
Tilanne oli kaikkialla Venäjällä äärimmäisen
vaikea, mitä kuvastaa se että  Keski-
Euroopasta lähetetyt avustusrekat juuttuivat
raja-asemille eikä humanitääristä apua saatu
toimitettua perille. Suomessakin tunnettiin
suurta sympatiaa virolaisia, karjalaisia ja
muita suomensukuisia heimoja kohtaan ja
aloitteita tehtii avustuskuljetusten
aikaansaamiseksi. 

Tilanteen vaikeus todettiin hallitustasoa
myöten: pääministeri Lipponen lausui
mielipiteenään, että jos humanitääristä apua
haluttiin antaa, oli parempi tukeutua Kirkon
ulkomaanavun ja Punaisen Ristin vahvoihin
organisaatioihin kuin yrittää itse toteuttaa
omatoimisesti avustuskuljetuksia.
Käytännössä tämä olisi merkinnyt
humanitäärisen avun rajaamista rahan
keruuseen mainituille yhteisöille ja hurskasta
toivetta siitä, että tuo pieni alkuperäiskansa
Kuolan niemimaalla sekin tulisi tavalla tai
toisella avustusten kohteeksi. Kansainväliset

Luonnonystävät, Lappland-Initiative Bremen
tai Työväen Retkeilyliitto eivät olisi tässä
työssä profiloituneet millään tavalla. Myös
Saksan kirkkojen ekumeeninen
kansainvälinen apu yritti löytää tätä kautta
uutta kanavaa saamelaisten konkreettiseksi ja
välittömäksi avustamiseksi – niin yllättävältä
kuin se kuulostaakin.

Päätettiin sittenkin kokeilla omatoimista
projektia, joka kohdistuisi suoraan Kuolan
saamelaisille, heidän kanssaan yhdessä
suunniteltujen, perhekäyttöön mitoitettujen
elintarvikepakettien aikaansaamiseksi ja
toimittamiseksi avun tarvitsijoille. Kuolan
saamelaisten puheenjohtaja Nina Afanasjeva
kävi säännöllisin väliajoin Norjan Karasjoella
saamelaiskäräjien kokouksissa ja näiden
matkojen yhteydessä oli mahdollisuus
rakentaa konkreettinen suunnitelma. Se oli
seuraava:
Koottaisiin noin 100 mk:n arvoisia paketteja,
joihin kerättäisiin peruselintarvikkeita kuten
jauhoja, ryynejä,  pastaa, ruokaöljyä, suolaa,
sokeria, teetä ja muita jokapäiväisessä
ruoanlaitossa tarvittavia raaka-aineita.
Työväen Retkeilyliitto avaisi avustustilin,
luvat hankittaisiin ja järjestettäisiin keräys,
jossa yritettäisiin saada rahaa kokoon niin
paljon, että voitaisiin keväällä 1998 toimittaa
kuorma-autollinen avustuspaketteja Ivalosta
Murmanskiin. Matka on kolmisensataa

kilometriä ja tie varsinkin Venäjän puolella
huonokuntoinen mutta kuitenkin ajettavissa.
Kuljetuskustannukset suomalaisilla kuorma-
autoilla tulisivat kalliksi. Siispä lähdettiin
siitä, että saamelaiset hankkisivat
Murmanskista kuorma-auton kuljettajineen
hakemaan avustuspaketteja Ivalosta.

Keväällä 1998 oltiin jo vaiheessa, että Ivalon
Valintatalolle voitiin tehdä tilaus kolmensadan
n. kymmenen kilon painosen avustuserän
kokoamisesta, jotka sitten tietyllä viikolla
tultaisiin Venäjältä hakemaan.
Rajavartioviranomaista pyydettiin selvitystä
siitä, millaisia pumaakoita tällaiset
elintarvikekassit tarvitsisivat. Mainittakoon,
että Suomen elintarvikeviranomaisten oli
annettava todistus siitä, että Valintatalosta
hankitut tuotteet täyttivät elintarvikkeille
asetetut tuoreusvaatimukset ja muut
määräykset. Raja-Joosepin tullille toimitettiin
yksityiskohtainen lista siitä, mitä kyseiset,
sisällöltään identtiset Valintatalon kassit
sisälsivät. Suomen rajaviranomaisia pyydettiin
välittämään nämä tiedot valmiiksi Venäjän
puolen rajaviranomaisille.

Huhtikuussa 1988 puksuttelikin vanha
venäläinen kuorma-auto Ivalon Valintatalolle;
oli koottu vähän talkooväkeäkin siirtämään jo
valmiiksi maksetut avustuspakkaukset
kuorma-autoon, joka sitten seuraavana
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päivänä lähti rajalle – ja pääsi eteenpäin aina
Murmanskiin saakka. Siellä lähetys joutui
vielä muutamaksi viikoksi karanteeniin, mutta
vihdoin toukokuussa oltiin valmiita
aloittamaan jakelu hätää kärsiville. Kuolan
saamelaisten liitto organisoi omalla
asiantuntemuksellaan jakelun oikeisiin
kohteisiin ja liiton puheenjohtaja raportoi
avun antajille, minne lähetyksen tavarat oli
toimitettu.

Syys-lokakuussa temppu uusittiin ja toinen
3000 kg erä elintarvikkeita lähti Ivalon
Valintatalolta Kuolaan. Sekin meni perille
samoin seremonioin. Kuolan saamelaisten
yhteisö oli saanut tuntuvaa kansainvälistä
apua, joka suurella kiitollisuudella otettiin
vastaan. NFI:ssä ja Breminen  ekumeenisessä
kansainvälisen avun yhteisössä ihmeteltiin
sitä, että avustuserät olivat sittenkin päätyneet
näennäisesti aika mutkattomalla tavalla juuri
niille tarkoitettuihin kohteisiin.

Kun Kuolan saamelaisten liitto sitten vuonna
1999 piti 10-vuotisjuhliaan – liitto oli
perustettu välittömästi Neuvostoliiton
rakenteen hajoamisen käytyä ilmeiseksi –
Lappland Initiative Bremen ja  Naturfreunde
Internationale kutsuttiin mukaan näihin
juhlallisuuksiin. Tämän katsauksen
kirjoittajalle lankesi tuo mieleenpainuva
tehtävä. Matkan aikana osallistuttiin Kuolan

Saamelaisten liiton, sen naisjärjestön ja
nuorisojärjestön yhteisiin juhlallisuuksiin ja
mielenilmauskulkueeseen Murmanskin
keskustassa. Juhlien päätteeksi Ilpo Rossi ja
Jouni Moskojeff Sevettijärveltä tekivät
tutustumismatkan Lovozeroon ja
Olenegorskiin. Lovozero (Luujärvi) on
porosaamelaisten keskittymä keskellä Kuolan
niemimaata lähellä Hiipinän tuntureita ja
Olenegorsk puolestaan erämaahan tökätty
kaivoskaupunki Lovozerosta vajaa sata
kilometriä Murmasnkin suuntaan.

Nuoret luonnonystävät

Tullessaan TRL:n puheenjohtajaksi vuonna
1992 Ellen Granholm totesi heti alkajaisiksi,
että

 ”liiton jäsenistön piirissä on
jälkikasvu turvattava. On satsattava
siihen, joka tuo nuoria mukaan. Pitää
järjestää tapahtumia, joihin
mahdollisimman monet ja eri ikäiset
voivat osallistua. Nuoret pitävät
metsästä ja luonnosta. Heille pitää
järjestää siihen kulkemisen
mahdollisuus.”

Perhetoiminnan ohella hän puhui myös lasten
leiritoiminnasta ja tarpeesta kehittää lapsille ja
nuorille sopivia toimintamuotoja.

Nuoria oli toki mukana TRL:n toiminnassa
ihan alkuajoista lähtien. Jo 1970-luvulla TRL
lähetti nuoria osanottajia Strassbourgiin
Euroopan Neuvoston alaisena toimivaan
nuorisokeskukseen Kansainvälisten Nuorten
Luonnonystävien kursseille. Olemme jo
toisaalla tässä katsauksesa Riitta Sairisen
sanoin kuvanneet, miten äiti ja lapsi pärjäävät
pitkälläkin vaelluksella yhdessä
erämaaolosuhteissa. Espoon Retkeilijöiden
Hilkka Laitinen kehitti lasten toimintaan
erityisen satuhahmon, Mörrin, joka ilmestyi
aina TRL:n retkeilypäiville.  Mörri  järjesteli
yhtä ja toista yllättävää sen ajan lapsille, jotka
nyt itse ovat isä ja äitejä omissa perheissään.
Varkhanmukassa järjestettiin perheleirejä,
riihimäkeläiset olivat lapsiryhmän kanssa
Alpeilla, Tuusulan Kairankävijät järjestivät
myös  lastenleirejä.

1990-luvun puolivälissä ja sen  jälkeen  syntyi
Helsingin Luonnonystävien yhteyteen
Nuorten Luonnonystävien toimintaa
kansainvälisten mallien mukaisesti. Syntyi
itseasiassa koko Suomea kattava Nuorten
Luonnonystävien verkosto. Tämän toiminnan
kehittäjänä toimi Leena Peltoniemi, joka oli
valittu Kunta-alan ammattiliitto KTV:n
nuorisotoimitsijaksi. Mikäpä olisi parempi
toimintamuoto nuorille ammattiyhdistys-
liikkeeseen tuleville, kuin yhteinen vapaa-
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ajanvietto, retkeily, vaellukset ja osallistavan
rakenteen luominen. Mukaan tuli myös
sellaiset liiton toiminnassa pitkään
vaikuttaneet henkilöt kuin Sari Seuna ja Jutta
Ordning, jonka tausta oli akavalaisessa
ammatillisessa järjestäytymisessä. Helsingin
Luonnonystäviin perustettiin Nuorten
Luonnonystävien jaosto, jota kautta saatiin
yhteys Työväen Retkeilijöihin ja edelleen
Nuorten Luonnonystävien kansainväliseen
liittoon. Eipä aikaakaan, kun nuoria
suomalaisia luonnonystäviä alkoi yhä
tiuhempaan näkyä sekä liiton että IYNF:n
(International Youth Nature  Friends)
toiminnassa. Monista heistä on sittemmin
tullut myös aktiivista toimijoita sekä
retkeilijöinä, ammattiyhdistysaktiiveina että
myös poliitikkoina. Tapio Havasto, JHL:n
Helsingin Yhteisjärjestön pääluottamusmies ja
Helsingin kaupunginvaltuuston jäsen yhtenä
esimerkkinä.

Nuoret luonnonystävät järjestivät viiden maan
yhteisen eurooppalaisen tapahtuman
vuosituhannen vaihteessa. Mukana olivat
Suomen lisäksi Romania, Tsekki, Italia ja
Espanja ja tähän tapahtumaan Nuoret
Luonnonystävät saivat myös EU:n tukea.
Suomen seminaari järjestettiin Ylöjärvellä
Voionmaan opistolla. Europarlamentaarikko
Riitta Myller, Karjalan Retkeilijät, osallistui
luennoitsijana tähän nuorten yhteiskunnallista

asemaa osanottajamaissa käsitelleeseen
tapahtumasarjaan. Suomalaiset vuorostaan
osallistuivat muissa maissa järjestettyihin
tapahtumiin.

Tästä tulemmekin lapsi- ja nuorisotoimintaa
koskevan ulottuvuuden perimmäisten
kysymysten äärelle. Lapset ja lastenlapset
retkille mukaan, pidempääkään vaellusreissua
ei kannata pelätä! Koulumaailmaan kannattaa
tarjota majojamme myös mielenkiintoisena
leirikohteena! Ammattiyhdistysliikkeen
suuntaan Nuoret Luonnonystävät on
kansainvälisenä ulottuvuutena suorastaan
loistava mahdollisuus. Juuri mielekkään ja
aatteellistakin sisältöä omaavan vapaa-
aikaulottuvuuden rinnalla tapahtuu kasvamista
yhteisöön, yhteistoimintaan, aktiivisuuteen ja
omavastuiseen toimintaan. 

Jäsenmaksuvelat NFI:lle 

Tammikuussa 1993  vieraili  liiton toinen
varapuheenjohtaja Ilpo Rossi
yksityisluontoisella matkallaan Wienissä ja
kävi esittäytymässä NFI:n toimistossa tavaten
pääsihteeri Frieder Steden. Tässä yhteydessä

kävi ilmi, että TRL:n jäsenmaksut
internationaalille olivat maksamatta vuosilta
1990, 1991 ja 1992. Yhdessä mietittiin, mitä
asian eteen voitaisiin tehdä. Suomalaisena
periaatteena voidaan lähtökohtaisesti pitää
sitä, että velat kansainväliselle yhteisölle
maksetaan. 

Tehtiin siis suunitelma, jonka mukaan neljän
seuraavan vuoden aikana eli 1993, 1994, 1995
ja 1996 pyritään vuosittaisten jäsenmaksujen
lisäksi selviytymään myös kertyneestä
velkataakasta. Kun ottaa huomioon, että tämä
tehtävä sattui 1990-luvun alun pahimpiin
lamavuosiin Suomessa ja että toteutetut kaksi
devalvaatiota vielä raskaalla kädellä lisäsivät
TRL:n velkataakkaa, joutui 20-vuotias liitto
yhden haastavimman järjestöllisen tehtävänsä
eteen. Uuden hallituksen piirissä ei ollut tietoa
NFI:n suuntaan syntyneestä velkasuhteesta
eikä se kirjanpidostakaan käynyt selville.
Tässä mielessä uudelle hallitukselle
maksamattomat jäsenmaksut tulivat täytenä
yllätyksenä.  

Asia herätti tietenkin monipolvista
keskustelua hallituksen ja jäsenten piirissä;
perättiin kansainvälisen yhteisön palveluja
jäsenmaksujen vastikkeeksi. Aiheellisestikin
heräsi kysymys: mitä hyötyä TRL:lle on
NFI:n jäsenyydestä? Toisaalta kyllä todettin,
että jäsenyys velvoittaa ja jäsenmaksut on
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hoidettava, jos aiotaan pitää yllä tätä
ainutlaatuista jäsensuhdetta NFI:n.

Manfred Pils valittiin NFI:n uudeksi
pääsihteeriksi maaliskuun alusta 1993 ja
saman vuoden syksyllä TRL:n edustajilla oli
mahdollisuus tavata uusi pääsihteeri ja
keskustella mm. TRL:n ja NFI:n
jäsenmaksurästeistä ja niiden hoitamisesta.
Tässä yhteydessä mietittiin muutakin kuin
pelkkiä TRL:n säästötoimia. Yhteisen
pohdiskelun tuloksena todettiin, että jonkin
NFI:n toimintajaoston tai mahdollisesti jopa
presidenttikonferenssin saaminen voisi tarjota
liiton yhteistyösuhteiden pohjalta
mahdollisuuksia  edullisiin
kokousjärjestelyihin. Näin saatavia
mahdollisia alennuksia ja hintaetuja TRL voisi
käyttää osasuorituksena erääntyvien velkojen
maksamisessa. 

Ajatus jäi hautumaan ja kun NFI:n pääsihteeri
loppuvuodesta 1995 käväisi Suomessa,
sovittiin alustavasti että Suomen järjestö saisi
järjestääkseen vuoden 1997 NFI:n
presidenttikonferenssin. Kun vallinneissa
oloissa tuotti tuskaa normaaleistakin
jäsenmaksuista huolehtiminen, tuli tämä
kokous TRL:lle mahdollisuutena näyttää, että
täällä osataan sekä järjestää kansainvälisiä
kokouksia että huolehtia tapahtuman
järjestämisestä tavalla, joka tuo tulosta

molemmille osapuolille. Suomen hintataso oli
tuohon aikaan kansainvälisille vieraille melko
kohtuullinen, olihan Suomen markkaa
devalvoitu pari-kolme vuotta aiemmin
kahteenkin kertaan. Lisäksi TRL pääsi
tapahtuman yhteydessä hyödyntämään
merkittävää suhdettaan
palkansaajaliikkeeseen: presidenttikokouksen
pitopaikaksi valikoitui Kunta-alan
ammattiliitto KTV:n uudehko opisto
Karjaalla, nykyisessä Raaseporin
kaupungissa. Myös opisto halusi näyttää sen
sopivuuden myös kansainvälisten
konferenssien pitopaikaksi. Niinpä TRL sai
varattua edustavan kokouksenpitopaikan.  NFI
puolestaan maksoi mielellään kulut
listahintojen mukaisesti ja salli TRL:n käyttää
omiin suhteisiinsa perustuvat alennetut hinnat
oman varainhankintansa hyväksi. Yllättäen
oltiinkin vuoden 1997 lopulla tilanteessa,
jossa TRL oli suoriutunut internationaalin
suuntaan sekä velkarästeistään että
jäsenmaksuistaan. Suomessa alkoi
taloudellisessa tilanteessa näkyä muutenkin
selkiytymisen merkkejä; uusi toivo oli
viriämässä suhteessa tulevaisuuteen.
 
Uusia uhkia oli kuitenkin nousemassa
Työväen Retkeilyliiton talouteen
vuosikymmenen lopulla. Tällä kertaa oli
asialla myös TRL:n investointeja ja toimintaa
siihen saakka rahoittanut Raha-

automaattiyhdistys RAY. Retkeily- ja
matkailualan järjestöjä oli alettu pudottaa
avustusten saajien joukosta, mm. Suomen
Retkeilymajajärjestön avustukset evättiin.
Koko retkeilyä ja matkailua koskeva
momentti haluttiin häivyttää RAY:n
avustusjärjestelmästä. Taustalla oli nähtävissä
Euroopan Unionin – johon Suomikin oli
vuonna 1995 päättänyt liittyä – vapaan
kilpailun  periaatteet. Raha-
automaattiyhdistyksen tukien katsottiin
vääristävän vapaata kilpailua, koska
yksityisillä yrityksillä ei ollut pääsyä
avustusten piiriin.

Ero NFI:n
täysjäsenyydestä?

Synkeä kehitys toteutui: vuonna 1999
Työväen Retkeilyliitto ei saanut raha-
automaatiavustusta enää lainkaan, liiton
tukeminen tätä kautta oli tyystin lopetettu.
Avustusten alasajo, vähentäminen oli aloitettu
jo vuonna 1996. Se merkitsi sitä, että liitto
joutui kovaan henkiinjäämistaisteluun, jossa
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jouduttiin käymään läpi kaikki toiminnot ja
katsomaan, mikä oli tärkeää ja mikä ei. Ei siis
ihme että 2000-luvulle siirryttäessä
jäsensuhde NFI:iin nousi uudelleen
keskusteluun. TRL:n sääntömääräinen
liittokokous oli asettanut hallitukselle tehtävän
NFI:n  jäsensuhdetta koskevan asian
selvittämiseksi ennen seuraava varsinaista
liittokokousta. TRL:n hallitus ei loppujen
lopuksi nähnyt muuta vaihtoehtoa kuin
ehdottaa vuonna 2002 ylimääräisen
liittokokouksen pitämistä. Sen aiheena oli
TRL:n hallituksen keväällä 2002 tekemä
yksimielinen esitys NFI:stä eroamiseksi.
Ainoana syynä tähän synkkään ratkaisuun oli
TRL:n äärimmäisen vaikea taloudellinen
tilanne. Ylimääräinen liittokokous kutsuttiin
siis Pohjois-Karjalaan Ukonjoelle 9-11.8.
2002 päättämään  NFI:stä eroamisesta .

Hallituksen päätöksestä kerrottiin jäsenistölle
varovaisin sanakääntein. Naturfreunde
Internationale NFI, kansainvälinen yhteisö oli
ollut aika paljon esillä Retkeilijä-lehdessä
mm. NFI:n ja TRL:n yhteisen
humananitäärisen ja hyvin onnistuneen
hankkeen ”Pelastakaa Kuolan saamelaiset”
merkeissä. Ennen elokuun retkeilypäiviä ja
niiden yhteyteen kutsuttua ylimääräistä
liittokokousta ilmestyneessä 2/2002
Retkeilijälehdessä asiasta ei ollut muuta
sanottavaa kuin liiton puheenjohtajan

palstallaan pääkirjoituksessa ollut seuraava
maininta:

”Liittomme hallitus on päättänyt kutsua
ylimääräisen liittokokouksen koolle
retkeilypäivien yhteyteen saadakseen
edellisen varsinaisen liittokokopuksen
asettamassa ajassa alulle toimenpiteet, jotka
katsotaan tarpeellisiksi NFI:n jäsenyyden
suhteen.
NFI on kansainvälinen yhteytemme nyt, jos
sen irtisanomme, kansainvälinen yhteys säilyy
TUL:n yhteisöjäsenyyden kautta. Riittääkö
se? Osaammeko hyödyntää olevan
mahdollisuuden?”

Tässä kannattaa mainita myös, että liitto oli
solminut yhteistoimintasopimuksen TUL:n
kanssa, jonka tarkoituksena ilmeisesti oli
korvata kansainväliset yhteydet.
Yhteistoimintasopimus TRL:ää lähellä olevan,
kilpaurheilua ja liikuntaa painottavan työväen
perinteisen järjestön  kanssa oli tärkeää myös
sen vuoksi, että tällä järjestöllä oli edustus
Valtion Liikuntaneuvostossa, jonka sana
puolestaan painoi Opetusministeriön
veikkausvoittovarojen jaosta päätettäessä. 

Eroamisasia oli kyllä tullut seurojen tietoon
kirjeitse, ja kokoukseen lähteviä edustajia
evästettiin seuran omaksuman kannan
mukaisesti. Helsingin Luonnonystävät pitivät

kokouksensa 17.5. 2002, nimesivät
edustajansa ja niitä ilmoittaessaan lähettivät
liittoon seuraavanlaisen viestin:

Hyvät ystävät! 

22052002

Pitämässään kokouksessa 17.5. 02
Helsingin Luonnonystävät   nimesi
edustajikseen jo varsinaiseen
liittokokoukseen osallistuneet, eli Sari
Seuna varsinaiseksi ja Jutta Ordning
varalle. Todennäköisesti he molemmat
osallistuvat ylimääräiseen  liitto-
kokoukseen. Valtakirjan toimitamme
sitten kun varsinainen kokouskutsu on
saapunut. 
 
Kuten eilisessä kokouksessa jo ilmeni,
yhdistyksemme on NFI:n jäsenyyden
ylläpitämisen ja kehittämisen
kannalla. Kansainvälinen toiminta ei
ole ylittänyt hallituksen hyväksymien
vuosittaisten talousarvioiden raameja
eikä siten voi olla syyllinen TRL:n
velkaantumiseen. Syitä ja radikaaleja
ratkaisuja on haettava sieltä, missä
homma on päässyt repsahtamaan. 
 
Jos TRL:n ylimääräinen liittokokous
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päättää erota NFI:stä, merkitsee se
melkoisella varmuudella Helsingin
Luonnonystävien jäsenyyden
päättymistä TRL:ssä ja edustajiemme
irtautumista toiminnallisesta vastuusta
liiton tehtävissä. 
Terveisin
Helsingin Luonnonystävät ry 
Ilpo Rossi

TRL oli lähettänyt aikeistaan ilmoituksen
NFI:lle 17.6. 2002 tarkoituksella irtisanoa
täysjäsenyys internationaalissa ja korvata se
yhteistoimintajäsenyydellä. Kirjeen saavuttua
NFI:ssä luonnollisesti huolestuttiin Työväen
Retkeilyliitossa tapahtuneesta käänteestä
suhteessa internationaaliin. NFI:n presidentti
Herbert Brückner vastasi TRL:n kirjeeseen
välittömästi seuraavasti:

”Hyvät ystävät

Olemme saaneet 17. kesäkuuta
lähettämänne kirjeen ja olemme sen
sisällöstä surullisia. Toivomme, että
näin monien vuosien yhteistyön
jälkeen TRL pysyy NFI:n jäsenenä.

Ensiksi vastaamme kirjeenne
muodollisiin kohtiin:
- NFI:n säännöstö on liitteenä.
- Vaihtoa täysjäsenyydestä partneriksi
(yhteistoimintajäseneksi) ei voida tällä

hetkellä ajatella. Säännösten pykälä
10 määrittää NFI:stä eron: kukin
jäsen voi erota kuuden kuukauden
irtisanomisajan jälkeen kunkin
toimivuoden lopussa. Seuraava
eroamisaika olisi siis mahdollinen
31.12. 2003, jolloin jäsenyys pitäisi
kirjallisesti irtisanoa 30.6. 2003
mennessä. Samanaikaisesti voitaisiin
hakea partnerijäseneksi ottamista.
- Partnerijäsenet eivät maksa
jäsenmaksua, mutta eivät myöskään
ole oikeutettuja äänestämään NFI:n
valiokunnissa. NFI ei maksa
myöskään näiden edustajien
matkakustannuksia kokouksiin
osallistumisesta. Partnerit voivat
käyttää Naturfreunde-nimeä ja
tunnusta – mutta partnerilla ei ole
oikeutta edustaa maassaan
Naturfreundeja. Partneri-status luotiin
yhdistysten saattamiseksi
Naturfreunde-yhteyteen, mutta se ei
ole korvike jäsenyydelle.
- Liittyen NFI:n internetissä olevaan
majasivustoon: olemme jo useissa
keskusteluissa   ja kokouksissa tehneet
tarjouksen, että Suomen majat
voidaan ottaa mukaan ohjelmaan –
maksutta. Partnerijärjestölle emme voi
myöntää tällaista mahdollisuutta.

Haluaisimme pyytää teitä vielä kerran
huolellisesti punnitsemaan NFI:n
jäsenyyden edut.

- Varsinkin näinä globalisaation
aikoina, jotka koskevat myös Suomea,
ovat kansainväliset järjestöt – ennen
muuta työväenliikkeen piirissä –
ehdottoman tarpeellisia. NFI on yksi
harvoista kansainvälisistä liittymistä,
joka pitää myös sosiaalisten intressien
puolta politiikkaa vastaan. Nyt kun
Eurooppa yhdistyy yhä enemmän,
emme voi kuvitella, että Suomi
haluaisi jäädä sivuun.
- Kuten tiedätte, eivät Luonnonystävät
ole Pohjois-Euroopassa kovin vahvasti
edustettuja ja me olemme aina olleet
iloisia siitä, että meillä on luja yhteys
TRL:n kanssa. Olemme myös aina
toivoneet, että TRL auttaisi meitä
saamaan parempaa jalansijaa
Ruotsissa, Norjassa, Baltian maissa ja
Venäjällä. TRL:n eroaminen
heikentäisi tuntuvasti koko
Naturfreunde-liikettä Pohjois-
Euroopassa. Olemme mielellämme
valmiita kehittämään kanssanne
strategioita siitä, miten Naturfreunde-
liikettä voitaisiin vahvistaa
pohjoisessa.
- Meidän mielestämme TRL:llä voi
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olla myös suoraa hyötyä yhteydestä
suureen Naturfreunde-perheeseen,
esim. Suomeen matkustavien ryhmien
kautta tai jäsenyöpymisillä teidän
majoissanne (esim. www.nfhouse.org )

- Jos TRL voisi tässä mielessä
enemmän käyttää hyväkseen NFI:ia –
huolimatta olemassaolevista
kieliongelmista – silloin NFI:n
jäsenyys voisi tuottaa jopa voittoa.

Olisimme iloisia, jos voisimme vielä
keskustella yhdessä ennen näin
vakavaa päätöstä. Tämä voisi
tietenkin tapahtua myös Helsingissä.
Pyydämme kuitenkin, että 11. elokuuta
ette vielä tee  lopullista ratkaisua,
vaan että kaikki mahdollisuudet
tutkitaan huolella.

Ystävällisin terveisin
Herbert Brückner
Puheenjohtaja

NFI:n presidentin kirje tuli TRL:oon
heinäkuun puolivälissä, mutta sitä ennen tuli
NFI:n presidentiltä Herbert Brückneriltä
huolestunut puhelinsoitto, jossa hän kertoi
TRL:stä tulleesta kirjeestä ja NFI:ltä tulevasta,
hänen allekirjoittamastaan kirjeestä.
Kasvimaalta tavoitettu Ilpo Rossi oli toiminut
jo edellisellä vuosikymmenellä TRL:n ja

NFI:n välisissä asioissa yhteydenpitäjänä,
samoin vuosituhannen  vaihteen molemmin
puolin tapahtuneessa Kuola-projektissa NFI:n
yhteyshenkilönä saksalaiseen aloiteryhmään
ja avustushankkeen edetessä myös Kuolan
saamelaisiin. Presidentti Brückner korosti
puhelussaan sitä, että asiassa ei ole kysymys
ainoastaan rahasta, vaan olisi tavalla tai
toisella nostettava poliittiselle tasolle ja
saatava tätä kautta vahvaa tukea TRL:n
pysymiselle Kansainvälisten luonnonystävien
täysjäsenenä. Luonnonystävien
puheenjohtajana Ilpo Rossi oli jo toukokuussa
ilmoittanut oman seuransa Helsingin
Luonnonystävien kannan jäsenyyden
säilyttämisestä NFI:ssä. Monet muutkin
keskeisesti retkeilijöiden toimintaan
osallistuneet ilmaisivat huolensa, heidän
joukossaan liiton aiempi puheenjohtaja Ellen
Granholm Espoosta ja Liisa Niskanen
Kuopiosta, liiton varapuheenjohtaja 1980-
luvulta. Tästäkin syystä hän oli valmis
ryhtymään toimiin vaihtoehtoisen ratkaisun ja
samalla ulospääsyn löytämiseksi tästä
vaikeasta tilanteesta. Syntyi seuraavanlainen
lähestymistapa.
Eero Heinäluoma, SAK:n yhteiskuntasuhteista
vastaava johtaja oli juuri kesäkuun alussa
2002  tullut valituksi SDP:n uudeksi
puoluesihteeriksi.  Ajatellen kansanvaltaisen
työväenliikkeen järjestöjä ja niiden
kansainvälisiä suhteita olisi ollut

pahanenteinen alku hänen puoluesihteeri-
kaudelleen, jos yksi maltilliseen matkailuun,
retkeilyyn, ympäristö- ja kulttuuritoimintaan
suuntautunut lieveliike olisi alkajaisiksi
irrottautunut tärkeistä kansainvälisistä
yhteyksistä. Niinpä Ilpo lähetti Heinäluomalle
onnittelusähköpostia:

Hyvä Toveri! 
Ensiksikin onnittelut puoluesihteerin
tehtävään valitsemisesi
johdosta! Toivon mukaan kätesi jälki
alkaa pian näkyä sekä SDP:n sisäisessä
toiminnassa että uusissa
yhteiskuntapoliittisissa  aloitteissa.
Seuraavassa kerron lyhyesti eräästä
tärkeästä ympäristöpoliittisesta
ulottuvuudesta, jossa apu olisi tarpeen. 

Sain tänään puhelinsoiton NFI:n,
kansainvälisen luonnonystävien
internationaalin presidentiltä
Herbert Brückneriltä, joka kertoi
Suomen jäsenjärjestöltä TRL:ltä
viime viikolla saamastaan
kirjeestä, jossa Työväen
Retkeilyliitto kertoo aikovansa
erota kansainvälisen järjestön
jäsenyydestä, pääosin sen vuoksi,
että järjestö ei kykene maksamaan
vuosittaista, tällä hetkellä n. 3500
euron jäsenmaksua ( jäsenmaksu
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on noin 1 euro/jäsen
kansainväliselle yhteisölle).

Minuun hän otti yhteyttä sen
vuoksi, että olen takavuosina
hoitanut TRL:n kansainvälisiä
yhteyksiä ja yrittänyt avata
tarjolla olevia mahdollisuuksia
kotimaisille viiteryhmille. NFI:n
presidentti oli ymmärrettävästi
kovasti huolissaan ja ilmoitti
järjestön vastaavan kirjeitse
TRL:lle, mutta pyysi minua
samalla nostamaan asiaa
poliittiselle tasolle. NFI on tällä
hetkellä ainoa työväenliikkeen
arvoperinnöstä ammentava
kansainvälinen ympäristöliike,
joka hakee yhteyttä mm.
ammattiyhdistysliikkeeseen
osallistavan ympäristöpolitiikan
mahdollistamiseksi. 
---

 
Olisi todella sääli, jos tämä
palkansaajien
tulevien toimintamahdollisuuksien
kanava jouduttaisiin uhraamaan asian
merkityksen kannalta lähes mitättömän
summan tähden. 
 
TRL:n ylimääräinen edustajakokous

päättää tästä eroasiasta elokuun 11.
päivä Ilomantsissa. Mielipiteet seurojen
keskuudessa ovat puolesta ja vastaan,
kuten ymmärtää saattaa. 
 
Kun kansainvälisen järjestön nokkamies
on nyt ottanut yhteyttä, niin kysymys
kuuluu, voitaisiinko asialle
tehdä jotain  poliittisella
tasolla? Kysymys mielestäni ei ole
pelkästään kerjäämisestä, vaan TRL:n
kansainvälisen jäsenyyden
turvaamisesta ja uusien,
palkansaajapohjaisten  toimintamallien
luomisesta tällä vihreiden elitistisesti -
etenkin Helsingissä - hallitsemalla
alueella. 
 
Työväen Retkeilyliiton puheenjohtaja on
Kuusenkosken kaupungin
liikuntapäällikkö Tauno Hellsten. 
Häneltä voi saada lisätietoja asiasta.
Olen tietenkin valmis itsekin toimiin,
jotta emme katkoisi toiminnallisia
käsiämme tai ampuisi itseämme
tervehdyttämismielessä polveen. 
 
Poliittisin kesäterveisin 
 

Ilpo Rossi 

Eero Heinäluoma vastasi jo seuraavana
päivänä lähetettyyn sähköpostiin:

H.T. Ilpo, 
 

Jaan huolesi. Yritetään toimia asiassa
yhteistyössä esim. SAK:n kanssa, jotta kv-
yhteydet voisivat säilyä. 

Terv. 
Eero 

Tästä lyhykäisestä sähköpostien vaihdosta
alkoi keskellä kesälomakautta uusi vaihe,
jossa SAK:n arvovaltaan nojaten  esitettiin
tässä kriittisessä tilanteessa yhteistoiminnan
tiivistämistä tavalla, joka nostaisi
ammattiyhdistysliikkeelle tärkeitä asioita
aktiivisen valmistelun kohteeksi ja samalla
mahdollistaisi Työväen Retkeilyliitolle siihen
astista aktiivisemman roolin sille keskeisissä
asioissa tässä palkansaajien perinteisessä ja
keskeisessä järjestössä. Myös SAK:n taholla
ymmärrettiin välittömästi asian tärkeys ja
ryhdyttiin valmistelmaan TRL:lle aloitetta
vielä ennen elokuun ylimääräistä
liittokokousta. 

SAK:n ja TRL:n yhteistoiminta

SAK pitää mahdollisuuksia kehittää
Työväen Retkeilyliiton roolia osana
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palkansaajaliikkeelle luonteenomaista
liikuntaperinnettä, osallistavaa
ympäristötoimintaa ja näihin liittyvän
kulttuurin kehittämistä merkittävänä
ja haluaa osaltaan tukea tätä
toimintaa. Erityisen merkittävänä SAK
pitää TRL:n kansainvälistä yhteyttä
palkansaajaperinnettä edustavaan
kansainväliseen keskusjärjestöön
NFI:hin, Naturfreunde
Internationaleen.

Näistä perusteista lähtien SAK esittää
yhteistoiminnan pohjaksi seuraavaa:

1) Järjestöllistä yhteyttä tiivistetään
esim. siten, että SAK saa osallistua
puhe- ja esitysoikeudella TRL:n
hallituksen toimintaan ja TRL saa
vastaavasti puhe- ja
esitysoikeuden sen toimialaa
koskevissa kysymyksissä SAK:n
järjestötoiminnassa;

2) Mikäli TRL saa jatkossa kaksi
edustajaa NFI:n kongressiin,
toisen näistä voisi olla SAK:laista
palkansaajanäkökulmaa edustava;

3) Ryhdytään kehittämään
osallistavaa, maltillista,
työyhteisöpohjaista retkeily- ja
ympäristötoimintaa erikseen
perustettavassa yhteisessä

työryhmässä; teemoina voisi olla
mm.

a) Järjestöjen majojen
mukaansaaminen
NFI:n
majaverkostoon

b) Maltillista matkailua
edustavien majojen
kokoaminen NFI:n
Eco-tours-sivuille

4) SAK vahvistaa yhteisiin
neuvotteluihin nojautuen TRL:n
järjestötoimintaa ja erityisesti
siihen liittyvien kansainvälisten
velvoitteiden täyttämistä.

  

SAK:n aloitteen tarkoituksena oli myös
raottaa niitä mahdollisuuksia, joita
yhteistoiminta maltillisen matkailun ja
ympäristöpolitiikan alueella tarjoaisi myös
jäsenliitoille, ammattiosastoille ja näiden
vapaa-aikatoiminnalle. Yhteistoiminnalle olisi
runsain mitoin pohjaa, oltiinhan vasta
muutama vuosi aiemmin liitytty Euroopan
Unioniin; tarve eurooppalaisen identiteetin
löytämiseen voisi kehittyä juuri
aktiivisemman, maltillisen matkailun,
retkeilyn ja yhteydenpidon kautta.

Tämä sinänsä toivottu, voimaperäinen aloite

tuli viime hetkellä, kesken kesälomien, eikä
erityisiä tapaamisia  ennen ylimääräistä
liittokokousta voitu eikä ehditty järjestää.
Internet ja sähköposti oli astunut aktiiviseen
rooliin jo tässä vaiheessa.Tietoa kotikoneille
voitiin välittää ja saada uusi aloite harkintaan.
Kun sitten Ilomantsin Ukonjoella pidetyillä
retkeilypäivillä kokoonnuttiin ylimääräiseen
liittokokoukseen, oli hallituksen esitykselle
myös vahva vaihtoehto tarjolla.

Ylimääräisen liittokokouksen päätös

8 § NFI-JÄSENYYDESTÄ
PÄÄTTÄMINEN

Liiton hallitus esittää, että Työväen
Retkeilyliitto eroaisi Naturfreunde
Internationalen täysjäsenyydestä ja
pyrkisi halvempaan
jäsenyyskategoriaan.

Tauno Hellsten selvitti kokoukselle
syitä, miksi hallitus päätyi esittämään
eroamista Kansainvälisistä
Luonnonystävistä (NFI).  Liiton
taloudellinen tilanne on suurin syy.
Edellinen liittokokous velvoitti
hallituksen selvittämään vuoden
sisällä hyödyt ja kustannukset NFI-
jäsenyydestä. Kustannukset ovat olleet
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vajaat 3000 euroa vuodessa
(jäsenmaksu). Liitto ei ole osannut
käyttää hyväkseen NFI:n tarjoamia
mahdollisuuksia kovinkaan hyvin
maamme sijainnista ja resurssiemme
vähyydestä johtuen. 

Kerroimme eroaikeistamme NFI:lle
kirjeessä 17.6. ja vastauskirje tuli
NFI:n presidentiltä 11.7.  Kirjeessä
Herbert Brückner pyytää meitä vielä
vakavasti harkitse-maan ennen kuin
päätämme luopua NFI:n jäsenyydestä,
onhan NFI harvoja kansainvälisiä
työväenliikkeen järjestöjä. TRL on
myös pitkäaikainen yhteistyökumppani
ja sen ero heikentäisi tuntuvasti
Luonnonystävien liikettä Pohjois-
Euroopassa, jossa NFI toivoo liikkeen
vahvistuvan. 
NFI:n partnerijärjestöt odottavat
siirtymistä täysjäsenyyteen. TRL:n
halu vaihtaa jäsenyys partneri-
statukseen ei saa ymmärtämystä.
(Liite 5, suomennos NFI:n kirjeestä)

Tauno Hellsten kertoi saaneensa
runsaasti yhteydenottoja NFI-asiassa.
Kokousväestä osa oli tutustunut
kahteen jäsenseurojen
puheenjohtajilta tulleeseen kirjeeseen
(ja ne kiersivät kokouksessa), joissa

kritisoitiin voimakkaasti aikeita erota
NFI:stä.

Käytettiin puheenvuoroja, joissa
useimmissa haluttiin lisäselvityksiä
jäsenyysasiassa. Meidän näkemyksiä
pitää välittää NFI:lle ja sieltäpäin
kaivataan myös yhteydenottoja.

Liittokokouksen päätös:
Ylimääräinen liittokokous edellyttää
hallituksen käyvän jatkoneuvotteluja
NFI:n kanssa. Samalla selvitetään
edut ja mahdollisuudet, mitä NFI voi
TRL:lle antaa. Lopullinen
päätöksenteko NFI-jäsenyydestä
siirretään varsinaiseen
liittokokoukseen.

Draama oli loppujen lopuksi saanut sekä
NFI:n että TRL:n ja sen
yhteistoimintakumppaneiden kannalta
uudenlaisen ja myönteisen päätöksen, joka
osoitti että valoa tunnelin päässä oli
nähtävissä. Tällä kertaa kuitenkin tarvittiin
ulkopuolista tukea umpisolmun avaamiseksi.
Paradoksaalista on sekin, että kansainvälisen
toiminnan kriisi avasi uudella tavalla
yhteistoimintasuhteita kotimaiseen
toimintaan.

TRL:n toimistosta toimistonhoitaja Maija
Koponen ilmoitti kirjeellä liittokokouksen
päätöksestä. Liiton vaatimattomaan tyyliin
kuului, ettei virallista, liiton nimenkirjoittajien
allekirjoittamaa kirjettä tästäkään asiasta
kansainväliselle yhteisölle lähetetty. 

NFI:ssä odotettiin – tietenkin – jännityksellä
Työväen Retkeilyliiton ylimääräisen
liittokokouksen ratkaisua. Oli jouduttu
turvautumaan virallisten kirjeiden lisäksi
puhelimiin ja käsilläolevaan tietotekniikkaan
ensimmäistä kertaa liiton historiassa. Ehkä
tätä taustaa vasten on ymmärrettävissä, että
puuhamiehenä ollut Helsingin
Luonnonystävien puhenjohtaja lähetti
helpottuneena NFI:n johdolle seuraavanlaista
sähköpostia

Dear Herbert and Manfred, 
This is to inform you that the Finnish member
of the NFI, Työväen Retkeilyliitto TRL, has
postponed the decision concerning the
membership in the NFI until the next ordinary
Congress of the organisation, due of the
announcenment of the Finnish Trade Union
Central SAK, that it  considers the
membership of the TRL in the NFI as an
essential political question and will start the
co-operation ( the necessary support
included) with the TRL in order to provide the
important international values and practical
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support in the environmental, cultural
and nature bounded work for its members. 
So, the first act in this drama has been
concluded, lets hope that the next one will
be even a bit more positive... 
 
"Self-reflection is the school of wisdom."
       Baltasar Gracián (1601 - 1658); Spanish
philosopher, writer. 
With best regards  
Ilpo Rossi

30. NFI:n
presidenttikokous

Stuttgartissa 14.-15.5
2010

Jutta Ordning, TRL:n kv-toimikunnan
puheenjohtaja

Presidenttikokous pidettiin jälleen
kaksipäiväisenä kokouksena, ja jo vuosien

ajan ajankohdaksi on vakiintunut
helatorstain aika. Ensi vuonnakin 31. NFI-
presidenttikokous tullaan pitämään ajalla
12.-15.5.2011 ja poikkeuksellisesti
suunnitelmissa on pitää kokous
ensimmäistä kertaa Euroopan ulkopuolella
eli Senegalin Dakarissa, joka juhlii silloin
paikallisen järjestön, ASAN,  
10-vuotistaivalta.
Tänä vuonna paikaksi oli valikoitunut
Stuttgart, koska siellä taas juhlittiin Saksan
100-vuotistaivalta ja siksi historiaa
käytiinkin läpi moneen otteeseen
työväenliikkeen alkuhämäristä alkaen. 

Ensimmäisenä kokouspäivänä
presidenttikokousta käytiin puoleen päivään
asti ja sitten iltapäivästä jatkettiin kaikille
avoimella Biodiversiteetti eli luonnon
monimuotoisuus -seminaarilla. Paikalle ei
kuitenkaan eksynyt montaakaan ulkopuolista,
vaikka ohjelma oli monipuolinen ja
asiantunteva. Se pidettiin paikallisessa
Stuttgartin Haus Fuchsrainissa, jonne pääsee
keskustasta paikallisbussilla 20 minuutissa.
Samana iltana oli sitten vielä virallinen 100-
vuotisjuhlatilaisuus Stuttgartin
kaupungintalolla, jossa saksalaisittain käytiin
ensin parin tunnin ajan läpi satavuotista
historiaa eri puhujien osalta ja lopuksi tarjolla
oli musiikkia ja pikkupurtavaa noin 300
Naturfreundille. Saksan järjestössä on tällä

hetkellä n. 100 000 jäsentä 750 eri
paikallisryhmissä, joista juuri tämä Stuttgart-
Osten perustettiin v. 1913. 

Seuraavana päivänä jatkettiin taas
presidenttikokousta puoleen päivään, ja sitten
jälleen oli iltapäivästä alkaen kaikille avoin
seminaari, jossa aiheena oli maahanmuutto,
köyhyys, kauppapolitiikka ja
ympäristöpakolaisuus. Siellä oli puhujia
kansanedustajista ja entisistä ministereistä
alkaen, mutta ei sekään houkutellut kovasti
ulkopuolisia osallistujia. Ilmeisesti juuri
helatorstain pitkät pyhät saavat paikalliset
reissun päälle eikä siksi kiinnostuneita juuri
löytynyt. Aiemmin jompanakumpana
kokouspäivänä on tehty aina joku puolen
päivän retki paikallisiin kohteisiin, mutta nyt
ilmeisesti rahansäästösyistä istutaan tukevasti
kokousta ja seminaaria pari päivää paikallaan.
Onneksi aiheet olivat kyllä mielenkiintoiset,
mutta on tosi raskasta kuunnella täyttä asiaa
aamuyhdeksästä iltayhdeksään kaksi päivää
peräkkäin. 

Molemmista seminaareista löytyy paljon
papereita ja suurin osa materiaaleista on
pistetty verkkoonkin NFI:n omille sivuille.
Eräs ympäristötieteen pedagogi esitteli
tutkimusta, jossa oli tutkittu, miten lasten ja
nuorten kiinnostus ympäristöasioihin kehittyy
portaittain eri vaiheiden kautta: ensin pitää
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oppia tuntemaan/nimeämään, sitten elämään
ja kokemaan luontoa, sitten kyetään
arvostamaan luontoa, josta herää uteliaisuus
suurempaan tiedonhakuun ja ympäristön
tutkimiseen, ja edelleen niiden pohjalta kasvaa
suurempi ja syvempi ymmärrys ja yhteyksien
taju luonnon monimuotoisuutta kohtaan ja
viimeisimpänä, ylimmällä portaalla on kasvu
vastuuseen ja ympäristön suojeluun käytännön
toimenpitein. Ilmeisesti jatkossa NFI:n
huomio tulee kiinnittymään juuri näihin
erilaisiin pedagogisiin ja sosiaalisiin
ihmisoikeus-, ympäristöpakolaisuus,
solidaarisuus- ja Euroopan
sosiaalifooruminkin nostamiin keskeisiin
kysymyksiin, ympäristöasioiden ohella. Jobin
postina tässä kokouksessa pidettiin
muistohetket Slovakian pitkäaikaisen
edustajan Vratislav Schaalin muistolle sekä
Suomessakin IYNF:n leiriin osallistuneen
nuoren Astrid van Herpensin muistolle.

Wienin toimiston remontti on valmistunut ja
koko NFI-tiimi on päässyt taas
työskentelemään kodeistaan saman katon alle
Diefenbachgasselle. Henkilökuntakuluja on
pyritty vähentämään koko ajan ja niinpä
pitkäaikainen tstotyöntekijä Stefanie Röder on
palannut Wienistä kotimaahansa Saksaan
muiden töiden pariin. Andrea Lichtenecker on
jäänyt äitiyslomalle ja suurimpana kaikista
talousmuutoksista tuli yli 10-vuotisen

tutkimuslaitos Respektin (kestävän matkailun
tutkimus) lopettaminen taloudellisesti
kannattomattomana. Suomi on osalllistunut
Respektin toimintaan 100 euron
tukipanoksella vuosittain, mutta nyt tulee
sitten viimeinen maksu ja sen jälkeen Respekt
jatkaa ainoastaan kaikki jo aloitetut Eu-
rahoitteiset hankkeensa loppuun, mutta nimi
ja logo jäävät edelleen NFI:n käyttöön hyvän
maineensa tähden.

Vuoden 2007-2009 Maisemasta Tonavan
suistosta on siirrytty Unkarin rajaseutuun eli
Slovak-Aggtelek Karstin maisemiin (YK:n
perintölistakohteena), jossa avajaiset pidettiin
toukokuussa 2010. Kyseessä on Euroopan
suurin karst-alue (eli jonkinlainen
hiekkakivialue satoine tippukiviluolastoineen,
www.landscapeoftheyear.net/karst )) ja se
toimii vuoden maisemana 2011 asti. Uusina
maisemaehdokkaina, 2012-13 esiteltiin jotain
Kreikan pikkusaarta ja Olympos-vuorta, mutta
ne tuskin toteutuvat, koska eivät täytä kahden-
kolmen maan rajakohtakriteeriä.

Kokouksessa esitettiin myös avoin kutsu
osallistua ilmastokokoukseen Saksan
Oetzenhausenissa 12-14.11.2010. Lisäksi
keskusteltiin ja esiteltiin taas uusia Natura
Trails-polkuja, joka on monin osin palkittu
Naturfreund-innovaatio ja kasvattaa polkujaan
ristiin rastiin ympäri Keski-Eurooppaa; jopa

Romaniaan on avattu ensimmäinen virallinen
Natura Trail-polku! Markkinoinnin
vahvistamiseksi on kuvattu uusi NFI-
toiminnoista kertova mainosfilmi, jota voi
myöhemmin ladata verkosta ja sitä voi käyttää
eri tilaisuuksissa toiminnan esittelemiseksi.
Sitä on saatavissa toistaiseksi vain saksan,
ranskan- ja englanninkielisenä, mutta itse
olisin kiinnostunut tekemään siitä vaikka
suomenkielisen version, mikäli kiinnostusta
sen esittämiseen löytyy. NFI on saanut myös
uusia partnereita Portugalista ja Chilestä, joten
kysykää toimistosta yhteystietoja, jos
matkaatte sinne päin. Niin ikään satunnaisesti
mukana ollut Kypros lähetti pitkästä aikaa
edustajansa tähän Saksan kokoukseen, mikä
oli mukava yllätys. Afrikasta on nyt
vakiintunut edustajat sekä Senegalista että
Togosta mukaan kaikkiin kokouksiin. Ensi
vuonna onkin taas myös, joka kolmas vuosi,
aina syksyisin pidettävä NFI-kongressi, joka
pidettäneen Itävallan Grazissa (29.9. -
1.10.2011) rahansäästösyistä.

Taloudellisesti NFI on taas vuosien
säästökuurien jälkeen jo plussan puolella,
mutta tiukkaa linjaa on jatkettava eikä uusia
rahoituskanavia ole näkyvissä vaan kuluja
täytyy jatkuvasti karsia. Myös nuorten IYNF
on päässyt taloudellisesti vakaaseen
tilanteeseen ja osaltaan tässä auttoi myös
perinteisen nuorten Variety-magazinen
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lopetuspäätös. Jatkossa nuoret tekevät vain
edullisempaa vuosikertomus-kirjasta, josta
kokouksessa jaettiin ensimmäiset kappaleet
500 erän painoksesta. Nuorten uutuusideana
oli esitellä majanrakennus-hankkeita, joissa
puita suojellaan rakentamalla niihin ekologisia
majoja; kokouksessa esiteltiin erilaisia
prototyyppejä ja kutsuttiin eri kesäleireihin
tekemään niitä majoja!

Uusia haasteita

Euroopan Unionin
ympäristöpolitiikka
Työväen Retkeilyliiton ympäristöpoliittinen
profiili on ollut käytännön ratkaisuihin ja
toimintaan suuntautuva. Ympäristötietoisuutta
ei ole suinkaan puuttunut, se on nähtävissä
tavasta jolla majaverkostoa on rakennettu ja
toimintaan liittyvien kertomusten sisällöstä.

Liiton maltillisen matkailun lähtökohta on
eräs keskeisimpiä ympäristöpoliittisia
ulottuvuuksia. Ympäristöpolitiikka
kokonaisuudessaankin edellyttää
suuntautumista vähintäänkin eurooppalaiseen
toimintaan, minkä lisäksi lähihistoriaan on jo
kuulunut koko joukko maailmanlaajuisia
ympäristökokouksia ja niihin liittyviä

julistuksia. Kansalliset hallitukset ja
ympäristöviranomaiset käyvät globaalilla
tasolla keskustelua ja hakevät toimenpiteitä
käytännön ratkaisuiksi ja konkreettisiksi
toimenpiteiksi. Tällä tasolla kansainväliset
ympäristöjärjestöt ovat säännöllisesti mukana
sekä valmistelussa että kannanottojen
muovaamisessa. Aina näissä kokouksissa ei
ole onnistuttu, mutta massiivinen yleinen
tietoisuus ihmisen aiheuttamien muutosten
seurauksista on joka tapauksessa tunkemassa
maailman suurimpia päästöjä ja
ilmastomuutokseen eniten vaikuttavien
hallitusten tietoisuuteen.

Euroopan Unioni on osaltaan tehnyt jo vuosia
laajaa ympäristöpoliittista työtä, joka
kuitenkin on – kuten muutkin Euroopan
Unionin toiminnan alueet – vahvan poliittisen
lobbauksen ja vaikuttamisen kohteena.
Unionin poliittiset voimasuhteet ovat antaneet
konservatiiviselle suuntaukselle
mahdollisuuden ”ensi yön oikeuteen” Unionin
ympäristöpolitiikankin linjaamisessa, mutta
toisaalta Unionilla on myös yhteishallinnon
perinteitä, mikä tarkoitaa myös
kansalaisjärjestöjen kuulemista  ja varsinkin
kansainvälisten nuorisojärjestöjen – myös
ympäristökysymyksiin suuntautuneiden –
euroopantasoisen seminaari- ja muun
koulutus- ja projektitoiminnan
mahdollistamista. NFI, kansainvälinen

keskusjärjestömme on yksi kahdeksasta
Euroopassa edustettuna olevasta
ympäristöinternationaalista ja on niistä
kaikkein vanhin,  perustettu jo vuonna 1895.
Majaverkostoineen se edustaa tyypillistä
tavallisten työtä tekevien kansalaisten toivetta
päästä luontoon, pitää teitä ja mahdollisuuksia
avoimena myös niille jotka itse eivät omista
maata. NFI edustaa tavallisen kansalaisen
toivetta yleisen edun ottamisesta huomioon
vapaa-aika-alueiden, luonnon- ja
kansallispuistojen rakentamisessa,
puhumattakaan  tärkeiden  luonnon- ja
kulttuuriarvoja sisältävien kohteiden
säilyttämisestä ja vaalimisesta. NFI:n
perinteikäs ”Berg Frei!” huudahdus sisältää
siis lähtökohdan suurta valtavirtaa
muistuttavaan    kansalaismielipiteen
toteuttamiseen ympäristöpolitiikassa.
Kysymys on tavallisen ihmisen oikeudesta
kokea luonnon ihmeellisyys ja ammentaa siitä
elinvoimaa elämän eri vaiheissa.

Kansainvälisen keskusjärjestön kautta avautuu
Työväen Retkeilyliitolle laadukas
tiedonsaanti-, osallistumis- ja
vaikuttamiskanava kansainväliseen
ympäristöpolitiikkaan. Kysymys ei ole
vähäisestä asiasta, kun tiedetään mm.
lisääntyvän lentomatkustamisen aiheuttamat
valtavat hiilidioksidipäästöt, puutteellisen
yhdyskuntasuunnittelun aiheuttamat ongelmat



126

vesistöille ja maailman merille tai
ihmiskunnan haparoivat yritykset löytää
saasteettomia ja myös pitkällä tähtäimellä
vaarattomia energian muotoja. Jos
maltillisessa ympäristöpolitiikassa ja
elämäntavassa ei onnistuta, uhkaa luonto
ihmistä dramaattisilla, seurauksiltaan
arvaamattomilla muutoksilla. Ikävät
muutokset kohtaavat – se tiedetään –
ensimmäisenä juuri tavallisen, palkallaan
elävän kansalaisen. Siksi myös Työväen
Retkeilyliitosta on luotava foorumi, joka
tarjoaa pääsyn oman maan rajojen yli, mukaan
kansainväliseen keskusteluun,
vuorovaikutukseen, kokemusten vaihtoon ja
osallistavaan vaikuttamiseen elämäntapaan ja
ympäristöön liittyvissä kysymyksissä.
Näistäkin syistä yhteys kansainväliseen
luonnonystävien internationaaliin NFI:iin ja
sen rakenteisiin on ainutlaatuinen ja arvokas. 

Kulttuuriretkeily -
kulttuuriatlas
Haluan ylläolevalla otsikolla nostaa esiin
1980- ja 1990-luvun taitteessa NFI:n
pääsihteerinä toimineen  Frieder Steden
ajatuksen euroopanlaajuisen kulttuurireittien
verkoston luomisesta. Frieder Stede tarkoitti
ennenkaikkea Euroopan mutta myös koko
maailman kulttuuriperinnön  saattamista
lähelle tavallista ihmistä muodossa, johon

voisi tarttua maltillisen matkailun keinoin
siinä missä nykyään valitaan tavanomainen
turistimatka eksoottisiin kohteisiin. 

NFI:n ja TRL:n majaverkoston rinnalle siis
tarvitaan kulttuurireittien kartta samalla tavoin
kuin autoileva matkailija on käyttänyt
autoiluun tarkoitettua auto-Atlas kirjaa näihin
päiviin saakka. Internetin, paikantamisen ja
linkkien myötä nähtävyydet ja
tutustumiskohteet voivat tulevaisuudessa olla
perustietoineen  hetimmiten myös maltillisen
matkailijan, retkeilijän ja myös vaeltajan
käytettävissä.

Viime aikoina NFI on ryhtynyt avaamaan
TRL:n kv-toimikunnan puheenjohtajan Jutta
Ordningin raportissa mainittuja  Natura
Trails -polkuja. Tätä voidaan pitää
sovellutuksena parikymmentä vuotta vanhasta
NFI:n silloisen pääsihteerin
kulttuuriatlaksesta.

Tästä eteenpäin

Uusi vuosituhat toi tullessaan haasteita, jotka
osin olivat vanhaa perua – mutta uutta,

mullistavaa näytti myös olevan tulossa. Näistä
on jo kerrottu muussakin yhteydessä, mutta
yhteenveto on silti tarpeen kokonaiskuvan
saamiseksi siitä, missä mennään ja mitä
mahdollisesti on tulossa. 

Liiton talous
TRL on joutunut taistelemaan neljä
ensimmäistä vuosikymmentä niukoissa
taloudellisissa olosuhteissa. Ensimmäiset
vuodet elettiin Työväen Urheiluseurojen
Keskusliiton alaisuudessa ja tämän
keskusjärjestön antaman tuen varassa.
Vuodesta 1975 lähtien liitto alkoi saada tukea
retkeilykeskuksen rakentamiseen ja
toimintaansa raha-automaattivaroista.
Yhteiskunnan tuki kannusti liittoa valtavaan
voimainponnistukseen, oman majaverkoston
rakentamiseen. Liitto sai myös vsta 1976
pientä toiminta-avustusta RAY:ltä, mikä
mahdollisti vuosikymmenen lopulla
irtautumisen perinteisestä työväen
kilpaurheiluliikkeestä ja sitoutumisen
Kansainvälisten Luonnonystävien NFI:n
keskeisten teemojen,  vapaa-ajan,
ympäristönsuojelun, kulttuurin ja liikunnan
teemojen kehittelemiseen.
Kansainvälisten yhteyksien ja NFI:n
jäsenyyteen liittyvien
jäsenmaksuvelvoitteiden hoitaminen on koettu
aina raskaaksi, välillä jopa ylivoimaiseksi
taakaksi. 1990-luvun puolivälissä ja sen
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jälkeen onnistuttiin suoriutumaan
jäsenmaksuveloista, mutta jo 2000-luvun
alussa oltiin uudestaan tilanteessa, jossa
ainoaksi pelastukseksi koettiin irtautuminen
NFI:n täysjäsenyydestä. Tälläkin kertaa
onnistuttiin  viime hetkellä kääntämään
tilanne  lähinnä ammattiyhdistysliikkeen
solidaarisuudenosoituksella sillä tavalla
valoisaksi, että tätä raskasta päätöstä ei
sittenkään tarvinnut tehdä.

Raha-automaattiyhdistys ei osoittautunut
pysyväksi TRL:n valtionavun ja yhteiskunnan
tuen lähteeksi. 1990-luvun lopulla liitto joutui
elämään yhden vuoden täysin vailla
yhteiskunnan tukea, mikä oli osaltaan  omiaan
vaarantamaan myös liitolle merkittävän NFI-
jäsenyyden.
Yhteiskunnalliset olot Suomessa eivät ole
vieläkään sillä tavalla vakiintuneet, että
kansalaisjärjestöjen toiminnan tukemista
pidettäisiin tärkeänä kansalaiskasvatuksen
ulottuvuutena. Näin siitäkin huolimata, että ne
yhteyksineen voisivat tuoda merkittävän
laadullisen lisän vapaa-ajanviettoon,
kulttuuriin ja kansanterveydenkin
edistämiseen. Liitossa on jatkossakin
varauduttava kehittämään sellaisia
omarahoituksen muotoja, kuten
kämppämaksut, vieraanvaraisuutta ja
järjestötietoisuutta yhdistävä – toistaiseksi
aktivoitumaton -  ”ystävälliset ovet”

-vierailukäytäntö ja tietenkin jäsenyyteen ja
jäsenmaksuun perustuva yhteys liittoon. 

Majatoiminta
Lappiin, Enontekiölle nousivat Varkhanmukan
retkeilykeskus kelokämppineen, Liitereineen,
Suaskumpuineen ja  ja Korsuineen. Vähän
pohjoisemmaksi rakennettiin Käkkälö ja
viimeisenä, 1980-luvun loppupuolella
hankittiin vielä Lätäskurkkio Lätäsenon
varrelta. Kittilän puolelle Harrisaajon tien
päähän suosaarekkeelle rakennettiin
Rihmakuru kaksine kämppineeen ja
saunoineen. TUK:n perintönä TRL sai
omistukseensa ilmeisesti nimellishintaan
Ukonjoen kämpän, jota Karjalan Retkeilijät
ovat liiton nimissä isännöineet. 1990-luvulla
tehtiin vielä hankinta Keski-Suomesta:
vuonna 1995 ostettiin erämainen
Lautakankaan tukikohta Pyhännästä laajojen
marjamaiden keskeltä. Tätä tukikohtaa ei
kuitenkaan jaksettu pitää pitkään.

Majaverkoston vaatimat välittömät
korjaustyöt ja niiden huollon ylläpito on
onnistuttu hoitamaan lähes uskomattoman,
koko liiton historian ajan jatkuneen
talkootoiminnan voimin. Välillä on päässyt
tapahtumaan rapistumista ja aika-ajoin sekä
majat että liitto ovat kärsineet
huolimattomuudesta, välinpitämättömyydestä,

epärehellisyydestä ja osaamattomuudestakin
johtuvasta toimintatavasta. Urbanisoituva
kansakunta ei osaa samalla tavalla tulla
toimeen sinänsä nautinnollisissa
yksinkertaisissa olosuhteissa, joita valtaosa
TRL:n majoista tarjoaa. Tietoisesti maltillinen
matkailu on uusille sukupolville entistäkin
vaativampi haaste. Kysymys on
kulttuuriperinteen, retkeilyn ja
ympäristöosaamisen vaativasta yhdistelmästä.

Liiton jäsenseuroilla on ollut vuosien saatossa
lukuisa ja vaihteleva määrä joko omia tai
seuran hallinnassa olevia majoja. Ne ovat
tulleet mm. retkeilypäivien yhteydessä
tutuiksi laajemminkin. Liiton lehdet –
Retkeilijä ensisijaisesti – ovat kertoneet näistä
majoista ja niiden piirissä toteutetuista
harrastuksista. Erikoisuutena mainittakoon,
että Helsingin Työväen Retkeilijöiden
Brasilian Penedossa asuva jäsen Hilkka
Wikman on rakentanut vierasmajan TRL:n ja
luonnonystvien parhaiden perinteiden
mukaisesti. Voidaan todeta, että liiton ja sen
jäsenseurojen majat muodostavat jo
sellaisenaan maltillisen matkailun ja retkeilyn
majaverkoston.

TRL:n kansainvälinen keskusjärjestö NFI on
Euroopan  kahdeksan ympäristöinternatio-
naalin joukossa kaikkein vahvin juuri
maltillisen matkailun alueella. Keski-
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Euroopan jäsenjärjestöillä on tuhatlukuinen
määrä samanlaisia, maltilliseen matkailuun ja
lomailuun tarkoitettuja kohteita. Kun Työväen
Retkeilyliitto nimensä mukaisesti toimii juuri
palkallaan ja siihen verrattavilla tuloilla
elävän väestön piirissä, muodostaa maltillisen
matkailun kehittäminen suorastaan mahtavan
näköalan järjestön tulevaisuudelle. Liiton
keskeisillä yhteistyökumppaneilla,
työväenjärjestöillä, ammattiyhdistysliikkeellä
ja nuoriso- ja eläkeläisjärjestöillä on nimittäin
omistuksessaan mittava määrä vapaa-ajan
viettoon, retkeilyyn ja lomailuun tarkoitettuja
kohteita, jotka olisi saatava yhteisen
sateenvarjon alle kehittämään toimintaansa
osaksi maltillisen matkailun verkostoa. Tältä
osin liiton toimintasarka on edelleen
alkuvaiheessa – maltillisen matkailun
majaverkoston arvolähtökohdat ja
toimintamahdollisuudet ovat arvokas
toimintaoptio, jota Euroopan Unionin
lisääntyvä mukaantulo vielä vahvistaa. 

Yhteistoimintasuhteet 
Liitto on vuosien varrella nojautunut
monellakin tavalla yhteistoimintaan läheiseksi
koettujen työväen- ja muiden järjestöjen
kanssa. Liitto syntyi Työväen Urheiluseurojen
Keskusliiton TUK:n siipien suojissa
aatteellisten ristiriitojen raastamalla 1970-
luvulla. Jäsenyydet Työväen Sivistysliitossa ja
Suomen Retkeilymajajärjestössä SRM:ssä

edustavat jo pitkää toiminnallista perinnettä.
Liitto ja sen jäsenet ovat voineet hyötyä näistä
yhteyksistä opinto- retkeily- ja
matkailutoimintaa järjestäessään.
Liitto solmi  1980-luvun loppupuolella
yhteistoimintasopimuksen Suomen Sos.-dem.
Raittiusliiton kanssa. Tästä yhteistoiminnasta
laadittiin myös seuraavanlainen sopimus:

13.2. 1984
Suomen Sosialidemokraattisen

Raittiusliiton ja
 Työväen Retkeilyliiton välinen

yhteistyösopimus

1. Sopimuksella pyritään
lisäämään järjestöjen välistä
kaikinpuolista yhteistyötä ja
toisaalta vahvistamaan
järjestöjen kykyä hoitaa omaa
sääntöjensä sille määräämää
tehtävää.

2. Sopimuksella määritellään
yhteistyön periaatteet ja
toiminnan puitteet. Asioiden
käytännön hoitamiseksi
nimetään työryhmä, johon
kumpikin osapuoli valitsee

kaksi jäsentä. Työryhmän tulee
kokoontua vähintään kaksi
kertaa kalenterivuodessa.
Sopimusta pyritään
kehittämään toiminnan
edistymisen myötä ja
kummankin osapuolen
suostumuksella. Työväen
Retkeilyliitto liittyy
Raittiusliiton yhteisöjäseneksi
liiton sääntöjen mukaan ja saa
liiton yhteisöjäsenelle kuuluvat
etuisuudet.

3. Työväen Retkeilyuliitto on
oikeutettu saamaan kaikki
SDR:n tarjoamat palvelut ja
mahdollisuudet siten kuin liiton
jäsenet saavat (Liittokodin
käyttö, materiaalipalvelut,
tiedotteet, Tiuranhovin käyttö,
jne).

4. Osana yhteistyötä jatketaan
Työväen Retkeilyliiton
jäsenjärjestön Helsingin
Työväen Retkeilijöiden kanssa
Stenbackan vuokrasopimusta
viidellä vuodella. Tästä
allekirjoitetaan erillinen
vuokrasopimus SDR:n ja
TRL:n välillä. 

5. Sopijaosapuolet kehittävät
järjestöjen välistä yhteistyötä
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erityisesti retkeily- ja muun
vapaa-aikatoiminnan kohdalla
toteuttamalla yhteisiä retkiä
kummankin sopijapuolen
retkikohteisiin ja järjestämällä
yhteistä alaan liittyvää
koulutusta.

6. Sopimus on voimassa
allekirjoitushetkestä
toistaiseksi. Sopimusta ja sen
toteutumista tarkastetaan
vuosittain, Sopimus voidaan
irtisanoa 6 kuukauden
irtisanomisajalla.

SUOMEN SOSIALIDEMOKRAATTINEN
RAITTIUSLIITTO RY

TYÖVÄEN RETKEILYLIITTO RY

Tämän sopimuksen vauhdittajana oli
raittiusliiton omistaman Stenbackan
kiinteistön vuokraaminen HTR:lle ja
Espoon Retkeilijöille tukikohdaksi
Nuuksion erämaa-alueen kupeesta.
Stenbackasta on vuosien varrella
muodostunut nyttemmin Espoon
Retkeilijöiden omistuksessa
merkittävä retkeilyllinen tukikohta.
Kun Suomen raittiusjärjestöt 1990-
luvulla yhdistyivät nykyiseksi
Elämäntapaliitto ry:ksi, SDR:n kanssa
solmittu yhteistoimintasopimus taisi

jäädä suurempien järjestöllisten
kysymysten jalkoihin.
Elämäntapaliitolla on lukuisia
aikaisempien raittiusjärjestöjen
omistamia toiminta- ja lomakohteita,
joista ainakin Tiuranhovi käsivarren
Lapissa on tullut tutuksi myös TRL:n
jäsenille. 

Tätä kirjoitettaessa on syntynyt uusi,
aikaisempia elämäntapajärjestöjä
yhdistävä ja kokoava järjestö, jonka
yhteydessä yhteistyösuhtyeita pyritään
edelleen kehittämään.

Vuoden 2001 liittokokouksessa
Kangasalla  hyväksyttiin hallituksen
esitys TRL:n liittymisestä
yhteisöjäseneksi TUL:oon. Vielä
parikymmentä vuotta aiemmin
tällaisen yhteistoimintasopimuksen
tekeminen ei näyttänyt mahdolliselta –
TRL:llä oli kylliksi työtä nuoren
kansainvälisen jäsenyytensä
aktivoimisessa ja majaverkostonsa
rakentamisessa. Yhteisöjäsenyyttä
TUL:n kanssa voi kuitenkin pitää
maltillisen matkailun ja retkeilyn
lähtökohdista sekä luonnollisena että
tarpeellisena, onhan TUL:lla omassa
rakenteessaan myös maltillisen
matkailun verkostoon sopivia kohteita

mm. Pohjan kunnassa ja Kuusamossa.
Tämäkään yhteisöjäsenyys ei ole
poikinut ainakaan toistaiseksi
maltillisen matkailun suuntaan
tähtäävää yhteistyötä. Tarpeet tässä
suhteessa ovat varmastikin
molemminpuolisia. 

Yhteistoiminta ammattiyhdistys-
liikkeen kanssa on saanut yhä
konkreettisempia muotoja 1990-
luvulta alkaen. Näillä yhteyksillä on
ollut myös käytännön merkitystä
sellaisina ratkaisevina hetkinä, kun on
jouduttu vähin voimin taistelemaan
liiton ja sen ainutlatuisen
toimintarakenteen säilyttämisestä.
TRL:n vuoden 2002  ylimääräisessä
liittokokouksessa SAK ilmaisi
periaatteellisen kantansa suhteessa
Työväen Retkeilkyliittoon ja sen
maltilliseen matkailuun liittyviin
rakenteisiin. Se piti tärkeänä TRL:n
kansainvälisiä suhteita
perinteikkääseen NFI:iin ja sen
edustamiin toimintamuotoihin.
Kysymys oli nimenomaan
rakenteellisten ratkaisujen löytäminen
ammattiyhdistysliikkeen omaan vapaa-
aikatoimintaan ja maltilliseen
matkailuun tähtäävien rakenteiden
kehittämisestä ja TRL:n NFI-
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jäsenyyden kautta avautuvan option
tarjoamista mahdollisuuksista.
Kun ratkaisu TRL:n ylimääräisessä
liittokokouksesa oli tehty, ryhdyttiin
välittömästi toimiin
yhteistoimintasopimuksen
aikansaamiseksi SAK:n kanssa. 

Suomen Ammattiliitojen
keskusjärjestö SAK ry:n ja Työväen

Retkeilyliitto TRL ry:n
yhteistoimintasopimus

SAK pitää mahdollisuuksia
kehittää Työväen Retkeilyliiton
roolia osana
palkansaajaliikkeelle
luonteenomaista
liikuntaperinnettä, osallistuvaa
ympäristötoimintaa ja näihin
liittyvän kulttuurin kehittämistä
merkittävänä ja haluaa
osaltaan tukea tätä toimintaa.
SAK pitää merkittävän’ myös
TRL:n kansainvälistä yhteyttä
palkansaajaperinnettä
edustavaan kansainväliseen
keskusjärjestöön NFI:hin,
Naturfreunde Internationaleen.

SAK ja TRL kokevat yhteistyön
tiivistämisen tarpeelliseksi

- yhteyden hankkimiseksi
palkansaajille ja työyhteisöille
näiden edunvalvontaa
palvelevaan ajankohtaiseen
kansainväliseen ympäristö-,
matkailu- ja vapaa-
aikapoliittiseen keskusteluun ja
toimintaan;

- palkansaajille ja työyhteisöille
tärkeiden työmuotojen
kehittämiseksi työ- ja
elinympäristön
parantamisessa, maltillisen
matkailun ja retkeilyn sekä
kilpailusta vapaan liikunnan ja
elämäntaidon kehittämisessä.

Tässä tarkoituksessa SAK ja TRL
sopivat seuraavasta:

1. Selvitetään mahdollisuudet
solmia
yhteistoimintasopimuksia
TRL:n ja
ammattiyhdistysliikkeen
omistuksessa olevien majojen
ja lomakohteiden kanssa
tarkoituksella saada

palkansaajaliikkeen kohteet
kansainvälisen Luonnonystävät
NFI:n (http://www.nfi.at)
Internetissä toimivaan
majaluetteloon. Mukaan
otettavat kohteet maksavat
TRL:lle erikseen sovittavan
korvauksen tämän tehtävän
suorittamisesta ja
päivittämisestä.

2. Otetaan tavoitteeksi
maltilliseen matkailuun
sitoutuneiden kaupallisten
lomakohteiden saaminen
mukaan NFI:n yhteydessä
toimivaan maltillista matkailua
tarjoavien kohteiden
(http://www.eco-tour.org/)
luetteloon. Mukaan otettavat
kohteet maksavat TRL:lle ja
palkansaajayhteisölle erikseen
sovittavan korvauksen tämän
tehtävän suorittamisesta ja
päivittämisestä.

3. Tarjotaan SAK:n jäsenliittojen
ammattiosastoille ja jäsenille
mahdollisuus käyttää TRL:n ja
NFI:n majoja ja TRL:n
seurojen järjestämiä ohjattuja
retkiä erikseen sovittavalla
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kohtuullisella hinnalla. Tämän
mahdollisuuden
markkinoinnista sovitaan
vuosittain erikseen.

4. Ammattiosastojen ja
työyhteisöjen vapaa-
aikatoimintaa kehitetään
TRL:n ja NFI:n kokemusta
hyödyntäen.

5. Tässä yhteistyösopimuksessa
suunnitellun toiminnan
kehittämiseksi ja seuraamiseksi
perustetaan yhteistoimintaelin,
johon SAK ja TRL kumpikin
nimeävät 2 edustajaa.
Yhteistoimintaelimen
kokoonpano ja seuraavaa
vuotta koskeva
yksityiskohtainen
yhteistoiminta vahvistetaan
vuosittain Kukan päivän
(13.5.) aikaan. 
-------

Helsingissä 9.6.2003

Suomen Ammattiliittojen
Keskusjärjestö SAK ry

Työväen Retkeilyliitto TRL ry

Sopimus solmittiin ja sen
vahvistamiseksi järjestettiin syksyllä
2003 ja SAK:n jäsenliittojen ja TRL:n
nimeämille edustajille  juhlallinen
tilaisuus, jossa aloitetun
yhteistoiminnan sisältöä ja keskeisiä
ulottuvuuksia alustuksin ja
puheenvuoroin avattiin. 
Muutaman vuoden kokemusten
perusteella voidaan todeta, että tämä
yhteistoimintasopimus on tuonut
paljon vakautta ja päättäväisyyttä
myös TRL:n toimintaan.
Liikkeellelähtö olisi voinut tapahtua
voimakkaamminkin, mutta Erkki
Wikstenin perintöä noudattaen olemme
lähteneet liikkeelle turhan isoa ääntä
itsestämme pitämättä. Maailman
ympäristön tila ja sen asettamat
haasteet puhuvat kuitenkin
voimakkaasti maltillisen matkailun,
retkeilyn ja ”luontevan” lomailun
puolesta. Tietoisuus, osaaminen ja
toimintataidot kehittyvät tälläkin
alueella hitaasti.  

TRL ympäristöjärjestönä
Ympäristöjärjestöksi TRL:oa ei ole
koskaan tunnustettu siitä huolimatta,
että sen kansainvälinen pääjärjestö
NFI on maailman vanhin
ympäristöjärjestö, yksi Euroopan
kahdeksasta ympäristöinternatio-
naalista ja kaikkein merkittävin juuri
maltillisen matkailun alueella. TRL:n
omat voimat eivät ole riittäneet
puskemaan liitolle sen edustaman
toimintaulottuvuuden edellyttämää
paikkaa muiden suomalaisten
ympäristöjärjestöjen joukossa.
Asemoituneiden ympäristöjärjestöjen
kesken vallitsee erikoistumisen lisäksi
myös tietynlainen kilpailuasenne eikä
joukkoa haluta välttämättä laajentaa,
vaikka ympäristöperusteet sellaisenaan
tätä edellyttäisivätkin.

Liiton syntyvaiheiden aikoihin
liikkeelle lähtenyt vihreä liike omaksui
sellaisia suoran toiminnan muotoja,
joihin järjestäytyneessä
työväenliikkeessä ei oltu totuttu.
Työtaistelujen yhteydessä oli havaittu
järjestäytyneen toiminnan
välttämätömyys ja sitoutuminen
laillisiin toimintamuotoihin. Niillä
saatiin aikaiseksi käytännön tulosta
työelämän ja palvelusuhteen ehtojen
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parantamiseksi; liitto sanoutui
puheenjohtajansa suulla
selväsanaisesti irti tällaisista
toimintamuodoista. Vuosikymmenten
saatossa suoran toiminnan
mediaseksikkäät mutta usein
lainvastaiset muodot eivät ole saaneet
jalansijaa Työväen Retkeilyliiton
toiminnassa.

Liiton julkaisutoiminta ja
julkistaminen

Historiakatsauksen tekemisessä liiton
lehdet ovat olleet kokouspöytäkirjojen
ohella avainasemassa. Liiton
alkuaikojen ”Urheilu ja Ulkoilu”
-lehti, Retkiluntti, HTR:n
Vaahteranlehti, Työväen Retkeilylehti,
Retkeilysanomat vuosina 1981-86 ja
Retkeilijä-lehti vuodesta 1986 ovat
välittäneet aidosti tapahtumia ja
tunnelmia jäsenten toiminnasta,
majojen rakentamisesta ja liiton
toiminnan  avainalueelta –
retkeilemisestä. Vaeltamisen, retkeilyn,
tutustumisten ja lomailun, talkoiden ja
tapahtumien maailma nousee noita
lehtiä lukiessa uudelleen elämään.
Tähän katsaukseen on otettu
retkikuvauksia näytteeksi siitä, että
tallentuneet tarinat ovat

tulevaisuuttakin ajatellen varsinainen
aarre-aitta. Ei ole liioittelua kun totean,
että mm. Erkki Wikstenin, Olavi
Raskin, Kalervo Davidssonin, Ritva
Vastamäen, Riitta Sairisen ja Hilkka
Laitisen lukuisat kertomukset tarjoavat
aineksia kokonaiseen julkaisusarjaan.
Liiton ensimmäinen puheenjohtaja
Erkki Wiksten aloittikin TRL:n
julkaisusarjan kokoamalla 1990-luvun
alussa yhteen kuvaukset vaelluksistaan
Kungsledenillä.

Retkeilijälehden julkaiseminen
nykyisen Uutispäivä-Demarin liitteenä
on avannut retkeilyn maailmaa myös
muille tämän lehden lukijoille. Lehden
taloudellisten voimavarojen
kartuttaminen teemaan ja
arvolähtökohtiin sopivilla mainoksilla
ja majailmoittelulla voisi lisätä sivuja,
sisältöä ja värikkyyttäkin.

Uuden vuosituhannen myötä
julkistamisen välineet ovat kehittyneet
huimasti Internetin ja sen seuralaisten
kuten omien kotisivujen, sähköpostin,
Youtuben, Googlen keskusteluryhmien
ja muiden jakelumahdollisuuksien
kautta. Jopa vain digitaalisesti
julkaistuja lehtiäkin on jo olemassa.
Uudet julkistamisen muodot tekevät

koko ajan tuloaan ja muuttuvat osaksi
arkeamme, vapaa-aikaamme ja
harrastuksiamme. Ei liene liioiteltua
todeta, että Työväen Retkeilyliiton
tulee pysytellä tässä kehityksessä
mukana ja soveltaa sitä kansainvälisen
keskusjärjestön NFI:n esimerkkiä
noudattaen myös omaan
julkistamiseen.

Liiton toiminta-ajatus
”Tarttiskohan meidän se tehdä?” -
tämä liiton ensimmäisen seuran
Helsingin Työväen Retkeilijöiden ja
Työväen Retkeilyliiton perustamisen,
”henkiin herättämisen” suorittaneen
Erkki Wisktenin käytännöllinen mutta
arvolatausta sisältävä tokaisu Matti
Suoniemelle Helsingin Työväentalon
edustalla Paasivuorenkadulla  vuonna
1967 sopii edelleenkin toiminta-
ajatukseksi ja arvolähtökohdaksi 40
vuotta täyttävälle Työväen
Retkeilyliitolle.
Kysymys on liikkeellelähdöstä,
irrottautumisesta, oman sisäisen äänen
kuulemisesta ja askeleiden ottamisesta
kehon kuntoa ja mielen maisemaa
elvyttävään suuntaan. Autoistuneen,  ja
yhä enemmän kaupungistuvan ”kaikki
valmiina” yhteiskunnan ihmiselle
retkeilyn, kulttuuriperinteen ja näihin
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liittyvien taitojen hallitseminen saattaa
käydä fyysisestikin yhä
hankalammaksi. 

Vähän ennen kuin historiallisen
katsauksen kirjoittamistyöstä
päätettiin, Helsingin Työväen
Retkeilijöiden jäsen, sanomalehtimies
ja retkeilyä kävelemällä harrastanut
Hugo Leander Mäkinen kuoli 102-
vuotiaana. Tämän katsauksen voisikin
päättää Hugon omaksuman vapaa-
ajanviettotavan keskeiseen, retkeilijän
kannalta aina ajankohtaisen ja
oivalliseen viestiin:
Opettele kävelemään! 

TRL:n Retkeilypäivät 

1976 
I Retkeilypäivät Turussa, suuri
tapaaminen Turussa 11.-13.6. TUK:n
liittokisojen yhteydessä, jossa TRL:n
nuorten leiri, retkeilynäyttely,
polkupyöräretki ja oma leiri

1977
II Retkeilypäivät Porissa 17.-19.6. 1977
liittokokouksen yhteydessä 

1978
III Retkeilypäivät  SDR:n liittokodilla
Vihdissä 18.-20.8.

1979
        IV Retkeilypäivät Tuusulan

Rusutjärvellä Metsäpirtissä 25.-27.5.
Järjestäjinä Tuusulan Kairankävijät ja
Kellokosken Retkeilijät. 

1980
V Retkeilypäivät Nastolassa
Pajulahden Kangaslammella 30.5.-1.6.
Järjestäjänä Salpausselän Samoojat. 

1981
VI Retkeilypäivät Hämeenlinnan
Kipinäniemessä 22.-24.5.
Järjestäjänä Hämeenlinnan Retkeilijät. 

1982
VII Retkeilypäivät Kuusankoskella 21.-
23.5. Järjestäjänä Kuusankosken
Retkeilijät.

1983
VIII Retkeilypäivät Vihdissa
Kurjolammen Liittokodissa ja
Stenbackassa 27.-29.5.

1984
IX Retkeilypäivät  VehkalahdenTurkian
Lintukodossa 25.-27.5. Järjestelyt
hoitivat Karhulan Retkeilijät ja
Retkeilyseura Vipeltäjät Kotkasta

1985
X Retkeilypäivät Turussa Ruissalon
Saaronniemessä 11.-13.6. järjestäjinä
Turun seudun Retkeilijät
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1986
XI  Retkeilypäivät Lieksan Ukonjoella
24.-25.5. Järjestelyistä vastasivat
Karjalan Retkeilijät, Lieksan Ukonjoen
Kävijät, Kuopion Retkeilijät ja
Outokummun seudun Työväen
Retkeilijät.

1987
XII Retkeilypäivät Satakunnassa
Kullaalla  Joutsijärven ulkoilu- ja
retkeilyalueella 22.-24.5.

Järjestäjinä Porin Karhunkiertäjät

1988
XIII Retkeilypäivät
PajulahdenKangaslammella 27.-29.5.
Järjestäjinä hoiti Salpausselän
Samoojat

1989
XIV Retkeilypäivät Järvenpäässä
Vanhankylänniemessä (Tammirannassa
Tuusulanjärven rannalla) 26.-28.5.
Järjestäjinä Järvenpään Retkeilijät

1990
XV Retkeilypäivät Joutsan
Parosessa25.-27.5. Parosissa Joutsassa 

1991
XVI  Retkeilypäivät Saloisisssa
Janakkalassa 24.-26.5. (samalla liiton
20-vuotisjuhlat) Järjestelyistä
vastasivat Riihimäen Retkeilijät ja
TRL:n Hämeen piiri

1992
XVII Retkeilypäivät Lusissa Hattulassa
22.-24.5. Järjestäjänä Hämeenlinnan
Retkeilijät

1993
XVIII Retkeilypäivät Iitin
Marlebäckissä 28.-30.5.
Järjestelyvastuussa Kuusankosken
Retkeilijät

1994
XIX Retkeilypäivät Kuopiossa 27.-
29.5. (leirintäalue Atrain Vehmer-
salmella), järjestelyvastuussa Kuopion
Retkeilijät

1995
XX Retkeilypäivät Pertunmaalla 26.-
28.5. (lomakeskus Pöylinniemessä), 
Järjestelyt hoiti Salpausselän Samoojat.

1996
XXI Retkeilypäivät Vihdin Elohovissa
24.-26.5. (samalla liiton 25-vuotis-
juhlat), mukana myös NFI:n
varapresidentti Bruno Lampasiak
Berliinistä. Järjestävät seurat: Espoon
Retkeilijät, Helsingin Työväen
Retkeilijät, Helsingin Luonnonystävät,
Laajasalon Reippailijat, Nummelan
Työväen Retkeilijät, STS:n
Kairankiertäjät, Vantaan Työväen
Retkeilijät

1997
XXII Retkeilypäivät Kullaan
Joutsijärven ulkoilu- ja retkeilyalueella
23-25.5. Järjestelyt hoiti Porin
Karhunkiertäjät

1998
XXIII Retkeilypäivät Hattulassa
Hämeenlinnan kaupungin
Katajaniemen leirikeskuksessa 22.-
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24.5. Samalla pidettiin liiton
edustajakokous. Järjestelyvastuussa
Hämeenlinnan Retkeilijät.

1999
XXIV Retkeilypäivät  Pyhällössä
Vehkalahdella Kotkan kaupungin
leirikeskuksessa Lintukodossa 21.-23.5.
Järjestelyt hoiti Karhulan Retkeilijät.

2000
XXV Retkeilypäivät
Varkhanmukkassa Enontekiöllä  
Järjestelyistä vastasivat
retkeilytoimikuntalaiset ym.

2001
XXVI Retkeilypäivät Kangasalla
Längelmäveden rannalla vapaa aika-
keskus Vaparissa; järjestelyt hoiti
Kangasalan Retkeilijät.

2002
XXVII Retkeilypäivät Ukonjoella
Lieksassa. Järjestelyistä vastasivat
Karjalan Retkeilijät ja Kuopion
Retkeilijät.

2003
XXVIII Retkeilypäivät Rovaniemen
Leirikarissa (Rovaniemen kaupungin
leirikeskus); Mukana oli mm. NFI:n
pääsihteeri Manfred Pils . Järjestelyt
hoiti Rovaniemen Retkeilijät.

2004
XXIX Retkeilypäivät Hillosen-
salmella, Valkealan kunnan leiri-
keskuksessa. Järjestelyvastuussa
Kuusankosken Retkeilijät.

2005
XXX Retkeilypäivät Ukonjoella
Lieksassa (omatoimiset
retkeilypäivät)

2006
XXXI Retkeilypäivät
Varkhanmukkassa Enontekiöllä 4.-6.8.
Retkeilypäivät. Järjestelyistä vastasivat
retkeilytoimikuntalaiset ym.

2007
XXXII Retkeilypäivät Kuopiossa
Savisaaressa 3.-5.8.2007.
Järjestelyvastuussa Kuopion Retkeilijät.

2008
XXXIII Retkeilypäivät Lahdessa
Kahvisaaressa 23.-25.5.2008  
Järjestelyvastuussa Salpausselän
Samoojat.

2009
XXXIV Retkeilypäivät, ” TRL-
kesäpäivät” Kivetyn kämpällä
Konginkankaalla 24.- 26.7.2009

2010
XXXV Retkeilypäivät Nuuksion
Stenbackassa 6.-8.8.2010  TRL:n 34. 
Järjestelyt hoiti Espoon Retkeilijät
apunaan TMMR ja Vihdin Retkeiljät.

2011
XXXVI 40-vuotis Juhlaretkeilypäivät
ja TRL:n 40-v-juhlatapahtuma
Enontekiöllä Varkhanmukan
retkeilykeskuksessa 5.- 7.8.2011   
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Hallitukset, toimikuntia

15.12.1971 Työväen Retkeilyliiton
perustava kokous
Pj. Erkki Wiksten, Raila Salomonsson, Reijo
Lintunen, Rainer Blomster, Erkki Sakki, Matti
Mänttäri, Lauri Vilppola, Jaakko Mäkinen,
Martti Timonen, Kalervo Davidsson.
Tilintarkastajat Lemmikki Aniluoto ja Juhani
Manninen, varalla Salme Myyryläinen ja
Risto Tuominen.

1972 
Valistus ja koulutustoimikunta: pj. Raila
Salomonsson, Lauri Vilppola ja Erkki

Wiksten.

24.9. 1973
Kansainvälinen jaosto: pj. Hugo L. Mäkinen,
Hannu Hämäläinen (matkailu), Anita Wiksten
(saksa), Paula Conturssi (italia), Raija
Uhlbäck (heprea), Tapani Kovanen (ranska),
unkaria osaavaa etsitään.

Retkipyöräilyjaosto: Lauri Lajunen, pj.
(HTPV), Järvenpään Pyöräilijät, Virkkalan
Tarmon pyöräilyjaosto, Espoon Velocypedi,
nämä nimeävät edustajat.

Suunnittelujaosto: Anja Westerback (pj), Eila
Halkosaari, Lauri Vilppola ja Juhani
Manninen.

Reittijaosto: Kalervo Davidsson (pj.) Rainer
Blomster, Martti Kerniö, Birger Hyytiäinen,
Erkki Saksa ja Carl-Eric Virtanen.

Kulttuurijaosto: Tapani Kovanen (pj), U.A.
Saarinen (valokuvaus), Akseli Valta
(luonnontiede) sekä musiikin, kirjallisuuden ja
kansantanssin edustajat.

Talousjaosto: Kalevi Rajala, Juuso Manninen
ja Anja Westerback.

1974 
Puheenjohtaja ja toiminnanjohtaja hoitavat

edelleen asioita NFI:n suuntaan.

28.5. 1974 TRL:n II varsinainen
liittokokous  
Pj. Erkki Wiksten (Helsinki), Sakari Airola
(Perniö), Rainer Blomster (Sipoo), Kalervo
Davidsson (Tuusula), Sylvi Honkavaara
(Helsinki), Juhani Manninen (Helsinki),
Jaakko Mäkinen (Hyvinkää), Matti Mänttäri
(Karhula), Helena Lahti (Hyvinkää), Martti
Timonen (Kerava).
Talousjaosto: Kalevi Rajala (pj.), Erkki Sakki,
Anja Westerback
Kansainvälinen jaosto: Hugo L. Mäkinen,
Inga Bärlund, Anita Wiksten, Anne Wiksten,
Sylvi Honkavaara, Raija Uhlbäck.

Kulttuurijaosto: Tapani Kovanen, Sirkka-
Maija Joki, Pekka Kinnari, Helena Lahti.

Suunnittelujaosto: Anja Westerback, Eila
Halkosaari, Toini Paajanen.

Reittijaosto: Kalervo Davidsson, Martti
Kerniö, Jaakko Torenius.

Retkipyöräilyjaosto: HTPV:n edustaja, Lennu
Tuominen, Birger Käcklund.

Lapinjaosto: Olavi Rask, Martti Timonen,
Pertti Oranen.
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Valistus- ja opintojaosto: Antero Järvinen,
Akseli Valta, Juhani Manninen.

Nuorisotoimikunta: Jari Salmivuori, Anne
Wiksten, Riitta Lehtimäki, Jaana Lahti, Arja
Muikku.

1976
Alppiryhmä Kaprunin kävijöille.

5.4. 1977 TRL:n III varsinainen
liittokokous
Pj. Erkki Wikjsten, I vpj. Erkki Sakki, II vpj.
Anja Westerback, Sakari Airola, Kalervo
Davidsson, Simo Mäkinen, Juhani Manninen,
Robert Sarhio, Heikki Halminen, Rainer
Blomster, Alpo Kivimäki, Olavi Rask (siht.)
28.6. 1980
Päätettiin jaostoista seuraavaa:

1) Toiminnalliset jaostot: Eräretkeily,
paikallisretkeily, leiritoiminta,
vesiretkeily, pyöräretkeily, alppijaosto,
valokuvausjaosto, campingjaosato,
kulttuurijaosto, esperantojaosto, (kuusi
jäsentä kuhunkin, vpj. hallituksen
jäsenistä)

2)  Hallinnolliset jaopstot: Talous,
järjestö, kiinteistö, valistus- ja opinto,
tiedotus, sihteeristö, palkintojaosto
(puheenjohtajat hallituksesta)

1.6. 1980 TRL:n IV varsinainen
liittokokous (Pajulahti)
Pj. Erkki Wiksten, Erkki Sakki, Aukusti
Kivistö, Tyko Hentunen, Vuokko Törmä,
Allan Kivelä, Martti Pöysälä, Päivi Sakki,
Kalervo Davidsson, Oiva Grundström
(varajäsen), Päivi Kaasinen (sihteeri), Sakari
Airola, Heikki Helminen, Alpo Kivimäki,
Juhani Manninen, Birger Käcklund. Muita
valintoja: Susanna Maljanen
(taloudenhoitaja), Terttu Hämäläinen (liiton
varasihteeri), Karina Ylimäe (arkistonhoitaja),
Olga Komkoff (kirjaaja). 

20.7.1981 Hallituksessa: Susanna Maljanen
(toimistonhoitaja),  Semi Syhlman
(myyntitoimihenkilö provisiopalkalla).
5.10. 1982 hallitus perusti liiton sihteeristön:
Terttu Hämäläinen (yleissihteeri), Ritva-Liisa
Tiilikainen (järjestösihteeri), Raija Uhlenius
(osoitteisto), Eeva Männikkö
(suunnittelusihteeri), Outi Rautio
(arkistonhoitaja).

29.5. 1983  TRL:n IV varsinainen
liittokokous Stenbackassa
Pj. Erkki Wiksten, 1. vpj. Liisa Niskanen, 2.
vpj. Hilkka Laitinen,  Sakari Airola, Kalervo
Davidsson, Heikki Helminen, Tauno Hellsten,
Tyko Hentunen, Aukusti Kivistö, Juuso
Manninen, Eeva Männikkö, Leo Pennanen,

Erkki Sakki, Matti Suoniemi, Esko J. Vainio.

26-27.4. 1986   TRL:n V varsinainen
liittokokous Porissa
Pj. Erkki Wiksten, 1. vpj. Hilkka Laitinen, 2.
vpj. Tauno Hellsten,  Sakari Airola, Erkki
Anttila, Kalervo Davidsson,  Alpo Kivimäki,
Pauli Komonen, Martti Laakkonen (sihteeri),
Teppo Maikkula, Marja-Leena Matikainen,
Leo Pennanen, Erkki Sakki,  Usko
Teräväinen, Esko J. Vainio, 

1.3. 1987 Ylimääräinen liittokokous
Helsingissä
Päätös Käkkälöjoen kaupasta.

20.10. 1987 
Hallituksen kokouksessa todettiin seuraavat
jaostot ja toimikunnat:
Työvaliokunta, järjestötoimikunta, kv-
toimikunta, opinto- ja valistustoimikunta,
talous- ja suunnitteluvaliokunta,
tiedotustoimikunta.
Alppikiipeilyjaosto, eräretkeilyjaosto,
kotiseuturetkeilyjaosto, leirintä- ja
matkailujaosto, pyöräilyjaosto,
valokuvausjaosto, vesiretkeilyjaosto,
ympäristönsuojelujaosto.
20.5. 1989 TRL:n VI varsinainen
liittokokous Helsingissä
Pj. Erkki Wiksten, I vpj. Esko J. Vainio, II vpj.
Tauno Hellsten, sihteeri Ellen Granholm,
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Erkki Anttila, Toni Bärlund, Seppo
Kemppainen, Alpo Kivimäki, Pauli Komonen,
Hilkka Laitinen, Marja-Leena Mutikainen,
Leila Pihlajaniemi ja Erkki Sakki.
Opintojaosto: Alli Luhti pj.,  Hannu Auvinen
siht., Erkki Wiksten,  Reino Tuominen, Esko
J. Vainio, Sulo A. Savo. Eräretkijaosto: Olavi
Luhti pj., Richard Rosling, Silva Lehtonen
siht. Työvaliokunta: Erkki Wiksten, Ellen
Granholm, Tauno Hellsten, Erkki Sakki, Esko
J. Vainio.

26.5. 1990 Ylimääräinen liittokokous
Parosessa Joutsassa
Päätöksiä lainajärjestelyistä; hyväksyttiin uusi
liiton seurojen mallisääntö. 

27.6. 1992 TRL:n VII varsinainen
liittokokous Pajulahdessa Nastolassa
Pj. Ellen Granholm, 1. vpj. Tauno Hellsten, 2.
vpj. Ilpo Rossi, Erkki Anttila, Toni Bärlund,
Markku Jakonen (taloudenhoitaja), Pauli
Komonen, Pertti Laaksonen, Hilkka Laitinen,
Väinö Leppänen, Alli Luhti, Arvi Malaska,
Esa Partanen, Laila Pihlajaniemi,  Riitta
Sairinen (sihteeri)

28.5. 1995 TRL:n VIII varsinainen
liittokokous Pöylinniemessä Pertunmaalla
Pj. Tauno Hellsten, 1. vpj. Vieno Koponen, 2.
vpj. Pauli Komonen, Erkki Anttila, Heikki
Helminen, Maija Ihatsu, Hilkka Laitinen,

Väinö Leppänen, Alli Luhti, Arvi Malaska,
Ilpo Rossi, tilintarkastajat Eila Backman-
Lehtinen ja Kalevi Rajala.

24.5. 1998 TRL:n IX varsinainen
liittokokous Katajaniemessä
Hämeenlinnassa
Pj. Tauno Hellsten, 1. vpj. Pauli Komonen, 2.
vpj Leena Peltoniemi, Armi Salenius (sihteeri)
Erkki Anttila, Helka Janhonen, Meeri
Karstunen, Jorma Lankinen, Väinö Leppänen,
Arvi Malaska, Heikki Ojala.

19.5. 2001 TRL:n X varsinainen
liittokokous Kangasalla
Pj. Tauno Hellsten, 1. vpj. Pauli Komonen, 2.
vpj Tuula Touru, Erkki Anttila, Raimo Latja,
Väinö Leppänen, Paula Nuotio, Tuulikki
Nurmi, Pertti Oranen, Kaarina Piispa, Sari
Seuna.

Toimikuntien puheenjohtajiksi valittiin:
Järjestötoimikuntaan Juhani Mikkonen,
kansainväliseen toimikuntaan Jutta Ordning,
Kiinteistötoimikuntaan Matti Lehtonen,
Tiedotustoimikuntaan Hilkka Laitinen,
Opintotoimikuntaan Armi Salenius,
nuorisotoimikuntaan Sami Majaranta,
retkeilytoimikuntaan Pentti Luostarinen.

11.8. 2002 Ylimääräinen liittokokous
Ukonjoella Lieksassa

Aiheena TRL:n jäsenyys NFI:ssä – siirrettiin
seuraavaan varsinaiseen liittokokoukseen.

15.5. 2004 TRL:n XI varsinainen
liittokokous Kuusankoskella
Pj. Tauno Hellsten, 1. vpj. Pauli Komonen, 2.
vpj Tuula Touru, Erkki Anttila, Jouko
Koskinen, Raimo Latja, Matti Lehtonen, Leo
Leskinen, Pertti Oranen, Juha Saarinen, Sari
Seuna.

Toimikuntien puheenjohtajiksi valittiin:
Kansainväliseen toimikuntaan Jutta Ordning,
Kiinteistötoimikuntaan Jaakko Korhonen,
Tiedotustoimikuntaan Hilkka Laitinen,
Retkeilytoimikuntaan Pentti Luostarinen.

5.5. 2007 TRL:n XII varsinainen
liittokokous Kuusankoskella
Pj. Pauli Komonen, vpj. Jouko Koskinen, vpj.
Tuula Touru, Erkki Anttila, Tauno Hellsten,
Karoliiina Lehtonen, Mirja-Liisa Neuvonen,
Ilmo Nousiainen, Pertti Oranen, Anne Rihti,
Juha Saarinen.
Toimikuntien puheenjohtajiksi valittiin:
Kiinteistötoimikuntaan Jaakko Korhonen,
retkeily- ja opintotoimikuntaan Mirja-Liisa
Neuvonen. 

22.5. 2010 TRL:n XIII varsinainen
liittokokous Keuruulla
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Pj. Pauli Komonen, vpj. Mirja-Liisa
Neuvonen, vpj. Ilmo Nousiainen, Erkki
Anttila, Tauno Hellsten, Anneli Koskinen,
Karoliina Lehtonen, Pentti Luostarinen, Pertti
Oranen, Markku Pohjola ja Tuula Touru.
Tilintarkastajiksi Kalevi Rajala ja Päivi Sten,
varalle Visa Tammi ja Jukka Pöllä.
Toimikuntien puheenjohtajiksi valittiin: 
Kiinteistötoimikuntaan (ei löytynyt henkilöä),
retkeilytoimikuntaan Hilkka Laitinen,
kansainväliseen toimikuntaan Jutta Ordning,
tiedotustoimikuntaan Hilkka Laitinen,
järjestötoimikuntaan Ilpo Rossi,
nuorisotoimikuntaan Sari Komonen.

TRL:n työntekijöitä

• 26.5. 1980
Susanna Maljanen taloudenhoitajaksi
Terttu Hämäläinen liiton
varasihteeriksi
Kaarina Ylimaa arkistonhoitajaksi
Olga Komkoff kirjaajaksi
Susanna Maljanen myös osa-aikaiseksi

toimistonhoitajaksi  (1.7. 1986 saaka,
Maija Koposen löytämän merkinnän
mukaan 3.1. 1990 saakka)
Semi Syhlman myyntitoimihenkilöksi
provisiopalkalla

• 5.10. 1982
Terttu Hämäläinen yleissihteeriksi
Ritva-Liisa Tiilikainen
järjestösihteeriksi
Raija Uhlenius osoitteiston hoitajaksi
Eeva Männikkö suunnittelusihteeriksi
Outi Rautio arkistonhoitajaksi

• 19.9. 1983
Terttu Hämäläinen yleisihteeriksi
Martti Laakkonen hallituksen
sihteeriksi
Raija Uhlenius toimistonhoitajaksi
(31.3. 1987 saakka)

• 1986 liittokokouksessa kirjattiin, että
liitolla on osa-aikatoimiset
toimistonhoitaja ja taloudenhoitaja,
hallituksen sihteeri ja yleissihteeri,
jolle kuuluvat myös kansainväliset
asiat.

• 1.7.1986 
Eija Humppila taloudenhoitajaksi
(31.3. 1987 saakka)

• 20.10.1977
• Markus Larkovirta yleissihteeriksi

(1000,- mk/kk)
• 20.9. 1988 toimiston kokoonpano:

Raija Marttinen (15.12. 1989 saakka),

atk+jäsenrekisteri Kristina Kaukinen,
Erkki Sakki ja Erkki Wiksten. 

• 1.1.1990
Alli Luhti toimistonhoitajaksi 1.1.1990
– 31.8.1992; Alli on ollut TRL:n
toimistonhoitajana 1 työpäivä/viikko.

• 1.8.1992
Maija Koponen toimistonhoitajaksi;
alkuun työaika oli 14 h viikossa,
maanantai ja torstai työpäiviä, tätä
jatkui kolme vuotta. 1.9.1995 alkaen
työajan muutos 31. tunniksi, työpäiviä
olivat maanantai, tiistai ja keskiviikko.
Myöhemmin työpäivät on vaihdelleet,
nykyisin ne ovat tiistai, keskiviikko ja
torstai.

• 1991 Liittokokouksen jälkeen 1.
hallituksen kokouksessa Markku
Jakonen taloudenhoitajaksi 31.5. 1995
saakka.

• 1995 Veikko Vuorio taloudenhoitajana
1.6. 1995 – 31.12. 2004

• Outi Ruotsalo aloitti taloudenhoitajana
v. 2005 Veikko Vuorion jälkeen.
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Henkilöhakemisto

Nimi Sivu
Afanasjeva Nina  112,113,
Aikio Jouni 64,
Airola Sakari 33,36,37, 

41,86,136,137,
Aniluoto Lemmikki 12,13,16,17,136,
Anttila Erkki 3,86,138,139,
Archimedes 28,
Autto Aini 88,
Auvinen Hannu 81, 138
Backman-Lehtinen Eila 138,
Baltasar Gracián 123,
Bergfrisch Franz 49,
Björling 61
Blom Nils 90,
Blomster Rainer 15,16,19,105, 

136,137,
Brummer Aino 47, 48,
Brückner Herbert 112,118,119, 

120,122,123,
Bärlund Inga 19,30,137,
Bärlund Toni 15,17,21,30, 

33,138,
Böttcher Günter 112,
Böttcher Margret 112,

Conturssi Paula 19,30, 136, 
Davidsson Kalervo 15,19,25,36, 

41,66,132,136, 
137,138,

Durling 61  
Eloranta Yrjö 10,
Flinck Aatos 33,64,
Flinck Liisi 64, 
Friedman Milton 9,
Gaup Aage 65,
Granholm Ellen 3,97,98,114, 

119,138,
Grundström Oiva 45,137,
Grönroos Jorma 25,66,
Haapanen Kassu 28,29,
Halkosaari Eila 19,136,137,
Halkosaari Pekka 31,
Halminen Heikki 137,
Haukilahti Timo 100,
Havasto Tapio 115,
Heikkilä Eino 88,
Heikkilä Sylvi 88,
Heinäluoma Eero 119,120,121,
Heiskanen Martti 16,105,
Helle Toini 90,
Helle Veikko 90,
Hellsten Tauno 3,88,89,97,
98,99,100,120,122,137,138,139,
Helminen Heikki 37,87,137,138,
Hentunen Tyko 137,
Hirvonen Allan 45,88,89,

Hitler Adolf 48,
Holopainen Eeva 26,
Hostila Sulo 34,
Honkanen Aino 71,
Honkavaara Sylvi 136,137,
Humalisto Raili 103,
Humppila Eija 139,
Hurri Olavi 103,104,
Huuva Rose-Marie 65,
Hyyryläinen Arja 88,
Hyyrynen Martti 88,
Hyytiäinen Birger 19,136,
Hämäläinen Hannu 19,30, 136,
Hämäläinen Terttu 137,139,
Härkönen Pirjo 103,
Ihatsu Maija 138,
Jakonen Markku 138,140,
Jakowlev Eija 10,
Janhonen Helka 138,
Joki Aulis 10,11,12, 
Joki Sirkka(-Maija) 10,28,137,
Jomppanen Aslak 64,
Jomppanen Antti 64,
Järvinen Aarne Erkki 66,
Järvinen Antero 137,
Järvinen Timo 31,
Kaakinen Matti 36,
Kaasinen Päivi 137,
Kangasniemen veljekset 64,
Karstunen Meeri 138.
Kattelus Helena 88,
Kaukinen Kristina 139,
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Kekki Jarmo 87,
Kekkonen Urho 14,49,
Kelottijärvi Valde 38,
Kempe Bengt 61
Kemppainen Seppo 138
Kemppinen Kullervo 66,
Kerniö Martti 19,136,137,
Keskitalo Sulo Arvid 39,
Kinnari Pekka 137
Kivelä Allan 137,
Kivimäki Alpo 38, 137,138,
Kivistö Aukusti 137,
Kobbatz Anne 10,
Kokko Yrjö 66, 
Komkoff Olga 137,139,
Komonen Pauli 138,139,
Komonen Sari 139,
Koponen Kaimo 83,
Koponen Maija 123,139,140,
Koponen Vieno 138,
Korhonen Hilkka 10,
Korhonen Jaakko 32,70,71,138, 

139,
Koskinen Anneli 139,
Koskinen Jouko 138,139,
Kovanen Tapani (Stefan) 19,30, 

85,136,137,
Kreisky Bruno 11,
Kuuru Veikko 10,
Kuusela Jaakko 103,104,
Kuva Ilpo 39,
Käcklund Birger (Zeke) 3,33, 

102,103,137,
Laajasto Jaakko 36,
Laakkonen Martti 138,139,
Laakso Lauri 35,37,38,
Laakso Rauno 14,
Laaksonen Pertti 138,
Lagerlöf Selma 94,
Lahti Helena 137,
Lahti Jaana 137,
Lahtinen Keijo 10,
Laitinen Anne 31,56,78,
Laitinen Hilkka 27,41,50,54, 56, 

76,84,98,115, 
132,137,138, 
139,

Lajunen Lauri 19,136,
Latja Raimo 138,
Lampasiak Bruno 99,107,135,
Lankinen Jorma 138,
Larkovirta Markus 139,
Lehtimäki Riitta 137,
Lehtonen Karoliina 139,
Lehtonen Matti 70,138,
Lehtonen Silva 138, 
Leppänen Väinö 138,
Leskinen Leo 138,
Lichtenecker Andrea 124,
Lindholm Anita 31, 
Lintunen Reijo 15,16,17,136,
Lipponen Paavo 113,
Luhti Alli 138,140,
Luhti Olavi 138,

Luostarinen Pentti 138,
Luuk Hilkka 104,
MacKaye Benton 62
Majaranta Sami 138,  
Malaska Arvi 81,138,
Maljanen Susanna 137,139,
Manninen Jaakko 15,
Manninen Juhani(Juuso) 16,19,33, 

34,35,36,136, 
137,

Manninen Olavi 21,
Marttinen Raija 139,
Maukkonen Pekka 13,
Mayer Hans 72
Matikainen Marja-Leena 138,
Miettinen Kyösti 39,
Mikkelä Pertti 27,
Mikkonen Juhani 138,
Mikkonen Pirjo 10,
Moravec Fritz 30,49,85, 111,
Morottaja Antti 64,
Moskojeff Jouni 114,
Muikku Arja 137,

• Mutikainen Marja-Leena 138,
Mykrä Yrjö 70,
Myller Riitta 115,
Myyryläinen Salme 136,
Mäkeläinen Sirkka 104, 
Mäkinen Hugo L. 12,19,30,41, 

42,43,52,53,62, 
63,133,136,137,

Mäkinen Jaakko 16,17,136, 137,
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Mäkinen Simo 30,31,33,137,
Mäkinen Tauno 87,
Männikkö Eeva 137,139,
Mänttäri Matti 15,16,136,137,
Neuvonen Mirja-Liisa (Mia) 139,
Nieminen Anna-Liisa 104,
Nieminen Esko 81,
Nieminen Kalevi 103,
Ninni 65, 
Niskanen Liisa 15,41,76,104, 

119,137,
Nousiainen Ilmo 139,
Nuorgam-Poutasuo Helvi 60,65,
Nuotio Paula 138,
Nurmi Tuulikki 138,
Näsi Keijo 10, 
Ojala Heikki 138,
Oranen Eila 9,11,16,21, 

27,81,
Oranen Pertti 27,81,137, 

138,139,
Ordning Jutta 115,118,123, 

126,138,139,
Paajanen Toini 137,
Paasio Rafael 26,
Paats Annereet 89,
Paats Kristi 89,
Paats Vello 89,
Partanen Esa 138,
Paulaharju Samuli 66,
Peippo Seppo 88,
Peltonen Arvo 91,

Peltoniemi Leena 115,138,
Pekkarinen Eila 33,35,
Pennanen Leo 137,138,
Pihlajamäki Heikki 64,
Pihlajaniemi Laila 138,
Piispa Kaarina 138,
Pils Manfred 99, 116,123,135,
Pohjola Markku 139,
Puoskari Pentti 8,
Pöllä Jukka 139,
Pöysälä Martti 137,
Rabot 61
Rajala Kalevi 19,86,87, 

136,137, 
138,139,

Ranttila Aletta 64,65,
Ranttila Mari 64,
Ranttila Niilo 64,
Ranttila Uula 64,
Rask Olavi 25,28, 29,38, 

39,41,57,66,84, 
88,132,137,

Rautio Outi 45,137,139,
Renner Karl 23, 
Ribbentrop 5,
Rihti Anne 139,
Rohrauer Alois 105,

• Rosling Richard 138,
Rossi Ilpo 1,39,57,115,118,

119,120,121, 
123,138,139,

Ruotsalo Outi 140,

Räihä Mika 13,
Röder Stefanie 124,
Saarinen Juha 1,39,56,138,139,
Saarinen U. A. 19, 136,
Saastamoinen Frans 14,
Saatio Eelis 33,
Schaal Vratislav 124,
Saftner Josef 69,83,85,
Sairinen Riitta 79,96,115,132, 

138,
Sairinen Varpu 77,92,93,94, 

95,96,
Sakki Erkki 15,17,19,30,33, 

34,37,41, 105, 
136, 137,138, 
139,

Sakki Päivi 137,
Salama Tauno 14, 
Salenius Armi 138,
Salmela Alpo 10,
Salmio Anja 88,
Salmivuori Jari 137,
Salomonsson Raila 15,16,17,105, 

136,
Sarhio Robert 137,

• Savo Sulo A. 138,
Schmidt Kerttu 103,
Seppälä Leena 12,39,
Seppälä Reino 88,
Seuna Sari 115,118,138,
Sevander Sirkku 103,
Sigurd Toni 91
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Sompion Akmeeli 93,
Sorsa Kalevi 8,
Stede Frieder 115,126,
Sten Päivi 139,
Suoniemi Matti 9,10,69,133,137,
Sverdloff Matti 60,
Syhlman Semi 137,139,
Särkijärvi Reino 103,
Tammi Erkki 104,
Tammi Visa 139,
Teräväinen Usko 86,138,
Tiihonen Kauko 64,
Tiilikainen Ritva-Liisa 137,139,
Timonen Martti 16,136,137,
Tolkien J.R.R. 94 
Torenius Jaakko 137,
Touru Tuula 138,139,
Trojan Willy 3,30,31,47,48,
Tuominen Lennu 137,

• Tuominen Reino 138,
Tuominen Risto 136,
Törmä Vuokko 26,27,137,
Tötterman 104
Uhlbäck Raija 19,30,136,137,
Uhlenius Raija 137,139,
Utrio Meri 33,
Utunen Erkki 88,89,
Vainio Esko Juhani 87,137,138,
Valo 28, 
Valta Akseli 10,19,136,137,
van Herpens Astrid 124,
Vastamäki Ritva 41,58,132,

Vatanen Kalevi 51,
Verho Asko 13,
Verho Maija 13,
Verho Pauli 10,
Verho Päivi 13,
Vesterback Anja 19,33,35, 36, 80,

136,137,
Wiik Roland 14,
Vikman Hilkka 99,128,
Wiksten Anne 137,
Wiksten Anita 19,29,30,97, 

136,137,
Wiksten Erkki 2,4,6,7,9,10, 11,12, 

14,15,16,20,21,25, 26, 
27,28,29, 30,31, 32,33, 
37,38,39,41,42,43, 53,
60,61,65,69,78,80,81,
82,85,87,88,92,96,97,
98,103,104,105,106,
107,108,109,110,112,
131,132,133,136,137,
138, 139,

Wiksten Michael 13, 
Vilenius Juha 54,56,
Viljanen Mauri 10,
Vilppola Lauri 2,15,16,17, 19, 

136,
Virtanen Carl-Eric 19,136,
Virtanen Jukka 13,
Virtanen Ritva 103,
Virtanen Terhi 13,
Vuorio Veikko 81,140,

Ylimaa Kaarina 137,139,
Ölmüller Charles (Karl) 27,31,
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